

**Ven. Members of the Sangha, Ven. Theras
Valued Upasaka, valued Upasika**

This is a Work Edition!

1.Edition 26.09.2020

**Do not share it further except for editing and working purposes
within the transcription project on sangham.net.**

Only for personal use.

**If you find any mistake or like to join the merits please feel
invited to join here:**

<http://sangham.net/index.php/board,85.0.html>

or Upasika Norum on sangham.net

Anumodana!

សូមថ្វាយបង្គំចំពោះព្រះសង្ឃ,
ជនបសុរឧបាសក និងឧបាសិកាទាំងអស់

នេះគឺជាសេចក្តីព្រាងច្បាប់ការបោះពុម្ពផ្សាយ!

1.Edition 26.09.2020

សូមកុំចែករំលែកបន្តទៀត បុសិនបើមិនមែនសម្រាប់ការកែសម្រួលនៅ

sangham.net និងកិច្ចការនេះ។

សូមគិតថាលោកអ្នកត្រូវបានអញ្ជើញដើម្បីចូលរួមបុណ្យកុសលនេះ និងសូមប្រាប់ពួកយើង
អំពីកំហុស និងប្រើវេទិកានេះ :

<http://sangham.net/index.php/board,85.0.html>

ឬប្រាប់ឧបាសិកា **Norum** នៅលើ **sangham.net**

សូមអនុមោទនា!

អភិធម្មបិដក
ធម្មសង្គណិ ទុតិយភាគ

ភាគទី៧៩

[១] ពួកធម៌ជាអព្យាក្រឹត តើដូចម្តេច។ វិបាកនៃពួកធម៌ជាកុសល និងអកុសល ជា
កាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ ជាអបរិយាបន្នៈ (មិនរាប់ចូលក្នុងភូមិវដ្តៈទាំង៣) វេទនាខន្ធ
សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ទាំងពួកធម៌ដែលជាភិវិយា មិនមែនជាកុសល មិនមែន
ជាអកុសលក្តី មិនមែនជាកម្មវិបាកក្តី រូបទាំងអស់ក្តី ធាតុដែលបច្ច័យមិនបានប្រជុំ
តាក់តែង (ព្រះនិព្វាន) ក្តី នេះពួកធម៌ជាអព្យាក្រឹត។

[២] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ រូបទាំងអស់ តើដូចម្តេច។ មហាភូតរូប ៤ និងរូបដែលអាស្រ័យ
មហាភូតរូបទាំង ៤ នេះ ហៅថារូបទាំងអស់។

[៣] រូបទាំងអស់ មិនមែនជាហេតុ ឥតហេតុ ប្រាសចាកហេតុ ប្រកបដោយបច្ច័យ រូប
ដែលបច្ច័យតាក់តែង ជាលោកិយ ប្រកបដោយអាសវៈ ជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ ដែល
គន្លុះគប្បីដោតក្រុង ដែលឱយៈគប្បីប្រព្រឹត្តកន្លង ដែលយោគៈគប្បីប្រព្រឹត្តកន្លង ជា
ប្រយោជន៍ដល់នីវរណៈ ដែលបរាមាសៈស្នាបអង្កែល ជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន គួរដល់
សេចក្តីសៅហ្មង ជាអព្យាក្រឹត មិនមានអារម្មណ៍ មិនមែនជាចេតសិក ប្រាសចាកចិត្តជា
សភាវៈមិនមែនជាវិបាក មិនមែនមានវិបាកជាប្រក្រតី ជារូបមិនសៅហ្មង តែគួរដល់សេចក្តី
សៅហ្មង មិនមែនប្រកបដោយវិតក្កៈ ប្រកបដោយវិចារៈទេ មិនមែនមិនមានវិតក្កៈ ហើយ
មានត្រឹមតែវិចារៈទេ ជារូបមិនមានវិតក្កៈ មិនមានវិចារៈ មិនប្រកបដោយបីតិ មិន
ប្រកបដោយសុខៈ មិនប្រកបដោយឧបេក្ខា ជារូបមិនត្រូវលះដោយទស្សនៈ ទាំងមិនត្រូវលះ
ដោយភាវនា ជារូបមានហេតុមិនត្រូវលះដោយទស្សនៈ ទាំងមិនត្រូវលះដោយភាវនា ជារូប
មិនមែនជាដល់នូវការសន្ស័កពូនឡើង មិនមែនជាមិនដល់នូវការសន្ស័កពូនឡើង មិនមែន
ជាសេក្ខៈ មិនមែនជាអសេក្ខៈ មានសភាពតូចឆ្មារ ជាកាមាវចរ មិនមែនជារូបាវចរ
មិនមែនជាអរូបាវចរ រាប់ចូលក្នុងវដ្តៈ មិនមែនជាមិនរាប់ចូលក្នុងវដ្តៈ ជាអនិយតៈ
មិនមែនជានិយ្យានិកៈ ជាឧប្បន្នរូប ជារូបត្រូវដឹងដោយវិញ្ញាណ ៦ ជារូបមិនទៀង ដែលជរា
គ្របសង្កត់ ការសង្គ្រោះរូបដោយចំណែក ១ យ៉ាងនេះ។

ចប់ ធម៌មានប្រមាណមួយ។

[៤] ការសង្គ្រោះរូបដោយចំណែក ២ គឺរូបជាឧបាទាន និងរូបមិនមែនជាឧបាទាន រូបជា
ឧបាទិន្ន និងរូបជាអនុបាទិន្ន រូបជាឧបាទិន្នបាទានិយៈ និងរូបជាអនុបាទិន្នបាទានិយៈ រូប
ជាសនិទស្សនៈ និងរូបជាអនិទស្សនៈ រូបជាសប្បដិយៈ និងរូបជាអប្បដិយៈ រូបជាឥន្ទ្រិយ និង

រូបមិនមែនជាតន្ត្រីយ រូបជាមហាភូត និងរូបមិនមែនជាមហាភូត រូបជាវិញ្ញត្តិ និងរូប
មិនមែនជាវិញ្ញត្តិ រូបជាចិត្តសមុដ្ឋាន និងរូបមិនមែនជាចិត្តសមុដ្ឋាន រូបកើតជាមួយនឹង
ចិត្ត និងរូបមិនកើតជាមួយនឹងចិត្ត រូបប្រព្រឹត្តទៅតាមចិត្ត និងរូបមិនប្រព្រឹត្តទៅតាមចិត្ត
រូបខាងក្នុង និងរូបខាងក្រៅ រូបគ្រោតគ្រាត និងរូបល្អិត រូបឆ្ងាយ និងរូបជិត។ រូបជាវត្ថុនៃ
ចក្ខុសម្មីស្ស និងរូបមិនមែនជាវត្ថុនៃចក្ខុសម្មីស្ស រូបជាវត្ថុនៃវេទនា។ រូប នៃសញ្ញា។ រូប នៃ
ចេតនា ដែលកើតអំពីចក្ខុសម្មីស្ស។ រូប នៃចក្ខុវិញ្ញាណ និងរូបមិនមែនជាវត្ថុនៃចក្ខុវិញ្ញាណ
រូបជាវត្ថុនៃសោតសម្មីស្ស។ រូប នៃឃានសម្មីស្ស។ រូប នៃជីវ្ហាសម្មីស្ស។ រូប នៃកាយសម្មីស្ស និង
រូបមិនមែនជាវត្ថុនៃកាយសម្មីស្ស រូបជាវត្ថុនៃវេទនា។ រូប នៃសញ្ញា។ រូប នៃចេតនា ដែល
កើតអំពីកាយសម្មីស្ស។ រូប នៃកាយវិញ្ញាណ និងរូបមិនមែនជាវត្ថុនៃកាយវិញ្ញាណ។ រូបជា
អារម្មណ៍នៃចក្ខុសម្មីស្ស និងរូបមិនមែនជាអារម្មណ៍នៃចក្ខុសម្មីស្ស រូបជាអារម្មណ៍នៃវេទនា
រូប នៃសញ្ញា។ រូប នៃចេតនា ដែលកើតអំពីចក្ខុសម្មីស្ស។ រូប នៃចក្ខុវិញ្ញាណ និងរូប
មិនមែនជាអារម្មណ៍នៃចក្ខុវិញ្ញាណ។ រូបជាអារម្មណ៍នៃសោតសម្មីស្ស។ រូប នៃឃានសម្មីស្ស
រូប នៃជីវ្ហាសម្មីស្ស។ រូប នៃកាយសម្មីស្ស និងរូបមិនមែនជាអារម្មណ៍នៃកាយសម្មីស្ស រូបជា
អារម្មណ៍នៃវេទនា។ រូប នៃសញ្ញា។ រូប នៃចេតនា ដែលកើតអំពីកាយសម្មីស្ស។ រូប នៃ
កាយវិញ្ញាណ និងរូបមិនមែនជាអារម្មណ៍នៃកាយវិញ្ញាណ។ រូបជាចក្ខុយតនៈ និងរូបមិនមែន
ជាចក្ខុយតនៈ រូបជាសោតាយតនៈ និងរូបមិនមែនជាសោតាយតនៈ រូបជាឃានាយតនៈ
រូប នៃជីវ្ហាយតនៈ។ រូប នៃកាយាយតនៈ និងរូបមិនមែនជាកាយាយតនៈ រូបជារូបាយតនៈ
និងរូបមិនមែនជារូបាយតនៈ រូបជាសទ្ធាយតនៈ។ រូប នៃគន្ធាយតនៈ។ រូប នៃសាយតនៈ
រូប នៃជោដ្ឋព្វាយតនៈ និងរូបមិនមែនជោដ្ឋព្វាយតនៈ។ រូបជាចក្ខុធាតុ និងរូបមិនមែន
ជាចក្ខុធាតុ រូបជាសោតធាតុ។ រូប នៃឃានធាតុ។ រូប នៃជីវ្ហាធាតុ។ រូប នៃកាយធាតុ និងរូប
មិនមែនជាកាយធាតុ រូបជារូបធាតុ និងរូបមិនមែនជារូបធាតុ រូបជាសទ្ធាធាតុ។ រូប នៃគន្ធា
ធាតុ។ រូប នៃសាយធាតុ។ រូប នៃជោដ្ឋព្វធាតុ និងរូបមិនមែនជោដ្ឋព្វធាតុ។ រូបជាចក្ខុត្រៀម
និងរូបមិនមែនជាចក្ខុត្រៀម រូបជាសោតិត្រៀម។ រូប នៃឃានិត្រៀម។ រូប នៃជីវ្ហិត្រៀម។ រូប
នៃកាយិត្រៀម និងរូបមិនមែនជាកាយិត្រៀម រូបនៃឥត្រៀម និងរូបមិនមែននៃឥត្រៀម រូបនៃ
បុរិសិត្រៀម និងរូបមិនមែននៃបុរិសិត្រៀម រូបនៃជីវិត្រៀម និងរូបមិនមែននៃជីវិត្រៀម។ រូប
នៃកាយវិញ្ញត្តិ និងរូបមិនមែននៃកាយវិញ្ញត្តិ រូបនៃវេទិវិញ្ញត្តិ និងរូបមិនមែននៃវេទិវិញ្ញត្តិ រូបនៃ
អាកាសធាតុ និងរូបមិនមែននៃអាកាសធាតុ រូបនៃអាបោធាតុ និងរូបមិនមែន នៃ
អាបោធាតុ រូបនៃរូបស្សលហុតា និងរូបមិនមែននៃរូបស្សលហុតា រូបនៃរូបស្សមុទុតា និងរូប
មិនមែននៃរូបស្សមុទុតា រូបនៃរូបស្សកម្មញ្ញតា និងរូបមិនមែននៃរូបស្សកម្មញ្ញតា រូបនៃរូបស្ស

ឧបច្ច័យៈ និងរូបមិនមែនជារូបស្សឧបច្ច័យៈ រូបជារូបស្សសន្តតិ និងរូបមិនមែនជារូបស្សសន្តតិ រូបជារូបស្សជរតា និងរូបមិនមែនជារូបស្សជរតា រូបជារូបស្សអនិច្ចតា និងរូបមិនមែនជារូបស្សអនិច្ចតា រូបជាកពទ្ធិង្ការាហារ និងរូបមិនមែនជាកពទ្ធិង្ការាហារ ការសង្គ្រោះរូបដោយចំណែក ២ យ៉ាងនេះ។

ចប់ ធម៌មានប្រមាណពីរ។

[៥] ការសង្គ្រោះរូបដោយចំណែក ៣ គឺរូបណាខាងក្នុង រូបនោះជាឧបាទា រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាឧបាទា និងមិនមែនជាឧបាទាក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះ ជាឧបាទិន្ទ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាឧបាទិន្ទ និងជាអនុបាទិន្ទក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះជាឧបាទិន្ទបាទានិយៈ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាឧបាទិន្ទបាទានិយៈ និងជាអនុបាទិន្ទបាទានិយៈក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះជាអនិទស្សនៈ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាសនិទស្សនៈ និងជាអនិទស្សនៈក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះជាសប្បដិយៈ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាសប្បដិយៈ និងជាអប្បដិយៈក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះជាតន្ត្រិយ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាតន្ត្រិយ និងមិនមែនជាតន្ត្រិយក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែនជាមហាភូត រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាមហាភូត និងមិនមែនជាមហាភូតក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែនជាវិញ្ញត្តិ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាវិញ្ញត្តិ និងមិនមែនជាវិញ្ញត្តិក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែនជាចិត្តសមុដ្ឋាន រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាចិត្តសមុដ្ឋាន និងមិនមែនជាចិត្តសមុដ្ឋានក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែនជាចិត្តសហភូ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាចិត្តសហភូ និងមិនមែនជាចិត្តសហភូក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែនជាចិត្តានុបរិវត្តិ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាចិត្តានុបរិវត្តិ និងមិនមែនជាចិត្តានុបរិវត្តិក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះជាឱឡារិកៈ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាឱឡារិកៈ និងជាសុខុមៈក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះជាសន្តិកេរូប រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាទូរេរូប និងជាសន្តិកេរូបក៏មាន។ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះមិនមែនជារត្តនៃចក្ខុសម្ម័ស្ស រូបណាខាងក្នុង រូបនោះជារត្តនៃចក្ខុសម្ម័ស្ស និងមិនមែនជារត្តនៃចក្ខុសម្ម័ស្សក៏មាន រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះ មិនមែនជារត្តនៃវេទនា។ បេ។ នៃសញ្ញា។ បេ។ នៃចេតនា ដែលកើតអំពីចក្ខុសម្ម័ស្ស។ បេ។ នៃចក្ខុវិញ្ញាណក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះជារត្តនៃចក្ខុវិញ្ញាណ និងមិនមែនជារត្តនៃចក្ខុវិញ្ញាណក៏មាន រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះមិនមែនជារត្តនៃសោតសម្ម័ស្ស។ បេ។ នៃឃានសម្ម័ស្ស។ បេ។ នៃជីវាសម្ម័ស្ស។ បេ។ នៃកាយសម្ម័ស្ស រូបណាខាងក្នុង រូបនោះជារត្តនៃកាយសម្ម័ស្ស និងមិនមែនជារត្តនៃកាយសម្ម័ស្សក៏មាន រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះមិនមែនជារត្ត នៃវេទនា។ បេ។ នៃសញ្ញា។ បេ។ នៃចេតនា ដែលកើតអំពីកាយសម្ម័ស្ស។ បេ។ នៃកាយវិញ្ញាណ រូបណា

ខាងក្នុង រូបនោះជាវត្ថុនៃកាយវិញ្ញាណ និងមិនមែនជាវត្ថុនៃកាយវិញ្ញាណក៏មាន។ រូបណា
ខាងក្នុង រូបនោះ មិនមែនជាអារម្មណ៍នៃចក្ខុសម្ផស្ស រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាអារម្មណ៍នៃ
ចក្ខុសម្ផស្ស និងមិនមែនជាអារម្មណ៍នៃចក្ខុសម្ផស្សក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះ មិនមែន
ជាអារម្មណ៍នៃវេទនា។បេ។ នៃសញ្ញា។បេ។ នៃចេតនាដែលកើតអំពីចក្ខុសម្ផស្ស។បេ។ នៃ
ចក្ខុវិញ្ញាណ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាអារម្មណ៍នៃចក្ខុវិញ្ញាណ និងមិនមែនជាអារម្មណ៍នៃ
ចក្ខុវិញ្ញាណក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែនជាអារម្មណ៍នៃសោតសម្ផស្ស។បេ។ នៃ
ឃានសម្ផស្ស។បេ។ នៃជីវ្ហសម្ផស្ស។បេ។ នៃកាយសម្ផស្ស រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាអារម្មណ៍នៃ
កាយសម្ផស្ស និងមិនមែនជាអារម្មណ៍ នៃកាយសម្ផស្សក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះ
មិនមែនជាអារម្មណ៍នៃវេទនា។បេ។ នៃសញ្ញា។បេ។ នៃចេតនា ដែលកើតអំពីកាយសម្ផស្ស។
បេ។ នៃកាយវិញ្ញាណ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាអារម្មណ៍នៃកាយវិញ្ញាណ និងមិនមែនជា
អារម្មណ៍នៃកាយវិញ្ញាណក៏មាន។ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះមិនមែនជាចក្ខាយតនៈ រូបណា
ខាងក្នុង រូបនោះជាចក្ខាយតនៈ និងមិនមែនជាចក្ខាយតនៈក៏មាន រូបណាខាងក្រៅ រូប
នោះមិនមែនជាសោតាយតនៈ។បេ។ មិនមែនជាឃានាយតនៈ។បេ។ មិនមែនជាជីវ្ហាយតនៈ។
បេ។ មិនមែនជាកាយាយតនៈ រូបណាខាងក្នុង រូបនោះជាកាយាយតនៈ និងមិនមែនជា
កាយាយតនៈក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែនជារូបាយតនៈ រូបណាខាងក្រៅ រូប
នោះជារូបាយតនៈ និងមិនមែនជារូបាយតនៈក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែនជា
សទ្ធាយតនៈ។បេ។ មិនមែនជាគន្ធាយតនៈ។បេ។ មិនមែនជារសាយតនៈ។បេ។ មិនមែនជា
ជោដ្ឋព្វាយតនៈ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាជោដ្ឋព្វាយតនៈ និងមិនមែនជា ជោដ្ឋព្វាយតនៈ
ក៏មាន។ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះមិនមែនជាចក្ខុធាតុ រូបណាខាងក្នុង រូបនោះជាចក្ខុធាតុ
និងមិនមែនជាចក្ខុធាតុក៏មាន រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះមិនមែនជាសោតធាតុ។បេ។
មិនមែនជាឃានធាតុ។បេ។ មិនមែនជាជីវ្ហធាតុ។បេ។ មិនមែនជាកាយធាតុ។បេ។ រូបណា
ខាងក្នុង រូបនោះជាកាយធាតុ និងមិនមែនជាកាយធាតុក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះ
មិនមែនជារូបធាតុ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជារូបធាតុ និងមិនមែនជារូបធាតុក៏មាន រូប
ណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែនជាសទ្ធាធាតុ។បេ។ មិនមែនជាគន្ធាធាតុ។បេ។ មិនមែនជា
រសធាតុ។បេ។ មិនមែនជាជោដ្ឋព្វធាតុ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាជោដ្ឋព្វធាតុ និងមិនមែន
ជាជោដ្ឋព្វធាតុក៏មាន។ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះមិនមែនជាចក្ខុន្ទ្រិយ រូបណាខាងក្នុង រូប
នោះ ជាចក្ខុន្ទ្រិយ និងមិនមែនជាចក្ខុន្ទ្រិយក៏មាន រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះមិនមែនជាសោ
តិ្តន្ទ្រិយ។បេ។ មិនមែនជាឃានិ្តន្ទ្រិយ។បេ។ មិនមែនជាជីវ្ហិ្តន្ទ្រិយ។បេ។ មិនមែនជាកាយិ្តន្ទ្រិយ
រូបណាខាងក្នុង រូបនោះជាកាយិ្តន្ទ្រិយ និងមិនមែនជាកាយិ្តន្ទ្រិយក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូប

នោះមិនមែនជាគតិទ្រិយ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាគតិទ្រិយ និងមិនមែនជាគតិទ្រិយក៏
មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែនជាបុរិសិទ្ធរិយ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាបុរិសិទ្ធរិយ
និងមិនមែនជាបុរិសិទ្ធរិយក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែនជាជីវិតិទ្រិយ រូបណា
ខាងក្រៅ រូបនោះជាជីវិតិទ្រិយ និងមិនមែនជាជីវិតិទ្រិយក៏មាន។ រូបណាខាងក្នុង រូបនោះ
មិនមែនជាកាយវិញ្ញត្តិ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាកាយវិញ្ញត្តិ និងមិនមែនជាកាយវិញ្ញត្តិក៏
មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែនជាវចិវិញ្ញត្តិ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាវចិវិញ្ញត្តិ និង
មិនមែនជាវចិវិញ្ញត្តិក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែនជាអាកាសធាតុ រូបណា
ខាងក្រៅ រូបនោះជាអាកាសធាតុ និងមិនមែនជាអាកាសធាតុក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូប
នោះមិនមែនជាអាបោធាតុ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជាអាបោធាតុ និងមិនមែនជា
អាបោធាតុក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែនជារូបស្សលហុតា រូបណាខាងក្រៅ រូប
នោះជារូបស្សលហុតា និងមិនមែនជារូបស្សលហុតាក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែន
ជារូបស្សមុទុតា រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជារូបស្សមុទុតា និងមិនមែនជារូបស្សមុទុតាក៏មាន
រូបណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែនជារូបស្សកម្មញ្ញតា រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជារូបស្សកម្មញ្ញ
តា និងមិនមែនជារូបស្សកម្មញ្ញតាក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែនជារូបស្សឧប
ចយៈ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជារូបស្សឧបចយៈ និងមិនមែនជារូបស្សឧបចយៈក៏មាន រូប
ណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែនជារូបស្សសន្តតិ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជារូបស្សសន្តតិ និង
មិនមែនជារូបស្សសន្តតិក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែនជារូបស្សជរតា រូបណា
ខាងក្រៅ រូបនោះជារូបស្សជរតា និងមិនមែនជារូបស្សជរតាក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះ
មិនមែនជារូបស្សអនិច្ចតា រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះជារូបស្សអនិច្ចតា និងមិនមែនជារូបស្ស
អនិច្ចតាក៏មាន រូបណាខាងក្នុង រូបនោះមិនមែនជាកតតទ្ធិកាវហារ រូបណាខាងក្រៅ រូបនោះ
ជាកតតទ្ធិកាវហារ និងមិនមែនជាកតតទ្ធិកាវហារក៏មាន ការសង្កេតរូបដោយចំណែក ៣
យ៉ាងនេះ។

ចប់ រូបមានប្រមាណ ៣។

[៦] ការសង្កេតរូបដោយចំណែក ៤ គឺរូបណាជាឧបាទា រូបនោះជាឧបាទិន្នក៏មាន ជា
អនុបាទិន្នក៏មាន រូបណាជាអនុបាទា រូបនោះជាឧបាទិន្នក៏មាន ជាអនុបាទិន្នក៏មាន រូបណា
ជាឧបាទា រូបនោះជាឧបាទិន្នបាទានិយៈក៏មាន ជាអនុបាទិន្នបាទានិយៈក៏មាន រូបណាជា
អនុបាទា រូបនោះជាឧបាទិន្នបាទានិយៈក៏មាន ជាអនុបាទិន្នបាទានិយៈក៏មាន រូបណាជា
ឧបាទា រូបនោះជាសប្បដិយៈក៏មាន ជាអប្បដិយៈក៏មាន រូបណាជាអនុបាទា រូបនោះជាសប្ប
ដិយៈក៏មាន ជាអប្បដិយៈក៏មាន រូបណាជាឧបាទា រូបនោះជាឱទ្ធាវិកៈក៏មាន ជាសុខុមៈក៏

បក្សមាន។ (បានដល់) រូបដែលបុគ្គលឃើញ ឮ លិទ្ធិ ភ្នក្ស ដឹងច្បាស់ ការសង្គ្រោះរូបដោយ
ចំណែក ៤ យ៉ាងនេះ។

ចប់ រូបមានប្រមាណ ៤។

[៧] ការសង្គ្រោះរូបដោយចំណែក ៥ គឺ បឋវីធាតុ អាបោធាតុ តេជោធាតុ វាយោធាតុ
និងឧបាទារូប ការសង្គ្រោះរូបដោយចំណែក ៥ យ៉ាងនេះ។

ចប់ រូបមានប្រមាណ ៥។

[៨] ការសង្គ្រោះរូប ដោយចំណែក ៦ គឺ រូបដែលគប្បីដឹងដោយភ្នែក រូបដែលគប្បីដឹង
ដោយត្រចៀក រូបដែលគប្បីដឹងដោយច្រមុះ រូបដែលគប្បីដឹងដោយអណ្តាត រូបដែលគប្បីដឹង
ដោយកាយ រូបដែលគប្បីដឹងដោយចិត្ត ការសង្គ្រោះរូបដោយចំណែក ៦ យ៉ាងនេះ។

ចប់ រូបមានប្រមាណ ៦។

[៩] ការសង្គ្រោះរូបដោយចំណែក ៧ គឺ រូបដែលគប្បីដឹងដោយភ្នែក រូបដែលគប្បីដឹង
ដោយត្រចៀក រូបដែលគប្បីដឹងដោយច្រមុះ រូបដែលគប្បីដឹងដោយអណ្តាត រូបដែលគប្បីដឹង
ដោយកាយ រូបដែលគប្បីដឹងដោយមនោធាតុ រូបដែលគប្បីដឹងដោយមនោវិញ្ញាណធាតុ
ការសង្គ្រោះរូបដោយចំណែក ៧ យ៉ាងនេះ។

ចប់ រូបមានប្រមាណ ៧។

[១០] ការសង្គ្រោះរូបដោយចំណែក ៨ គឺ រូបដែលគប្បីដឹងដោយភ្នែក រូបដែលគប្បីដឹង
ដោយត្រចៀក រូបដែលគប្បីដឹងដោយច្រមុះ រូបដែលគប្បីដឹងដោយអណ្តាត រូបដែលគប្បីដឹង
ដោយកាយ រូបមានសម្ម័ស្សជាសុខ មានសម្ម័ស្សជាទុក្ខ រូបដែលគប្បីដឹងដោយមនោធាតុ រូប
ដែលគប្បីដឹងដោយមនោវិញ្ញាណធាតុ ការសង្គ្រោះរូបដោយចំណែក ៨ យ៉ាងនេះ។

ចប់ រូបមានប្រមាណ ៨។

[១១] ការសង្គ្រោះរូបដោយចំណែក ៩ គឺ ចក្ខុន្ត្រីយ សោតិន្ត្រីយ ឃានិន្ត្រីយ ជីវ្ហិន្ត្រីយ
កាយិន្ត្រីយ ឥត្តិន្ត្រីយ បុរិសិន្ត្រីយ ជីវិតិន្ត្រីយ និងរូបដែលមិនមែនជាឥន្ត្រីយ ការសង្គ្រោះរូប
ដោយចំណែក ៩ យ៉ាងនេះ។

ចប់ រូបមានប្រមាណ ៩។

[១២] ការសង្គ្រោះរូបដោយចំណែក ១០ គឺ ចក្ខុន្ត្រីយ សោតិន្ត្រីយ ឃានិន្ត្រីយ ជីវ្ហិន្ត្រីយ
កាយិន្ត្រីយ ឥត្តិន្ត្រីយ បុរិសិន្ត្រីយ ជីវិតិន្ត្រីយ រូបមិនមែនជាឥន្ត្រីយ រូបជាសប្បដិយៈ ជា
អប្បដិយៈ ការសង្គ្រោះរូបដោយចំណែក ១០ យ៉ាងនេះ។

ចប់ រូបមានប្រមាណ ១០។

[១៣] ការសង្គ្រោះរូបដោយចំណែក ១១ គឺ ចក្ខុយតនៈ សោតាយតនៈ ឃានាយតនៈ ជិវ្ហាយតនៈ កាយាយតនៈ រូបាយតនៈ សទ្ទាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋញាយតនៈ និងរូបជាអនិទស្សនៈ ជាអប្បដិយៈ ដែលរាប់ចូលក្នុងធម្មាយតនៈ ការសង្គ្រោះរូបដោយចំណែក ១១ យ៉ាងនេះ។

ចប់ រូបមានប្រមាណ ១១។

ចប់ មាតិកា។

[១៤] រូបទាំងអស់ សុទ្ធតែគ្មានហេតុ សុទ្ធតែឥតហេតុ សុទ្ធតែប្រាសចាកហេតុ សុទ្ធតែប្រកបដោយបច្ច័យ សុទ្ធតែមានបច្ច័យតាក់តែង សុទ្ធតែជារូបតែម្យ៉ាង សុទ្ធតែជាប់នៅក្នុងលោក សុទ្ធតែប្រកបដោយអាសវៈ សុទ្ធតែជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ សុទ្ធតែជារូបដែលគន្លុះគប្បីដោតក្រុង សុទ្ធតែជារូបដែលឱ្យគប្បីប្រព្រឹត្តកន្លង សុទ្ធតែជារូបដែលយោគៈគប្បីប្រព្រឹត្តកន្លង សុទ្ធតែជាប្រយោជន៍ដល់និរវណៈ សុទ្ធតែជារូបដែលបរាមាសៈស្នាបអង្គុល សុទ្ធតែជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន សុទ្ធតែគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង សុទ្ធតែជាអព្យាក្រឹត សុទ្ធតែគ្មានអារម្មណ៍ សុទ្ធតែមិនមែនជាចេតសិក សុទ្ធតែប្រាសចាកចិត្ត សុទ្ធតែមិនមែនជាវិបាក មិនមែនមានវិបាកជាធម្មតា ជារូបមិនសៅហ្មង តែគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង មិនមែនប្រកបដោយវិតក្កៈ ប្រកបដោយវិចារៈទេ មិនមែនមិនមានវិតក្កៈ មានត្រឹមតែវិចារៈទេ សុទ្ធតែមិនមានវិតក្កៈ មិនមានវិចារៈ មិនមែនប្រកបដោយបីតិ មិនប្រកបដោយសុខៈ មិនប្រកបដោយឧបេក្ខា ជារូបមិនគប្បីលះដោយទស្សនៈ មិនគប្បីលះដោយភាវនា ជារូបមានហេតុមិនគប្បីលះដោយទស្សនៈ មិនគប្បីលះដោយភាវនា មិនដល់នូវការសន្សំកពូនឡើង មិនមែនជាការមិនដល់នូវការសន្សំកពូនឡើង មិនមែនជាសេក្ខៈ មិនមែនជាអសេក្ខៈ ជារូបតូចឆ្មារ ជាកាមាវចរ មិនមែនជារូបាវចរ មិនមែនជាអរូបាវចរ រាប់ចូលក្នុងវដ្តៈ មិនមែនមិនរាប់ចូលក្នុងវដ្តៈ ជាអនិយតៈ មិនមែនជានិយ្យានិកៈ ជារូបកើតឡើងហើយគប្បីដឹងដោយវិញ្ញាណ ៦ ជារូបមិនទៀង សុទ្ធតែត្រូវជរាគ្របសង្កត់បាន ការសង្គ្រោះរូបដោយចំណែក ១ យ៉ាងនេះ។

ចប់ ឯកកនិទ្ទេស។

[១៥] រូបជាឧបាទាននោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ សោតាយតនៈ ឃានាយតនៈ ជិវ្ហាយតនៈ កាយាយតនៈ រូបាយតនៈ សទ្ទាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ គត្តិន្រ្ទិយ បុរិស្រ្ទិយ ជីវិតិន្រ្ទិយ កាយវិញ្ញត្តិ វចិវិញ្ញត្តិ អាកាសធាតុ រូបស្សលហុតា រូបស្សមុនុតា រូបស្សកម្មុញតា រូបស្សឧបចយៈ រូបស្សសន្តតិ រូបស្សជរតា រូបស្សអនិច្ចតា កពទ្ធិការាហារ។

[១៦] រូបជាចក្ខុយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ភ្នែកណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ រាប់ចូលក្នុងអត្តភាព ដែលមិនអាចឃើញដោយចក្ខុវិញ្ញាណ ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ (ឬថា) បុគ្គលឃើញហើយក្តី កំពុងឃើញក្តី នឹងឃើញក្តី គប្បីឃើញក្តី នូវរូបដែលប្រកបដោយ ការឃើញ ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ដោយភ្នែកណា ដែលមិនអាចឃើញដោយចក្ខុវិញ្ញាណ ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ភ្នែកនុ៎ះហៅថាចក្ខុក៏បាន (ព្រោះជាអ្នកត្រួតត្រាខាងការឃើញ) ហៅថាចក្ខុយតនៈក៏បាន (ព្រោះជាទីប្រជុំចុះនៃកំណើតរបស់ខ្លួន) ហៅថាចក្ខុធាតុក៏បាន (ព្រោះជាសភាវៈសូន្យ ទាំងមិនមែន) ហៅថាចក្ខុន្រ្ទិយក៏បាន (ព្រោះមាននាទីខាងការឃើញ) ហៅថាលោកក៏បាន (ព្រោះជារបស់សម្រាប់វិនាស) ហៅថាទ្វារក៏បាន (ព្រោះជារបស់សម្រាប់ បើកបិទ) ហៅថាសមុទ្រក៏បាន (ព្រោះបំពេញបានដោយក្រ) ហៅថាបណ្ណរៈក៏បាន (ព្រោះជា របស់ផ្លាបវិសុទ្ធ) ហៅថាខេត្តក៏បាន (ព្រោះជាកន្លែងកើតផស្សៈជាដើម) ហៅថាវត្តក៏បាន (ព្រោះជាទីតំកល់ផស្សៈជាដើម) ហៅថានេត្រក៏បាន (ព្រោះបង្ហាញទិស្តី និងទិមិនស្តី ហើយ នាំអត្តភាពទៅ) ហៅថានយនៈក៏បាន (ព្រោះសេចក្តីដូចគ្នានឹងនេត្រនោះ) ហៅថា ត្រើយអាយក៏បាន (ព្រោះរាប់បញ្ចូលខាងកាយខ្លួន) ហៅថាស្រុកទំនេរក៏បាន (ព្រោះជារបស់ សាធារណ៍ដល់របស់ច្រើន ទាំងគ្មានម្ចាស់) នេះរូបជាចក្ខុយតនៈ។ រូបជាចក្ខុយតនៈនោះ តើ ដូចម្តេច។ ភ្នែកណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ ដែលរាប់ចូលក្នុងអត្តភាព ដែលមិន អាចឃើញដោយចក្ខុវិញ្ញាណ ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ (ឬថា) បុគ្គលខ្លាំងខ្ជាប់ហើយក្តី កំពុង ខ្លាំងខ្ជាប់ក្តី នឹងខ្លាំងខ្ជាប់ក្តី គប្បីខ្លាំងខ្ជាប់ក្តី នូវរូបដែលប្រកបដោយការឃើញ ប្រកបដោយ ការប៉ះពាល់ក្នុងភ្នែកណា ដែលមិនអាចឃើញដោយចក្ខុវិញ្ញាណ ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ភ្នែកនុ៎ះ ហៅថាចក្ខុក៏បាន ថាចក្ខុយតនៈក៏បាន ថាចក្ខុធាតុក៏បាន ថាចក្ខុន្រ្ទិយក៏បាន ថា លោកក៏បាន ថាទ្វារក៏បាន ថាសមុទ្រក៏បាន ថាបណ្ណរៈក៏បាន ថាខេត្តក៏បាន ថាវត្តក៏បាន ថានេត្រក៏បាន ថានយនៈក៏បាន ថាត្រើយខាងអាយក៏បាន ថាស្រុកទំនេរក៏បាន នេះរូបជា ចក្ខុយតនៈ។ រូបជាចក្ខុយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ភ្នែកណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូត ទាំង ៤ រាប់ចូលក្នុងអត្តភាព ដែលមិនអាចឃើញដោយចក្ខុវិញ្ញាណបាន ប្រកបដោយការ ប៉ះពាល់ ឬថា ភ្នែកណា ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ខ្លាំងខ្ជាប់ហើយ ក្តី កំពុងខ្លាំងខ្ជាប់ក្តី នឹងខ្លាំងខ្ជាប់ក្តី គប្បីខ្លាំងខ្ជាប់ក្តី ក្នុងរូបដែលប្រកបដោយការឃើញ ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ភ្នែកនុ៎ះ ហៅថាចក្ខុក៏បាន ថាចក្ខុយតនៈក៏បាន ថាចក្ខុធាតុ ក៏បាន ថាចក្ខុន្រ្ទិយក៏បាន ថាលោកក៏បាន ថាទ្វារក៏បាន ថាសមុទ្រក៏បាន ថាបណ្ណរៈក៏បាន ថាខេត្តក៏បាន ថាវត្តក៏បាន ថានេត្រក៏បាន ថានយនៈក៏បាន ថាត្រើយអាយក៏បាន ថាស្រុក ទំនេរក៏បាន នេះរូបជាចក្ខុយតនៈ។ រូបជាចក្ខុយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ភ្នែកណា គឺ

ប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ រាប់ចូលក្នុងអត្តភាព មិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយ ការប៉ះពាល់ ឬថា ចក្ខុសម្ផស្សប្រាជ្ញារូប កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី និងកើតក្តី គប្បី កើតក្តី ព្រោះអាស្រ័យភ្នែកណាមួយ។ វេទនាកើតអំពីចក្ខុសម្ផស្ស ប្រាជ្ញារូប ព្រោះអាស្រ័យនូវ ភ្នែកណាមួយ។ សញ្ញាមួយ។ ចេតនាមួយ។ ចក្ខុវិញ្ញាណ កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី និង កើតក្តី គប្បីកើតក្តី។ ចក្ខុសម្ផស្ស មានរូបជាអារម្មណ៍ កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី និងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី ព្រោះអាស្រ័យភ្នែកណាមួយ។ វេទនាកើតអំពីចក្ខុសម្ផស្ស មានរូបជា អារម្មណ៍ ព្រោះអាស្រ័យភ្នែកណាមួយ។ សញ្ញាមួយ។ ចេតនាមួយ។ ចក្ខុវិញ្ញាណ កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី និងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី ភ្នែកនុ៎ះ ហៅថាចក្ខុក៏បាន ថាចក្ខុយតនៈក៏បាន ថា ចក្ខុធាតុក៏បាន ថាចក្ខុន្រ្ទិយក៏បាន ថាលោកក៏បាន ថាទ្វារក៏បាន ថាសមុទ្រក៏បាន ថាបណ្ណ រៈក៏បាន ថាខេត្តក៏បាន ថាវត្តក៏បាន ថានេត្រក៏បាន ថានយនៈក៏បាន ថាត្រើយអាយ ក៏បាន ថាស្រុកទំនេរក៏បាន នេះរូបជាចក្ខុយតនៈ។

[១៧] រូបជាសោតាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ត្រចៀកណាគឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូត ទាំង ៤ រាប់ចូលក្នុងអត្តភាពមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬថាបុគ្គល ស្តាប់ហើយក្តី កំពុងស្តាប់ក្តី និងស្តាប់ក្តី គប្បីស្តាប់ក្តី នូវសំឡេងដែលមិនអាចឃើញបាន តែ ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ដោយត្រចៀកណា ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការ ប៉ះពាល់ ត្រចៀកនុ៎ះ ហៅថាសោតៈក៏បាន ថាសោតាយតនៈក៏បាន ថាសោតធាតុក៏បាន ថា សោតិទ្រិយក៏បាន ថាលោកក៏បាន ថាទ្វារក៏បាន ថាសមុទ្រក៏បាន ថាបណ្ណរៈក៏បាន ថាខេត្ត ក៏បាន ថាវត្តក៏បាន ថាត្រើយអាយក៏បាន ថាស្រុកទំនេរក៏បាន នេះរូបជាសោតាយតនៈ។ រូប ជាសោតាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ត្រចៀកណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ រាប់ ចូលក្នុងអត្តភាពដែលមិនអាចឃើញបាន ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬថាសំឡេងដែលមិន អាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ខ្លាំងខ្ពស់ហើយក្តី កំពុងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី និង ខ្លាំងខ្ពស់ក្តី គប្បីខ្លាំងខ្ពស់ក្តី ក្នុងត្រចៀកណា ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការ ប៉ះពាល់ ត្រចៀកនុ៎ះហៅថាសោតៈក៏បាន ថាសោតាយតនៈក៏បាន ថាសោតធាតុក៏បាន ថា សោតិទ្រិយក៏បាន ថាលោកក៏បាន ថាទ្វារក៏បាន ថាសមុទ្រក៏បាន ថាបណ្ណរៈក៏បាន ថាខេត្ត ក៏បាន ថាវត្តក៏បាន ថាត្រើយអាយក៏បាន ថាស្រុកទំនេរក៏បាន នេះរូបជាសោតាយតនៈ។ រូប ជាសោតាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ត្រចៀកណាគឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ រាប់ចូល ក្នុងអត្តភាពដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬថាត្រចៀកណា ដែល មិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ខ្លាំងខ្ពស់ហើយក្តី កំពុងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី និង ខ្លាំងខ្ពស់ក្តី គប្បីខ្លាំងខ្ពស់ក្តី ក្នុងសំឡេងដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការ

ប៉ះពាល់ ត្រចៀកនុ៎ះ ហៅថាសោតៈក៍បាន ថាសោតាយតនៈក៍បាន ថាសោតធាតុក៍បាន ថា សោតិទ្រិយក៍បាន ថាលោកក៍បាន ថាទ្វារក៍បាន ថាសមុទ្រក៍បាន ថាបណ្ណៈក៍បាន ថាខេត្ត ក៍បាន ថាវត្តក៍បាន ថាត្រើយអាយក៍បាន ថាស្រុកទំនេរក៍បាន នេះរូបជាសោតាយតនៈ។ រូប ជាសោតាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ត្រចៀកណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ រាប់ ចូលក្នុងអត្តភាពមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬថាសោតសម្ម័ស្ស ប្រារព្ធ នូវសំឡេង កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី ព្រោះអាស្រ័យត្រចៀក ណា។ បេ។ វេទនាកើតអំពីសោតសម្ម័ស្ស ប្រារព្ធនូវសំឡេង ព្រោះអាស្រ័យត្រចៀកណា។ បេ។ សញ្ញា។ បេ។ ចេតនា។ បេ។ សោតវិញ្ញាណ កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បី កើតក្តី។ បេ។ សោតសម្ម័ស្ស មានសំឡេងជាអារម្មណ៍ កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹង កើតក្តី គប្បីកើតក្តី ព្រោះអាស្រ័យត្រចៀកណា។ បេ។ វេទនាកើតអំពីសោតសម្ម័ស្ស មាន សំឡេងជាអារម្មណ៍ អាស្រ័យនូវត្រចៀកណា។ បេ។ សញ្ញា។ បេ។ ចេតនា។ បេ។ សោតវិញ្ញាណ កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី ត្រចៀកនុ៎ះ ហៅថាសោតៈក៍បាន ថាសោតាយតនៈក៍បាន ថាសោតធាតុក៍បាន ថាសោតិទ្រិយក៍បាន ថាលោកក៍បាន ថាទ្វារ ក៍បាន ថាសមុទ្រក៍បាន ថាបណ្ណៈក៍បាន ថាខេត្តក៍បាន ថាវត្តក៍បាន ថាត្រើយអាយក៍បាន ថាស្រុកទំនេរក៍បាន នេះរូបជាសោតាយតនៈ។

[១៨] រូបជាធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ ច្រមុះណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ រាប់ចូលក្នុងអត្តភាពដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬថាបុគ្គលធំ ហើយក្តី កំពុងធំក្តី នឹងធំក្តី គប្បីធំក្តី នូវក្លិនដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការ ប៉ះពាល់ដោយច្រមុះណា ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ច្រមុះនុ៎ះ ហៅថាឃានៈក៍បាន ថាឃានាយតនៈក៍បាន ថាឃានធាតុក៍បាន ថាឃានិទ្រិយក៍បាន ថា លោកក៍បាន ថាទ្វារក៍បាន ថាសមុទ្រក៍បាន ថាបណ្ណៈក៍បាន ថាខេត្តក៍បាន ថាវត្តក៍បាន ថា ត្រើយអាយក៍បាន ថាស្រុកទំនេរក៍បាន នេះរូបជាធាតុនោះ។ រូបជាធាតុនោះ តើ ដូចម្តេច។ ច្រមុះណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ រាប់ចូលក្នុងអត្តភាព ដែលមិនអាច ឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬថា ក្លិនដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយ ការប៉ះពាល់ ខ្លាំងខ្ជាប់ហើយក្តី កំពុងខ្លាំងខ្ជាប់ក្តី នឹងខ្លាំងខ្ជាប់ក្តី គប្បីខ្លាំងខ្ជាប់ក្តី ក្នុងច្រមុះ ណា ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ច្រមុះនុ៎ះ ហៅថាឃានៈក៍បាន ថា ឃានាយតនៈ ក៍បាន ថាឃានធាតុក៍បាន ថាឃានិទ្រិយក៍បាន ថាលោកក៍បាន ថាទ្វារ ក៍បាន ថាសមុទ្រក៍បាន ថាបណ្ណៈក៍បាន ថាខេត្តក៍បាន ថាវត្តក៍បាន ថាត្រើយអាយក៍បាន ថាស្រុកទំនេរក៍បាន នេះរូបជាធាតុនោះ។ រូបជាធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ ច្រមុះ

ណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ រាប់ចូលក្នុងអត្តភាពដែលមិនអាចឃើញបាន តែ ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬថា ច្រមុះណា ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការ ប៉ះពាល់ ខ្លាំងខ្ពស់ហើយក្តី កំពុងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី និងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី គប្បីខ្លាំងខ្ពស់ក្តី ក្នុងក្តិនដែល មិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ច្រមុះនុះ ហៅថាឃានៈ ក៏បាន ថា ឃានាយតនៈក៏បាន ថាឃានធាតុក៏បាន ថាឃានិន្ទ្រិយក៏បាន ថាលោកក៏បាន ថាទ្វារក៏បាន ថាសមុទ្រក៏បាន ថាបណ្ណរៈក៏បាន ថាខេត្តក៏បាន ថាវត្តក៏បាន ថាត្រើយអាយក៏បាន ថាស្រុក ទំនេរក៏បាន នេះរូបជាឃានាយតនៈ។ រូបជាឃានាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ច្រមុះណា គឺ ប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ រាប់ចូលក្នុងអត្តភាពដែលមិនអាចឃើញបាន តែ ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬថា ឃានសម្ម័ស្ស្យប្រាជ្ញានុវត្តិន កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី និងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី ព្រោះអាស្រ័យនូវច្រមុះណា។ បើ វេទនា កើតអំពីឃានសម្ម័ស្ស្យ ប្រាជ្ញា នុវត្តិន ព្រោះអាស្រ័យនូវច្រមុះណា។ បើ សញ្ញា។ បើ ចេតនា។ បើ ឃានវិញ្ញាណ កើតឡើង ហើយក្តី កំពុងកើតក្តី និងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី។ បើ ឃានសម្ម័ស្ស្យ មានក្តិនជាអារម្មណ៍ កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី និងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី។ ព្រោះអាស្រ័យនូវច្រមុះណា។ បើ វេទនា កើតអំពីឃានសម្ម័ស្ស្យ មានក្តិនជាអារម្មណ៍ ព្រោះអាស្រ័យនូវច្រមុះណា។ បើ សញ្ញា។ បើ ចេតនា ។ បើ ឃានវិញ្ញាណ កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី និងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី ច្រមុះ នុះ ហៅថាឃានៈក៏បាន ថាឃានាយតនៈក៏បាន ថាឃានធាតុក៏បាន ថាឃានិន្ទ្រិយក៏បាន ថា លោកក៏បាន ថាទ្វារក៏បាន ថាសមុទ្រក៏បាន ថាបណ្ណរៈក៏បាន ថាខេត្តក៏បាន ថាវត្តក៏បាន ថា ត្រើយអាយក៏បាន ថាស្រុកទំនេរក៏បាន នេះរូបជាឃានាយតនៈ។

[១៩] រូបជាជិវ្ហាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ អណ្តាតណាគឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ រាប់ចូលក្នុងអត្តភាព ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬថា បុគ្គល លិទ្ធក្សក្សក្តី កំពុងលិទ្ធក្សក្សក្តី និងលិទ្ធក្សក្សក្តី គប្បីលិទ្ធក្សក្សក្តី នូវសដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ដោយអណ្តាតណា ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការ ប៉ះពាល់ អណ្តាតនុះ ហៅថាជិវ្ហាក៏បាន ថាជិវ្ហាយតនៈក៏បាន ថាជិវ្ហាធាតុក៏បាន ថាជិវ្ហិន្ទ្រិយ ក៏បាន ថាលោកក៏បាន ថាទ្វារក៏បាន ថាសមុទ្រក៏បាន ថាបណ្ណរៈក៏បាន ថាខេត្តក៏បាន ថាវត្ត ក៏បាន ថាត្រើយអាយក៏បាន ថាស្រុកទំនេរក៏បាន នេះរូបជាជិវ្ហាយតនៈ។ រូបជាជិវ្ហាយតនៈ នោះ តើដូចម្តេច។ អណ្តាតណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ រាប់ចូលក្នុងអត្តភាព ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬថាសដែលមិនអាចឃើញបាន តែ ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ បានខ្លាំងខ្ពស់ហើយក្តី កំពុងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី និងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី គប្បី ខ្លាំងខ្ពស់ក្តី ក្នុងអណ្តាតណា ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ អណ្តាតនុះ

ហៅថាជិវ្ហាភ័ក្ត្របាន ថាជិវ្ហាយតនៈភ័ក្ត្របាន ថាជិវ្ហាធាតុភ័ក្ត្របាន ថាជិវ្ហាឆ្លើយភ័ក្ត្របាន ថាលោកភ័ក្ត្របាន ថាទ្វារភ័ក្ត្របាន ថាសមុទ្រភ័ក្ត្របាន ថាបណ្ណារភ័ក្ត្របាន ថាខេត្តភ័ក្ត្របាន ថាវត្តភ័ក្ត្របាន ថាត្រើយអាយ ភ័ក្ត្របាន ថាស្រុកទំនេរភ័ក្ត្របាន នេះរូបជាជិវ្ហាយតនៈ។ រូបជាជិវ្ហាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ អណ្តាតណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យនូវមហាភូតទាំង ៤ រាប់ចូលក្នុងអត្តភាពដែលមិនអាចឃើញ បាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬថា អណ្តាតណាដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយ ការប៉ះពាល់ បានខ្លាំងខ្ទប់ហើយក្តី កំពុងខ្លាំងខ្ទប់ក្តី នឹងខ្លាំងខ្ទប់ក្តី គប្បីខ្លាំងខ្ទប់ក្តី ក្នុង រសដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ អណ្តាតនុ៎ះ ហៅថាជិវ្ហាភ័ក្ត្របាន ថា ជិវ្ហាយតនៈភ័ក្ត្របាន ថាជិវ្ហាធាតុភ័ក្ត្របាន ថាជិវ្ហាឆ្លើយភ័ក្ត្របាន ថាលោកភ័ក្ត្របាន ថាទ្វារភ័ក្ត្របាន ថា សមុទ្រភ័ក្ត្របាន ថាបណ្ណារភ័ក្ត្របាន ថាខេត្តភ័ក្ត្របាន ថាវត្តភ័ក្ត្របាន ថាត្រើយអាយភ័ក្ត្របាន ថាស្រុក ទំនេរភ័ក្ត្របាន នេះរូបជាជិវ្ហាយតនៈ។ រូបជាជិវ្ហាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ អណ្តាតណា គឺ ប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ រាប់ចូលក្នុងអត្តភាពដែលមិនអាចឃើញបាន តែ ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬថា ជិវ្ហាសម្ម័ស្ស ប្រារព្ធនូវរស កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹង កើតក្តី គប្បីកើតក្តី ព្រោះអាស្រ័យអណ្តាតណា។ បេ។ វេទនា កើតអំពីជិវ្ហាសម្ម័ស្ស ប្រារព្ធនូវរស ព្រោះអាស្រ័យអណ្តាតណា។ បេ។ សញ្ញា។ បេ។ ចេតនា។ បេ។ ជិវ្ហាវិញ្ញាណ កើតឡើងហើយក្តី កំពុង កើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី។ បេ។ ជិវ្ហាសម្ម័ស្ស មានរសជាអារម្មណ៍ កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី ព្រោះអាស្រ័យអណ្តាតណា វេទនាកើតអំពីជិវ្ហាសម្ម័ស្ស មានរសជាអារម្មណ៍ ព្រោះអាស្រ័យនូវអណ្តាតណា។ បេ។ សញ្ញា។ បេ។ ចេតនា។ បេ។ ជិវ្ហាវិញ្ញាណ កើតហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី អណ្តាតនុ៎ះ ហៅថាជិវ្ហាភ័ក្ត្របាន ថា ជិវ្ហាយតនៈភ័ក្ត្របាន ថាជិវ្ហាធាតុភ័ក្ត្របាន ថាជិវ្ហាឆ្លើយភ័ក្ត្របាន ថាលោកភ័ក្ត្របាន ថាទ្វារភ័ក្ត្របាន ថា សមុទ្រភ័ក្ត្របាន ថាបណ្ណារភ័ក្ត្របាន ថាខេត្តភ័ក្ត្របាន ថាវត្តភ័ក្ត្របាន ថាត្រើយអាយភ័ក្ត្របាន ថាស្រុក ទំនេរភ័ក្ត្របាន នេះរូបជាជិវ្ហាយតនៈ។

[២០] រូបជាកាយាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ កាយណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ រាប់ចូលក្នុងអត្តភាព ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬបុគ្គលបាន ពាល់ត្រូវហើយក្តី កំពុងពាល់ត្រូវក្តី នឹងពាល់ត្រូវក្តី គប្បីពាល់ត្រូវក្តី នូវផោដ្ឋព្វៈដែលមិនអាច ឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ដោយកាយណា ដែលមិនអាចឃើញបាន តែ ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ កាយនុ៎ះ ហៅថាកាយភ័ក្ត្របាន ថាកាយាយតនៈភ័ក្ត្របាន ថាកាយធាតុ ភ័ក្ត្របាន ថាកាយិឆ្លើយភ័ក្ត្របាន ថាលោកភ័ក្ត្របាន ថាទ្វារភ័ក្ត្របាន ថាសមុទ្រភ័ក្ត្របាន ថាបណ្ណារភ័ក្ត្របាន ថាខេត្តភ័ក្ត្របាន ថាវត្តភ័ក្ត្របាន ថាត្រើយអាយភ័ក្ត្របាន ថាស្រុកទំនេរភ័ក្ត្របាន នេះរូបជា កាយាយតនៈ។ រូបជាកាយាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ កាយណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូត

ទាំង ៤ រាប់ចូលក្នុងអត្តភាពដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬ ផោដ្ឋព្វៈ ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ខ្លាំងខ្ពស់ហើយក្តី កំពុង ខ្លាំងខ្ពស់ក្តី នឹងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី គប្បីខ្លាំងខ្ពស់ក្តី ក្នុងកាយណា ដែលមិនអាចឃើញបាន តែ ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ កាយនុ៎ះ ហៅថា កាយក័បាន ថាកាយាយតនៈក័បាន ថាកាយធាតុ ក័បាន ថាកាយិទ្រិយក័បាន ថាលោកក័បាន ថាទ្វារក័បាន ថាសមុទ្ទក័បាន ថាបណ្ណរក័បាន ថាខេត្តក័បាន ថាវត្តក័បាន ថាត្រើយអាយក័បាន ថាស្រុកទំនេរក័បាន នេះរូបជា កាយាយតនៈ។ រូបជាកាយាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ កាយណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូត ទាំង ៤ រាប់ចូលក្នុងអត្តភាព ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬថា កាយណាដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ បានខ្លាំងខ្ពស់ហើយក្តី កំពុង ខ្លាំងខ្ពស់ក្តី នឹងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី គប្បីខ្លាំងខ្ពស់ក្តី ក្នុងផោដ្ឋព្វៈដែលមិនអាចឃើញបាន តែ ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ កាយនុ៎ះ ហៅថាកាយក័បាន ថាកាយាយតនៈក័បាន ថាកាយធាតុ ក័បាន ថាកាយិទ្រិយក័បាន ថាលោកក័បាន ថាទ្វារក័បាន ថាសមុទ្ទក័បាន ថាបណ្ណរក័បាន ថាខេត្តក័បាន ថាវត្តក័បាន ថាត្រើយអាយក័បាន ថាស្រុកទំនេរក័បាន នេះរូបជា កាយាយតនៈ។ រូបជាកាយាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ កាយណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូត ទាំង ៤ រាប់ចូលក្នុងអត្តភាព ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬថា កាយសម្ម័ស្សប្រារព្ធនូវផោដ្ឋព្វៈ កើតហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី ព្រោះ អាស្រ័យកាយណា ។ បេ។ វេទនា កើតអំពីកាយសម្ម័ស្ស ប្រារព្ធនូវផោដ្ឋព្វៈ ព្រោះអាស្រ័យកាយ ណា។ បេ។ សញ្ញា។ បេ។ ចេតនា។ បេ។ កាយវិញ្ញាណ កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី។ បេ។ កាយសម្ម័ស្ស មានផោដ្ឋព្វៈជាអារម្មណ៍ កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី ព្រោះអាស្រ័យកាយណា វេទនាកើតអំពីកាយសម្ម័ស្ស មានផោដ្ឋព្វៈជា អារម្មណ៍ ព្រោះអាស្រ័យកាយណា។ បេ។ សញ្ញា។ បេ។ ចេតនា។ បេ។ កាយវិញ្ញាណ កើតឡើងហើយ ក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី កាយនុ៎ះ ហៅថាកាយក័បាន ថាកាយាយតនៈ ក័បាន ថាកាយធាតុក័បាន ថាកាយិទ្រិយក័បាន ថាលោកក័បាន ថាទ្វារក័បាន ថាសមុទ្ទ ក័បាន ថាបណ្ណរក័បាន ថាខេត្តក័បាន ថាវត្តក័បាន ថាត្រើយអាយក័បាន ថាស្រុកទំនេរ ក័បាន នេះរូបជាកាយាយតនៈ។

[២១] រូបជារូបាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ រូបណា គឺពណ៌អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ ជា វត្ថុដែលអាចឃើញបាន ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ជាពណ៌ខៀវ លឿង ក្រហម ស ខ្មៅ ហង្សបាទ ដាំដេង បៃតង ពណ៌ដូចពន្លកស្វាយ វែង ខ្លី តូច ធំ មូល សំប៉ែត មូលក្តុំ ៤ ជ្រុង ៦ ជ្រុង ៨ ជ្រុង ១៦ ជ្រុង ទំនាប ទួល ស្រមោល កំដៅថ្ងៃ ភ្លឺ ងងឹត ពពក ផែនដី ផ្សែង ធ្នូលី

ពណ៌មណ្ឌលព្រះចន្ទ ពណ៌មណ្ឌលព្រះអាទិត្យ ពណ៌រូបផ្កាយ ពណ៌មណ្ឌលកញ្ចក់ ពណ៌កែវមណី ស័ង្ក កែវមុក្កា និងកែវពិទ្ធយ្យ ពណ៌មាស និងពណ៌ប្រាក់ ឬថាវត្ថុណាមួយសូម្បីដទៃ ដែលជាប្រធានពណ៌ អាស្រ័យមហាក្វតទាំង ៤ ជាវត្ថុអាចឃើញបាន ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬថា បុគ្គលឃើញហើយក្តី កំពុងហើយក្តី នឹងហើយក្តី គប្បីហើយក្តី នូវរូបណា ដែលប្រកបដោយការ ឃើញបាន ទាំងប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ដោយចក្ខុដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយ ការប៉ះពាល់ រូបនុ៎ះ ហៅថារូបក៏បាន ថារូបាយតនៈក៏បាន ថារូបធាតុក៏បាន នេះរូបជា រូបាយតនៈ។ រូបជារូបាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ រូបណា គឺពណ៌ អាស្រ័យមហាក្វតទាំង ៤ ជា វត្ថុដែលអាចឃើញបាន ទាំងប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ជាពណ៌ខៀវ លឿង ក្រហម ស ខ្មៅ ហង្សបាទ ដាំដែង ពណ៌បៃតង ពណ៌ដូចពន្លកស្វាយ វែង ខ្លី តូច ធំ មូល សំប៉ែត មូលភ្នំ ៤ ជ្រុង ៦ ជ្រុង ៨ ជ្រុង ១៦ ជ្រុង ទំនាប ទួល ស្រមោល កំដៅថ្ងៃ ភ្លឺ ងងឹត ពពក ផែនដី ផ្សែង ធ្នូលី ពណ៌មណ្ឌលព្រះចន្ទ ពណ៌មណ្ឌលព្រះអាទិត្យ ពណ៌ពួករូបផ្កាយ ពណ៌មណ្ឌលកញ្ចក់ ពណ៌ កែវមណីស័ង្ក មុក្កា និងកែវពិទ្ធយ្យ ពណ៌មាស និងពណ៌ប្រាក់ ឬថាវត្ថុណាមួយសូម្បីដទៃ ដែល ជាប្រធានពណ៌ អាស្រ័យមហាក្វតទាំង ៤ ដែលអាច ឃើញបាន ប៉ះពាល់បាន ឬចក្ខុដែលមិន អាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ខ្លាំងខ្ទប់ហើយក្តី កំពុងខ្លាំងខ្ទប់ក្តី នឹង ខ្លាំងខ្ទប់ក្តី គប្បីខ្លាំងខ្ទប់ក្តី ចំពោះរូបណា ដែលអាចឃើញបាន ប៉ះពាល់បាន រូបនុ៎ះ ហៅថា រូបក៏បាន ថារូបាយតនៈក៏បាន ថារូបធាតុក៏បាន នេះរូបជារូបាយតនៈ។ រូបជារូបាយតនៈ នោះ តើដូចម្តេច។ រូបណា គឺពណ៌ អាស្រ័យមហាក្វតទាំង ៤ អាចឃើញបាន ប៉ះពាល់បាន ជា ពណ៌ខៀវ លឿង ក្រហម ស ខ្មៅ ហង្សបាទ ដាំដែង ពណ៌បៃតង ពណ៌ដូចពន្លកស្វាយ វែង ខ្លី តូច ធំ មូល សំប៉ែត មូលភ្នំ ៤ ជ្រុង ៦ ជ្រុង ៨ ជ្រុង ១៦ ជ្រុង ទំនាប ទួល ស្រមោល កំដៅថ្ងៃ ភ្លឺ ងងឹត ពពក ផែនដី ផ្សែង ធ្នូលី ពណ៌មណ្ឌលព្រះចន្ទ ពណ៌មណ្ឌលព្រះអាទិត្យ ពណ៌ពួករូប ផ្កាយ ពណ៌មណ្ឌលកញ្ចក់ ពណ៌កែវមណី ស័ង្ក មុក្កា កែវពិទ្ធយ្យ ពណ៌មាស និងប្រាក់ ឬវត្ថុ ណាមួយសូម្បីដទៃ ដែលជាប្រធានពណ៌ អាស្រ័យមហាក្វតទាំង ៤ ជាវត្ថុអាចឃើញបាន ប៉ះពាល់បាន ឬថា រូបណា ដែលអាចឃើញបាន ប៉ះពាល់បាន ខ្លាំងខ្ទប់ហើយក្តី កំពុង ខ្លាំងខ្ទប់ក្តី នឹងខ្លាំងខ្ទប់ក្តី គប្បីខ្លាំងខ្ទប់ក្តី ចំពោះភ្នែកដែលមិនអាចឃើញបាន តែ ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ រូបនុ៎ះ ហៅថារូបក៏បាន ថារូបាយតនៈក៏បាន ថារូបធាតុក៏បាន នេះរូបជារូបាយតនៈ។ រូបជារូបាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ រូបណា គឺពណ៌ អាស្រ័យមហាក្វត ទាំង ៤ ជាវត្ថុអាចឃើញបាន ប៉ះពាល់បាន ជាពណ៌ខៀវ លឿង ក្រហម ស ខ្មៅ ហង្សបាទ ដាំដែង ពណ៌បៃតង ពណ៌ដូចពន្លកស្វាយ វែង ខ្លី តូច ធំ មូល សំប៉ែត មូលភ្នំ ៤ ជ្រុង ៦ ជ្រុង ៨ ជ្រុង ១៦ ជ្រុង ទំនាប ទួល ស្រមោល កំដៅថ្ងៃ ភ្លឺ ងងឹត ពពក ផែនដី ធ្នូលី ផ្សែង ពណ៌

មណ្ឌលព្រះចន្ទ ពណ៌មណ្ឌលព្រះអាទិត្យ ពណ៌ពួករូបផ្កាយ ពណ៌មណ្ឌលកញ្ចក់ ពណ៌កែវមណ៌
ស័ង្ក មុក្កា កែវពិទ្យ ពណ៌មាស និងប្រាក់ ឬវត្ថុណាមួយ ជាប្រភេទពណ៌អាស្រ័យមហាភូតទាំង
៤ ជារត្តអាចឃើញបាន ប៉ះពាល់បាន ឬថា ចក្ខុសម្ផស្ស ប្រារព្ធនូវរូបណា កើតឡើងហើយក្តី
កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី ព្រោះអាស្រ័យភ្នែក។ បើ វេទនាកើតអំពីចក្ខុសម្ផស្ស
ប្រារព្ធនូវរូបណា ព្រោះអាស្រ័យភ្នែក។ បើ សញ្ញា។ បើ ចេតនា។ បើ ចក្ខុវិញ្ញាណកើតឡើង
ហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី។ បើ ចក្ខុសម្ផស្ស មានរូបជាអារម្មណ៍ អាស្រ័យ
ភ្នែកណា កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី។ បើ វេទនាកើតអំពីចក្ខុ
សម្ផស្ស មានរូបជាអារម្មណ៍ ព្រោះអាស្រ័យភ្នែកណា។ បើ សញ្ញា។ បើ ចេតនា។ បើ ចក្ខុវិញ្ញាណ
កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី រូបនុ៎ះ ហៅថា រូបក៏បាន ថា
រូបាយតនៈក៏បាន ថារូបធាតុក៏បាន នេះរូបជារូបាយតនៈ។

[២២] រូប ជាសទ្ធាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ សំឡេងណា អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ ដែល
មិនអាចឃើញបាន ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ គឺសំឡេងស្តរ សំឡេងសំភោរ សំឡេងស័ង្ក
សំឡេងស្តរជ័យ សំឡេងច្រៀង សំឡេងប្រគំ សំឡេងរនាត សំឡេងទះដៃ សំឡេងខ្នារខ្នែនៃពួក
សត្វ សំឡេងពួកធាតុប៉ះពាល់គ្នា សំឡេងខ្យល់ សំឡេងទឹក សំឡេងមនុស្ស សំឡេងអមនុស្ស
ឬសំឡេងណាមួយសូម្បីដទៃ ដែលអាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ មិនអាចឃើញបាន តែ
ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬបុគ្គលស្តាប់ហើយក្តី កំពុងស្តាប់ក្តី គប្បីស្តាប់ក្តី នូវសំឡេងណា
ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប៉ះពាល់បានដោយត្រចៀក ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប៉ះពាល់
បាន សំឡេងនុ៎ះ ហៅថាសទ្ធាយតនៈក៏បាន ថាសទ្ធាយតនៈក៏បាន ថាសទ្ធាធាតុក៏បាន នេះរូបជា
សទ្ធាយតនៈ។ រូបជាសទ្ធាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ សំឡេងណា អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤
ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប៉ះពាល់បាន គឺស្តរស្តរជ័យ ស្តរសំភោរ ស្តរស័ង្ក ស្តរស្តរជ័យ សំឡេង
ច្រៀង ស្តរប្រគំ ស្តររនាត ស្តរទះដៃ ស្តរខ្នារខ្នែនៃពួកសត្វ ស្តរធាតុទង្គិចគ្នា ស្តរខ្យល់ ស្តរទឹក
សំឡេងមនុស្ស សំឡេងអមនុស្ស ឬថា ស្តរសព្វណាមួយសូម្បីដទៃ ដែលអាស្រ័យមហាភូតទាំង
៤ មិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ មួយទៀត ត្រចៀក ដែលមិនអាចឃើញ
បាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ខ្លាំងខ្ពស់ហើយក្តី កំពុងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី នឹងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី គប្បី
ខ្លាំងខ្ពស់ក្តី ចំពោះសំឡេងណា ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ស្តរសព្វ
នុ៎ះ ហៅថាសទ្ធាយតនៈក៏បាន ថាសទ្ធាយតនៈក៏បាន ថាសទ្ធាធាតុក៏បាន នេះរូបជាសទ្ធាយតនៈ។ រូប
ជាសទ្ធាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ សំឡេងណា អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ មិនអាចឃើញបាន
តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ គឺស្តរស្តរជ័យ ស្តរសំភោរ ស្តរស័ង្ក ស្តរស្តរជ័យ សំឡេងច្រៀង ស្តរប្រគំ
ស្តររនាត ស្តរទះដៃ ស្តរខ្នារខ្នែនៃពួកសត្វ ស្តរពួកធាតុទង្គិចគ្នា ស្តរខ្យល់ ស្តរទឹក សំឡេង

មនុស្ស សំឡេងអមនុស្ស ឬថា សូរសព្ទណាមួយសូម្បីដទៃ ដែលអាស្រ័យមហាក្ខតទាំង ៤ មិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬសំឡេងណា ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ខ្លាំងខ្ពស់ហើយក្តី កំពុងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី នឹងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី គប្បីខ្លាំងខ្ពស់ក្តី ចំពោះត្រចៀក ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ សូរសព្ទនុ៎ះ ហៅថា សទ្ទះក៏បាន ថាសទ្ធាយតនៈក៏បាន ថាសទ្ធាធាតុក៏បាន នេះរូបជាសទ្ធាយតនៈ។ រូបជាសទ្ធាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ សំឡេងណា អាស្រ័យមហាក្ខតទាំង ៤ ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ គឺសូរស្តរធំ សូរសំភោរ សូរស័ង្ខ សូរស្តរជ័យ សំឡេងច្រៀង សូរនាគ សូរប្រគំ សូរទះដៃ សូរខ្នារខ្នារនៃពួកសត្វ សូរពួកធាតុទង្កិចគ្នា សូរខ្យល់ សូរទឹក សំឡេងមនុស្ស សំឡេងអមនុស្ស ឬថា សូរសព្ទណាមួយសូម្បីដទៃ ដែលអាស្រ័យមហាក្ខតទាំង ៤ ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬសោតសម្តីស្ស ប្រារព្ធនូវសំឡេងណា កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី ព្រោះអាស្រ័យត្រចៀកណា។ បើវេទនាកើតអំពីសោតសម្តីស្ស ប្រារព្ធនូវសំឡេងណា ព្រោះអាស្រ័យត្រចៀក។ បើសញ្ញា។ បើចេតនា។ បើសោតវិញ្ញាណ កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី។ បើសោតសម្តីស្ស មានសម្តែងជាអារម្មណ៍ កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី ព្រោះអាស្រ័យត្រចៀកណា។ បើវេទនាកើតអំពីសោតសម្តីស្ស មានសម្តែងជាអារម្មណ៍ ព្រោះអាស្រ័យត្រចៀកណា។ បើសញ្ញា។ បើចេតនា។ បើសោតវិញ្ញាណ កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី សូរសព្ទនុ៎ះ ហៅថា សទ្ទះក៏បាន ថាសទ្ធាយតនៈក៏បាន ថា សទ្ធាធាតុក៏បាន នេះរូបជាសទ្ធាយតនៈ។

[២៣] រូបជាគន្លាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ក្លិនណា អាស្រ័យមហាក្ខតទាំង ៤ ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ គឺក្លិនមើម ក្លិនខ្លឹម ក្លិនសំបក ក្លិនស្លឹក ក្លិនផ្កា ក្លិនផ្លែ ក្លិនគ្រឿងស្រស់ ក្លិនពុល ក្លិនក្រអូប ក្លិនស្អុយ ឬក្លិនណាមួយសូម្បីដទៃ ដែលអាស្រ័យមហាក្ខតទាំង ៤ មិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬបុគ្គលជុំហើយក្តី កំពុងជុំក្តី នឹងជុំក្តី គប្បីជុំក្តី នូវក្លិនណា ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ដោយច្រមុះ ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ក្លិននុ៎ះ ហៅថា គន្លះក៏បាន ថាគន្លាយតនៈក៏បាន ថាគន្លឺធាតុក៏បាន នេះរូបជាគន្លាយតនៈ។ រូបជាគន្លាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ក្លិនណា ដែលអាស្រ័យមហាក្ខតទាំង ៤ ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ គឺក្លិនមើម ក្លិនខ្លឹម ក្លិនសំបក ក្លិនស្លឹក ក្លិនផ្កា ក្លិនផ្លែ ក្លិនគ្រឿងស្រស់ ក្លិនពុល ក្លិនក្រអូប ក្លិនស្អុយ ឬក្លិនណាមួយសូម្បីដទៃ ដែលអាស្រ័យមហាក្ខតទាំង ៤ ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬច្រមុះដែលមិនអាច

ឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ខ្លាំងខ្ពស់ហើយក្តី កំពុងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី និងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី គប្បីខ្លាំងខ្ពស់ ក្តី ចំពោះក្លិនណា ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ក្លិន នុះ ហៅថាគន្លុះក៏បាន ថាគន្លាយតនៈក៏បាន ថាគន្លឺធាតុក៏បាន នេះរូបជាគន្លាយតនៈ។ រូប ជាគន្លាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ក្លិនណា អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ គឺក្លិនមើម ក្លិនខ្លឹម ក្លិនសំបក ក្លិនស្លឹក ក្លិនផ្កា ក្លិនផ្លែ ក្លិន គ្រឿងស្រស់ ក្លិនពុល ក្លិនក្រអូប ក្លិនស្អុយ ឬក្លិនណាមួយសូម្បីដទៃ ដែលអាស្រ័យមហាភូត ទាំង ៤ ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ មួយទៀត ក្លិនណាដែលមិន អាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ខ្លាំងខ្ពស់ហើយក្តី កំពុងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី និង ខ្លាំងខ្ពស់ក្តី គប្បីខ្លាំងខ្ពស់ក្តី ចំពោះច្រមុះ ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការ ប៉ះពាល់ ក្លិននុះ ហៅថាគន្លុះក៏បាន ថាគន្លាយតនៈក៏បាន ថាគន្លឺធាតុក៏បាន នេះរូបជា គន្លាយតនៈ។ រូបជាគន្លាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ក្លិនណា អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ ដែល មិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ គឺក្លិនមើម ក្លិនខ្លឹម ក្លិនសំបក ក្លិនស្លឹក ក្លិនផ្កា ក្លិនផ្លែ ក្លិនគ្រឿងស្រស់ ក្លិនពុល ក្លិនក្រអូប ក្លិនស្អុយ ឬក្លិនណាមួយសូម្បីដទៃ ដែល អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ មិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬឃានសម្បុស្ស ប្រារព្ធនូវក្លិនណា កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី និងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី ព្រោះអាស្រ័យ ច្រមុះ។ បេ។ វេទនាកើតអំពីឃានសម្បុស្ស ប្រារព្ធនូវក្លិនណា ព្រោះអាស្រ័យច្រមុះ។ បេ។ សញ្ញា។ បេ។ ចេតនា។ បេ។ ឃានវិញ្ញាណកើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី និងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី។ បេ។ ឃានសម្បុស្ស មានក្លិនជាអារម្មណ៍ កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី និងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី ព្រោះអាស្រ័យច្រមុះណា។ បេ។ វេទនាកើតអំពីឃានសម្បុស្ស មានក្លិនជាអារម្មណ៍ ព្រោះអាស្រ័យ ច្រមុះណា។ បេ។ សញ្ញា។ បេ។ ចេតនា។ បេ។ ឃានវិញ្ញាណ កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី និង កើតក្តី គប្បីកើតក្តី ក្លិននុះ ហៅថាគន្លុះក៏បាន ថាគន្លាយតនៈក៏បាន ថាគន្លឺធាតុក៏បាន នេះរូបជាគន្លាយតនៈ។

[២៤] រូបជារសាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ រសជាតិណា អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ ដែល មិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ គឺរសមើម រសដើម រសសំបក រសស្លឹក រសផ្កា រសផ្លែ រសជូរ រសផ្អែម រសល្ងីង រសហិរ រសប្រៃ រសខារ រសលាយជូរ ចត់ ឆ្ងាញ់ មិនឆ្ងាញ់ ឬរសណាមួយសូម្បីដទៃ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬបុគ្គលលិទ្ធិ ភ្នក្សហើយក្តី កំពុងលិទ្ធិភ្នក្សក្តី និងលិទ្ធិភ្នក្សក្តី គប្បីលិទ្ធិភ្នក្សក្តី នូវរសណា ដែលមិនអាច ឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ដោយអណ្តាត ដែលមិនអាចឃើញបាន តែ ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ រសជាតិនុះ ហៅថារសក៏បាន ថារសាយតនៈក៏បាន ថារសធាតុ

ក៏បាន នេះរូបជារសាយតនៈ។ រូបជារសាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ រសណា អាស្រ័យមហាភូត ទាំង ៤ មិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ គឺរសមើម រសដើម រសសំបក រសស្លឹក រសផ្កា រសផ្លែ រសជួរ រសផ្អែម ល្វីង ហឺរ ប្រៃ ខារ រសលាយជួរ ចត់ ឆ្ងាញ់ មិនឆ្ងាញ់ ឬរសណាមួយសូម្បីដទៃ ដែលអាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយ ការប៉ះពាល់ ឬអណ្តាតដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ខ្លាំងខ្ពស់ហើយក្តី កំពុងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី នឹងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី គប្បីខ្លាំងខ្ពស់ក្តី ចំពោះរសណា ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ រសជាតិនេះ ហៅថារសក៏បាន ថារសាយតនៈក៏បាន ថារសធាតុ ក៏បាន នេះរូបជារសាយតនៈ។ រូបជារសាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ រសណាអាស្រ័យមហាភូត ទាំង ៤ មិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ គឺរសមើម រសដើម រសសំបក រសស្លឹក រសផ្កា រសផ្លែ ជួរ ផ្អែម ល្វីង ហឺរ ប្រៃ ខារ រសលាយជួរ ចត់ ឆ្ងាញ់ មិនឆ្ងាញ់ ឬរសណាមួយ សូម្បីដទៃ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ឬ រសណាដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ខ្លាំងខ្ពស់ហើយក្តី កំពុង ខ្លាំងខ្ពស់ក្តី នឹងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី គប្បីខ្លាំងខ្ពស់ក្តី ចំពោះអណ្តាតដែលមិនអាចឃើញបាន តែ ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ រសជាតិនេះ ហៅថារសក៏បាន ថារសាយតនៈក៏បាន ថារសធាតុ ក៏បាន នេះរូបជារសាយតនៈ។ រូបជារសាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ រសណាអាស្រ័យមហាភូត ទាំង ៤ ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ គឺរសមើម រសដើម រសសំបក រសស្លឹក រសផ្កា រសផ្លែ ជួរ ផ្អែម ល្វីង ហឺរ ប្រៃ ខារ រសលាយជួរ ចត់ ឆ្ងាញ់ មិនឆ្ងាញ់ ឬរស ណាមួយសូម្បីដទៃ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការ ប៉ះពាល់ មួយទៀត ជិវ្ហាសម្ម័ស្ស ប្រារព្ធនូវរស កើតហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បី កើតក្តី ព្រោះអាស្រ័យអណ្តាតណាមួយ។ វេទនា កើតអំពីជិវ្ហាសម្ម័ស្ស ប្រារព្ធនូវរសណា ព្រោះ អាស្រ័យអណ្តាតមួយ។ សញ្ញាមួយ។ ចេតនាមួយ។ ជិវ្ហាវិញ្ញាណ កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តីមួយ។ ជិវ្ហាសម្ម័ស្ស មានរសជាអារម្មណ៍ កើតឡើងហើយក្តី កំពុង កើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី ព្រោះអាស្រ័យអណ្តាតណាមួយ។ វេទនាកើតអំពីជិវ្ហាសម្ម័ស្ស មានរសជាអារម្មណ៍ ព្រោះអាស្រ័យអណ្តាតណាមួយ។ សញ្ញាមួយ។ ចេតនាមួយ។ ជិវ្ហាវិញ្ញាណ កើតឡើងហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី រសជាតិនេះ ហៅថារសក៏បាន ថា រសាយតនៈក៏បាន ថារសធាតុក៏បាន នេះរូបជារសាយតនៈ។

[២៥] រូបជាតត្តិទ្រើយនោះ តើដូចម្តេច។ ទ្រង់ទ្រាយជាស្រី គ្រឿងចំណាំជាស្រី កិរិយាជា ស្រី អាការជាស្រី លំនាំជាស្រី ភាពជាស្រី ណា របស់ស្រី នេះរូបជាតត្តិទ្រើយ។

[២៦] រូបជាបុរិសិទ្ធិនោះ តើដូចម្តេច។ ទ្រង់ទ្រាយជាប្រុស គ្រឿងចំណាំជាប្រុស ភិរិយា ជាប្រុស អាការជាប្រុស លំនាំជាប្រុស ភាពជាប្រុស ណា របស់ប្រុស នេះរូបជាបុរិសិទ្ធិយ។

[២៧] រូបជាជីវិតិទ្ធិនោះ តើដូចម្តេច។ អាយុ ការបិតនៅ ការរស់នៅយឺនយូរ ការរស់នៅ ការរំកិលទៅ ការប្រព្រឹត្តិទៅ ការរក្សានូវរូបធម៌ទាំងនោះ គឺជីវិត ជីវិតិទ្ធិ ណា នេះរូបជាជីវិតិទ្ធិយ។

[២៨] រូបជាកាយវិញ្ញត្តិនោះ តើដូចម្តេច។ ការទប់កាយ ការគាំទ្រកាយ ការទប់ទល់ កាយ ការកំរើកាយ អាការញ្ជ្រងកាយឲ្យកំរើក ភាពញ្ជ្រងកាយឲ្យកំរើក ណា នៃបុគ្គល មានចិត្តជាកុសលក្តី មានចិត្តជាអកុសលក្តី មានចិត្តជាអព្យាក្រឹតក្តី កាលឈានទៅមុខក្តី ឈានទៅក្រោយក្តី សំឡឹងមើលក្តី ក្រឡេកមើលក្តី បត់ចូលក្តី លាចេញក្តី នេះរូបជា កាយវិញ្ញត្តិ។

[២៩] រូបជាវចិវិញ្ញត្តិនោះ តើដូចម្តេច។ វាចា ការបន្លឺគន្លងពាក្យ ការពោល ការ គឺកកង កម្មគឺការគឺកកង គឺវាចា វចិភេទ ណា នៃបុគ្គលមានចិត្តជាកុសលក្តី មានចិត្តជា អកុសលក្តី មានចិត្តជាអព្យាក្រឹតក្តី នេះហៅវាវាចា គឺការកំរើកសំដី ការញ្ជ្រងសំដីឲ្យកំរើក ភាពនៃការញ្ជ្រងសំដីឲ្យកំរើក នេះរូបជាវចិវិញ្ញត្តិ។

[៣០] រូបជាអាកាសធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ កន្លែងដែលមិនអាចក្នុងរាស់បាន អាកាស ទឹកតទើស ទឹអាកាស ទីចន្លោះ វាលដែលមិនប៉ះពាល់ដោយមហាភូតទាំង ៤ ណា នេះរូបជា អាកាសធាតុ។

[៣១] រូបជារូបស្សលហុតានោះ តើដូចម្តេច។ ការរហ័សរហួន ការប្រែប្រួលរហ័ស ការ មិនយឺតយូរ ការមិនបង្កង់ណា នៃរូប នេះរូបជារូបស្សលហុតា។

[៣២] រូបជារូបស្សមុទុតានោះ តើដូចម្តេច។ ការទន់ ភាពទន់ ការមិនរឹង ការមិន ស្លូកស្លឹង ណានៃរូប នេះរូបជារូបស្សមុទុតា។

[៣៣] រូបជារូបស្សកម្មញ្ញតានោះ តើដូចម្តេច។ ភាពនៃរូបគួរដល់ការងារ ការ ធ្វើការងារបាន ភាពគួរធ្វើការងារបានណា នេះរូបជារូបស្សកម្មញ្ញតា។

[៣៤] រូបជារូបស្សឧបចយៈនោះ តើដូចម្តេច។ ការសន្សំណា នៃពួកអាយតនៈ នោះជា រូបស្សឧបចយៈ នេះរូបជារូបស្សឧបចយៈ។

[៣៥] រូបជារូបស្សសន្តតិនោះ តើដូចម្តេច។ ការកកើតណានៃរូប នោះជារូបស្សសន្តតិ គឺការតរូប នេះរូបជារូបស្សសន្តតិ។

[៣៦] រូបជារូបស្សជរតានោះ តើដូចម្តេច។ ជរា សេចក្តីគ្រាំគ្រា ការបាក់ធ្លេញ សក់ស្លូវ ស្បែកជ្រើរ ការថយអាយុ ការចាស់ទុំនៃពួកឥន្ទ្រិយណានៃរូប នេះរូបជារូបស្សជរតា។

[៣៧] រូបជារូបស្សអនិច្ចតានោះ តើដូចម្តេច។ ការអស់ទៅ ការសូន្យទៅ ការបែកធ្លាយ ការបាក់បែក ការមិនទៀង ការបាត់បង់ណែនៃរូប នេះរូបជារូបស្សអនិច្ចតា។

[៣៨] រូបជាកតឡិដ្ឋារាហារនោះ តើដូចម្តេច។ បាយ នំ សដូរ ត្រី សាច់ ទឹកដោះស្រស់ ទឹកដោះជួរ ទឹកដោះរាវ ទឹកដោះខាប់ ប្រេង ទឹកឃ្នុំ ទឹកអំពៅ ឬរូបណាមួយ សូម្បីដទៃ គឺជា របស់សម្រាប់ស៊ីក្នុងមាត់ ទំពាដោយឆ្មេញ លេបចូលក្នុងបំពង់ក ច្រកក្នុងផ្នែ នៃពួកសត្វ នោះៗ ក្នុងជនបទណាៗ ឬពួកសត្វញ្ចាំងអត្តភាពឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ដោយឱជាណា នេះរូបជាកត ឡិដ្ឋារាហារ។

រូបទាំងនេះ ជាឧបាទា។

ចប់ ឧបាទាភាជនីយៈ។

ចប់ បឋមភាណវារៈ ក្នុងរូបកំណូ។

[៣៩] រូបមិនមែនជាឧបាទានោះ តើដូចម្តេច។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ អាបោធាតុ។

[៤០] រូបជាផោដ្ឋព្វាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ រូបជាបបរិធាតុ តេជោធាតុ វាយោធាតុ ជារូបរឹង ទន់ ល្អិត គ្រោតគ្រាត មានសម្មីស្សជាសុខ មានសម្មីស្សជាទុក្ខ ជារូបធ្ងន់ រូបស្រាល បុគ្គលពាល់ត្រូវហើយក្តី កំពុងពាល់ត្រូវក្តី និងពាល់ត្រូវក្តី គប្បីពាល់ត្រូវក្តី នូវផ្សព្វណា ដែល មិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ដោយកាយ ដែលមិនអាចឃើញបាន តែ ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ផ្សព្វនុ៎ះ ហៅថាផោដ្ឋព្វៈក៏បាន ថាផោដ្ឋព្វាយតនៈក៏បាន ថាផោដ្ឋព្វ ធាតុក៏បាន នេះរូបជាផោដ្ឋព្វាយតនៈ។ រូបជាផោដ្ឋព្វាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ រូបជា បបរិធាតុ តេជោធាតុ វាយោធាតុ ជារូបរឹង ទន់ ល្អិត គ្រោតគ្រាត មានសម្មីស្សជាសុខ មាន សម្មីស្សជាទុក្ខ ជារូបធ្ងន់ រូបស្រាល ឬកាយដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការ ប៉ះពាល់ ខ្លាំងខ្ពស់ហើយក្តី កំពុងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី និងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី គប្បីខ្លាំងខ្ពស់ក្តី ចំពោះផ្សព្វណា ដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ផ្សព្វនុ៎ះ ហៅថាផោដ្ឋព្វៈក៏បាន ថា ផោដ្ឋព្វាយតនៈក៏បាន ថាផោដ្ឋព្វធាតុក៏បាន នេះរូបជាផោដ្ឋព្វាយតនៈ។ រូបជាផោដ្ឋព្វា យតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ រូបជាបបរិធាតុ តេជោធាតុ វាយោធាតុ ជារូបរឹង ទន់ ល្អិត គ្រោតគ្រាត មានសម្មីស្សជាសុខ មានសម្មីស្សជាទុក្ខ ជារូបធ្ងន់ រូបស្រាល ឬផោដ្ឋព្វៈណា ដែល មិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ខ្លាំងខ្ពស់ហើយក្តី កំពុងខ្លាំងខ្ពស់ក្តី និង ខ្លាំងខ្ពស់ក្តី គប្បីខ្លាំងខ្ពស់ក្តី ក្នុងកាយដែលមិនអាចឃើញបាន តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ ផ្សព្វនុ៎ះ ហៅថាផោដ្ឋព្វៈក៏បាន ថាផោដ្ឋព្វាយតនៈក៏បាន ថាផោដ្ឋព្វធាតុក៏បាន នេះរូបជា ផោដ្ឋព្វាយតនៈ។ រូបជាផោដ្ឋព្វាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ រូបជាបបរិធាតុ តេជោធាតុ វាយោធាតុ ជារូបរឹង ទន់ ល្អិត គ្រោតគ្រាត មានសម្មីស្សជាសុខ មានសម្មីស្សជាទុក្ខ ជារូបធ្ងន់

រូបស្រាល ឬកាយសម្មស្ស អាស្រ័យនូវកាយ ព្រោះប្រារព្ធនូវផ្សព្វណា កើតឡើងហើយក្តី កំពុង កើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី។ បេ។ វេទនា ដែលកើតអំពីកាយសម្មស្ស អាស្រ័យនូវកាយ ព្រោះប្រារព្ធនូវផ្សព្វណា។ បេ។ សញ្ញា។ បេ។ ចេតនា។ បេ។ កាយវិញ្ញាណ កើតឡើងហើយក្តី កំពុង កើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី។ បេ។ កាយសម្មស្ស មានផ្សព្វជាអារម្មណ៍ អាស្រ័យនូវកាយណា កើតហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី។ បេ។ វេទនាដែលកើតអំពីកាយសម្មស្ស មានផ្សព្វជាអារម្មណ៍ អាស្រ័យនូវកាយណា។ បេ។ សញ្ញា។ បេ។ ចេតនា។ បេ។ កាយវិញ្ញាណ កើត ហើយក្តី កំពុងកើតក្តី នឹងកើតក្តី គប្បីកើតក្តី សភាវៈនុ៎ះ ហៅថា ផោដ្ឋព្វៈក៏បាន ថាផោដ្ឋព្វា យតនៈក៏បាន ថាផោដ្ឋព្វធាតុក៏បាន នេះរូបជាផោដ្ឋព្វាយតនៈ។

[៤១] រូបជាអាបោធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ សភាពជាទឹក ការតាំងនៅគឺទឹក សភាព សើមជ្រាប ការតាំងនៅគឺសភាពសើមជ្រាប ការតភ្ជាប់នៃរូប នេះរូបជាអាបោធាតុ។

រូបទាំងនេះ មិនមែនជាឧបាទា។

[៤២] រូបជាឧបាទិន្ននោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ សោតាយតនៈ ឃានាយតនៈ ជិវ្ហាយតនៈ កាយាយតនៈ ឥត្តិទ្រិយ បុរិសិទ្រិយ ជិវិតិទ្រិយ ឬក៏រូបដទៃណា គឺរូបាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ អាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្សឧបចមៈ (ការ សន្សំនៃរូប) រូបស្សសន្តតិ (តំណនៃរូប) កពទ្ធិដ្ឋាវហារ (អាហារដែលធ្វើឲ្យជាពុំនូត) ព្រោះ ហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបជាឧបាទិន្ន។ រូបជាអនុបាទិន្ននោះ តើដូចម្តេច។ សទ្ធាយតនៈ កាយវិញ្ញត្តិ (ការកំរើកនៃកាយ) វចិវិញ្ញត្តិ (ការកំរើកនៃរាង) រូបស្សលហុតា (ភាពនៃរូបស្រាល) រូបស្សមុទុតា (ភាពនៃរូបទន់) រូបស្សកម្មញ្ញតា (ភាពនៃរូបគួរដល់ ការងារ) រូបស្សជរតា (ភាពនៃរូបគ្រាំគ្រា) រូបស្សអនិច្ចតា (ភាពនៃរូបមិនទៀង) ឬក៏រូបដទៃ ណា គឺរូបាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ អាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្ស ឧបចមៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិដ្ឋាវហារ មិនមែនព្រោះហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយ នេះ រូបជាអនុបាទិន្ន។

[៤៣] រូបជាឧបាទិន្នបាទានិយៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ បេ។ កាយាយតនៈ ឥត្តិទ្រិយ បុរិសិទ្រិយ ជិវិតិទ្រិយ ឬក៏រូបដទៃណា គឺរូបាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ អាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្សឧបចមៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិដ្ឋាវហារ ព្រោះ ហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបជាឧបាទិន្នបាទានិយៈ។ រូបជាអនុបាទិន្នបាទានិយៈ នោះ តើដូចម្តេច។ សទ្ធាយតនៈ កាយវិញ្ញត្តិ វចិវិញ្ញត្តិ រូបស្សលហុតា រូបស្សមុទុតា រូបស្សកម្មញ្ញ តា រូបស្សជរតា រូបស្សអនិច្ចតាមួយ ឬក៏រូបដទៃណា គឺរូបាយតនៈ សទ្ធាយតនៈ គន្ធាយតនៈ

រសាយតនៈ ផោដ្ឋញាយតនៈ អាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្សឧបចមៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ មិនមែនព្រោះហេតុនៃកម្ម ដែលបុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបជាអនុបាទិន្តបាទានិយៈ។

[៤៤] រូបជាសនិទស្សនៈនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ នេះរូបជាសនិទស្សនៈ។ រូបជាសនិទស្សនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបជាសនិទស្សនៈ។

[៤៥] រូបជាសប្បដិយៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ សោតាយតនៈ ឃានាយតនៈ ជីវ្ហាយតនៈ កាយាយតនៈ រូបាយតនៈ សទ្ទាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋញាយតនៈ នេះរូបជាសប្បដិយៈ។ រូបជាសប្បដិយៈនោះ តើដូចម្តេច។ ឥត្តិទ្រិយៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបជាសប្បដិយៈ។

[៤៦] រូបជាឥន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុន្ទ្រិយ សោតិទ្រិយ ឃានិទ្រិយ ជីវ្ហន្ទ្រិយ កាយិទ្រិយ ឥត្តិទ្រិយ បុរិសិទ្រិយ ជិវិទិទ្រិយ នេះរូបជាឥន្ទ្រិយ។ រូបមិនមែនជាឥន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជាឥន្ទ្រិយ។

[៤៧] រូបជាមហាភូតនោះ តើដូចម្តេច។ ផោដ្ឋញាយតនៈ និងអាបោធាតុ នេះរូបជាមហាភូត។ រូបមិនមែនជាមហាភូតនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ ។ បេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជាមហាភូត។

[៤៨] រូបជាវិញ្ញត្តិនោះ តើដូចម្តេច។ កាយវិញ្ញត្តិ វចិវិញ្ញត្តិ នេះរូបជាវិញ្ញត្តិ។ រូបមិនមែនជាវិញ្ញត្តិនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជាវិញ្ញត្តិ។

[៤៩] រូបជាចិត្តសមុដ្ឋាន (រូបមានចិត្តជាសមុដ្ឋាន) នោះ តើដូចម្តេច។ កាយវិញ្ញត្តិ វចិវិញ្ញត្តិ ឬក៏រូបដទៃណា គឺរូបកើតអំពីចិត្ត មានចិត្តជាហេតុ មានចិត្តជាសមុដ្ឋាន រូបាយតនៈ សទ្ទាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋញាយតនៈ អាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្សលហុតា រូបស្សមុទុតា រូបស្សកម្មញ្ញតា រូបស្សឧបចមៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបជាចិត្តសមុដ្ឋាន។ រូបមិនមែនជាចិត្តសមុដ្ឋាននោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ កាយាយតនៈ ឥត្តិទ្រិយ បុរិសិទ្រិយ ជិវិទិទ្រិយ រូបស្សជរតា រូបស្សអនិច្ចតា ឬក៏រូបដទៃណា គឺរូបមិនមែនកើតអំពីចិត្ត មិនមែនមានចិត្តជាហេតុ មិនមែនជាចិត្តសមុដ្ឋាន គឺរូបាយតនៈ សទ្ទាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋញាយតនៈ អាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្សលហុតា រូបស្សមុទុតា រូបស្សកម្មញ្ញតា រូបស្សឧបចមៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជាចិត្តសមុដ្ឋាន។

[៥០] រូបជាចិត្តសហកុ (រូបកើតព្រមគ្នានឹងចិត្ត) នោះ តើដូចម្តេច។ កាយវិញ្ញត្តិ វចិវិញ្ញត្តិ នេះរូបជាចិត្តសហកុ។ រូបមិនមែនជាចិត្តសហកុនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជាចិត្តសហកុ។

[៥១] រូបជាចិត្តានុបរិក្ខិត (រូបប្រព្រឹត្តទៅតាមចិត្ត) នោះ តើដូចម្តេច។ កាយវិញ្ញត្តិ រថិវិញ្ញត្តិ នេះរូបជាចិត្តានុបរិក្ខិត។ រូបមិនមែនជាចិត្តានុបរិក្ខិតនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ កតឡិដ្ឋារាហារ នេះរូបមិនមែនជាចិត្តានុបរិក្ខិត។

[៥២] រូបជាអជ្ឈត្តិកៈ (រូបខាងក្នុង) នោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបជាអជ្ឈត្តិកៈ។ រូបជាពាហិរៈ (រូបខាងក្រៅ) នោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ ហេ។ កតឡិដ្ឋារាហារ នេះរូបជាពាហិរៈ។

[៥៣] រូបជាឱឡារិកៈ (រូបគ្រោតគ្រាត) នោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ នេះរូបជាឱឡារិកៈ។ រូបជាសុខុមៈ (រូបល្អិត) នោះ តើដូចម្តេច។ ឥត្តិទ្រិយៈ។ ហេ។ កតឡិដ្ឋារាហារ នេះរូបជាសុខុមៈ។

[៥៤] ទូររូប (រូបក្នុងទីឆ្ងាយ) នោះ តើដូចម្តេច។ ឥត្តិទ្រិយៈ។ ហេ។ កតឡិដ្ឋារាហារ នេះទូររូប។ សន្តិកេរូប (រូបក្នុងទីជិត) នោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ នេះសន្តិកេរូប។

[៥៥] រូបជារត្តនៃចក្ខុសម្មិស្សនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ នេះរូបជារត្តនៃចក្ខុសម្មិស្ស។ រូបមិនមែនជារត្តនៃចក្ខុសម្មិស្សនោះ តើដូចម្តេច។ សោតាយតនៈ។ ហេ។ កតឡិដ្ឋារាហារ នេះរូបមិនមែនជារត្តនៃចក្ខុសម្មិស្ស។

[៥៦] រូបជារត្តនៃវេទនា។ ហេ។ នៃសញ្ញា។ ហេ។ នៃចេតនា ដែលកើតអំពីចក្ខុសម្មិស្ស។ ហេ។ នៃចក្ខុវិញ្ញាណនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ នេះរូបជារត្តនៃចក្ខុវិញ្ញាណ។ រូបមិនមែនជារត្តនៃចក្ខុវិញ្ញាណនោះ តើដូចម្តេច។ សោតាយតនៈ។ ហេ។ កតឡិដ្ឋារាហារ នេះរូប មិនមែនជារត្តនៃចក្ខុវិញ្ញាណ។

[៥៧] រូបជារត្តនៃសោតសម្មិស្ស។ ហេ។ នៃឃានសម្មិស្ស។ ហេ។ នៃជិវ្ហាសម្មិស្ស។ ហេ។ នៃកាយសម្មិស្សនោះ តើដូចម្តេច។ កាយាយតនៈ នេះរូបជារត្តនៃកាយសម្មិស្ស។ រូបមិនមែនជារត្តនៃកាយសម្មិស្សនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ កតឡិដ្ឋារាហារ នេះរូប មិនមែនជារត្តនៃកាយសម្មិស្ស។

[៥៨] រូបជារត្តនៃវេទនា។ ហេ។ នៃសញ្ញា។ ហេ។ នៃចេតនា ដែលកើតអំពីកាយសម្មិស្ស។ ហេ។ នៃកាយវិញ្ញាណនោះ តើដូចម្តេច។ កាយាយតនៈ នេះរូបជារត្តនៃកាយវិញ្ញាណ។ រូបមិនមែនជារត្តនៃកាយវិញ្ញាណនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ កតឡិដ្ឋារាហារ នេះរូប មិនមែនជារត្តនៃកាយវិញ្ញាណ។

[៥៩] រូបជាអារម្មណ៍នៃចក្ខុសម្ព័ន្ធស្វ័យនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ នេះរូបជាអារម្មណ៍នៃ ចក្ខុសម្ព័ន្ធស្វ័យ រូបមិនមែនជាអារម្មណ៍នៃចក្ខុសម្ព័ន្ធស្វ័យនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ បេ។ កត ឡឺង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជាអារម្មណ៍នៃចក្ខុសម្ព័ន្ធស្វ័យ។

[៦០] រូបជាអារម្មន៍នៃវេទនា។ បេ។ នៃសញ្ញា។ បេ។ នៃចេតនា ដែលកើតអំពីចក្ខុសម្ព័ន្ធ ស្វ័យ។ បេ។ នៃចក្ខុវិញ្ញាណនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ នេះរូបជាអារម្មណ៍នៃចក្ខុវិញ្ញាណ។ រូប មិនមែនជាអារម្មណ៍នៃចក្ខុវិញ្ញាណនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ បេ។ កតឡឺង្ការាហារ នេះ រូបមិនមែនជាអារម្មណ៍នៃចក្ខុវិញ្ញាណ។

[៦១] រូបជាអារម្មណ៍នៃសោតសម្ព័ន្ធស្វ័យ។ បេ។ នៃឃានសម្ព័ន្ធស្វ័យ។ បេ។ នៃជីវ្ហាសម្ព័ន្ធស្វ័យ។ បេ។ នៃ កាយសម្ព័ន្ធស្វ័យនោះ តើដូចម្តេច។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ នេះរូបជាអារម្មណ៍នៃកាយសម្ព័ន្ធស្វ័យ រូប មិនមែនជាអារម្មណ៍នៃកាយសម្ព័ន្ធស្វ័យនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ បេ។ កតឡឺង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជាអារម្មណ៍នៃកាយសម្ព័ន្ធស្វ័យ។

[៦២] រូបជាអារម្មណ៍នៃវេទនា។ បេ។ នៃសញ្ញា។ បេ។ នៃចេតនា ដែលកើតអំពីកាយស ម្ព័ន្ធស្វ័យ។ បេ។ នៃកាយវិញ្ញាណនោះ តើដូចម្តេច។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ នេះរូបជាអារម្មណ៍នៃ កាយវិញ្ញាណ។ រូបមិនមែនជាអារម្មណ៍នៃកាយវិញ្ញាណនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ បេ។ កតឡឺង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជាអារម្មណ៍នៃកាយវិញ្ញាណ។

[៦៣] រូបជាចក្ខុយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យនូវមហាភូត ទាំង ៤។ បេ។ ហៅថាស្រុកទំនេរក៏បាន នេះរូបជាចក្ខុយតនៈ។ រូបមិនមែនជាចក្ខុយតនៈ នោះ តើដូចម្តេច។ សោតាយតនៈ។ បេ។ កតឡឺង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជាចក្ខុយតនៈ។

[៦៤] រូបជាសោតាយតនៈ។ បេ។ ជាឃានាយតនៈ។ បេ។ ជាជីវ្ហាយតនៈ។ បេ។ ជា កាយាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ កាយណា គឺប្រសាទ ដែលអាស្រ័យនូវមហាភូតទាំង ៤។ បេ។ ហៅថាស្រុកទំនេរក៏បាន នេះរូបជាកាយាយតនៈ។ រូបមិនមែនជាកាយាយតនៈនោះ តើ ដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ បេ។ កតឡឺង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជាកាយាយតនៈ។

[៦៥] រូបជារូបាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ រូបណា គឺពណ៌ អាស្រ័យនូវមហាភូតទាំង ៤។ បេ។ ហៅថារូបធាតុក៏បាន នេះរូបជារូបាយតនៈ។ រូបមិនមែនជារូបាយតនៈនោះ តើ ដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ បេ។ កតឡឺង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជារូបាយតនៈ។

[៦៦] រូបជាសទ្ធាយតនៈ។ បេ។ ជាគន្ធាយតនៈ។ បេ។ ជារសាយតនៈ។ បេ។ ជាផោដ្ឋព្វា យតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ បបរិធាតុ។ បេ។ ហៅថាផោដ្ឋព្វធាតុក៏បាន នេះរូបជាផោដ្ឋព្វា យតនៈ។ រូបមិនមែនជាផោដ្ឋព្វាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ បេ។ កតឡឺង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជាផោដ្ឋព្វាយតនៈ។

[៦៧] រូបជាចក្ខុធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ នេះរូបជាចក្ខុធាតុ។ រូបមិនមែនជាចក្ខុធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ សោតាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជាចក្ខុធាតុ។

[៦៨] រូបជាសោតធាតុ។ បេ។ ជាឃានធាតុ។ បេ។ ជាជីវ្ហាធាតុ។ បេ។ ជាកាយធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ កាយាយតនៈ នេះរូបជាកាយធាតុ។ រូបមិនមែនជាកាយធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជាកាយធាតុ។

[៦៩] រូបជារូបធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ នេះរូបជារូបធាតុ។ រូបមិនមែនជារូបធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជារូបធាតុ។

[៧០] រូបជាសទ្ធិធាតុ។ បេ។ ជាគន្ធិធាតុ។ បេ។ ជារសធាតុ។ បេ។ ជាផោដ្ឋព្វធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ នេះរូបជាផោដ្ឋព្វធាតុ។ រូបមិនមែនជាផោដ្ឋព្វធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជាផោដ្ឋព្វធាតុ។

[៧១] រូបជាចក្ខុន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុណា គឺប្រសាទ ដែលអាស្រ័យមហាភូត ៤ បេ។ ហៅថាស្រុកទំនេរក៏បាន នេះរូបជាចក្ខុន្ទ្រិយ។ រូបមិនមែនជាចក្ខុន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ សោតាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជាចក្ខុន្ទ្រិយ។

[៧២] រូបជាសោតិ្តន្ទ្រិយ។ បេ។ ជាឃានិ្តន្ទ្រិយ។ បេ។ ជាជីវ្ហិ្តន្ទ្រិយ។ បេ។ ជាកាយិ្តន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ កាយណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតរូប ៤ បេ។ ហៅថាស្រុកទំនេរក៏បាន នេះរូបជាកាយិ្តន្ទ្រិយ។ រូបមិនមែនជាកាយិ្តន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជាកាយិ្តន្ទ្រិយ។

[៧៣] រូបជាឥត្តិ្តន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ ទ្រង់ទ្រាយជាស្រី គ្រឿងចំណាំជាស្រី កិរិយាជាស្រី អាការជាស្រី លំនាំជាស្រី ភាពជាស្រី ណា របស់ស្រី នេះរូបជាឥត្តិ្តន្ទ្រិយ។ រូបមិនមែនជាឥត្តិ្តន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជាឥត្តិ្តន្ទ្រិយ។

[៧៤] រូបជាបុរិសិ្តន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ ទ្រង់ទ្រាយជាប្រុស គ្រឿងចំណាំជាប្រុស កិរិយាជាប្រុស អាការជាប្រុស លំនាំជាប្រុស ភាពជាប្រុស ណា របស់ប្រុស នេះរូបជាបុរិសិ្តន្ទ្រិយ។ រូបមិនមែនជាបុរិសិ្តន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជាបុរិសិ្តន្ទ្រិយ។

[៧៥] រូបជាជីវិតិ្តន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ អាយុ ការបិតនៅ ការនៅយឺនយូរ ការរស់នៅ ការរំកិលទៅ ការប្រព្រឹត្តិទៅ ការរក្សានូវរូបធម៌ទាំងនោះ គឺជីវិត ជីវិតិ្តន្ទ្រិយ ណា នេះរូបជាជីវិតិ្តន្ទ្រិយ។ រូបមិនមែនជាជីវិតិ្តន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនជាជីវិតិ្តន្ទ្រិយ។

[៧៦] រូបជាកាយវិញ្ញត្តិនោះ តើដូចម្តេច។ ការទប់កាយ ការគាំទ្រកាយ ការទប់ទល់
កាយ ការកំរើកាយ អាការៈញ្ជ្រងកាយឲ្យកំរើក ភាពនៃការញ្ជ្រងកាយឲ្យកំរើក ណា នៃ
បុគ្គលមានចិត្តជាកុសលក្តី មានចិត្តជាអកុសលក្តី មានចិត្តជាអព្យាក្រឹតក្តី កាល
ឈានទៅមុខក្តី កាលឈានថយក្រោយក្តី កាលសំឡឹងមើលក្តី កាលក្រឡេកមើលក្តី កាលបត់
ចូលក្តី កាលលាចេញក្តី នេះរូបជាកាយវិញ្ញត្តិ។ រូបមិនមែនជាកាយវិញ្ញត្តិនោះ តើដូចម្តេច។
ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ កតទ្ធិដ្ឋារាហារ នេះរូបមិនមែនជាកាយវិញ្ញត្តិ។

[៧៧] រូបជារថីវិញ្ញត្តិនោះ តើដូចម្តេច។ វាចា ការបន្តិ គន្លងពាក្យ ការពោល ការ
គីកកង កម្មគីការគីកកង គីវាចា រថីភេទ ណា នៃបុគ្គលមានចិត្តជាកុសលក្តី មានចិត្តជា
អកុសលក្តី មានចិត្តជាអព្យាក្រឹតក្តី នេះលោកហៅថាវាចា បានដល់ការកំរើកសំដី ការញ្ជ្រង
សំដីឲ្យកំរើក ភាពនៃការញ្ជ្រងសំដីឲ្យកំរើក នេះរូបជារថីវិញ្ញត្តិ។ រូបមិនមែនជារថីវិញ្ញត្តិនោះ
តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ កតទ្ធិដ្ឋារាហារ នេះរូបមិនមែនជារថីវិញ្ញត្តិ។

[៧៨] រូបជាអាកាសធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ កន្លែងដែលមិនអាចក្បួនរាស់បាន អាកាស
ទឹកតទើស ទីអាកាស ទីចន្លោះ វាលដែលមិនប៉ះពាល់ដោយមហាភូតទាំង ៤ ណា នេះរូបជា
អាកាសធាតុ។ រូបមិនមែនជាអាកាសធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ កតទ្ធិដ្ឋារា
ហារ នេះរូបមិនមែនជាអាកាសធាតុ។

[៧៩] រូបជាអាបោធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ សភាពជាទឹក ការតាំងនៅគឺទឹក សភាព
សើមជ្រាប ការតាំងនៅគឺសភាពសើមជ្រាប ការតភ្ជាប់នៃរូប ណា នេះរូបជាអាបោធាតុ។ រូប
មិនមែនជាអាបោធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ កតទ្ធិដ្ឋារាហារ នេះរូបមិនមែន
ជាអាបោធាតុ។

[៨០] រូបជារូបស្សលហុតានោះ តើដូចម្តេច។ ការរហ័សរហួន ការប្រែប្រួលរហ័ស ការ
មិនយឺតយូរ ការមិនបង្កង់ណានៃរូប នេះរូបជារូបស្សលហុតា។ រូបមិនមែនជារូបស្សលហុតា
នោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ កតទ្ធិដ្ឋារាហារ នេះរូបមិនមែនជារូបស្សលហុតា។

[៨១] រូបជារូបស្សមុទុតានោះ តើដូចម្តេច។ ភាពទន់ ភាពទន់ភ្លន់ ភាពមិនរឹង ភាព
មិនស្តួកស្តឹង ណា នៃរូប នេះរូបជារូបស្សមុទុតា។ រូបមិនមែនជារូបស្សមុទុតានោះ តើ
ដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ កតទ្ធិដ្ឋារាហារ នេះរូបមិនមែនជារូបស្សមុទុតា។

[៨២] រូបជារូបស្សកម្មញ្ញតានោះ តើដូចម្តេច។ ភាពគួរដល់ការងារ ការធ្វើការងារបាន
ភាពគួរធ្វើការងារបាន ណា នៃរូប នេះរូបជារូបស្សកម្មញ្ញតា។ រូបមិនមែនជារូបស្សកម្មញ្ញតា
នោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ កតទ្ធិដ្ឋារាហារ នេះរូបមិនមែនជារូបស្សកម្មញ្ញតា។

[៨៣] រូបជារូបស្សឧបចមៈនោះ តើដូចម្តេច។ ការសន្សំណា នៃពួកអាយតនៈ ការសន្សំនោះ ឈ្មោះថារូបស្សឧបចមៈ នេះរូបជារូបស្សឧបចមៈ។ រូបមិនមែនជារូបស្សឧបចមៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កតឡិដ្ឋាហារ នេះរូបមិនមែនជារូបស្សឧបចមៈ។

[៨៤] រូបជារូបស្សសន្តតិនោះ តើដូចម្តេច។ ការសន្សំណា នៃរូប ការសន្សំនោះ ឈ្មោះថារូបស្សសន្តតិ នេះរូបជារូបស្សសន្តតិ។ រូបមិនមែនជារូបស្សសន្តតិនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កតឡិដ្ឋាហារ នេះរូបមិនមែនជារូបស្សសន្តតិ។

[៨៥] រូបជារូបស្សជរតានោះ តើដូចម្តេច។ ជរ សេចក្តីគ្រាំគ្រា ធ្មេញបាក់ សក់ស្លូវ ស្បែក យុរយារ ការថយអាយុ ចាស់ទុំនៃឥន្ទ្រិយ ណា នៃរូប នេះរូបជារូបស្សជរតា។ រូបមិនមែនជារូបស្សជរតានោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កតឡិដ្ឋាហារ នេះរូបមិនមែនជារូបស្សជរតា។

[៨៦] រូបជារូបស្សអនិច្ចតានោះ តើដូចម្តេច។ ការអស់ទៅ ការវិនាស ការបែកធ្លាយ ការប្រេះធ្លា ការមិនទៀងទាត់ ការបាត់បង់ ណា នៃរូប នេះរូបជារូបស្សអនិច្ចតា។ រូបមិនមែនជារូបស្សអនិច្ចតានោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កតឡិដ្ឋាហារ នេះរូបមិនមែនជារូបស្សអនិច្ចតា។

[៨៧] រូបជាកតឡិដ្ឋាហារនោះ តើដូចម្តេច។ បាយ នំ សដូវ ត្រី សាច់ ទឹកដោះស្រស់ ទឹកដោះជួរ ទឹកដោះរាវ ទឹកដោះខាប់ ប្រេង ទឹកឃ្នុំ ស្ករអំពៅ ឬក៏រូបណាស្មើដទៃ គឺរូបជារបស់សម្រាប់ស៊ីក្នុងមាត់ ទំពាដោយធ្មេញ គប្បីលេបចូលក្នុងបំពង់ក ច្រកក្នុងផ្នែ នៃពួកសត្វនោះៗ ក្នុងជនបទណាៗ ឬពួកសត្វញ្ចៀងអត្តភាពឲ្យប្រព្រឹត្តទៅដោយឱជណា នេះរូបជាកតឡិដ្ឋាហារ។ រូបមិនមែនជាកតឡិដ្ឋាហារនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ ភាពនៃរូបមិនទៀង នេះរូបមិនមែនជាកតឡិដ្ឋាហារ។

ការសង្គ្រោះរូបដោយចំណែកពីរ យ៉ាងនេះ។

ចប់ ទុកនិទ្ទេស។

[៨៨] រូបខាងក្នុង ជាឧបាទានោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងជាឧបាទា។ រូបខាងក្រៅជាឧបាទានោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ ហេ។ កតឡិដ្ឋាហារ នេះរូបខាងក្រៅជាឧបាទា។ រូបខាងក្រៅ មិនមែនជាឧបាទានោះ តើដូចម្តេច។ ផោដ្ឋញ្ចាយតនៈ និងអាបោធាតុ នេះរូបខាងក្រៅមិនមែនជាឧបាទា។

[៨៩] រូបខាងក្នុង ជាឧបាទិន្ននោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងជាឧបាទិន្ន។ រូបខាងក្រៅជាឧបាទិន្ននោះ តើដូចម្តេច។ ឥត្តិទ្រិយ បុរិសិទ្រិយ ជីវិតិទ្រិយ ឬក៏រូបដទៃណា គឺរូបាយតនៈ គន្ទាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋញ្ចាយតនៈ

អាកាសធាតុ អាហារធាតុ រូបស្សឧបច្ចយៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ ព្រោះហេតុនៃកម្មដែល
បុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបខាងក្រៅជាឧបាទិន្ត។ រូបខាងក្រៅជាអនុបាទិន្តនោះ តើដូចម្តេច។
សទ្ទាយតនៈ កាយវិញ្ញត្តិ វេទិវិញ្ញត្តិ រូបស្សលហុតា រូបស្សមុទុតា រូបស្សកម្មញ្ញតា រូបស្សជរតា រូប
ស្សអនិច្ចតា ឬក៏រូបដទៃណា គឺរូបាយតនៈ សទ្ទាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វា
យតនៈ អាកាសធាតុ អាហារធាតុ រូបស្សឧបច្ចយៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ មិនមែនព្រោះ
ហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើទេ នេះរូបខាងក្រៅជាអនុបាទិន្ត។

[៩០] រូបខាងក្នុង ជាឧបាទិន្តបាទានិយៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ
នេះរូបខាងក្នុងជាឧបាទិន្តបាទានិយៈ។ រូបខាងក្រៅ ជាឧបាទិន្តបាទានិយៈ
នោះ តើដូចម្តេច។ ឥត្តិទ្រិយ បុរិសិទ្រិយ ជីវិតិទ្រិយ ឬក៏រូបដទៃណា គឺរូបាយតនៈ
គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ អាកាសធាតុ អាហារធាតុ រូបស្សឧបច្ចយៈ រូបស្ស
សន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ ព្រោះហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបខាងក្រៅជាឧបាទិន្តបា
ទានិយៈ។ រូបខាងក្រៅ ជាអនុបាទិន្តបាទានិយៈនោះ តើដូចម្តេច។ សទ្ទាយតនៈ កាយវិញ្ញត្តិ
វេទិវិញ្ញត្តិ រូបស្សលហុតា រូបស្សមុទុតា រូបស្សកម្មញ្ញតា រូបស្សជរតា រូបស្សអនិច្ចតា ឬក៏រូបដទៃ
ណា គឺរូបាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ អាកាសធាតុ អាហារធាតុ រូបស្ស
ឧបច្ចយៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ មិនមែនព្រោះហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយទេ
នេះរូបខាងក្រៅជាអនុបាទិន្តបាទានិយៈ។

[៩១] រូបខាងក្នុងជាអនិទស្សនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ
នេះរូបខាងក្នុង ជាអនិទស្សនៈ។ រូបខាងក្រៅ ជាសនិទស្សនៈនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ
នេះរូបខាងក្រៅ ជាសនិទស្សនៈ។ រូបខាងក្រៅ ជាអនិទស្សនៈនោះ តើដូចម្តេច។
សទ្ទាយតនៈ។ ហេ ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបខាងក្រៅជាអនិទស្សនៈ។

[៩២] រូបខាងក្នុង ជាសប្បដិយៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ
នេះរូបខាងក្នុងជាសប្បដិយៈ។ រូបខាងក្រៅជាសប្បដិយៈនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ ហេ។
ផោដ្ឋព្វាយតនៈ នេះរូបខាងក្រៅជាសប្បដិយៈ។ រូបខាងក្រៅជាអប្បដិយៈនោះ តើដូចម្តេច។
ឥត្តិទ្រិយ។ ហេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបខាងក្រៅជាអប្បដិយៈ។

[៩៣] រូបខាងក្នុងជាឥទ្ធិនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុទ្ធិនិយ។ ហេ។ កាយទ្ធិនិយ នេះរូប
ខាងក្នុងជាឥទ្ធិនិយ។ រូបខាងក្រៅជាឥទ្ធិនិយនោះ តើដូចម្តេច។ ឥត្តិទ្ធិនិយ បុរិសិទ្ធិនិយ
ជីវិតិទ្ធិនិយ នេះរូបខាងក្រៅជាឥទ្ធិនិយ។ រូបខាងក្រៅមិនមែនជាឥទ្ធិនិយនោះ តើដូចម្តេច។
រូបាយតនៈ។ ហេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបខាងក្រៅមិនមែនជាឥទ្ធិនិយ។

[៩៤] រូបខាងក្នុងមិនមែនជាមហាភូតនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជាមហាភូត។ រូបខាងក្រៅ ជាមហាភូតនោះ តើដូចម្តេច។ ដោដ្ឋញាយតនៈ អាបោធាតុ នេះរូបខាងក្រៅ ជាមហាភូត។ រូបខាងក្រៅមិនមែនជាមហាភូតនោះ តើដូចម្តេច។ វុបាយតនៈ។ ហេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបខាងក្រៅមិនមែនជាមហាភូត។

[៩៥] រូបខាងក្នុង មិនមែនជាវិញ្ញត្តិនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជាវិញ្ញត្តិ។ រូបខាងក្រៅជាវិញ្ញត្តិនោះ តើដូចម្តេច។ កាយវិញ្ញត្តិ វចិវិញ្ញត្តិ នេះរូបខាងក្រៅជាវិញ្ញត្តិ។ រូបខាងក្រៅមិនមែនជាវិញ្ញត្តិនោះ តើដូចម្តេច។ វុបាយតនៈ។ ហេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជាវិញ្ញត្តិ។

[៩៦] រូបខាងក្នុង មិនមែនជាចិត្តសមុដ្ឋាននោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជាចិត្តសមុដ្ឋាន។ រូបខាងក្រៅជាចិត្តសមុដ្ឋាននោះ តើដូចម្តេច។ កាយវិញ្ញត្តិ វចិវិញ្ញត្តិ ឬក៏រូបដទៃណា គឺរូបកើតអំពីចិត្ត មានចិត្តជាហេតុ មានចិត្តជាសមុដ្ឋាន ឬវុបាយតនៈ សទ្ធាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ដោដ្ឋញាយតនៈ អាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្សលហុតា រូបស្សមុទុតា រូបស្សកម្មញ្ញតា រូបស្សឧបចយៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបខាងក្រៅជាចិត្តសមុដ្ឋាន។ រូបខាងក្រៅមិនមែនជាចិត្តសមុដ្ឋាននោះ តើដូចម្តេច។ ឥត្តិន្រ្ទិយ បុរិសិន្រ្ទិយ ជិវិតិន្រ្ទិយ រូបស្សជរតា រូបស្សអនិច្ចតា ឬក៏រូបដទៃណា គឺរូបមិនមែនកើតអំពីចិត្ត មិនមែនមានចិត្តជាហេតុ មិនមែនមានចិត្តជាសមុដ្ឋាន ឬវុបាយតនៈ សទ្ធាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ដោដ្ឋញាយតនៈ អាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្សលហុតា រូបស្សមុទុតា រូបស្សកម្មញ្ញតា រូបស្សឧបចយៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបខាងក្រៅមិនមែនជាចិត្តសមុដ្ឋាន។

[៩៧] រូបខាងក្នុងមិនមែនជាចិត្តសហភូតនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជាចិត្តសហភូត។ រូបខាងក្រៅជាចិត្តសហភូតនោះ តើដូចម្តេច។ កាយវិញ្ញត្តិ វចិវិញ្ញត្តិ នេះរូបខាងក្រៅជាចិត្តសហភូត។ រូបខាងក្រៅមិនមែនជាចិត្តសហភូតនោះ តើដូចម្តេច។ វុបាយតនៈ។ ហេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជាចិត្តសហភូត។

[៩៨] រូបខាងក្នុងមិនមែនជាចិត្តានុបរិវត្តិនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជាចិត្តានុបរិវត្តិ។ រូបខាងក្រៅជាចិត្តានុបរិវត្តិនោះ តើដូចម្តេច។ កាយវិញ្ញត្តិ វចិវិញ្ញត្តិ នេះរូបខាងក្រៅ ជាចិត្តានុបរិវត្តិ។ រូបខាងក្រៅមិនមែន

ជាចិត្តានុបរិក្ខិតនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្គារាហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជាចិត្តានុបរិក្ខិត។

[៩៩] រូបខាងក្នុងជាឱឡារិកៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ បេ។ កាយាយតនៈ នេះ រូបខាងក្នុង ជាឱឡារិកៈ។ រូបខាងក្រៅជាឱឡារិកៈនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ បេ។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ នេះរូបខាងក្រៅជាឱឡារិកៈ។ រូបខាងក្រៅជាសុខុមៈនោះ តើដូចម្តេច។ ឥត្តិទ្រិយ។ បេ។ កពទ្ធិង្គារាហារ នេះរូបខាងក្រៅជាសុខុមៈ។

[១០០] រូបខាងក្នុងជាសន្តិកេរូបនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ បេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងជាសន្តិកេរូប។ រូបខាងក្រៅ ជាទូរេរូបនោះ តើដូចម្តេច។ ឥត្តិទ្រិយ។ បេ។ កព ទ្ធិង្គារាហារ នេះរូបខាងក្រៅជាទូរេរូប។ រូបខាងក្រៅជាសន្តិកេរូបនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ បេ។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ នេះរូបខាងក្រៅជាសន្តិកេរូប។

[១០១] រូបខាងក្រៅមិនមែនជារត្តនៃចក្ខុសម្មិស្សនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្គារាហារ នេះរូបខាងក្រៅមិនមែនជារត្តនៃចក្ខុសម្មិស្ស។ រូបខាងក្នុងជារត្តនៃចក្ខុសម្មិ ស្សនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងជារត្តនៃចក្ខុសម្មិស្ស។ រូបខាងក្នុង មិនមែនជារត្តនៃចក្ខុសម្មិស្សនោះ តើដូចម្តេច។ សោតាយតនៈ។ បេ។ កាយាយតនៈ នេះរូប ខាងក្នុងមិនមែនជារត្តនៃចក្ខុសម្មិស្ស។

[១០២] រូបខាងក្រៅមិនមែនជារត្តនៃវេទនា។ បេ។ នៃសញ្ញា។ បេ។ នៃចេតនា ដែល កើតអំពីចក្ខុសម្មិស្ស។ បេ។ នៃចក្ខុវិញ្ញាណនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្គារាហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជារត្តនៃចក្ខុវិញ្ញាណ។ រូបខាងក្នុងជារត្តនៃចក្ខុវិញ្ញាណនោះ តើ ដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងជារត្តនៃចក្ខុវិញ្ញាណ។ រូបខាងក្នុងមិនមែនជារត្ត នៃ ចក្ខុវិញ្ញាណនោះ តើដូចម្តេច។ សោតាយតនៈ។ បេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជា រត្តនៃចក្ខុវិញ្ញាណ។

[១០៣] រូបខាងក្រៅមិនមែនជារត្តនៃសោតសម្មិស្ស។ បេ។ នៃឃានសម្មិស្ស។ បេ។ នៃជិវ្ហា សម្មិស្ស។ បេ។ នៃកាយសម្មិស្សនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្គារាហារ នេះរូប ខាងក្រៅ មិនមែនជារត្តនៃកាយសម្មិស្ស។ រូបខាងក្នុងជារត្តនៃកាយសម្មិស្សនោះ តើ ដូចម្តេច។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងជារត្តនៃកាយសម្មិស្ស។ រូបខាងក្នុងមិនមែនជារត្ត នៃកាយសម្មិស្សនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ បេ។ ជិវ្ហាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជា រត្តនៃកាយសម្មិស្ស។

[១០៤] រូបខាងក្រៅមិនមែនជារត្តនៃវេទនា។ បេ។ នៃសញ្ញា។ បេ។ នៃចេតនាដែល កើតអំពីកាយសម្មិស្ស។ បេ។ នៃកាយវិញ្ញាណនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្គារា

ដូចម្តេច ។ ចក្ខុណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ បេ។ ហៅថាស្រុកទំនេរក៏បាន នេះ រូបខាងក្នុងជាចក្ខុយតនៈ។ រូបខាងក្នុងមិនមែនជាចក្ខុយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ សោតាយតនៈ។ បេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុង មិនមែនជាចក្ខុយតនៈ។

[១១០] រូបខាងក្រៅ មិនមែនជាសោតាយតនៈ។ បេ។ មិនមែនជាឃានាយតនៈ។ បេ។ មិនមែនជាជិវ្ហាយតនៈ។ បេ។ មិនមែនជាកាយាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ បេ។ កតឡិដ្ឋារាហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជាកាយាយតនៈ។ រូបខាងក្នុងជាកាយាយតនៈ នោះ តើដូចម្តេច។ កាយណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ បេ។ ហៅថាស្រុកទំនេរក៏បាន នេះរូបខាងក្នុងជាកាយាយតនៈ។ រូបខាងក្នុងមិនមែនជាកាយាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ បេ។ ជិវ្ហាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជាកាយាយតនៈ។

[១១១] រូបខាងក្នុង មិនមែនជារូបាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ បេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុង មិនមែនជារូបាយតនៈ។ រូបខាងក្រៅ ជារូបាយតនៈនោះ តើ ដូចម្តេច។ រូបណា គឺពណ៌ និងរស្មី អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ បេ។ ហៅថារូបធាតុក៏បាន នេះរូប ខាងក្រៅ ជារូបាយតនៈ។ រូបខាងក្រៅ មិនមែនជារូបាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ សទ្ធាយតនៈ។ បេ។ កតឡិដ្ឋារាហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជារូបាយតនៈ។

[១១២] រូបខាងក្នុង មិនមែនជាសទ្ធាយតនៈ។ បេ។ មិនមែនជាគន្ធាយតនៈ។ បេ។ មិនមែនជារសាយតនៈ។ បេ។ មិនមែនជាដោដ្ឋព្វាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ បេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុង មិនមែនជាដោដ្ឋព្វាយតនៈ។ រូបខាងក្រៅ ជាដោដ្ឋព្វាយ តនៈនោះ តើដូចម្តេច។ បបរិធាតុ។ បេ។ ហៅថាដោដ្ឋព្វធាតុក៏បាន នេះរូបខាងក្រៅ ជា ដោដ្ឋព្វាយតនៈ។ រូបខាងក្រៅ មិនមែនជាដោដ្ឋព្វាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ បេ។ កតឡិដ្ឋារាហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជាដោដ្ឋព្វាយតនៈ។

[១១៣] រូបខាងក្រៅ មិនមែនជាចក្ខុធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ បេ។ កត ឡិដ្ឋារាហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជាចក្ខុធាតុ។ រូបខាងក្នុងជាចក្ខុធាតុនោះ តើ ដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងជាចក្ខុធាតុ។ រូបខាងក្នុងមិនមែនជាចក្ខុធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ សោតាយតនៈ។ បេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជាចក្ខុធាតុ។

[១១៤] រូបខាងក្រៅ មិនមែនជាសោតធាតុ។ បេ។ មិនមែនជាឃានធាតុ។ បេ។ មិនមែន ជាជិវ្ហាធាតុ។ បេ។ មិនមែនជាកាយធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ បេ។ កតឡិដ្ឋារាហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជាកាយធាតុ។ រូបខាងក្នុងជាកាយធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងជាកាយធាតុ។ រូបខាងក្នុងមិនមែនជាកាយធាតុនោះ តើ ដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ បេ។ ជិវ្ហាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុង មិនមែនជាកាយធាតុ។

[១១៥] រូបខាងក្នុងមិនមែនជារូបធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជារូបធាតុ។ រូបខាងក្រៅជារូបធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ នេះរូបខាងក្រៅ ជារូបធាតុ។ រូបខាងក្រៅ មិនមែនជារូបធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ សទ្ធាយតនៈ។ ហេ។ កតត្ថិដ្ឋាហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជារូបធាតុ។

[១១៦] រូបខាងក្នុង មិនមែនជាសទ្ធាធាតុ។ ហេ។ មិនមែនជាគន្ធាតុ។ ហេ។ មិនមែនជារសធាតុ។ ហេ។ មិនមែនជាផោដ្ឋព្វធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជាផោដ្ឋព្វធាតុ។ រូបខាងក្រៅជាផោដ្ឋព្វធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ នេះរូបខាងក្រៅជាផោដ្ឋព្វធាតុ។ រូបខាងក្រៅ មិនមែនជាផោដ្ឋព្វធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ ហេ។ កតត្ថិដ្ឋាហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជាផោដ្ឋព្វធាតុ។

[១១៧] រូបខាងក្រៅ មិនមែនជាចក្ខុន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ ហេ។ កតត្ថិដ្ឋាហារ នេះរូបខាងក្រៅមិនមែនជាចក្ខុន្ទ្រិយ។ រូបខាងក្នុងជាចក្ខុន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤។ ហេ។ ហៅថាស្រុកទំនេរក៏បាន នេះរូបខាងក្នុងជាចក្ខុន្ទ្រិយ។ រូបខាងក្នុងមិនមែនជាចក្ខុន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ សោតាយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជាចក្ខុន្ទ្រិយ។

[១១៨] រូបខាងក្រៅមិនមែនជាសោតិន្ទ្រិយ។ ហេ។ មិនមែនជាឃានិន្ទ្រិយ។ ហេ។ មិនមែនជាជីវិន្ទ្រិយ។ ហេ។ មិនមែនជាកាយិន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ ហេ។ កតត្ថិដ្ឋាហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជាកាយិន្ទ្រិយ។ រូបខាងក្នុងជាកាយិន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ កាយណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤។ ហេ។ ហៅថាស្រុកទំនេរក៏បាន នេះរូបខាងក្នុងជាកាយិន្ទ្រិយ។ រូបខាងក្នុង មិនមែនជាកាយិន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ ជិវាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជាកាយិន្ទ្រិយ។

[១១៩] រូបខាងក្នុង មិនមែនជាឥន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជាឥន្ទ្រិយ។ រូបខាងក្រៅ ជាឥន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ ទ្រង់ទ្រាយជាស្រ្តី គ្រឿងចំណាំជាស្រ្តី កិរិយាជាស្រ្តី អាការជាស្រ្តី លំនាំជាស្រ្តី ភាពជាស្រ្តីណា របស់ស្រ្តី នេះរូបខាងក្រៅ ជាឥន្ទ្រិយ។ រូបខាងក្រៅ មិនមែនជាឥន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ ហេ។ កតត្ថិដ្ឋាហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជាឥន្ទ្រិយ។

[១២០] រូបខាងក្នុងមិនមែនជាបុរិសិន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជាបុរិសិន្ទ្រិយ។ រូបខាងក្រៅ ជាបុរិសិន្ទ្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ ទ្រង់ទ្រាយជាបុរស គ្រឿងចំណាំជាបុរស កិរិយាជាបុរស អាការជាបុរស លំនាំជាបុរស ភាពជាបុរសណា របស់បុរស នេះរូបខាងក្រៅ ជាបុរិសិន្ទ្រិយ។ រូបខាងក្រៅ មិនមែនជា

បុរិសិទ្ធិនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយភនៈ។ បេ។ កពទ្ធិដ្ឋាវហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជា បុរិសិទ្ធិ។

[១២១] រូបខាងក្នុង មិនមែនជាជីវិតិទ្ធិនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយភនៈ។ បេ។ កាយភនៈ នេះរូបខាងក្នុង មិនមែនជាជីវិតិទ្ធិនោះ រូបខាងក្រៅ ជាជីវិតិទ្ធិនោះ តើ ដូចម្តេច។ អាយុ ការបិតនៅ ការនៅយឺនយូរ ការរស់នៅ ការរំកិលទៅ ការប្រព្រឹត្តិទៅ ការរក្សា គឺជីវិត ជីវិតិទ្ធិនោះ នៃរូបធម៌ទាំងនោះ នេះរូបខាងក្រៅ ជាជីវិតិទ្ធិនោះ រូបខាងក្រៅ មិនមែនជាជីវិតិទ្ធិនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយភនៈ។ បេ។ កពទ្ធិដ្ឋាវហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជាជីវិតិទ្ធិនោះ។

[១២២] រូបខាងក្នុង មិនមែនជាកាយវិញ្ញត្តិនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយភនៈ។ បេ។ កាយភនៈ នេះរូបខាងក្នុង មិនមែនជាកាយវិញ្ញត្តិ។ រូបខាងក្រៅ ជាកាយវិញ្ញត្តិនោះ តើ ដូចម្តេច។ ការទប់កាយ ការគាំទ្រកាយ ការទប់ទល់កាយ ការកំរើកកាយ អាការញ្ជ័ងកាយឲ្យ កំរើក ភាពនៃការញ្ជ័ងកាយឲ្យកំរើកណា នៃបុគ្គលមានចិត្តជាកុសលក្តី មានចិត្តជាអកុសល ក្តី មានចិត្តជាអព្យាក្រឹតក្តី កាលឈានទៅមុខក្តី កាលឈានថយក្រោយក្តី កាលសំឡឹងមើល ក្តី កាលក្រឡេកមើលក្តី កាលបត់ចូលក្តី កាលលាចេញក្តី នេះរូបខាងក្រៅ ជាកាយវិញ្ញត្តិ។ រូប ខាងក្រៅ មិនមែនជាកាយវិញ្ញត្តិនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយភនៈ។ បេ។ កពទ្ធិដ្ឋាវហារ នេះរូប ខាងក្រៅ មិនមែនជាកាយវិញ្ញត្តិ។

[១២៣] រូបខាងក្នុងមិនមែនជារចិវិញ្ញត្តិនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយភនៈ។ បេ។ កាយភនៈ នេះរូបខាងក្នុង មិនមែនជារចិវិញ្ញត្តិ។ រូបខាងក្រៅ ជារចិវិញ្ញត្តិនោះ តើ ដូចម្តេច។ វាចា សំដីគន្លងពាក្យ ការពោល ការគឺកកង កម្មគឺការគឺកកង វាចា រចិវេកទណា នៃបុគ្គលមានចិត្តជាកុសលក្តី មានចិត្តជាអកុសលក្តី មានចិត្តជាអព្យាក្រឹតក្តី នេះហៅថា វាចា បានដល់ការកម្រើកសំដី ការញ្ជ័ងសំដីឲ្យកម្រើក ភាពនៃការញ្ជ័ងសំដីឲ្យកម្រើក នេះរូប ខាងក្រៅ ជារចិវិញ្ញត្តិ។ រូបខាងក្រៅ មិនមែនជារចិវិញ្ញត្តិនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយភនៈ។ បេ។ កពទ្ធិដ្ឋាវហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជារចិវិញ្ញត្តិ។

[១២៤] រូបខាងក្នុងមិនមែនជាអាកាសធាតុនោះ តើដូចម្តេច ។ ចក្ខុយភនៈ។ បេ។ កាយភនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជាអាកាសធាតុ។ រូបខាងក្រៅជាអាកាសធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ កន្លែងណា ដែលមិនអាចក្នុងរាស់បាន អាកាស ទឹកភ្លៀស ទឹកអាកាស ទឹកភ្លៀស រាល់មិនប៉ះពាល់ដោយមហាភូតទាំង ៤ នេះរូបខាងក្រៅ ជាអាកាសធាតុ។ រូបខាងក្រៅ មិនមែនជាអាកាសធាតុនោះ តើដូចម្តេច ។ រូបាយភនៈ។ បេ។ កពទ្ធិដ្ឋាវហារ នេះរូប ខាងក្រៅ មិនមែនជាអាកាសធាតុ។

[១២៥] រូបខាងក្នុងមិនមែនជាអាហារធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ។ នេះរូបខាងក្នុង មិនមែនជាអាហារធាតុ។ រូបខាងក្រៅ ជាអាហារធាតុនោះ តើដូចម្តេច ។ សភាពជាទឹក ការតាំងនៅគឺទឹក សភាពដែលសើមជ្រាប ការតាំងនៅ គឺ សភាពសើមជ្រាប ការតភ្ជាប់នៃរូបណា នេះរូបខាងក្រៅ ជាអាហារធាតុ។ រូបខាងក្រៅ មិនមែនជាអាហារធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ ហេ។ កតត្រិដ្ឋាវហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជាអាហារធាតុ។

[១២៦] រូបខាងក្នុងមិនមែនជារូបស្សលហុតានោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជារូបស្សលហុតា។ រូបខាងក្រៅជារូបស្សលហុតានោះ តើដូចម្តេច។ ការរហ័សរហួន ការប្រែប្រួលរហ័ស ការមិនយឺតយូរ ការមិនបង្កង់នៅណា នៃរូប នេះរូបខាងក្រៅ ជារូបស្សលហុតា។ រូបខាងក្រៅ មិនមែនជារូបស្សលហុតានោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ ហេ។ កតត្រិដ្ឋាវហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជារូបស្សលហុតា។

[១២៧] រូបខាងក្នុង មិនមែនជារូបស្សមុទុតានោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុង មិនមែនជារូបស្សមុទុតា។ រូបខាងក្រៅជារូបស្សមុទុតានោះ តើដូចម្តេច។ ភាពទន់ ភាពទន់ភ្លន់ ភាពមិនរឹង ភាពមិនស្តួកស្តឹងណានៃរូប នេះរូប ខាងក្រៅ ជារូបស្សមុទុតា។ រូបខាងក្រៅ មិនមែនជារូបស្សមុទុតានោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ ហេ។ កតត្រិដ្ឋាវហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជារូបស្សមុទុតា។

[១២៨] រូបខាងក្នុង មិនមែនជារូបស្សកម្មញ្ញតានោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជារូបស្សកម្មញ្ញតា។ រូបខាងក្រៅជារូបស្សកម្មញ្ញតា នោះ តើដូចម្តេច។ ភាពគួរដល់ការងារ ការធ្វើការងារបាន ភាពគួរធ្វើការងារបានណានៃរូប នេះរូប ខាងក្រៅ ជារូបស្សកម្មញ្ញតា។ រូបខាងក្រៅ មិនមែនជារូបស្សកម្មញ្ញតានោះ តើ ដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ ហេ។ កតត្រិដ្ឋាវហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជារូបស្សកម្មញ្ញតា។

[១២៩] រូបខាងក្នុង មិនមែនជារូបស្សឧបចយៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជារូបស្សឧបចយៈ។ រូបខាងក្រៅ ជារូបស្សឧបចយៈ នោះ តើដូចម្តេច។ ការសន្សំណា នៃពួកអាយតនៈនោះ ឈ្មោះថាការសន្សំនៃរូប នេះរូប ខាងក្រៅ ជារូបស្សឧបចយៈ។ រូបខាងក្រៅ មិនមែនជារូបស្សឧបចយៈនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ ហេ។ កតត្រិដ្ឋាវហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជារូបស្សឧបចយៈ។

[១៣០] រូបខាងក្នុង មិនមែនជារូបស្សសន្តតិនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជារូបស្សសន្តតិ។ រូបខាងក្រៅជារូបស្សសន្តតិនោះ តើដូចម្តេច។ ការសន្សំណានៃរូប នោះឈ្មោះថាតំណនៃរូប នេះរូបខាងក្រៅជារូបស្សសន្តតិ។

រូបខាងក្រៅ មិនមែនជារូបស្សសន្តតិទេនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ បេ។ កតទ្ធិង្គារាហារ នេះ រូបខាងក្រៅ មិនមែនជារូបស្សសន្តតិ។

[១៣១] រូបខាងក្នុងមិនមែនជារូបស្សជរតានោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ បេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជារូបស្សជរតា។ រូបខាងក្រៅជារូបស្សជរតានោះ តើ ដូចម្តេច។ ជរ ការគ្រាំគ្រា ធ្មេញបាក់ សក់ស្លូវ ស្បែកយុវយាវ ការថយអាយុ ចាស់ទុំនៃឥន្ទ្រិយ ណានៃរូប នេះរូបខាងក្រៅ ជារូបស្សជរតា។ រូបខាងក្រៅ មិនមែនជារូបស្សជរតានោះ តើ ដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ បេ។ កតទ្ធិង្គារាហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជារូបស្សជរតា។

[១៣២] រូបខាងក្នុងមិនមែនជារូបស្សអនិច្ចតានោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ បេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុង មិនមែនជារូបស្សអនិច្ចតា។ រូបខាងក្រៅ ជារូបស្សអនិច្ចតា នោះ តើដូចម្តេច។ ការអស់ ការវិនាស ការបែកធ្លាយ ការប្រេះបាក់ ការមិនទៀងទាត់ ការបាត់បង់ណានៃរូប នេះរូបខាងក្រៅ ជារូបស្សអនិច្ចតា។ រូបខាងក្រៅ មិនមែនជារូបស្ស អនិច្ចតានោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ បេ។ កតទ្ធិង្គារាហារ នេះរូបខាងក្រៅ មិនមែនជារូប ស្សអនិច្ចតា។

[១៣៣] រូបខាងក្នុង មិនមែនជាកតទ្ធិង្គារាហារនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ បេ។ កាយាយតនៈ នេះរូបខាងក្នុងមិនមែនជាកតទ្ធិង្គារាហារ។ រូបខាងក្រៅ ជាកតទ្ធិង្គារាហារ នោះ តើដូចម្តេច។ បាយ នំ សដូវ ត្រី សាច់ ទឹកដោះស្រស់ ទឹកដោះជួរ ទឹកដោះថ្លា ទឹកដោះខាប់ ប្រេង ទឹកយ៉ូ ស្ករអំពៅ ឬក៏រូបដទៃណា ក្នុងជនបទណាៗ ដែលជាភោជនគេ គប្បីស៊ីដោយមាត់ ទំពាស៊ីដោយធ្មេញ លេបចូលក្នុងបំពង់ក សម្រាប់ចំអែតផ្ទៃ របស់ពួកសត្វ នោះៗ ពួកសត្វមែងរស់នៅដោយឱជាណា នេះរូបខាងក្រៅ ជាកតទ្ធិង្គារាហារ។ រូបខាងក្រៅ មិនមែនជាកតទ្ធិង្គារាហារនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ បេ។ រូបស្សអនិច្ចតា នេះរូប ខាងក្រៅមិនមែនជាកតទ្ធិង្គារាហារ។

ការសង្គ្រោះរូបដោយប្រការ ៣ យ៉ាងនេះឯង។
ចប់ តិកនិទ្ទេស។

[១៣៤] រូបជាឧបាទា ឧបាទិន្នៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ បេ។ កាយាយតនៈ ឥត្តិទ្រិយ បុរិសិទ្រិយ ជីវិតិទ្រិយ ឬក៏រូបដទៃណា គឺរូបាយតនៈ គន្លាយតនៈ រសាយតនៈ អាកាសធាតុ រូបស្សឧបចយៈ រូបស្សសន្តតិ កតទ្ធិង្គារាហារ ព្រោះហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើ ហើយ នេះរូបជាឧបាទា ឧបាទិន្នៈ។ រូបជាឧបាទា អនុបាទិន្នៈនោះ តើដូចម្តេច។ សទ្ធាយតនៈ កាយវិញ្ញត្តិ វចិវិញ្ញត្តិ រូបស្សលហុតា រូបស្សមុទុតា រូបស្សកម្មញ្ញតា រូបស្សជរតា រូបស្សអនិច្ចតា ឬក៏រូបដទៃណា គឺរូបាយតនៈ គន្លាយតនៈ រសាយតនៈ អាកាសធាតុ រូបស្សឧបចយៈ រូបស្ស

សន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ មិនមែនព្រោះហេតុនៃកម្ម ដែលបុគ្គលធ្វើហើយទេ នេះរូបជាឧបាទា អនុបាទិន្ទ្រៈ។ រូបមិនមែនជាឧបាទា ឧបាទិន្ទ្រៈនោះ តើដូចម្តេច។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ អាបោធាតុ ព្រោះហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបមិនមែនជាឧបាទា ឧបាទិន្ទ្រៈ។ រូប មិនមែនជាឧបាទា អនុបាទិន្ទ្រៈនោះ តើដូចម្តេច។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ អាបោធាតុ មិនមែន ព្រោះហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយទេ នេះរូបមិនមែនជាឧបាទា អនុបាទិន្ទ្រៈ។

[១៣៥] រូបជាឧបាទា ឧបាទិន្ទ្របាទានិយៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ កាយាយតនៈ ឥត្តិទ្រិយ បុរិសិទ្រិយ ជិវិតិទ្រិយ ប្រក្របដទៃណា គីរុបាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ អាកាសធាតុ រូបស្សឧបចយៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ ព្រោះហេតុនៃកម្មដែល បុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបជាឧបាទា ឧបាទិន្ទ្របាទានិយៈ។ រូបជាឧបាទា អនុបាទិន្ទ្របាទានិយៈ នោះ តើដូចម្តេច។ សទ្ធាយតនៈ កាយវិញ្ញត្តិ វចិវិញ្ញត្តិ រូបស្សលហុតា រូបស្សមុទុតា រូបស្សកម្មញ្ញ តា រូបស្សជរតា រូបស្សអនិច្ចតា ប្រក្របដទៃណា គីរុបាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ អាកាសធាតុ រូបស្សឧបចយៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ មិនមែនព្រោះហេតុនៃកម្មដែល បុគ្គលធ្វើហើយទេ នេះរូបជាឧបាទា អនុបាទិន្ទ្របាទានិយៈ។ រូបមិនមែនជាឧបាទា ឧបាទិន្ទ្រ បាទានិយៈនោះ តើដូចម្តេច។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ អាបោធាតុ ព្រោះហេតុនៃកម្ម ដែលបុគ្គលធ្វើ ហើយ នេះរូបមិនមែនជាឧបាទា ឧបាទិន្ទ្របាទានិយៈ។ រូបមិនមែនជាឧបាទា អនុបាទិន្ទ្របា ទានិយៈនោះ តើដូចម្តេច។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ អាបោធាតុ មិនមែនព្រោះហេតុនៃកម្មដែល បុគ្គលធ្វើហើយទេ នេះរូបមិនមែនជាឧបាទា អនុបាទិន្ទ្របាទានិយៈ។

[១៣៦] រូបជាឧបាទា សប្បដិយៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ រសាយតនៈ នេះ រូបជាឧបាទា សប្បដិយៈ។ រូបជាឧបាទា អប្បដិយៈនោះ តើដូចម្តេច។ ឥត្តិទ្រិយ។ ហេ។ កពទ្ធិង្ការ ាហារ នេះរូបជាឧបាទា អប្បដិយៈ។ រូបមិនមែនជាឧបាទា សប្បដិយៈនោះ តើដូចម្តេច។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ នេះរូបមិនមែនជាឧបាទា សប្បដិយៈ។ រូបមិនមែនជាឧបាទា អប្បដិយៈនោះ តើដូចម្តេច។ អាបោធាតុ នេះរូបមិនមែនជាឧបាទា អប្បដិយៈ។

[១៣៧] រូបជាឧបាទា ឱឡារិកៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ រសាយតនៈ នេះ រូបជាឧបាទា ឱឡារិកៈ។ រូបជាឧបាទា សុខុមៈនោះ តើដូចម្តេច។ ឥត្តិទ្រិយ។ ហេ។ កពទ្ធិង្ការា ហារ នេះរូបជាឧបាទា សុខុមៈ។ រូបមិនមែនជាឧបាទា ឱឡារិកៈនោះ តើដូចម្តេច។ ផោដ្ឋព្វា យតនៈ នេះរូបមិនមែនជាឧបាទា ឱឡារិកៈ។ រូបមិនមែនជាឧបាទា សុខុមៈនោះ តើ ដូចម្តេច។ អាបោធាតុ នេះរូបមិនមែនជាឧបាទា សុខុមៈ។

[១៣៨] រូបជាឧបាទា ទូររូបនោះ តើដូចម្តេច។ ឥត្តិទ្រិយ។ ហេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូប ជាឧបាទា ទូររូប។ រូបជាឧបាទា សន្តិកេរូបនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ រសាយតនៈ

នេះរូបជាឧបាទាន សន្តិកេរូប។ រូបមិនមែនជាឧបាទាន ទូររូបនោះ តើដូចម្តេច។ អាបោធាតុ
នេះរូបមិនមែនជាឧបាទាន ទូររូប។ រូបមិនមែនជាឧបាទាន សន្តិកេរូបនោះ តើដូចម្តេច។
ផោដ្ឋព្វាយតនៈ នេះរូបមិនមែនជាឧបាទាន សន្តិកេរូប។

[១៣៩] រូបជាឧបាទាន្តៈ សនិទស្សនៈនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ ព្រោះហេតុនៃកម្ម
ដែលបុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបជាឧបាទាន្តៈ សនិទស្សនៈ។ រូបជាឧបាទាន្តៈ អនិទស្សនៈនោះ តើ
ដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ កាយាយតនៈ ឥត្តិទ្រិយ បុរិសិទ្រិយ ជិវិតិទ្រិយ ឬក៏រូបដទៃណា
គឺគន្លាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ អាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្សឧបចយៈ រូបស្ស
សន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ ព្រោះហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបជាឧបាទាន្តៈ អនិ
ទស្សនៈ។ រូបជាអនុបាទាន្តៈ សទិស្សនៈនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ មិនមែនព្រោះហេតុនៃ
កម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយទេ នេះរូបជាអនុបាទាន្តៈ សនិទស្សនៈ។ រូបជាអនុបាទាន្តៈ អនិ
ទស្សនៈនោះ តើដូចម្តេច។ សទ្ធាយតនៈ កាយវិញ្ញត្តិ វចិវិញ្ញត្តិ រូបស្សលហុតា រូបស្សមុទុតា រូប
ស្សកម្មញ្ញតា រូបស្សជរតា រូបស្សអនិច្ចតា ឬក៏រូបដទៃណា គឺគន្លាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វ
យតនៈ អាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្សឧបចយៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ មិនមែនព្រោះ
ហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយទេ នេះរូបជាអនុបាទាន្តៈ អនិទស្សនៈ។

[១៤០] រូបជាឧបាទាន្តៈ សប្បដិយៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ កាយាយតនៈ
ឬក៏រូបដទៃណា គឺរូបាយតនៈ គន្លាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ ព្រោះហេតុនៃកម្ម
ដែលបុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបជាឧបាទាន្តៈ សប្បដិយៈ។ រូបជាឧបាទាន្តៈ អប្បដិយៈនោះ តើ
ដូចម្តេច។ ឥត្តិទ្រិយ បុរិសិទ្រិយ ជិវិតិទ្រិយ ឬក៏រូបដទៃណា គឺអាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្ស
ឧបចយៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ ព្រោះហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបជាឧបាទា
ន្តៈ អប្បដិយៈ។ រូបជាអនុបាទាន្តៈ សប្បដិយៈនោះ តើដូចម្តេច។ សទ្ធាយតនៈ ឬក៏ រូបដទៃណា
គឺរូបាយតនៈ គន្លាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ មិនមែនព្រោះហេតុ នៃកម្មដែល
បុគ្គលធ្វើហើយទេ នេះរូបជាអនុបាទាន្តៈ សប្បដិយៈ។ រូបជាអនុបាទាន្តៈ អប្បដិយៈនោះ តើ
ដូចម្តេច។ កាយវិញ្ញត្តិ វចិវិញ្ញត្តិ រូបស្សលហុតា រូបស្សមុទុតា រូបស្សកម្មញ្ញតា រូបស្សជរតា រូបស្ស
អនិច្ចតា ឬក៏រូបដទៃណា គឺអាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្សឧបចយៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្កា
រាហារ មិនមែនព្រោះហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយទេ នេះរូបជាអនុបាទាន្តៈ អប្បដិយៈ។

[១៤១] រូបជាឧបាទាន្តៈ មហាភូតនោះ តើដូចម្តេច។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ អាបោធាតុ ព្រោះ
ហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបជាឧបាទាន្តៈ មហាភូត។ រូបជាឧបាទាន្តៈ មិនមែន
មហាភូតនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ កាយាយតនៈ ឥត្តិទ្រិយ បុរិសិទ្រិយ ជិវិតិទ្រិយ
ឬក៏រូបដទៃណា គឺរូបាយតនៈ គន្លាយតនៈ រសាយតនៈ អាកាសធាតុ រូបស្សឧបចយៈ រូបស្ស

សន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ ព្រោះហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបជាឧបាទិន្ទៈ មិនមែន មហាភូត។ រូបជាអនុបាទិន្ទៈ មហាភូតនោះ តើដូចម្តេច។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ អាបោធាតុ មិនមែនព្រោះហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយទេ នេះរូបជាអនុបាទិន្ទៈ មហាភូត។ រូបជា អនុបាទិន្ទៈ មិនមែនមហាភូតនោះ តើដូចម្តេច។ សទ្ទាយតនៈ។ កាយវិញ្ញត្តិ វចីវិញ្ញត្តិ រូបស្ស លហុតា រូបស្សមុទុតា រូបស្សកម្មញ្ញតា រូបស្សជរតា រូបស្សអនិច្ចតា ប្រក្របដទៃណា គឺ រូបាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ អាកាសធាតុ រូបស្សឧបចយៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការា ហារ មិនមែនព្រោះហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយទេ នេះរូបជាអនុបាទិន្ទៈ មិនមែនជាម ហាភូត។

[១៤២] រូបជាឧបាទិន្ទៈ ឱឡារិកៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ កាយាយតនៈ ប្រក្របដទៃណា គឺរូបាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ ព្រោះហេតុនៃកម្ម ដែលបុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបជាឧបាទិន្ទៈ ឱឡារិកៈ។ រូបជាឧបាទិន្ទៈ សុខុមៈនោះ តើដូចម្តេច។ គត្តិទ្រិយ បុរិសិទ្រិយ ជិវិតិទ្រិយ ប្រក្របដទៃណា គឺអាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្សឧបចយៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ ព្រោះហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបជាឧបាទិន្ទៈ សុខុ មៈ។ រូបជាអនុបាទិន្ទៈ ឱឡារិកៈនោះ តើដូចម្តេច។ សទ្ទាយតនៈ ប្រក្របដទៃណា គឺ រូបាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ មិនមែនព្រោះហេតុនៃកម្ម ដែលបុគ្គល ធ្វើហើយទេ នេះរូបជាអនុបាទិន្ទៈ ឱឡារិកៈ។ រូបជាអនុបាទិន្ទៈ សុខុមៈនោះ តើដូចម្តេច។ កាយវិញ្ញត្តិ វចីវិញ្ញត្តិ រូបស្សលហុតា រូបស្សកម្មញ្ញតា រូបស្សជរតា រូបស្សអនិច្ចតា ប្រក្របដទៃណា គឺអាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្សឧបចយៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ មិនមែនព្រោះហេតុ នៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយទេ នេះរូបជាអនុបាទិន្ទៈ សុខុមៈ។

[១៤៣] រូបជាឧបាទិន្ទៈ ទូររូបនោះ តើដូចម្តេច។ គត្តិទ្រិយ បុរិសិទ្រិយ ជិវិតិទ្រិយ ប្រក្រ បដទៃណា គឺអាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្សឧបចយៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ ព្រោះ ហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបជាឧបាទិន្ទៈ ទូររូប។ រូបជាឧបាទិន្ទៈ សន្តិកេរូបនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ កាយាយតនៈ ប្រក្របដទៃណា គឺរូបាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ ព្រោះហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបជាឧបាទិន្ទៈ សន្តិ កេរូប។ រូបជាអនុបាទិន្ទៈ ទូររូបនោះ តើដូចម្តេច។ កាយវិញ្ញត្តិ វចីវិញ្ញត្តិ រូបស្សលហុតា រូបស្ស មុទុតា រូបស្សកម្មញ្ញតា រូបស្សជរតា រូបស្សអនិច្ចតា ប្រក្របដទៃណា គឺអាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្សឧបចយៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ មិនមែនព្រោះហេតុនៃកម្មដែល បុគ្គលធ្វើហើយទេ នេះរូបជាអនុបាទិន្ទៈ ទូររូប។ រូបជាអនុបាទិន្ទៈ សន្តិកេរូបនោះ តើ

កាយាយតនៈ ឥត្តិទ្រិយ បុរិសិទ្រិយ ជិវិតិទ្រិយ ប្រក្សរូបដទៃណា គីរូបាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ អាកាសធាតុ រូបស្សឧបចយៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ ព្រោះហេតុនៃកម្មដែល បុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបជាឧបាទិន្តបាទានិយៈ មិនមែនមហាភូត។ រូបជាអនុបាទិន្តបាទា និយៈ មហាភូតនោះ តើដូចម្តេច។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ អាបោធាតុ មិនមែនព្រោះហេតុនៃកម្ម ដែលបុគ្គលធ្វើហើយទេ នេះរូបជាអនុបាទិន្តបាទានិយៈ មហាភូត។ រូបជាអនុបាទិន្តបាទា និយៈ មិនមែនមហាភូតនោះ តើដូចម្តេច។ សទ្ធាយតនៈ កាយវិញ្ញត្តិ វចីវិញ្ញត្តិ រូបស្សលហុតា រូបស្សមុទុតា រូបស្សកម្មញ្ញតា រូបស្សជរតា រូបស្សអនិច្ចតា ប្រក្សរូបដទៃណា គីរូបាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ អាកាសធាតុ រូបស្សឧបចយៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ មិនមែន ព្រោះហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយទេ នេះរូបជាអនុបាទិន្តបាទានិយៈ មិនមែនមហាភូត។

[១៤៧] រូបជាឧបាទិន្តបាទានិយៈ ឱឡារិកៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ កាយាយតនៈ ប្រក្សរូបដទៃណា គីរូបាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ ព្រោះ ហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបជាឧបាទិន្តបាទានិយៈ ឱឡារិកៈ។ រូបជាឧបាទិន្តបា ទានិយៈ សុខុមៈនោះ តើដូចម្តេច។ ឥត្តិទ្រិយ បុរិសិទ្រិយ ជិវិតិទ្រិយ ប្រក្សរូបដទៃណា គី អាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្សឧបចយៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ ព្រោះហេតុនៃកម្មដែល បុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបជាឧបាទិន្តបាទានិយៈ សុខុមៈ។ រូបជាអនុបាទិន្តបាទានិយៈ ឱឡារិកៈ នោះ តើដូចម្តេច។ សទ្ធាយតនៈ ប្រក្សរូបដទៃណា គីរូបាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ មិនមែនព្រោះហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយទេ នេះរូបជាអនុបាទិន្តបាទា និយៈ ឱឡារិកៈ។ រូបជាអនុបាទិន្តបាទានិយៈ សុខុមៈនោះ តើដូចម្តេច។ កាយវិញ្ញត្តិ វចីវិញ្ញត្តិ រូបស្សលហុតា រូបស្សមុទុតា រូបស្សកម្មញ្ញតា រូបស្សជរតា រូបស្សអនិច្ចតា ប្រក្សរូបដទៃណា គី អាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្សឧបចយៈ រូបស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ មិនមែនព្រោះហេតុនៃ កម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយទេ នេះរូបជាអនុបាទិន្តបាទានិយៈ សុខុមៈ។

[១៤៨] រូបជាឧបាទិន្តបាទានិយៈ ទូរេបនោះ តើដូចម្តេច។ ឥត្តិទ្រិយ បុរិសិទ្រិយ ជិវិតិទ្រិយ ប្រក្សរូបដទៃណា គីអាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្សឧបចយៈ រូបស្សសន្តតិ កព ទ្ធិង្ការាហារ ព្រោះហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបជាឧបាទិន្តបាទានិយៈ ជាទូរេប។ រូបជាឧបាទិន្តបាទានិយៈ ជាសន្តិកេរូបនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ កាយាយតនៈ ប្រក្សរូបដទៃណា គីរូបាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ ព្រោះហេតុនៃកម្ម ដែលបុគ្គលធ្វើហើយ នេះរូបជាឧបាទិន្តបាទានិយៈ ជាសន្តិកេរូប។ រូបជាអនុបាទិន្តបាទានិយៈ ជាទូរេបនោះ តើដូចម្តេច។ កាយវិញ្ញត្តិ វចីវិញ្ញត្តិ រូបស្សលហុតា រូបស្សមុទុតា រូបស្សកម្មញ្ញតា រូបស្សជរតា រូបស្សអនិច្ចតា ប្រក្សរូបដទៃណា គីអាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្សឧបចយៈ រូប

ស្សសន្តតិ កពទ្ធិង្ការាហារ មិនមែនព្រោះហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយទេ នេះរូបជាអនុបា
ទិន្នបាទានិយៈ ជាទូររូប។ រូបជាអនុបាទិន្នបាទានិយៈ ជាសន្តិកេរូបនោះ តើដូចម្តេច។
សទ្ធាយតនៈ ឬក៏រូបដទៃណា គឺរូបាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋញ្ញាយតនៈ
មិនមែនព្រោះហេតុនៃកម្មដែលបុគ្គលធ្វើហើយទេ នេះរូបជាអនុបាទិន្នបាទានិយៈ ជាសន្តិ
កេរូប។

[១៤៩] រូបជាសប្បដិយៈ ជាតន្ត្រីយនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុតន្ត្រីយ។ ហេ។ កាយិតន្ត្រីយ នេះរូប
ជាសប្បដិយៈ ជាតន្ត្រីយ។ រូបជាសប្បដិយៈ មិនមែនតន្ត្រីយនោះ តើដូចម្តេច រូបាយតនៈ។ ហេ។
ផោដ្ឋញ្ញាយតនៈ នេះរូបជាសប្បដិយៈ មិនមែនតន្ត្រីយ។ រូបជាអប្បដិយៈ ជាតន្ត្រីយនោះ តើ
ដូចម្តេច។ ឥត្តិតន្ត្រីយ បុរិសិតន្ត្រីយ ជីវិតិតន្ត្រីយ នេះរូបជាអប្បដិយៈ ជាតន្ត្រីយ។ រូបជាអប្បដិយៈ
មិនមែនតន្ត្រីយនោះ តើដូចម្តេច។ កាយវិញ្ញត្តិ។ ហេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបជាអប្បដិយៈ
មិនមែនតន្ត្រីយ។

[១៥០] រូបជាសប្បដិយៈ ជាមហាភូតនោះ តើដូចម្តេច។ ផោដ្ឋញ្ញាយតនៈ នេះរូបជាសប្ប
ដិយៈ ជាមហាភូត។ រូបជាសប្បដិយៈ មិនមែនមហាភូតនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។
រសាយតនៈ នេះរូបជាសប្បដិយៈ មិនមែនមហាភូត។ រូបជាអប្បដិយៈ ជាមហាភូតនោះ តើ
ដូចម្តេច។ អាបោធាតុ នេះរូបជាអប្បដិយៈ ជាមហាភូត។ រូបជាអប្បដិយៈ មិនមែនមហាភូត
នោះ តើដូចម្តេច។ ឥត្តិតន្ត្រីយ។ ហេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបជាអប្បដិយៈ មិនមែនមហាភូត។

[១៥១] រូបជាតន្ត្រីយ ជាឱទ្ធារិកៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុតន្ត្រីយ។ ហេ។ កាយិតន្ត្រីយ នេះរូប
ជាតន្ត្រីយ ជាឱទ្ធារិកៈ។ រូបជាតន្ត្រីយ ជាសុខុមៈនោះ តើដូចម្តេច។ ឥត្តិតន្ត្រីយ បុរិសិតន្ត្រីយ
ជីវិតិតន្ត្រីយ នេះរូបជាតន្ត្រីយ ជាសុខុមៈ។ រូបមិនមែនតន្ត្រីយ តែជាឱទ្ធារិកៈនោះ តើ
ដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ ហេ។ ផោដ្ឋញ្ញាយតនៈ នេះរូបមិនមែនតន្ត្រីយ តែជាឱទ្ធារិកៈ។ រូប
មិនមែនតន្ត្រីយ ជាសុខុមៈនោះ តើដូចម្តេច។ កាយវិញ្ញត្តិ។ ហេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូប
មិនមែនតន្ត្រីយ ជាសុខុមៈ។

[១៥២] រូបជាតន្ត្រីយ ជាទូររូបនោះ តើដូចម្តេច។ ឥត្តិតន្ត្រីយ បុរិសិតន្ត្រីយ ជីវិតិតន្ត្រីយ នេះ
រូបជាតន្ត្រីយ ជាទូររូប។ រូបជាតន្ត្រីយ ជាសន្តិកេរូបនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុតន្ត្រីយ។ ហេ។
កាយិតន្ត្រីយ នេះរូបជាតន្ត្រីយ ជាសន្តិកេរូប។ រូបមិនមែនតន្ត្រីយ ជាទូររូបនោះ តើដូចម្តេច។
កាយវិញ្ញត្តិ។ ហេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនតន្ត្រីយ ជាទូររូប។ រូបមិនមែនតន្ត្រីយ ជា
សន្តិកេរូបនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ ហេ។ ផោដ្ឋញ្ញាយតនៈ នេះរូបមិនមែនតន្ត្រីយ ជា
សន្តិកេរូប។

[១៥៣] រូបជាមហាភូត ជាឱឡារិកៈនោះ តើដូចម្តេច។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ នេះរូបជាមហាភូត ជាឱឡារិកៈ។ រូបជាមហាភូត ជាសុខុមៈនោះ តើដូចម្តេច។ អាបោធាតុ នេះរូបជាមហាភូត ជាសុខុមៈ។ រូបមិនមែនមហាភូត ជាឱឡារិកៈនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ រសាយតនៈ នេះរូបមិនមែនមហាភូត ជាឱឡារិកៈ។ រូបមិនមែនមហាភូត ជាសុខុមៈនោះ តើដូចម្តេច។ ឥត្តិទ្រិយ។ បេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនមហាភូត ជាសុខុមៈ។

[១៥៤] រូបជាមហាភូត ជាទូររូបនោះ តើដូចម្តេច។ អាបោធាតុ នេះរូបជាមហាភូត ជាទូររូប។ រូបជាមហាភូត ជាសន្តិកេរូបនោះ តើដូចម្តេច។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ នេះរូបជាមហាភូត ជាសន្តិកេរូប។ រូបមិនមែនមហាភូត ជាទូររូបនោះ តើដូចម្តេច។ ឥត្តិទ្រិយ។ បេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបមិនមែនមហាភូត ជាទូររូប។ រូបមិនមែនមហាភូត ជាសន្តិកេរូបនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ រសាយតនៈ នេះរូបមិនមែនមហាភូត ជាសន្តិកេរូប។

[១៥៥] រូបាយតនៈដែលបុគ្គលឃើញហើយ សទ្ធាយតនៈដែលបុគ្គលឮហើយ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ ដែលបុគ្គលប៉ះពាល់ហើយ រូបទាំងអស់ ជារូបដែលបុគ្គលដឹងហើយដោយចិត្ត។

ការសង្គ្រោះរូបដោយប្រការ ៤ យ៉ាងនេះ។

ចប់ រូបមានប្រមាណ ៤។

[១៥៦] រូបជាបឋវីធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ រូបណា ដែលរឹង គ្រោតគ្រោត ជាភាពរឹង មានភាពជារបស់រឹង ជាខាងក្នុងក្តី ខាងក្រៅក្តី ជាឧបាទិន្ទរូបក្តី ជាអនុបាទិន្ទរូបក្តី នេះរូបជាបឋវីធាតុ។ រូបជាអាបោធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ រូបណា ជាទឹក ការតាំងនៅជាទឹក សភាពជ្រួតជ្រាប ការតាំងនៅជារបស់ជ្រួតជ្រាប ការតភ្ជាប់នៃរូប ជាខាងក្នុងក្តី ខាងក្រៅក្តី ជាឧបាទិន្ទរូបក្តី ជាអនុបាទិន្ទរូបក្តី នេះរូបជាអាបោធាតុ។ រូបជាតេជោធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ រូបណាជាភ្លើង ការតាំងនៅជាភ្លើង ធម្មជាតិសម្រាប់ចេញចំហាយ ការតាំងនៅជាចំហាយ កំសួលក្តៅ ការតាំងនៅជាកំសួលក្តៅ ជាខាងក្នុងក្តី ខាងក្រៅក្តី ជាឧបាទិន្ទរូបក្តី អនុបាទិន្ទរូបក្តី នេះរូបជាតេជោធាតុ។ រូបជាវាយោធាតុនោះ តើដូចម្តេច។ រូបណាជាខ្យល់ ការតាំងនៅជាខ្យល់ ការគ្រាំទ្រនូវរូប ជាខាងក្នុងក្តី ខាងក្រៅក្តី ជាឧបាទិន្ទរូបក្តី អនុបាទិន្ទរូបក្តី នេះរូបជាវាយោធាតុ។ រូបជាឧបាទានោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិង្ការាហារ នេះរូបជាឧបាទា។

ការសង្គ្រោះរូបដោយប្រការ ៥ យ៉ាងនេះឯង។

ចប់ រូបមានប្រមាណ ៥។

[១៥៧] រូបាយតនៈ ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយភ្នែក សទ្ទាយតនៈ ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយត្រចៀក គន្ទាយតនៈ ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយច្រមុះ រសាយតនៈ ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយអណ្តាត ផោដ្ឋព្វាយតនៈ ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយកាយ រូបទាំងអស់ ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយចិត្ត។

ការសង្គ្រោះរូបដោយប្រការ ៦ យ៉ាងនេះឯង។

ចប់ រូបមានប្រមាណ ៦។

[១៥៨] រូបាយតនៈ ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយភ្នែក សទ្ទាយតនៈ ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយត្រចៀក គន្ទាយតនៈ ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយច្រមុះ រសាយតនៈ ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយអណ្តាត ផោដ្ឋព្វាយតនៈ ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយកាយ រូបាយតនៈ សទ្ទាយតនៈ គន្ទាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ (ទាំងនេះ) ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយមនោធាតុ រូបទាំងអស់ ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយមនោវិញ្ញាណធាតុ។

ការសង្គ្រោះរូបដោយប្រការ ៧ យ៉ាងនេះឯង។

ចប់ រូបមានប្រមាណ ៧។

[១៥៩] រូបាយតនៈ ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយភ្នែក សទ្ទាយតនៈ ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយត្រចៀក គន្ទាយតនៈ ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយច្រមុះ រសាយតនៈ ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយអណ្តាត ផោដ្ឋព្វៈ (ការប៉ះពាល់) ជាទីពេញចិត្ត មានសម្ម័ស្សជាសុខ ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយកាយ ផោដ្ឋព្វៈ មិនជាទីពេញចិត្ត មានសម្ម័ស្សជាទុក្ខ ជារូបដែលគប្បីដឹងដោយកាយ រូបាយតនៈ សទ្ទាយតនៈ គន្ទាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ (ទាំងនេះ) ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយមនោធាតុ រូបទាំងអស់ ជារូបដែលគប្បីដឹងបានដោយមនោវិញ្ញាណធាតុ។

ការសង្គ្រោះរូបដោយប្រការ ៨ យ៉ាងនេះឯង។

ចប់ រូបមានប្រមាណ ៨។

[១៦០] រូបជាចក្ខុន្ត្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុណា គឺប្រសាទ ដែលអាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤ បេ។ ហៅថាស្រុកទំនេរក៏បាន នេះរូបជាចក្ខុន្ត្រិយ។ រូបជាសោតិន្ត្រិយ។ បេ។ ជាឃានិន្ត្រិយ។ បេ។ ជាជីវ្ហន្ត្រិយ។ បេ។ ជាកាយិន្ត្រិយ។ បេ។ ជាតត្តិន្ត្រិយ។ បេ។ ជាបុរិសិន្ត្រិយ។ បេ។ ជាជីវិតិន្ត្រិយនោះ តើដូចម្តេច។ អាយុ ការបិតនៅ ការនៅយឺនយូរ ការរស់នៅ ការរំកិលទៅ ការប្រព្រឹត្តិទៅបាន ការរក្សានូវរូបធម៌ទាំងឡាយនោះ គឺជីវិត ជីវិតិន្ត្រិយណា នេះរូបជា

ជីវិតិទ្រីយ។ រូបមិនមែនជាតទ្រីយនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ បេ។ កតឡិដ្ឋារាហារ នេះរូបមិនមែនជាតទ្រីយ។

ការសង្គ្រោះរូបដោយប្រការ ៩ យ៉ាងនេះឯង។

ចប់ រូបមានប្រមាណ ៩។

[១៦១] រូបជាចក្ខុទ្រីយនោះ តើដូចម្តេច។ ភ្នែកណា គឺប្រសាទ ដែលអាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤។ បេ។ ហៅថាស្រុកទំនេរក៏បាន នេះរូបជាចក្ខុទ្រីយ។ រូបជាសោតិទ្រីយ។ បេ។ ជាឃានិទ្រីយ។ បេ។ ជាជីវិតិទ្រីយ។ បេ។ ជាកាយិទ្រីយ។ បេ។ ជាតតិទ្រីយ។ បេ។ ជាបុរិសិទ្រីយ។ បេ។ ជាជីវិតិទ្រីយនោះ តើដូចម្តេច។ អាយុ ការបិតនៅ ការនៅយឺនយូរ ការរស់នៅ ការរំកិលទៅ ការប្រព្រឹត្តិទៅ ការរក្សានូវរូបធម៌ទាំងឡាយនោះ គឺជីវិត ជីវិតិទ្រីយណា នេះរូបជាជីវិតិទ្រីយ។ រូបមិនមែនជាតទ្រីយ ជាសប្បដិយៈនោះ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ បេ។ ជោដ្ឋព្វាយតនៈ នេះរូបមិនមែនជាតទ្រីយ ជាសប្បដិយៈ។ រូបមិនមែនជាតទ្រីយ ជាអប្បដិយៈនោះ តើដូចម្តេច។ កាយវិញ្ញត្តិ។ បេ។ កតឡិដ្ឋារាហារ នេះរូបមិនមែនជាតទ្រីយ ជាអប្បដិយៈ។

ការសង្គ្រោះរូបដោយប្រការ ១០ យ៉ាងនេះឯង។

ចប់ រូបមានប្រមាណ ១០។

[១៦២] រូបជាចក្ខុយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ ភ្នែកណា គឺប្រសាទ អាស្រ័យមហាភូតទាំង ៤។ បេ។ ហៅថាស្រុកទំនេរក៏បាន នេះរូបជាចក្ខុយតនៈ។ រូបជាសោតាយតនៈ។ បេ។ ជាឃានាយតនៈ។ បេ។ ជាជីវ្ហាយតនៈ។ បេ។ ជាកាយាយតនៈ។ បេ។ ជារូបាយតនៈ។ បេ។ ជាសទ្ធាយតនៈ។ បេ។ ជាគន្ធាយតនៈ។ បេ។ ជារសាយតនៈ។ បេ។ ជោដ្ឋព្វាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ បបរិធាតុ។ បេ។ ហៅថាជោដ្ឋព្វធាតុក៏បាន នេះរូបជាជោដ្ឋព្វាយតនៈ។ រូបជាអនិទស្សនៈ ជាអប្បដិយៈ ដែលរាប់បញ្ចូលក្នុងធម្មាយតនៈនោះ តើដូចម្តេច។ តតិទ្រីយ។ បេ។ កតឡិដ្ឋារាហារ នេះរូបជាអនិទស្សនៈ ជាអប្បដិយៈ ដែលរាប់បញ្ចូលក្នុងធម្មាយតនៈ។

ការសង្គ្រោះរូបដោយប្រការ ១១ យ៉ាងនេះឯង។

ចប់ រូបមានប្រមាណ ១១។

ចប់ រូបវិភក្តិ (ការចែករូប)។

ចប់ ភាណវៈទី ៨។

និក្ខេបកណ្ណ

[១៦៣] ពួកធម៌ជាកុសល តើដូចម្តេច។ កុសលមូល ៣ គឺអលោភៈ (ការមិនលោភ) ១ អទោសៈ (ការមិនប្រទូស្ត) ១ អមោហៈ (ការមិនរង្វេង) ១ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយកុសលមូល មានអលោភៈ ជាដើមនោះ និងកាយកម្ម វចីកម្ម

មនោកម្ម ដែលតាំងឡើងអំពីកុសលមូល មានអលោភៈជាដើមនោះ នេះពួកធម៌ជាកុសល។ ពួកធម៌ជាអកុសល តើដូចម្តេច។ អកុសលមូល ៣ គឺ លោភៈ ១ ទោសៈ ១ មោហៈ ១ ទាំងពួក កិលេសដែលតាំងនៅជាមួយគ្នានឹងអកុសលមូល មានលោភៈជាដើមនោះ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយអកុសលមូល មានលោភៈជាដើមនោះ និងកាយកម្ម វចីកម្ម មនោកម្ម ដែលតាំងឡើងអំពីអកុសលមូល មានលោភៈជាដើមនោះ នេះពួកធម៌ជាអកុសល។ ពួកធម៌ជាអព្យាក្រឹត តើដូចម្តេច។ វិបាកជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងអបរិយាបន្នៈ (លោកុត្តរៈ) នៃធម៌ជាកុសល និងអកុសល វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ទាំងពួកធម៌ដែលគ្រាន់តែជាកិរិយា មិនមែនកុសល មិនមែនអកុសល មិនមែនកម្មវិបាក ឬក៏រូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌ជាអព្យាក្រឹត។

[១៦៤] ពួកធម៌ប្រកបដោយសុខវេទនា តើដូចម្តេច។ វៀរតែសុខវេទនាក្នុងសុខភូមិ ជាកាមាវចរ រូបាវចរ និងអបរិយាបន្នៈចេញ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយសុខវេទនានោះ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយសុខវេទនា។ ពួកធម៌ប្រកបដោយ ទុក្ខវេទនា តើដូចម្តេច។ វៀរតែទុក្ខវេទនាក្នុងទុក្ខភូមិ ជាកាមាវចរចេញ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយទុក្ខវេទនានោះ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយទុក្ខវេទនា។ ពួកធម៌ ប្រកបដោយវេទនា មិនជាទុក្ខ មិនជាសុខ តើដូចម្តេច។ វៀរតែអទុក្ខមសុខវេទនា ក្នុងអទុក្ខមសុខភូមិ ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងអបរិយាបន្នៈចេញ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយអទុក្ខមសុខវេទនានោះ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយវេទនា មិនជា ទុក្ខមិនជាសុខ។

[១៦៥] ពួកធម៌ជាវិបាក តើដូចម្តេច។ វិបាក ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងអបរិយាបន្នៈ នៃពួកធម៌ជាកុសល និងអកុសល និងវេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ជាវិបាក។ ពួកធម៌មានវិបាកធម៌ជាប្រក្រតី តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ជាកុសល និងអកុសល ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ និងវេទនាខន្ធ។ បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌មានវិបាកធម៌ជាប្រក្រតី។ ពួកធម៌មិនមែនវិបាក ទាំងមិនមែនមានវិបាកធម៌ ជាប្រក្រតី តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌គ្រាន់តែជាកិរិយា មិនមែនកុសល មិនមែនអកុសល មិនមែនកម្មវិបាក រូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនមែនវិបាក ទាំង មិនមែនមានវិបាកធម៌ជាប្រក្រតី។

[១៦៦] ពួកធម៌មានកម្មប្រកបដោយកិលេស មានគណ្ណជាដើមកាន់យកហើយ ទាំង ជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន តើដូចម្តេច។ វិបាកប្រកបដោយអាសវៈ ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរនៃធម៌ជាកុសល និងអកុសល វេទនាខន្ធ។ បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ និងកម្មស្សកតក្តារូប (រូប

ដែលកម្ពុកំពុងធ្វើ) នេះពួកធម៌មានកម្មប្រកបដោយកិលេស មានតណ្ហាជាដើមកាន់យក ហើយ ទាំងជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន។ ពួកធម៌មិនមានកម្មប្រកបដោយកិលេស មាន តណ្ហាជាដើមកាន់យកហើយ តែជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ជាកុសល និងអកុសល ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងវេទនាខន្ធហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ឬពួកធម៌គ្រាន់តែជាកិរិយា មិនមែនកុសល មិនមែនអកុសល មិនមែន កម្មវិបាក ឬក៏រូបដែលមិនមែនកម្មស្សកតត្តារូប នេះពួកធម៌មិនមានកម្មប្រកបដោយ កិលេស មានតណ្ហាជាដើមកាន់យកហើយ តែជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន។ ពួកធម៌មិន មានកម្មប្រកបដោយកិលេស មានតណ្ហាជាដើមកាន់យកហើយ ទាំងមិនជាប្រយោជន៍ដល់ ឧបាទាន តើដូចម្តេច។ អបរិយាបន្នមគ្គ ផលដែលកើតអំពីមគ្គ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួក ធម៌មិនមានកម្មប្រកបដោយកិលេស មានតណ្ហាជាដើមកាន់យកហើយ ទាំងមិនជា ប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន។

[១៦៧] ពួកធម៌ដែលសៅហ្មង ទាំងគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង តើដូចម្តេច។ អកុសលមូល ៣ គឺ លោភៈ ១ ទោសៈ ១ មោហៈ ១ ទាំងពួកកិលេស ដែលតាំងនៅជាមួយគ្នានឹងលោភៈ ជាដើមនោះ វេទនាខន្ធហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយលោភៈជាដើមនោះ និងកាយកម្ម វចីកម្ម មនោកម្ម ដែលតាំងឡើងអំពីលោភៈជាដើមនោះ នេះពួកធម៌ដែលសៅហ្មង ទាំងគួរ ដល់សេចក្តីសៅហ្មង។ ពួកធម៌ដែលមិនសៅហ្មង តែគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង តើដូចម្តេច។ ពួក ធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងរូបក្ខន្ធ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ដែលមិនសៅហ្មង តែគួរដល់សេចក្តី សៅហ្មង។ ពួកធម៌ដែលមិនសៅហ្មង ទាំងមិនគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង តើដូចម្តេច។ អបរិយា បន្នមគ្គ ផលដែលកើតអំពីមគ្គ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌ដែលមិនសៅហ្មង ទាំងមិនគួរ ដល់សេចក្តីសៅហ្មង។

[១៦៨] ពួកធម៌ប្រកបដោយវិតក្កៈ ទាំងប្រកបដោយវិចារៈ តើដូចម្តេច។ វៀរតែវិតក្កៈ និងវិចារៈ ក្នុងសវិតក្កសវិចារភូមិ ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អបរិយាបន្នៈចេញ វេទនាខន្ធហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយវិតក្កវិចារៈនោះ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយវិតក្កៈ ទាំង ប្រកបដោយវិចារៈ។ ពួកធម៌គ្មានវិតក្កៈ មានត្រឹមតែវិចារៈ តើដូចម្តេច។ វៀរតែវិចារៈ ក្នុងអ វិតក្កវិចារមគ្គភូមិ ជារូបាវចរ អបរិយាបន្នៈចេញ វេទនាខន្ធហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែល ប្រកបដោយវិចារៈនោះ នេះពួកធម៌គ្មានវិតក្កៈ មានត្រឹមតែវិចារៈ។ ពួកធម៌គ្មានវិតក្កៈ ទាំង គ្មានវិចារៈ តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ក្នុងអវិតក្កវិចារភូមិ ជាកាមាវចរ

រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្តៈ រូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌គ្មានវិតក្កៈ ទាំង គ្មានវិចារៈ។

[១៦៩] ពួកធម៌ប្រកបដោយបីតិ តើដូចម្តេច។ វៀរតែបីតិក្នុងបីតិភូមិ ជាការាវចរ រូបាវចរ អបរិយាបន្តៈចេញ វេទនាខន្ធ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយបីតិនោះ នេះពួក ធម៌ប្រកបដោយបីតិ។ ពួកធម៌ប្រកបដោយសុខ តើដូចម្តេច។ វៀរតែសុខក្នុងសុខភូមិ ជា ការាវចរ រូបាវចរ អបរិយាបន្តៈចេញ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយសុខ នោះ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយសុខ។ ពួកធម៌ប្រកបដោយឧបេក្ខា តើដូចម្តេច។ វៀរតែ ឧបេក្ខាក្នុងឧបេក្ខាភូមិ ជាការាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្តៈចេញ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយឧបេក្ខានោះ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយឧបេក្ខា។

[១៧០] ពួកធម៌គួរលះដោយទស្សនៈ តើដូចម្តេច។ សញ្ញាជនៈ ៣ គឺ សក្កាយទិដ្ឋិ វិចិកិច្ឆា និងសីលព្វតបរាមាសៈ។

[១៧១] បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ សក្កាយទិដ្ឋិ តើដូចម្តេច។ បុថុជ្ជន ក្នុងលោកនេះ ជា អ្នកមិនចេះដឹង មិនបានឃើញពួកព្រះអរិយៈ មិនឈ្លាសវៃក្នុងអរិយធម៌ មិនបានទូន្មានខ្លួន ក្នុងអរិយធម៌ មិនបានឃើញពួកសប្បុរស មិនឈ្លាសវៃក្នុងសប្បុរសធម៌ មិនបានទូន្មានខ្លួន ក្នុងសប្បុរសធម៌ រមែងយល់ឃើញរូបថាជាខ្លួន ឃើញខ្លួនថាមានរូបខ្លះ ឃើញរូបថាមានក្នុង ខ្លួនខ្លះ ឃើញខ្លួនថាមានក្នុងរូបខ្លះ យល់ឃើញវេទនាថាជាខ្លួន ឃើញខ្លួនថាមានវេទនាខ្លះ ឃើញវេទនាថាមានក្នុងខ្លួនខ្លះ ឃើញខ្លួនថាមានក្នុងវេទនាខ្លះ យល់ឃើញសញ្ញាថាជាខ្លួន ឃើញខ្លួនថាមានសញ្ញាខ្លះ ឃើញសញ្ញាថាមានក្នុងខ្លួនខ្លះ ឃើញខ្លួនថាមានក្នុងសញ្ញាខ្លះ យល់ឃើញសង្ខារថាជាខ្លួន ឃើញខ្លួនថាមានសង្ខារខ្លះ ឃើញសង្ខារថាមានក្នុងខ្លួនខ្លះ ឃើញ ខ្លួនថាមានក្នុងសង្ខារខ្លះ យល់ឃើញវិញ្ញាណថាជាខ្លួន ឃើញខ្លួនថាមានវិញ្ញាណខ្លះ ឃើញវិញ្ញាណ ថាមានក្នុងខ្លួនខ្លះ ឃើញខ្លួនថាមានក្នុងវិញ្ញាណខ្លះ ទិដ្ឋិ (ការយល់ឃើញ) ដំណើរគឺទិដ្ឋិ ញាតស្យាតគឺទិដ្ឋិ ផ្លូវឆ្ងាយគឺទិដ្ឋិ ចម្រុងគឺទិដ្ឋិ ការយល់ឆ្ងោងគឺទិដ្ឋិ ការប្រកបទុកគឺទិដ្ឋិ ការ ប្រកាន់ ការប្រកាន់ស្អិត ការប្រកាន់លើសលុប ការស្លាប់អង្អែល ផ្លូវអាក្រក់ ផ្លូវខុស ធម្មជាតិ ដែលខុស លទ្ធិដូចជាកំពង់ ការប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរកខុសណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថាសក្កាយទិដ្ឋិ។

[១៧២] បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ វិចិកិច្ឆា តើដូចម្តេច។ បុគ្គលដើរឆ្ងល់សង្ស័យ ចំពោះព្រះសាស្តា ដើរឆ្ងល់សង្ស័យចំពោះព្រះធម៌ ដើរឆ្ងល់សង្ស័យចំពោះព្រះសង្ឃ ដើរឆ្ងល់សង្ស័យក្នុងសិក្ខា ដើរឆ្ងល់សង្ស័យក្នុងខន្ធខាងដើម ដើរឆ្ងល់សង្ស័យក្នុងខន្ធ ខាងចុង ដើរឆ្ងល់សង្ស័យក្នុងខន្ធខាងដើម និងខន្ធខាងចុង ដើរឆ្ងល់សង្ស័យក្នុងពួក

ធម៌ដែលកើតឡើងព្រោះអាស្រ័យនូវបច្ច័យនោះៗ ការងឿងឆ្ងល់ អាការងឿងឆ្ងល់ ភាព
ងឿងឆ្ងល់ ការយល់ស្នាក់ស្នើ ការសង្ស័យ ការបែកចិត្តជាពីរ ការបែកចិត្តជាពីរផ្លូវ
ការសង្ស័យ ការប្រកាន់យកចំណែកដ៏ច្រើន ការសាញ ប្រដាញ ការសាន់រាន់ចិត្ត ការប្រកាន់
មិនដាច់ស្រេច ភាពនៃចិត្តវិងរូស ការរសេមរសាមនៃចិត្តណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះ
ហៅថា វិចិកិច្ឆា។

[១៧៣] បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ សីលព្វតបរាមាសៈ តើដូចម្តេច។ ពួក
សមណព្រាហ្មណ៍ ខាងក្រៅអំពីសាសនានេះ មានទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ ញាតស្យាតគឺទិដ្ឋិ ផ្លូវនាយគឺ
ទិដ្ឋិ ចម្រូងគឺទិដ្ឋិ ការយល់ឆ្លែងគឺទិដ្ឋិ ការទាក់ទិនគឺទិដ្ឋិ ការប្រកាន់ ការប្រកាន់ចំពោះ ការ
ប្រកាន់លើសលុប ការស្តាប់អង្គុល ផ្លូវអាក្រក់ ផ្លូវខុស ធម្មជាតិដែលខុស លទ្ធិដូចជាកំពង់
ការប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរកខុសថា សេចក្តីបរិសុទ្ធិដោយសីល សេចក្តីបរិសុទ្ធិដោយវ័ត សេចក្តី
បរិសុទ្ធិដោយសីល និងវ័តដូច្នោះ ណា មានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា សីលព្វតបរាមាសៈ។

[១៧៤] សញ្ញាជនៈទាំង ៣ នេះ ទាំងពួកកិលេសដែលតាំងនៅជាមួយនឹងកិលេស មាន
លោភៈជាដើមនោះ វេទនាខន្ធហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធន្ត ដែលប្រកបដោយកិលេស មានលោភៈ
ជាដើមនោះ និងកាយកម្ម វចិកម្ម មនោកម្ម ដែលតាំងឡើងអំពីកិលេស មានលោភៈជាដើម
នោះ នេះពួកធម៌ត្រូវលះដោយទស្សនៈ (សោតាបត្តិមគ្គ)។ ពួកធម៌ត្រូវលះដោយភាវនា តើ
ដូចម្តេច។ លោភៈ ទោសៈ មោហៈ ដ៏សេសសល់ ទាំងពួកកិលេសដែលតាំងនៅជាមួយគ្នានឹង
កិលេសមានលោភៈជាដើមនោះ វេទនាខន្ធហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធន្ត ដែលប្រកបដោយកិលេសមាន
លោភៈជាដើមនោះ និងកាយកម្ម វចិកម្ម មនោកម្ម ដែលតាំងឡើងអំពីកិលេសមានលោភៈ
ជាដើមនោះ នេះពួកធម៌ត្រូវលះដោយភាវនា។ ពួកធម៌មិនត្រូវលះដោយទស្សនៈ មិនត្រូវលះ
ដោយភាវនា តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ជាកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ
អបរិយាបន្តៈ វេទនាខន្ធហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធន្ត រូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិន
ត្រូវលះដោយទស្សនៈ មិនត្រូវលះដោយភាវនា។

[១៧៥] ពួកធម៌មានហេតុត្រូវលះដោយទស្សនៈ តើដូចម្តេច។ សញ្ញាជនៈ ៣ យ៉ាងគឺ
សក្កាយទិដ្ឋិ វិចិកិច្ឆា និងសីលព្វតបរាមាសៈ។ បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ សក្កាយទិដ្ឋិ តើ
ដូចម្តេច។ បេ។ នេះហៅថាសក្កាយទិដ្ឋិ។ បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ វិចិកិច្ឆា តើដូចម្តេច។ បេ។
នេះហៅថា វិចិកិច្ឆា។ បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ សីលព្វតបរាមាសៈ តើដូចម្តេច។ បេ។ នេះ
ហៅថា សីលព្វតបរាមាសៈ។ សញ្ញាជនៈ ទាំង ៣ នេះ ទាំងពួកកិលេសដែលតាំងនៅជាមួយគ្នា
នឹងកិលេសមានលោភៈជាដើមនោះ វេទនាខន្ធហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធន្ត ដែលប្រកបដោយកិលេស
មានលោភៈជាដើមនោះ និងកាយកម្ម វចិកម្ម មនោកម្ម ដែលតាំងឡើងអំពីកិលេស មាន

លោកៈជាដើមនោះ នេះពួកធម៌មានហេតុត្រូវលះដោយទស្សនៈ។ សញ្ញាជនៈទាំង ៣ យ៉ាង គឺ សក្កាយទិដ្ឋិ វិចិកិច្ចា និងសីលព្វតបរាមាសៈ នេះពួកធម៌ត្រូវលះដោយទស្សនៈ លោកៈ ទោសៈ មោហៈ ដែលតាំងនៅជាមួយនឹងកិលេស មានលោកៈជាដើមនោះ នេះពួកធម៌មានហេតុត្រូវលះដោយទស្សនៈ ទាំងពួកកិលេសដែលតាំងនៅជាមួយនឹងកិលេស មានលោកៈជាដើមនោះ វេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណខន្ធ ដែលប្រកបដោយកិលេស មានលោកៈជាដើមនោះ និងកាយកម្ម វចិកម្ម មនោកម្ម ដែលតាំងឡើងអំពីកិលេស មានលោកៈជាដើមនោះ នេះពួកធម៌មានហេតុត្រូវលះដោយទស្សនៈ។ ពួកធម៌មានហេតុត្រូវលះដោយភាវនា តើដូចម្តេច។ លោកៈ ទោសៈ មោហៈ ដ៏សេសសល់ នេះពួកធម៌មានហេតុត្រូវលះដោយភាវនា ទាំងពួកកិលេសដែលតាំងនៅជាមួយនឹងកិលេស មានលោកៈជាដើមនោះ វេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយកិលេសមានលោកៈជាដើមនោះ និងកាយកម្ម វចិកម្ម មនោកម្ម ដែលតាំងឡើងអំពីកិលេស មានលោកៈជាដើមនោះ នេះពួកធម៌មានហេតុត្រូវលះដោយភាវនា។ ពួកធម៌មានហេតុមិនត្រូវលះដោយទស្សនៈ មិនត្រូវលះដោយភាវនា តើដូចម្តេច។ វៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ វិញ្ញាណក្ខន្ធ រូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មានហេតុមិនត្រូវលះដោយទស្សនៈ មិនត្រូវលះដោយភាវនា។

[១៧៦] ពួកធម៌ដល់នូវការសន្សំកពួនឡើងដោយកម្មកិលេស តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកុសល និងអកុសល ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងវេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ដល់នូវការសន្សំកពួនឡើងដោយកម្មកិលេស។ ពួកធម៌មិនដល់នូវការសន្សំកពួនឡើង តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ និងអបរិយាបន្នៈ នេះពួកធម៌មិនដល់នូវការសន្សំកពួនឡើង។ ពួកធម៌មិនមែនជាដល់នូវការសន្សំកពួនឡើង ទាំងមិនមែនជាមិនដល់នូវការសន្សំកពួនឡើង តើដូចម្តេច។ វិបាក ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈនៃធម៌ជាកុសល និងអកុសល វេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ទាំងពួកធម៌ដែលជាកិរិយា មិនមែនកុសល មិនមែនអកុសល មិនមែនកម្មវិបាក រូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនមែនជាដល់នូវការសន្សំកពួនឡើង ទាំងមិនមែនជាមិនដល់នូវការសន្សំកពួនឡើង។

[១៧៧] ពួកធម៌ជារបស់សេក្ខបុគ្គល តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈ និងសាមញ្ញផល ៣ ខាងក្រោម នេះពួកធម៌ជារបស់សេក្ខបុគ្គល។ ពួកធម៌ជារបស់អសេក្ខបុគ្គល តើដូចម្តេច។ អរហត្តផលខាងលើ នេះពួកធម៌ជារបស់អសេក្ខបុគ្គល។ ពួកធម៌មិនមែនជារបស់សេក្ខបុគ្គល ទាំងមិនមែនជារបស់អសេក្ខបុគ្គល តើដូចម្តេច។ វៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដ៏សេសសល់ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ

វេទនាខន្ធរូប។ វិញ្ញាណក្ខន្ធរូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនមែនជារបស់ សេក្ខបុគ្គល ទាំងមិនមែនជារបស់អសេក្ខបុគ្គល។

[១៧៨] ពួកធម៌មានសភាពតូចឆ្មារ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ជាកាមាវចរទាំងអស់ ជាកុសល អកុសល អព្យាក្រឹត និងរូបក្ខន្ធរូប។ វិញ្ញាណក្ខន្ធនេះពួកធម៌មានសភាពតូចឆ្មារ។ ពួកធម៌ដល់នូវសភាពធំ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ជារូបាវចរ អរូបាវចរ ជាកុសល អកុសល អព្យាក្រឹត និងវេទនាខន្ធរូប។ វិញ្ញាណក្ខន្ធនេះពួកធម៌ដល់នូវសភាពធំ។ ពួកធម៌ប្រមាណ មិនបាន តើដូចម្តេច។ មគ្គជាអបរិយាបន្នៈ ផលដែលកើតអំពីមគ្គ និងអសង្ខតធាតុ នេះ ពួកធម៌ប្រមាណមិនបាន។

[១៧៩] ពួកធម៌មានអារម្មណ៍តូចឆ្មារ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណាប្រព្រឹត្តទៅក្នុងចិត្ត និងចេតសិក កើតឡើងព្រោះប្រារព្ធនូវធម៌មានសភាពតូចឆ្មារ នេះពួកធម៌មានអារម្មណ៍ តូចឆ្មារ។ ពួកធម៌មានអារម្មណ៍ដល់នូវសភាពធំ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណាប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងចិត្ត និងចេតសិក កើតឡើងព្រោះប្រារព្ធនូវធម៌ ដល់នូវសភាពធំ នេះពួកធម៌មាន អារម្មណ៍ដល់នូវសភាពធំ។ ពួកធម៌មានអារម្មណ៍ប្រមាណមិនបាន តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងចិត្ត និងចេតសិក កើតឡើងព្រោះប្រារព្ធនូវធម៌ប្រមាណមិនបាន នេះពួក ធម៌មានអារម្មណ៍ប្រមាណមិនបាន។

[១៨០] ពួកធម៌ដំថោកទាប តើដូចម្តេច។ អកុសលមូល ៣ យ៉ាងគឺ លោភៈ ទោសៈ និង មោហៈ ទាំងពួកកិលេសដែលតាំងនៅជាមួយគ្នានឹងអកុសលមូល មានលោភៈជាដើមនោះ វេទនាខន្ធរូប។ វិញ្ញាណក្ខន្ធដែលប្រកបដោយអកុសលមូល មានលោភៈជាដើមនោះ និង កាយកម្ម វចីកម្ម មនោកម្ម ដែលតាំងឡើងអំពីអកុសលមូល មានលោភៈជាដើមនោះ នេះ ពួកធម៌ដំថោកទាប។ ពួកធម៌ជាកណ្តាល តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងរូបក្ខន្ធរូប។ វិញ្ញាណក្ខន្ធនេះ ពួកធម៌ជាកណ្តាល។ ពួកធម៌ដំខ្ពស់ តើដូចម្តេច។ មគ្គជាអបរិយាបន្នៈ ផលដែលកើតអំពីមគ្គ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌ដំខ្ពស់។

[១៨១] ពួកធម៌មានសភាពខុស និងទៀង តើដូចម្តេច។ អនន្តរិកកម្ម ៥ និងនិយត មិច្ឆាទិដ្ឋិ នេះពួកធម៌មានសភាពខុស និងទៀង។ ពួកធម៌មានសភាពត្រូវ និងទៀង តើ ដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈ នេះពួកធម៌មានសភាពត្រូវ និងទៀង។ ពួកធម៌មិនទៀង តើដូចម្តេច។ វៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដំសេសសល់ ជាកុសល អកុសល និង អព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ វេទនាខន្ធរូប។ វិញ្ញាណក្ខន្ធរូប ទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនទៀង។

[១៨២] ពួកធម៌មានមគ្គជាអារម្មណ៍ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណាប្រព្រឹត្តទៅក្នុងចិត្ត និងចេតសិក កើតឡើងព្រោះប្រារព្ធនូវអរិយមគ្គ នេះពួកធម៌មានមគ្គជាអារម្មណ៍។ ពួកធម៌ មានមគ្គជាហេតុ តើដូចម្តេច។ វៀរតែអង្គនៃមគ្គ របស់បុគ្គលដែលព្រមព្រៀង ដោយ អរិយមគ្គចេញ វេទនាខន្ធហោ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយមគ្គនោះ នេះពួកធម៌មានមគ្គ ជាហេតុ។ សម្មាទិដ្ឋិរបស់បុគ្គលដែលព្រមព្រៀងដោយអរិយមគ្គ ជាមគ្គផង ជាហេតុផង វៀរលែងតែសម្មាទិដ្ឋិចេញ វេទនាខន្ធហោ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយមគ្គ និងហេតុនោះ នេះពួកធម៌មានមគ្គជាហេតុ។ អលោភៈ អទោសៈ អមោហៈ របស់បុគ្គលដែលព្រមព្រៀង ដោយអរិយមគ្គ នេះពួកធម៌មានមគ្គជាហេតុ វេទនាខន្ធហោ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយ មគ្គជាហេតុនោះ នេះពួកធម៌មានមគ្គជាហេតុ។ ពួកធម៌មានមគ្គជាអធិបតី តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងចិត្ត និងចេតសិក កើតឡើងព្រោះធ្វើនូវអរិយមគ្គឲ្យជាអធិបតី នេះពួកធម៌មានមគ្គជាអធិបតី។ វៀរលែងតែវិម៌សា របស់បុគ្គលដែលព្រមព្រៀងដោយ អរិយមគ្គ កាលចំរើននូវមគ្គ មានវិម៌សាជាអធិបតីចេញ វេទនាខន្ធហោ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែល ប្រកបដោយវិម៌សានោះ នេះពួកធម៌មានមគ្គជាអធិបតី។

[១៨៣] ពួកធម៌កើតឡើងហើយ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា គឺរូប វេទនា សញ្ញា សង្ខារ វិញ្ញាណ កើតហើយ មានហើយ កើតព្រមហើយ វិលមកកើតហើយ ត្រឡប់កើតហើយ កើត ប្រាកដហើយ កើតឡើងហើយ កើតឡើងព្រមហើយ តាំងឡើងហើយ តាំងឡើងព្រមហើយ កើតហើយ សង្គ្រោះហើយ ដោយចំណែកនៃធម៌ដែលកើតហើយ នេះពួកធម៌កើតឡើងហើយ។ ពួកធម៌មិនទាន់កើតឡើង តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា គឺរូប វេទនា សញ្ញា សង្ខារ វិញ្ញាណ ដែល មិនទាន់កើត មិនទាន់មាន មិនទាន់កើតព្រម មិនទាន់វិលមកកើត មិនទាន់ត្រឡប់មក កើត មិនទាន់កើតប្រាកដ មិនទាន់កើតឡើង មិនទាន់កើតឡើងព្រម មិនទាន់តាំងឡើង មិនទាន់តាំងឡើងព្រម មិនទាន់កើតឡើង ដែលសង្គ្រោះហើយដោយចំណែកនៃធម៌ ដែល មិនទាន់កើតឡើង នេះពួកធម៌មិនទាន់កើតឡើង។ ពួកធម៌បំរុងនឹងកើតឡើង តើ ដូចម្តេច។ វិបាក ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ នៃធម៌ជាកុសល និងអកុសល ដែលមានវិបាកមិនទាន់ចាស់ក្លា វេទនាខន្ធហោ វិញ្ញាណក្ខន្ធ និងកម្មស្សកតត្តារូប ដែល បំរុងនឹងកើតឡើង នេះពួកធម៌បំរុងនឹងកើតឡើង។

[១៨៤] ពួកធម៌ជាអតីត តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា គឺរូប វេទនា សញ្ញា សង្ខារ វិញ្ញាណ ដែលកន្លងហើយ រលត់ទៅហើយ ប្រាសទៅហើយ ប្រែប្រួលទៅហើយ វិនាសទៅហើយ វិនាស ទៅយូរហើយ កើតឡើងហើយប្រាសទៅវិញហើយ កន្លងទៅហើយ ដែលសង្គ្រោះដោយចំណែក នៃធម៌ដែលកន្លងហើយ នេះពួកធម៌ជាអតីត។ ពួកធម៌ជាអនាគត តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌

ណា គឺរូប វេទនា សញ្ញា សង្ខារ វិញ្ញាណ ដែលមិនទាន់កើត មិនទាន់មាន មិនទាន់កើតព្រម
មិនទាន់វិលមកកើត មិនទាន់ត្រឡប់មកកើត មិនទាន់កើតប្រាកដ មិនទាន់កើតឡើង
មិនទាន់កើតឡើងព្រម មិនទាន់តាំងឡើង មិនទាន់តាំងឡើងព្រម មិនទាន់មកដល់ ដែល
សង្គ្រោះដោយចំណែកនៃធម៌ដែលមិនទាន់មកដល់ នេះពួកធម៌ជាអនាគត។ ពួកធម៌ជា
បច្ចុប្បន្ន តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា គឺរូប វេទនា សញ្ញា សង្ខារ វិញ្ញាណ ដែលកំពុងកើតមាន
កើតព្រម វិលមកកើត ត្រឡប់មកកើត កើតប្រាកដ កើតឡើង កើតឡើងព្រម តាំងឡើង
តាំងឡើងព្រម កើតឡើងចំពោះមុខ ដែលសង្គ្រោះដោយចំណែកនៃធម៌ដែលកើតឡើង
ចំពោះមុខ នេះពួកធម៌ជាបច្ចុប្បន្ន។

[១៨៥] ពួកធម៌មានអារម្មណ៍ជាអតីត តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងចិត្ត
និងចេតសិក កើតឡើងព្រោះប្រារព្ធនូវធម៌ដែលកន្លងហើយ នេះពួកធម៌មានអារម្មណ៍ជា
អតីត។ ពួកធម៌មានអារម្មណ៍ជាអនាគត តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងចិត្ត និង
ចេតសិក កើតឡើង ព្រោះប្រារព្ធនូវធម៌ដែលមិនទាន់មកដល់ នេះពួកធម៌មានអារម្មណ៍ជា
អនាគត។ ពួកធម៌មានអារម្មណ៍ជាបច្ចុប្បន្ន តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងចិត្ត
និងចេតសិក កើតឡើងព្រោះប្រារព្ធនូវធម៌ដែលកើតឡើងចំពោះមុខ នេះពួកធម៌មាន
អារម្មណ៍ជាបច្ចុប្បន្ន។

[១៨៦] ពួកធម៌ជាខាងក្នុង តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា គឺរូប វេទនា សញ្ញា សង្ខារ
វិញ្ញាណ ដែលតាំងនៅក្នុងសន្តាន តាំងនៅក្នុងខ្លួន ទៀងទាត់ ជារបស់ចំពោះបុគ្គលម្នាក់
ប្រកាន់ខ្ជាប់ក្នុងសរីរៈនៃពួកសត្វនោះៗ នេះពួកធម៌ជាខាងក្នុង។ ពួកធម៌ជាខាងក្រៅ តើ
ដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា គឺរូប វេទនា សញ្ញា សង្ខារ វិញ្ញាណ ដែលតាំងនៅក្នុងសន្តាន តាំងនៅ
ក្នុងខ្លួន ទៀងទាត់ ជារបស់ចំពោះបុគ្គលម្នាក់ ប្រកាន់ខ្ជាប់ក្នុងសរីរៈនៃពួកសត្វដទៃ នៃ
បុគ្គលដទៃនោះៗ នេះពួកធម៌ជាខាងក្រៅ។ ពួកធម៌ខាងក្នុងទាំងខាងក្រៅ តើដូចម្តេច។
ប្រជុំនៃខន្ធទាំងពីរនោះ (ខន្ធខាងក្នុង និងខន្ធខាងក្រៅ) នេះពួកធម៌ខាងក្នុង ទាំង
ខាងក្រៅ។

[១៨៧] ពួកធម៌មានអារម្មណ៍ខាងក្នុង តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងចិត្ត
និងចេតសិក កើតឡើងព្រោះប្រារព្ធនូវធម៌ខាងក្នុង នេះពួកធម៌មានអារម្មណ៍ខាងក្នុង។
ពួកធម៌មានអារម្មណ៍ខាងក្រៅ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងចិត្ត និងចេតសិក
កើតឡើងព្រោះប្រារព្ធនូវធម៌ខាងក្រៅ នេះពួកធម៌មានអារម្មណ៍ខាងក្រៅ។ ពួកធម៌មាន
អារម្មណ៍ខាងក្នុង ទាំងខាងក្រៅ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងចិត្ត និង

ចេតសិក កើតឡើងព្រោះប្រារព្ធនូវធម៌ខាងក្នុង និងខាងក្រៅ នេះពួកធម៌មានអារម្មណ៍ ខាងក្នុង ទាំងខាងក្រៅ។

[១៨៨] ពួកធម៌ប្រកបដោយការឃើញ ទាំងប្រកបដោយការប៉ះពាល់ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយការឃើញ ទាំងប្រកបដោយការប៉ះពាល់។ ពួកធម៌មិន ប្រកបដោយការឃើញ តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ សោតាយតនៈ ឃានាយតនៈ ជិវ្ហាយតនៈ កាយាយតនៈ សទ្ធាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វា យតនៈ នេះពួកធម៌មិនប្រកបដោយការឃើញ តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់។ ពួកធម៌មិន ប្រកបដោយការឃើញ ទាំងមិនប្រកបដោយការប៉ះពាល់។ តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ វិញ្ញាណក្ខន្ធ រូបដែលជាអនិទស្សនៈ ជាអប្បដិយៈ រាប់បញ្ចូលក្នុងធម្មាយតនៈ និង អសង្កតធាតុ នេះពួកធម៌មិនប្រកបដោយការឃើញ ទាំងមិនប្រកបដោយការប៉ះពាល់។

ចប់ ពួកតិកៈ។

[១៨៩] ពួកធម៌ជាហេតុ តើដូចម្តេច។ កុសលហេតុ ៣ អកុសលហេតុ ៣ អព្យាកត ហេតុ ៣ កាមាវចរហេតុ ៩ រូបាវចរហេតុ ៦ អរូបាវចរហេតុ ៦ អបរិយាបន្តហេតុ ៦។

[១៩០] បណ្តាហេតុទាំងនោះ កុសលហេតុ (ហេតុនៃកុសល) ៣ តើដូចម្តេច។ អលោភៈ អទោសៈ អមោហៈ។ បណ្តាកុសលហេតុទាំងនោះ អលោភៈ តើដូចម្តេច។ ការមិនជាប់ចំពាក់ ការមិនជាប់ស្អិត ភាពនៃចិត្តមិនជាប់ចំពាក់ក្នុងអារម្មណ៍ ការមិនត្រេកអរ ការមិនរីករាយ ភាពនៃចិត្តមិនត្រេកអរក្នុងអារម្មណ៍ ការមិនសំឡឹងរំពៃ សេចក្តីមិនលោភ ជាកុសលមូល ណា នេះហៅថាអលោភៈ។ បណ្តាកុសលមូលទាំងនោះ អទោសៈ តើដូចម្តេច។ ការមិនប្រទូស្ត អាការមិនប្រទូស្ត ភាពនៃចិត្តមិនប្រទូស្តក្នុងអារម្មណ៍ ការមេត្រី ការរាប់អាន ភាពនៃចិត្ត រាប់អាន ការអាណិត ការប្រព្រឹត្តិអាណិត ភាពនៃចិត្តអាណិត ការស្វែងរកនូវប្រយោជន៍ ការ អនុគ្រោះ ការមិនគុំគ្គន ការមិនបៀតបៀន សេចក្តីមិនប្រទូស្ត ជាកុសលមូលណា នេះហៅថា អទោសៈ។ បណ្តាកុសលមូលទាំងនោះ អមោហៈ តើដូចម្តេច។ ការដឹងច្បាស់ក្នុងទុក្ខ ដឹងច្បាស់ ក្នុងទុក្ខសមុទ័យ ដឹងច្បាស់ក្នុងទុក្ខនិរោធ ដឹងច្បាស់ក្នុងទុក្ខនិរោធភាមិនីបទិបទា ដឹង ច្បាស់ក្នុងខន្ធជាចំណែកខាងដើម ដឹងច្បាស់ក្នុងខន្ធជាចំណែកខាងចុង ដឹងច្បាស់ក្នុងខន្ធ ជាចំណែកខាងដើម និងខាងចុង ដឹងច្បាស់ក្នុងពួកធម៌ ដែលកើតឡើងព្រោះអាស្រ័យ បច្ច័យនោះៗ (បដិច្ចសមុប្បន្នធម៌) និងបញ្ញា ការដឹងច្បាស់ ការសន្សំ ការប្រមូល ការពិចារណាធម៌ ការចំណាំ ការចំណាំជាប់ ការចំណាំស្មិទ្ធ ភាពជាបណ្ឌិត ការឈ្លាសវៃ ការប្រសប់ ការប៊ុនប៉ៅ ការគិតគូរ ការពិចារណា ប្រាជ្ញាដូចជាផែនដី ប្រាជ្ញាទម្លាយនូវ កិលេស ធម្មជាតិសម្រាប់ណែនាំ ការយល់ ការឃើញច្បាស់ ការដឹងខ្ពង់ខ្ពស់លាស់ ការចាក់ធ្លុះ

ការដឹងច្បាស់ ឥន្ទ្រិយគីបញ្ញា កំឡាំងគីបញ្ញា គ្រឿងសស្ត្រាគីបញ្ញា ប្រាសាទគីបញ្ញា ពន្លឺគីបញ្ញា រស្មីគីបញ្ញា ប្រទីបគីបញ្ញា កែវគីបញ្ញា សេចក្តីមិនរង្វេង សេចក្តីពិចារណាធម៌ សេចក្តី ឃើញត្រូវណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា អមោហៈ។ នេះកុសលហេតុ ៣។

[១៩១] បណ្តាហេតុទាំងនោះ អកុសលហេតុ ៣ តើដូចម្តេច។ លោភៈ ទោសៈ និង មោហៈ។ បណ្តាអកុសលហេតុទាំងនោះ លោភៈ តើដូចម្តេច។ តម្រេក ការត្រេកអរខ្លាំង ការ ជាប់ចំពាក់ក្នុងអារម្មណ៍ ការស្រីបស្រាល ការរីករាយ ការរីករាយខ្លាំង តម្រេកខ្លាំងនៃចិត្ត សេចក្តីប្រាថ្នា ការជ្រុលជ្រប់ ការងល់ងប់ ការពាក់ព័ន្ធ ការរូបរឹត ការជាប់ចំពាក់ ការលិចចុះ ធម្មជាតិនាំសត្វឲ្យកើតក្នុងភព មាយា ធម្មជាតិបង្កើតសត្វ ធម្មជាតិឲ្យសត្វប្រកបដោយទុក្ខ ធម្មជាតិចាក់ស្រែសត្វទុក បណ្តាញ ការបង្ហូរ ការផ្សាយទៅកាន់អារម្មណ៍ផ្សេងៗ ចំណងចង សត្វទុក ការផ្សាយទៅក្នុងអារម្មណ៍ ធម្មជាតិញ្ញាំងសត្វឲ្យចំរើន ធម្មជាតិជាតម្រប់ពីរ ការ តាំងចិត្តទុក ធម្មជាតិនាំសត្វទៅកាន់ភព ធម្មជាតិដូចជាព្រៃ ដូចជាព្រៃញាតស្លាត ការមូល មិត្ត សេចក្តីស្រឡាញ់ ការអាឡោះអាឡើយ ដៅពង្សតទៅ ការប៉ុនប៉ង ការប្រាថ្នា ភាពនៃចិត្ត ប៉ុនប៉ង ការប៉ុនប៉ងរូប ប៉ុនប៉ងសំឡេង ប៉ុនប៉ងក្លិន ប៉ុនប៉ងរស ប៉ុនប៉ងផ្សព្វ ប៉ុនប៉ង លាភ ប៉ុនប៉ងទ្រព្យ ប៉ុនប៉ងបុត្រ ប៉ុនប៉ងជីវិត ធម្មជាតិឆ្លើយ ឆ្លើយជ្រុល ឆ្លើយខ្លាំង សេចក្តីឆ្លើយ អាការឆ្លើយ ភាពនៃចិត្តឆ្លើយ ការរុលត្បូល អាការរុលត្បូល ភាពនៃចិត្តរុល ត្បូល ការញាប់ញ័រ ការចងបានឲ្យសម្រេចប្រយោជន៍ ការត្រេកអរខុសគន្លងធម៌ ការលោភ ហួសកំណត់ ការត្រេកត្រអាល ការចង់បានមិនឈប់ ការប្រាថ្នា សេចក្តីស្រឡាញ់ ការប្រាថ្នា ព្រម ប្រាថ្នាក្នុងកាម ប្រាថ្នាក្នុងភព ប្រាថ្នាប្រាសចាកភព ប្រាថ្នាក្នុងរូបភព ប្រាថ្នាក្នុង អរូបភព ប្រាថ្នាក្នុងនិរោធ ប្រាថ្នារូប ប្រាថ្នាសំឡេង ប្រាថ្នាក្លិន ប្រាថ្នារស ប្រាថ្នាផ្សព្វ ប្រាថ្នា ធម៌ កិលេសដូចជាជំនន់ គ្រឿងប្រកប គ្រឿងចងក្រង គ្រឿងប្រកាន់មាំ គ្រឿងរារាំងទូទៅ គ្រឿងរារាំងមិនសល់ គ្រឿងបិទបាំង គ្រឿងចង គ្រឿងសៅហ្មងខ្លាំង គ្រឿងដេកចាំ គ្រឿង ស្នាក់ ដំណើរ តណ្ហាដូចជាវល្លិ ប្រាថ្នាផ្សេងៗ ឫសគល់នៃទុក្ខ ហេតុនៃទុក្ខ ហេតុជាដៃនកើតនៃ ទុក្ខ អន្ទាក់នៃមារ ឌុយនៃមារ អារម្មណ៍នៃមារ ស្ទឹងគឺតណ្ហា បណ្តាញគឺតណ្ហា ខ្លោះគឺតណ្ហា សមុទ្រគឺតណ្ហា ការសំឡឹងរំពៃ សេចក្តីលោភ ជាអកុសលមូលណា នេះហៅថាលោភៈ។ បណ្តា អកុសលមូលទាំងនោះ ទោសៈ តើដូចម្តេច។ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ បានប្រព្រឹត្តនូវ កម្មមិនជាប្រយោជន៍ដល់អាត្មាអញ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ កំពុងប្រព្រឹត្តនូវកម្ម មិនជាប្រយោជន៍ដល់អាត្មាអញ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ នឹងប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជា ប្រយោជន៍ដល់អាត្មាអញ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ បានប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជា ប្រយោជន៍ ដល់បុគ្គលជាទីស្រឡាញ់ ជាទីពេញចិត្តរបស់អាត្មាអញ។ បេ។ កំពុងប្រព្រឹត្តនូវកម្ម

មិនជាប្រយោជន៍។ បើ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ នឹងប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជាប្រយោជន៍ ថាជនឯណោះ បានប្រព្រឹត្តនូវកម្មជាប្រយោជន៍ ដល់បុគ្គលមិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទី ពេញចិត្តរបស់អាត្មាអញ។ បើ កំពុងប្រព្រឹត្តនូវកម្មជាប្រយោជន៍។ បើ គំនុំកើតឡើងថា ជន ឯណោះ នឹងប្រព្រឹត្តនូវកម្មជាប្រយោជន៍ ឬក៏គំនុំកើតឡើងក្នុងទីមិនគួរ ការគុំគុននៃចិត្ត ការគុំគុនតប សេចក្តីថ្កុំថ្កា ការខឹងតប ការខឹងញាប់ញ័រ ការក្រោធខ្លាំង ក្រោធញាប់ញ័រ ការប្រទូស្ត ការប្រទូស្តតប ការប្រទូស្តគ្រប់យ៉ាង ការខូចចិត្ត ការប្រទូស្តនៃចិត្ត ការក្រោធ ការខឹង ភាពនៃចិត្តខឹង សេចក្តីប្រទូស្ត អាការប្រទូស្ត ភាពនៃចិត្តប្រទូស្ត សេចក្តីវិនាស អាការវិនាស ភាពនៃចិត្តវិនាស ការខឹង ការខឹងតប ភាពនៃចិត្តកាច ការខឹង ការតូចចិត្ត ណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា ទោសៈ។ បណ្តាអកុសលមូលទាំងនោះ មោហៈ តើ ដូចម្តេច។ ការមិនដឹងច្បាស់ក្នុងទុក្ខ មិនដឹងច្បាស់ក្នុងទុក្ខសមុទ័យ មិនដឹងច្បាស់ក្នុង ទុក្ខនិរោធ មិនដឹងច្បាស់ក្នុងទុក្ខនិរោធាមិនិបទា មិនដឹងច្បាស់ក្នុងខន្ធជា ចំណែកខាងដើម មិនដឹងច្បាស់ក្នុងខន្ធជាចំណែកខាងចុង មិនដឹងច្បាស់ក្នុងខន្ធជា ចំណែកខាងដើម និងខាងចុង មិនដឹងច្បាស់ក្នុងពួកធម៌ដែលកើតឡើងព្រោះអាស្រ័យ បច្ច័យនោះៗ និងការមិនដឹងច្បាស់ ការមិនឃើញ ការមិនត្រាស់ដឹង ការមិនយល់ ការមិន ត្រាស់ដឹងព្រម ការមិនចាក់ផ្លុះ ការមិនបានផ្ទៀងផ្ទាត់ ការមិនចុះចិត្តស៊ប់ ការមិន រំពឹងមើល ការមិនពិចារណា អំពើមិនជាក់ច្បាស់ ការយល់ស្នាក់ស្នើរ ភាពនៃចិត្តល្ងង់ ការ មិនដឹងខ្លួន ការរង្វេង ការរង្វេងជ្រប់ ការភ្លេចភ្លាំង អវិជ្ជា (ការមិនដឹងច្បាស់) អន្លង់គឺ អវិជ្ជា ការប្រកបគឺអវិជ្ជា អនុស័យគឺអវិជ្ជា ការស្នាក់ដំណើរ គឺអវិជ្ជា គន្លឹះគឺអវិជ្ជា ការរង្វេង ជាអកុសលមូលណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា មោហៈ។ នេះអកុសលហេតុ ៣។

[១៩២] បណ្តាហេតុទាំងនោះ អព្យាកតហេតុ ៣ តើដូចម្តេច។ អលោភៈ អទោសៈ និង អមោហៈ ខាងវិបាកនៃកុសលធម៌ផង ខាងកិរិយាអព្យាកតធម៌ផង នេះអព្យាកតហេតុ ៣។

[១៩៣] បណ្តាហេតុទាំងនោះ កាមាវចរហេតុ ៩ តើដូចម្តេច។ កុសលហេតុ ៣ អកុសល ហេតុ ៣ អព្យាកតហេតុ ៣ នេះកាមាវចរហេតុ ៩។ បណ្តាហេតុទាំងនោះ រូបាវចរហេតុ ៦ តើ ដូចម្តេច។ កុសលហេតុ ៣ អព្យាកតហេតុ ៣ នេះរូបាវចរហេតុ ៦។ បណ្តាហេតុទាំងនោះ អ រូបាវចរហេតុ ៦ តើដូចម្តេច។ កុសលហេតុ ៣ អព្យាកតហេតុ ៣ នេះអរូបាវចរហេតុ ៦។

[១៩៤] បណ្តាហេតុទាំងនោះ អបរិយាបន្នហេតុ ៦ តើដូចម្តេច។ កុសលហេតុ ៣ អព្យាកតហេតុ ៣ នេះអបរិយាបន្នហេតុ ៦។ បណ្តាហេតុទាំងនោះ កុសលហេតុ ៣ តើ ដូចម្តេច។ អលោភៈ អទោសៈ និងអមោហៈ។ បណ្តាកុសលហេតុទាំងនោះ អលោភៈ តើ ដូចម្តេច។ សេចក្តីមិនប្រាថ្នាជាប់ ការមិនជាប់ចំពាក់ ភាពនៃចិត្តមិនជាប់ចំពាក់ សេចក្តី

មិនត្រេកអរខ្លាំង ការមិនត្រេកអរ ភាពនៃចិត្តមិនត្រេកអរ ការមិនសំឡឹងរំពៃ សេចក្តីមិនលោភ ជាកុសលមូលណា នេះហៅថា អលោភៈ។ បណ្តាកុសលហេតុទាំងនោះ អទោសៈ តើដូចម្តេច។ សេចក្តីមិនប្រទូស្ត អាការមិនប្រទូស្ត ភាពនៃចិត្តមិនប្រទូស្ត។ ការមិនគុំក្នុងការមិនបៀតបៀន ការមិនខឹង ជាកុសលមូលណា នេះហៅថា អទោសៈ។ បណ្តាកុសលហេតុទាំងនោះ អមោហៈ តើដូចម្តេច។ ការដឹងច្បាស់ក្នុងកងទុក្ខ ដឹងច្បាស់ក្នុងទុក្ខសមុទ័យ ដឹងច្បាស់ក្នុងទុក្ខនិរោធ ដឹងច្បាស់ក្នុងទុក្ខនិរោធាមិនិបទា ដឹងច្បាស់ក្នុងខន្ធជាចំណែកខាងដើម ដឹងច្បាស់ក្នុងខន្ធជាចំណែកខាងចុង ដឹងច្បាស់ក្នុងខន្ធជាចំណែកខាងដើម និងខាងចុង ដឹងច្បាស់ក្នុងពួកធម៌ដែលកើតឡើង ព្រោះអាស្រ័យបច្ច័យនោះៗ និងបញ្ញា ការដឹងច្បាស់ ការសន្សំ ការប្រមូល ការពិចារណាធម៌ ការចំណាំ ការចំណាំស្មិទ្ធ ការចំណាំចំពោះខ្លួន ភាពជាបណ្ឌិត ការឈ្លាសវៃ ប្រសប់ ប៊ុនប៉ៅ គិតគូរ ពិចារណា ប្រាជ្ញាដូចផែនដី ប្រាជ្ញាទម្លាយនូវកិលេស ធម្មជាតិសម្រាប់ដឹកនាំ ការយល់ឃើញច្បាស់ ដឹងខ្លួនច្បាស់ លាស់ចាក់ផ្លូវ បញ្ញា តន្ត្រីយតីបញ្ញា កំឡាំងតីបញ្ញា គឿងសស្ត្រាតីបញ្ញា ប្រាសាទតីបញ្ញា ពន្លឺតីបញ្ញា រស្មីតីបញ្ញា ប្រទីបតីបញ្ញា កែវតីបញ្ញា ការមិនរង្វេង ការពិចារណាធម៌ ការយល់ត្រូវ អង្គនៃការត្រាស់ដឹងគឺការពិចារណាធម៌ អង្គនៃមគ្គ មគ្គបរិយាបន្នៈណា មានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា អមោហៈ។ នេះកុសលហេតុ ៣។ បណ្តាហេតុទាំងនោះ អព្យាកតហេតុ ៣ តើដូចម្តេច។ អលោភៈ អទោសៈ និងអមោហៈ ខាងវិបាកនៃពួកកុសលធម៌ នេះអព្យាកតហេតុ ៣។ នេះអបរិយាបន្នហេតុ ៦។

នេះពួកធម៌ជាហេតុ។

[១៩៥] ពួកធម៌មិនមែនហេតុ តើដូចម្តេច។ រៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដ៏សេសសល់ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ វេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធរូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនមែនហេតុ។

[១៩៦] ពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ ដោយធម៌ទាំងនោះ និងវេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ។ ពួកធម៌មិនប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា មិនប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ ដោយធម៌ទាំងនោះ វេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធរូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ។

[១៩៧] ពួកធម៌ប្រកបដោយហេតុ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រកបដោយធម៌ទាំងនោះ និងវេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយហេតុ។ ពួកធម៌

ប្រាសចាកហេតុ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រាសចាកធម៌ទាំងនោះ វេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធរូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌ប្រាសចាកហេតុ។

[១៩៨] ពួកធម៌ជាហេតុផង ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុផង តើដូចម្តេច។ លោកៈ ជាហេតុផង ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុផង ដោយមោហៈ ឯមោហៈជាហេតុផង ប្រព្រឹត្តទៅ ជាមួយនឹងហេតុផង ដោយលោកៈ ទោសៈជាហេតុផង ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុផង ដោយ មោហៈ ឯមោហៈជាហេតុផង ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុផង ដោយទោសៈ អលោកៈ អទោសៈ និងអមោហៈ ជាហេតុផង ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុទាំងនោះផង ទៅវិញទៅមក នេះពួកធម៌ជាហេតុផង ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុផង។ ពួកធម៌គ្រាន់តែប្រព្រឹត្តទៅ ជាមួយនឹងហេតុ តែមិនមែនហេតុ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ ដោយធម៌ទាំងនោះ រៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ និងវេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ គ្រាន់តែប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ តែមិនមែនហេតុ។

[១៩៩] ពួកធម៌ជាហេតុផង ប្រកបដោយហេតុផង តើដូចម្តេច។ លោកៈជាហេតុផង ប្រកបដោយហេតុផង ដោយមោហៈ ឯមោហៈជាហេតុផង ប្រកបដោយហេតុផង ដោយ លោកៈ ទោសៈជាហេតុផង ប្រកបដោយហេតុផង ដោយមោហៈ ឯមោហៈជាហេតុផង ប្រកបដោយហេតុផង ដោយទោសៈ អលោកៈ អទោសៈ អមោហៈ ជាហេតុផង ប្រកបដោយ ហេតុទាំងនោះផង ទៅវិញទៅមក នេះពួកធម៌ជាហេតុផង ប្រកបដោយហេតុផង។ ពួកធម៌ គ្រាន់តែប្រកបដោយហេតុ តែមិនមែនហេតុ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រកបដោយធម៌ ទាំងនោះ រៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ និងវេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌គ្រាន់តែ ប្រកបដោយហេតុ តែមិនមែនហេតុ។

[២០០] ពួកធម៌មិនមែនហេតុ តែប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ ណា មិនមែនហេតុ តែប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ ដោយធម៌ទាំងនោះ និងវេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌មិនមែនហេតុ តែប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ។ ពួកធម៌មិនមែន ហេតុ ទាំងមិនប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា មិនមែនហេតុ ទាំង មិនប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ ដោយធម៌ទាំងនោះ វេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធរូប ទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនមែនជាហេតុ ទាំងមិនប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹង ហេតុ។

[២០១] ពួកធម៌ប្រកបដោយបច្ច័យ តើដូចម្តេច។ ខន្ធ ៥ គឺ រូបក្ខន្ធ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារខន្ធ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយបច្ច័យ។ ពួកធម៌មិនមានបច្ច័យ តើដូចម្តេច។ អសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនមានបច្ច័យ។

[២០២] ពួកធម៌មានបច្ច័យតាក់តែង តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រកបដោយបច្ច័យ ធម៌ទាំងនោះ ជាធម៌មានបច្ច័យតាក់តែង។ ពួកធម៌មិនមានបច្ច័យតាក់តែង តើដូចម្តេច។ ធម៌ណា មិនមានបច្ច័យ ធម៌នោះឯង ជាធម៌មិនមានបច្ច័យតាក់តែង។

[២០៣] ពួកធម៌ប្រកបដោយការឃើញ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ នេះពួកធម៌ ប្រកបដោយការឃើញ។ ពួកធម៌មិនប្រកបដោយការឃើញ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ វេទនាខន្ធ។ ហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ រូបជាអនិទស្សនៈ ជាអប្បនិយៈ រាប់បញ្ចូលក្នុង ធម្មាយតនៈ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនប្រកបដោយការឃើញ។

[២០៤] ពួកធម៌ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយការប៉ះពាល់។ ពួកធម៌មិនប្រកបដោយការប៉ះពាល់ តើ ដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ។ ហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ រូបជាអនិទស្សនៈ ជាអប្បនិយៈ រាប់បញ្ចូលក្នុង ធម្មាយតនៈ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនប្រកបដោយការប៉ះពាល់។

[២០៥] ពួកធម៌មានរូប តើដូចម្តេច។ មហាភូតរូប ៤ និងរូបដែលអាស្រ័យនូវ មហាភូតរូបទាំង ៤ នេះពួកធម៌មានរូប។ ពួកធម៌មិនមានរូប តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ។ ហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនមានរូប។

[២០៦] ពួកធម៌ជាលោកិយ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងរូបខន្ធ។ ហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួក ធម៌ជាលោកិយ។ ពួកធម៌ជាលោកុត្តរ តើដូចម្តេច។ មគ្គជាអបរិយាបន្នៈផង ផលដែល កើតអំពីមគ្គផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌ជាលោកុត្តរ។

[២០៧] ពួកធម៌គួរដឹងច្បាស់ដោយវិញ្ញាណនីមួយៗ មិនគួរដឹងច្បាស់ដោយវិញ្ញាណ នីមួយៗ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ដែលគប្បីដឹងដោយចក្ខុវិញ្ញាណ ពួកធម៌នោះ មិនមែន បុគ្គលដឹងដោយសោតវិញ្ញាណទេ មួយទៀត ពួកធម៌ណា ដែលគប្បីដឹងដោយសោតវិញ្ញាណ ពួកធម៌នោះ មិនមែនបុគ្គលដឹងដោយចក្ខុវិញ្ញាណទេ ពួកធម៌ណា ដែលគប្បីដឹង ដោយ ចក្ខុវិញ្ញាណ ពួកធម៌នោះ មិនមែនបុគ្គលដឹងដោយឃានវិញ្ញាណទេ មួយទៀត ពួកធម៌ណា ដែលគប្បីដឹងដោយឃានវិញ្ញាណ ពួកធម៌នោះ មិនមែនបុគ្គលដឹងដោយចក្ខុវិញ្ញាណទេ ពួកធម៌នោះ មិនមែនបុគ្គលដឹងដោយចក្ខុវិញ្ញាណទេ ពួកធម៌នោះ មិនមែនបុគ្គលដឹងដោយផ្សារវិញ្ញាណទេ មួយទៀត ពួកធម៌ណា ដែលគប្បីដឹងដោយផ្សារវិញ្ញាណ ពួកធម៌នោះ មិនមែនបុគ្គលដឹង ដោយចក្ខុវិញ្ញាណទេ ពួកធម៌ណា ដែលគប្បីដឹងដោយចក្ខុវិញ្ញាណ ពួកធម៌នោះ មិនមែន បុគ្គលដឹងដោយកាយវិញ្ញាណទេ មួយទៀត ពួកធម៌ណា ដែលគប្បីដឹងដោយកាយវិញ្ញាណ ពួក ធម៌នោះ មិនមែនបុគ្គលដឹងដោយចក្ខុវិញ្ញាណទេ ពួកធម៌ណា ដែលគប្បីដឹងដោយ

ណា ដែលគប្បីដឹងដោយចក្ខុវិញ្ញាណ ពួកធម៌នោះ មិនមែនបុគ្គលដឹងដោយកាយវិញ្ញាណទេ ពួកធម៌ណា ដែលគប្បីដឹងដោយកាយវិញ្ញាណ ពួកធម៌នោះ មិនមែនបុគ្គលដឹងដោយ សោតវិញ្ញាណទេ មួយទៀត ពួកធម៌ណា ដែលគប្បីដឹងដោយសោតវិញ្ញាណ ពួកធម៌នោះ មិនមែនបុគ្គលដឹងដោយកាយវិញ្ញាណទេ ពួកធម៌ណា ដែលគប្បីដឹងដោយកាយវិញ្ញាណ ពួក ធម៌នោះ មិនមែនបុគ្គលដឹងដោយឃានវិញ្ញាណទេ មួយទៀត ពួកធម៌ណា ដែលគប្បីដឹង ដោយ ឃានវិញ្ញាណ ពួកធម៌នោះ មិនមែនបុគ្គលដឹងដោយកាយវិញ្ញាណទេ ពួកធម៌ណា ដែល គប្បីដឹងដោយកាយវិញ្ញាណ ពួកធម៌នោះ មិនមែនបុគ្គលដឹងដោយជិវ្ហាវិញ្ញាណទេ មួយទៀត ពួកធម៌ណា ដែលគប្បីដឹងដោយជិវ្ហាវិញ្ញាណ ពួកធម៌នោះ មិនមែនបុគ្គលដឹងដោយ កាយវិញ្ញាណទេ នេះពួកធម៌ដែលគួរដឹងច្បាស់ដោយវិញ្ញាណនីមួយៗ មិនគួរដឹងច្បាស់ដោយ វិញ្ញាណនីមួយៗ។

[២០៨] ពួកធម៌ជាអាសវៈ តើដូចម្តេច។ អាសវៈ ៤ យ៉ាង គឺកាមាសវៈ ភវាសវៈ ទិដ្ឋាសវៈ អវិជ្ជាសវៈ។

[២០៩] បណ្តាអាសវៈទាំងនោះ កាមាសវៈ តើដូចម្តេច។ សេចក្តីប្រាថ្នាក្នុងកាម តម្រេក ក្នុងកាម ការរីករាយក្នុងកាម ការអន្ទះសាក្នុងកាម សេចក្តីស្រឡាញ់ក្នុងកាម ការរោលរាល ក្នុងកាម ការជ្រប់នៅក្នុងកាម ការងប់ចិត្តក្នុងកាម ណា ចំពោះកាមទាំងឡាយ នេះហៅថា កាមាសវៈ។

[២១០] បណ្តាអាសវៈទាំងនោះ ភវាសវៈ តើដូចម្តេច។ សេចក្តីប្រាថ្នាក្នុងភព តម្រេកក្នុង ភព ការរីករាយក្នុងភព ការអន្ទះសាក្នុងភព សេចក្តីស្រឡាញ់ក្នុងភព ការរោលរាលក្នុងភព ការជ្រប់នៅក្នុងភព ការងប់ចិត្តក្នុងភព ណា ចំពោះភពទាំងឡាយ នេះហៅថា ភវាសវៈ។

[២១១] បណ្តាអាសវៈទាំងនោះ ទិដ្ឋាសវៈ តើដូចម្តេច។ ការយល់ឃើញថាលោកទៀងខ្លះ ថាលោកមិនទៀងខ្លះ ថាលោកមានទីបំផុតខ្លះ ថាលោកមិនមានទីបំផុតខ្លះ ថាជីវិតនោះ គឺ សរិរៈនោះខ្លះ ថាជីវិតដទៃ សរិរៈដទៃខ្លះ ថាសត្វស្លាប់ទៅកើតទៀតខ្លះ ថាសត្វស្លាប់ទៅ មិនកើតទៀតខ្លះ ថាសត្វស្លាប់ទៅកើតទៀតក៏មាន មិនកើតទៀតក៏មានខ្លះ ថាសត្វស្លាប់ ទៅកើតទៀតក៏មិនមែន មិនកើតទៀតក៏មិនមែនខ្លះ និងទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ ព្រៃញាតស្លាត គឺទិដ្ឋិ ផ្លូវឆ្ងាយគឺទិដ្ឋិ ចម្រូងគឺទិដ្ឋិ ការយល់ឆ្គងគឺទិដ្ឋិ ការទាក់ទិនគឺទិដ្ឋិ ការកាន់ ការ ប្រកាន់ ការប្រកាន់ខ្ជាប់ ការស្តាប់អង្អែល ផ្លូវអាក្រក់ ផ្លូវខុស ធម្មជាតិដែលខុស លទ្ធិដូចជា កំពង់ សេចក្តីប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរកខុសណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា ទិដ្ឋាសវៈ។ មួយទៀត មិច្ឆាទិដ្ឋិទាំងអស់ ក៏ហៅថា ទិដ្ឋាសវៈដែរ។

[២១២] បណ្តាអាសវៈទាំងនោះ អវិជ្ជាសវៈ តើដូចម្តេច។ ការមិនដឹងក្នុងទុក្ខ មិនដឹង ក្នុងហេតុនៃទុក្ខ មិនដឹងក្នុងការរលត់ទុក្ខ មិនដឹងក្នុងបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរលត់ទុក្ខ មិនដឹងក្នុងខន្ធជាចំណែកខាងដើម មិនដឹងក្នុងខន្ធជាចំណែកខាងចុង មិនដឹងក្នុងខន្ធជាចំណែកខាងដើម និងខាងចុង មិនដឹងក្នុងពួកធម៌ដែលកើតឡើង ព្រោះអាស្រ័យបច្ច័យ នោះៗ និងការមិនដឹង ការមិនឃើញ ការមិនត្រាស់ដឹង ការមិនយល់ ការមិនត្រាស់ដឹងព្រម ការមិនចាក់ធ្លុះ ការមិនបានដោតក្រុងទុក្ខ មិនចុះចិត្តស៊ប់ មិនរំពឹងមើល មិនពិចារណា អំពើមិនជាក់ច្បាស់ ការយល់បានដោយក្រ ភាពនៃចិត្តល្ងង់ ការមិនដឹងខ្លួន ការរង្វេង រង្វេងជ្រប់ ការភ្លេចភ្លាំង អវិជ្ជា (ការមិនដឹងច្បាស់) ជំនន់គឺអវិជ្ជា ការប្រកបគឺអវិជ្ជា អនុស័យគឺអវិជ្ជា ការស្នាក់ដំណើរគឺអវិជ្ជា គន្លឹះគឺអវិជ្ជា ការរង្វេង ជាអកុសលមូលណា ដែល មានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា អវិជ្ជាសវៈ។

នេះពួកធម៌ជាអាសវៈ។

[២១៣] ពួកធម៌មិនមែនជាអាសវៈ តើដូចម្តេច។ វៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដ៏ សេសសល់ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ វេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធរូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនមែនជាអាសវៈ។

[២១៤] ពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅ ជាមួយនឹងអាសវៈ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និង រូបក្ខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធនេះពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈ។ ពួកធម៌មិនប្រព្រឹត្តទៅ ជាមួយនឹងអាសវៈ តើដូចម្តេច។ មគ្គជាអបរិយាបន្នៈផង ផលនៃមគ្គផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌មិនប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈ។

[២១៥] ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រកបដោយធម៌ ទាំងនោះ និងវេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធនេះពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ។ ពួកធម៌ ប្រាសចាកអាសវៈ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រាសចាកធម៌ទាំងនោះ វេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធរូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌ប្រាសចាកអាសវៈ។

[២១៦] ពួកធម៌ជាអាសវៈផង ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈផង តើដូចម្តេច។ អាសវៈ ទាំងនោះឯង ជាអាសវៈផង ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈផង។ ពួកធម៌គ្រាន់តែប្រព្រឹត្តទៅ ជាមួយនឹងអាសវៈ តែមិនមែនអាសវៈ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹង អាសវៈ ដោយធម៌ទាំងនោះ វៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដ៏សេសសល់ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ជាមួយនឹងអាសវៈ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និង

រូបក្នុងន្ទ្រាបេ។ វិញ្ញាណក្នុងន្ទ្រ នេះពួកធម៌គ្រាន់តែប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈ តែមិនមែន អាសវៈ។

[២១៧] ពួកធម៌ជាអាសវៈផង ប្រកបដោយអាសវៈផង តើដូចម្តេច។ កាមាសវៈ ជា អាសវៈផង ប្រកបដោយអាសវៈផង ដោយអវិជ្ជាសវៈ អវិជ្ជាសវៈ ជាអាសវៈផង ប្រកបដោយ អាសវៈផង ដោយកាមាសវៈ ភវាសវៈ ជាអាសវៈផង ប្រកបដោយអាសវៈផង ដោយអវិជ្ជាសវៈ អវិជ្ជាសវៈ ជាអាសវៈផង ប្រកបដោយអាសវៈផង ដោយភវាសវៈ ទិដ្ឋាសវៈ ជាអាសវៈផង ប្រកបដោយអាសវៈផង ដោយអវិជ្ជាសវៈ អវិជ្ជាសវៈ ជាអាសវៈផង ប្រកបដោយអាសវៈផង ដោយទិដ្ឋាសវៈ នេះពួកធម៌ជាអាសវៈផង ប្រកបដោយអាសវៈផង។ ពួកធម៌គ្រាន់តែ ប្រកបដោយអាសវៈ តែមិនមែនអាសវៈតើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រកបដោយធម៌ទាំងនោះ រៀបតែធម៌ទាំងនោះចេញ វេទនាខន្ទ្រាបេ។ វិញ្ញាណក្នុងន្ទ្រ នេះពួកធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយ អាសវៈ តែមិនមែនអាសវៈ។

[២១៨] ពួកធម៌ប្រាសចាកអាសវៈ តែប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈ តើដូចម្តេច។ ពួក ធម៌ណា ប្រាសចាកធម៌ទាំងនោះ ពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងរូបក្នុងន្ទ្រាបេ។ វិញ្ញាណក្នុងន្ទ្រ នេះពួកធម៌ ប្រាសចាកអាសវៈ តែប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈ។ ពួកធម៌ប្រាសចាកអាសវៈផង មិន ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈផង តើដូចម្តេច។ មគ្គជាអបរិយាបន្នៈផង ផលនៃមគ្គផង អសង្កតតាតុផង នេះពួកធម៌ប្រាសចាកអាសវៈផង មិនប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈផង។

[២១៩] ពួកធម៌ជាសញ្ញាជនៈ (ធម៌ចងសត្វទុកក្នុងវដ្តៈ) តើដូចម្តេច។ សញ្ញាជនៈ ១០ ប្រការ គឺកាមរាគសញ្ញាជនៈ បដិយសញ្ញាជនៈ មានសញ្ញាជនៈ ទិដ្ឋិសញ្ញាជនៈ វិចិកិច្ចា សញ្ញាជនៈ សីលព្វតបរាមាសសញ្ញាជនៈ ភវរាគសញ្ញាជនៈ ភស្សាសញ្ញាជនៈ មច្ឆរិយ សញ្ញាជនៈ អវិជ្ជាសញ្ញាជនៈ ១។

[២២០] បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ កាមរាគសញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ សេចក្តីប្រាថ្នាក្នុង កាម តម្រេកក្នុងកាម ការរីករាយក្នុងកាម ការអន្ទះសាក្នុងកាម សេចក្តីស្រឡាញ់ក្នុងកាម ការរោលរាលក្នុងកាម ការជ្រប់ក្នុងកាម ការដប់ចិត្តក្នុងកាម ចំពោះកាមទាំងឡាយ ណា នេះ ហៅថា កាមរាគសញ្ញាជនៈ។

[២២១] បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ បដិយសញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ បានប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជាប្រយោជន៍ដល់អញ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ កំពុងប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជាប្រយោជន៍ដល់អញ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ នឹងប្រព្រឹត្តនូវ កម្មមិនជាប្រយោជន៍ដល់អញ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ បានប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជា

ប្រយោជន៍ ដល់បុគ្គលជាទីស្រឡាញ់ ជាទីពេញចិត្តនៃអញ្ចេម។ កំពុងប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជា
ប្រយោជន៍។ បើប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជាប្រយោជន៍ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ បាន
ប្រព្រឹត្តនូវកម្មជាប្រយោជន៍ ដល់បុគ្គលមិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីពេញចិត្តនៃអញ្ចេម។
កំពុងប្រព្រឹត្តនូវកម្មជាប្រយោជន៍។ បើប្រព្រឹត្តនូវកម្មជាប្រយោជន៍ មួយទៀត គំនុំ
កើតឡើងក្នុងហេតុមិនគួរ ការគុំកូននៃចិត្ត ការគុំកូនតប សេចក្តីថ្លាំងថ្លាក់ ការខឹងតប
ការខឹងញាប់ញ័រ ការក្រោធខ្លាំង ការក្រោធញាប់ញ័រ ការប្រទូស្ត ការប្រទូស្តតប ការប្រទូស្ត
គ្រប់យ៉ាង ការខូចចិត្ត ប្រទូស្តនៃចិត្ត ការក្រោធ ការខឹង ភាពនៃចិត្តខឹង សេចក្តីប្រទូស្ត
អាការប្រទូស្ត ភាពនៃចិត្តប្រទូស្ត សេចក្តីវិនាស អាការវិនាស ភាពនៃចិត្តវិនាស ការខឹង ការ
ខឹងតប ភាពនៃចិត្តកាច សេចក្តីខឹង ការតូចចិត្តណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា
បដិយសញ្ញាជនៈ។

[២២២] បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ មានសញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ សេចក្តីប្រកាន់ថា
អញ្ចេមស្រី (ជាងគេ) ប្រកាន់ថា អញ្ចេមស្ត្រី (នឹងគេ) ប្រកាន់ថា អញ្ចេមក្រមុំ (ជាងគេ) និង
សេចក្តីប្រកាន់ អាការប្រកាន់ ភាពនៃចិត្តប្រកាន់ ចិត្តបោងឡើង ការបោងឡើង អាការ
ដូចជាទង់ ការតំកើង ភាពនៃចិត្តប្រាថ្នាដូចដងទង់ ណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះ
ហៅថា មានសញ្ញាជនៈ។

[២២៣] បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ ទិដ្ឋិសញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ ការយល់ឃើញថា
លោកទៀងខ្លះ ថាលោកមិនទៀងខ្លះ ថាលោកមានទីបំផុតខ្លះ ថាលោកមិនមានទីបំផុតខ្លះ
ថាជីវិតនោះគឺសរីរៈនោះខ្លះ ថាជីវិតដទៃសរីរៈដទៃខ្លះ ថាសត្វស្លាប់ទៅកើតទៀតខ្លះ ថាសត្វ
ស្លាប់ទៅមិនកើតទៀតខ្លះ ថាសត្វស្លាប់ទៅកើតទៀតក៏មាន មិនកើតទៀតក៏មានខ្លះ ថា
សត្វស្លាប់ទៅកើតទៀតក៏មិនមែន មិនកើតទៀតក៏មិនមែនខ្លះ និងទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ ព្រៃ
ញាតស្យាតគឺទិដ្ឋិ ផ្លូវឆ្ងាយគឺទិដ្ឋិ ចម្រុះគឺទិដ្ឋិ ការយល់ឆ្លែងគឺទិដ្ឋិ ការទាក់ទិនគឺទិដ្ឋិ ការ
កាន់ ការប្រកាន់ ការប្រកាន់ខ្ជាប់ ការស្លាប់អង្កេល ផ្លូវអាក្រក់ ផ្លូវខុស ធម្មជាតិដែលខុស
លទ្ធិដូចជាកំពង់ សេចក្តីប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរកខុស ណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះ
ហៅថា ទិដ្ឋិសញ្ញាជនៈ រៀរតែសីលព្វតបរាមាសសញ្ញាជនៈចេញ សូម្បីមិច្ឆាទិដ្ឋិទាំងអស់ ក៏
ហៅថា ទិដ្ឋិសញ្ញាជនៈដែរ។

[២២៤] បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ វិចិកិច្ចាសញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ បុគ្គលដើរដូល
សង្ស័យចំពោះព្រះសាស្តា ដើរដូលសង្ស័យចំពោះព្រះធម៌ ដើរដូលសង្ស័យចំពោះព្រះសង្ឃ
ដើរដូលសង្ស័យចំពោះសិក្ខា ដើរដូលសង្ស័យចំពោះខន្ធជាចំណែកខាងដើម ដើរដូល
សង្ស័យចំពោះខន្ធជាចំណែកខាងចុង ដើរដូលសង្ស័យចំពោះខន្ធជាចំណែកខាងដើម និង

ខាងចុង រឿងដូលសង្ស័យចំពោះពួកធម៌ដែលកើតឡើង ព្រោះអាស្រ័យបច្ច័យនោះៗ និង សេចក្តីរឿងដូល អាការរឿងដូល ភាពនៃចិត្តរឿងដូល សេចក្តីយល់ឆ្គង ការយល់ ស្នាក់ស្នើ ការបែកចំពាមពីរ ការបែកផ្លូវពីរ ការសង្ស័យ ការប្រកាន់យកចំណែកច្រើន ការ សាញប្រដាញ ការសាន់វាន់ចិត្ត ការប្រកាន់មិនដាច់ស្រេច ភាពនៃចិត្តវិងរូស ការរសេមរសាម នៃចិត្តណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា វិចិកិច្ឆាសញ្ញាជនៈ។

[២២៥] បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ សីលពូតបរាមាសសញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ ពួក សមណព្រាហ្មណ៍ ខាងក្រៅអំពីសាសនានេះ មានទិដ្ឋិ ដំណើរទិដ្ឋិ ព្រៃញាតស្សាត គិទិដ្ឋិ ផ្លូវ ឆ្ងាយគិទិដ្ឋិ ចម្រុងគិទិដ្ឋិ ការយល់ឆ្គងគិទិដ្ឋិ ការទាក់ទិនគិទិដ្ឋិ ការកាន់ ការប្រកាន់ ការ ប្រកាន់ខ្ជាប់ ការស្តាប់អង្គុល ផ្លូវអាក្រក់ ផ្លូវខុស ធម្មជាតិដែលខុស លទ្ធិដូចជាកំពង់ សេចក្តីប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរកខុសណា ដែលមានសភាពបែបនេះថា សេចក្តីបរិសុទ្ធិដោយ សីល បរិសុទ្ធិដោយវិត បរិសុទ្ធិដោយសីល និងវិត នេះហៅថា សីលពូតបរាមាសសញ្ញាជនៈ។

[២២៦] បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ ភវភកសញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ សេចក្តីប្រាថ្នា ក្នុង ភព តម្រេកក្នុងភព ការរីករាយក្នុងភព ការអន្ទះសាក្នុងភព សេចក្តីស្រឡាញ់ក្នុងភព ការ រោលរាលក្នុងភព ការជ្រុលជ្រប់ក្នុងភព ការងប់ចិត្តក្នុងភព ក្នុងភពទាំងឡាយណា នេះ ហៅថា ភវភកសញ្ញាជនៈ។

[២២៧] បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ ឥស្សាសញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ សេចក្តីច្រណែន អាការច្រណែន ភាពនៃចិត្តច្រណែន សេចក្តីឈ្នានីស អាការឈ្នានីស ភាពនៃចិត្តឈ្នានីស ក្នុងលាភសក្ការៈ ការគោរព ការរាប់អាន ការសំពះ និងការបូជា របស់បុគ្គលដទៃណា នេះ ហៅថា ឥស្សាសញ្ញាជនៈ។

[២២៨] បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ មច្ឆរិយសញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ កំណាញ់ ៥ យ៉ាង គឺកំណាញ់អាវាស កំណាញ់ត្រកូល កំណាញ់លាភ កំណាញ់សេចក្តីសរសើរ កំណាញ់ធម៌ និង សេចក្តីកំណាញ់ អាការកំណាញ់ ភាពនៃចិត្តកំណាញ់ ការប្រាថ្នាផ្សេងៗ ការស្វិតស្វាញ ការ រិតត្បិត ភាពនៃចិត្តប្រាថ្នាប្រយោជន៍ដ៏លើសណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា មច្ឆរិយសញ្ញាជនៈ។

[២២៩] បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ អវិជ្ជាសញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ ការមិនដឹងក្នុង ទុក្ខ មិនដឹងក្នុងហេតុនៃទុក្ខ មិនដឹងក្នុងការរលត់ទុក្ខ មិនដឹងក្នុងផ្លូវប្រតិបត្តិ ជាដំណើរដើម្បី រលត់ទុក្ខ មិនដឹងក្នុងខន្ធចំណែកខាងដើម មិនដឹងក្នុងខន្ធចំណែកខាងចុង មិនដឹងខន្ធ ចំណែកខាងដើម និងខាងចុង មិនដឹងក្នុងពួកធម៌ដែលកើតឡើង ព្រោះអាស្រ័យបច្ច័យ នោះៗ និងការមិនដឹង ការមិនឃើញ ការមិនត្រាស់ដឹង ការមិនរលឹកឃើញ ការមិនភ្ញាក់

រលឹក ការមិនចាក់ធ្លុះ ការមិនបានដោតក្រុងទុក មិនចុះចិត្តស៊ប់ មិនរំពឹងមើល មិន ពិចារណា អំពើមិនជាក់ច្បាស់ ការឈ្លងយល់បានដោយក្រ ភាពនៃបុគ្គលល្ងង់ ការមិនដឹង ខ្លួន ការរង្វេង រង្វេងជ្រប់ ការភ្លេចភ្លាំង អវិជ្ជា ជំនន់គឺអវិជ្ជា ការប្រកបគឺអវិជ្ជា អនុស័យគឺ អវិជ្ជា ការស្នាក់ដំណើរគឺអវិជ្ជា គន្លឹះគឺអវិជ្ជា សេចក្តីរង្វេង ជាអកុសលមូលណា ដែលមាន សភាពបែបនេះ នេះហៅថា អវិជ្ជាសញ្ញាជនៈ។

នេះពួកធម៌ជាសញ្ញាជនៈ។

[២៣០] ពួកធម៌មិនមែនសញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ រៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ ដ៏សេសសល់ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយា បន្តៈ វេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ រូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌ មិនមែន សញ្ញាជនៈ។

[២៣១] ពួកធម៌ជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ប្រកបដោយ អាសវៈ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងរូបក្ខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ។ ពួកធម៌មិនមែនជាប្រយោជន៍ដល់ សញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ មគ្គជាអបរិយាបន្តៈផង ផលនៃមគ្គផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួក ធម៌មិនមែនជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ។

[២៣២] ពួកធម៌ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ដែលប្រកប ដោយ ធម៌ទាំងនោះ វេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈ។ ពួកធម៌ ប្រាសចាកសញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រាសចាកធម៌ទាំងនោះ វេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ រូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌ប្រាសចាកសញ្ញាជនៈ។

[២៣៣] ពួកធម៌ជាសញ្ញាជនៈផង ជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈផង តើដូចម្តេច។ សញ្ញាជនៈទាំងនោះឯង ជាសញ្ញាជនៈផង ជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈផង។ ពួកធម៌ គ្រាន់តែជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ តែមិនមែនជាសញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ ដោយធម៌ទាំងនោះ រៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដ៏សេស ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និង រូបក្ខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌គ្រាន់តែជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ តែមិនមែន សញ្ញាជនៈ។

[២៣៤] ពួកធម៌ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង តើដូចម្តេច។ កាមរាគ សញ្ញាជនៈ ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង ដោយអវិជ្ជាសញ្ញាជនៈ អវិជ្ជា សញ្ញាជនៈ ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង ដោយកាមរាគសញ្ញាជនៈ បដិយ

សញ្ញាជនៈ ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង ដោយអវិជ្ជាសញ្ញាជនៈ អវិជ្ជា
សញ្ញាជនៈ ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង ដោយបដិមសញ្ញាជនៈ មាន
សញ្ញាជនៈ ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង ដោយអវិជ្ជាសញ្ញាជនៈ អវិជ្ជា
សញ្ញាជនៈ ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង ដោយមានសញ្ញាជនៈ ទិដ្ឋិ
សញ្ញាជនៈ ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង ដោយអវិជ្ជាសញ្ញាជនៈ អវិជ្ជា
សញ្ញាជនៈ ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង ដោយទិដ្ឋិសញ្ញាជនៈ វិចិកិច្ចា
សញ្ញាជនៈ ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង ដោយអវិជ្ជាសញ្ញាជនៈ អវិជ្ជា
សញ្ញាជនៈ ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង ដោយវិចិកិច្ចាសញ្ញាជនៈ
សីលព្វតបរាមាសសញ្ញាជនៈ ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង ដោយអវិជ្ជា
សញ្ញាជនៈ អវិជ្ជាសញ្ញាជនៈ ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង ដោយសីលព្វត
បរាមាសសញ្ញាជនៈ ភវរាគសញ្ញាជនៈ ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង ដោយ
អវិជ្ជាសញ្ញាជនៈ អវិជ្ជាសញ្ញាជនៈ ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង ដោយភវ
រាគសញ្ញាជនៈ ឥស្សាសញ្ញាជនៈ ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង ដោយអវិជ្ជា
សញ្ញាជនៈ អវិជ្ជាសញ្ញាជនៈ ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង ដោយឥស្សា
សញ្ញាជនៈ មច្ឆវិយសញ្ញាជនៈ ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង ដោយអវិជ្ជា
សញ្ញាជនៈ អវិជ្ជាសញ្ញាជនៈ ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង ដោយមច្ឆវិយ
សញ្ញាជនៈ នេះពួកធម៌ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង។ ពួកធម៌គ្រាន់តែ
ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈ តែមិនមែនសញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រកបដោយធម៌
ទាំងនោះ រៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ វេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌គ្រាន់តែ
ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈ តែមិនមែនសញ្ញាជនៈ។

[២៣៥] ពួកធម៌ប្រាសចាកសញ្ញាជនៈ តែជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។
ពួកធម៌ណា ប្រាសចាកធម៌ទាំងនោះ ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកុសល អកុសល និង
អព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងរូបក្ខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌
ប្រាសចាកសញ្ញាជនៈ តែជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ។ ពួកធម៌ប្រាសចាកសញ្ញាជនៈ ទាំង
មិនជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ មគ្គជាអបរិយាបន្តៈផង ផលនៃមគ្គផង
អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌ប្រាសចាកសញ្ញាជនៈ ទាំងមិនជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ។

[២៣៦] ពួកធម៌ជាគន្ថៈ (ធម៌ដោតក្រុងសត្វទុកក្នុងវដ្តៈ) តើដូចម្តេច។ គន្ថៈ ៤ គឺ
អភិជ្ឈាកាយគន្ថៈ [សភាវៈចងក្រងនាមកាយទុកក្នុងវដ្តៈ ដោយអំណាចបដិសន្ធិ គឺអភិជ្ឈា។]
ព្យាបាទកាយគន្ថៈ សីលព្វតបរាមាសកាយគន្ថៈ ឥទ្ធិសច្ចាភិនិវេសកាយគន្ថៈ [សភាវៈចងក្រង

នាមកាយទុកក្នុងវដ្ត: ដោយអំណាចបដិសន្ធិ គឺសេចក្តីប្រកាន់ខ្ជាប់ ដោយយល់ថា នេះទៀង ការយល់ដទៃ ជាមោឃៈ។។

[២៣៧] បណ្តាគន្លះទាំងនោះ អភិជ្ឈាកាយគន្លះ តើដូចម្តេច។ តម្រេក ការត្រេកអរ ខ្លាំង ការជាប់ចំពាក់ក្នុងអារម្មណ៍ ការស្រើបស្រាល ការរីករាយ ការរីករាយខ្លាំង តម្រេកខ្លាំង នៃចិត្ត សេចក្តីប្រាថ្នា ការជ្រុលជ្រប់ ការងុលងប់ ការពាក់ព័ន្ធ ការរូបវិត ការជាប់ចំពាក់ ការ លិចចុះ ធម្មជាតិនាំសត្វឲ្យកើតក្នុងភព មាយា ធម្មជាតិបង្កើតសត្វ ការញ្ជ្រំសត្វឲ្យ ប្រកបដោយទុក្ខ ធម្មជាតិចាក់ស្រែះសត្វ បណ្តាញ ការបង្ហូរទៅ ការផ្សាយទៅកាន់អារម្មណ៍ ចំណងចងសត្វទុក ការផ្សាយទៅក្នុងអារម្មណ៍ ធម្មជាតិញ្ជ្រំសត្វឲ្យចំរើន ធម្មជាតិជាគម្រប់ ពីរ ការតាំងចិត្តទុក ធម្មជាតិនាំសត្វទៅកាន់ភព ធម្មជាតិដូចជាព្រៃ ដូចជាព្រៃញាតស្លាត ការមូលមិត្ត សេចក្តីស្រឡាញ់ ការអាណោះអាណ័យដៅពង្សតទៅ សេចក្តីប៉ុនប៉ង អាការ ប៉ុនប៉ង ភាពនៃចិត្តប៉ុនប៉ង ការប៉ុនប៉ងរូប ប៉ុនប៉ងសំឡេង ប៉ុនប៉ងក្លិន ប៉ុនប៉ងរស ប៉ុនប៉ងផ្សព្វ ប៉ុនប៉ងលាភ ប៉ុនប៉ងទ្រព្យ ប៉ុនប៉ងបុត្រ ប៉ុនប៉ងជីវិត ធម្មជាតិឆ្លើយ ឆ្លើយ ជ្រុលពេក ឆ្លើយខ្លាំង សេចក្តីឆ្លើយ អាការឆ្លើយ ភាពនៃចិត្តឆ្លើយ ការរុលត្បូល ការប្រព្រឹត្តិ រុលត្បូល ភាពនៃចិត្តរុលត្បូល ការញាប់ញ័រ ការចង់ឲ្យសម្រេចប្រយោជន៍ ការត្រេកអរ ខុសគន្លងធម៌ ការលោភហួស កំណត់ ការត្រេកត្រអាល ការចង់បានមិនឈប់ សេចក្តីប្រាថ្នា សេចក្តីស្រឡាញ់ សេចក្តីប្រាថ្នាព្រម ការប្រាថ្នាក្នុងកាម ប្រាថ្នាក្នុងភព ប្រាថ្នាប្រាសចាកភព ប្រាថ្នាក្នុងរូបភព ប្រាថ្នាក្នុងអរូបភព ប្រាថ្នាក្នុងនិរោធ ប្រាថ្នារូប ប្រាថ្នាសំឡេង ប្រាថ្នាក្លិន ប្រាថ្នារស ប្រាថ្នាផ្សព្វ ប្រាថ្នាធម៌ កិលេសដូចជំនន់ គ្រឿងប្រកប គ្រឿងចងក្រង គ្រឿង ប្រកាន់មាំ គ្រឿងរារាំងទូទៅ គ្រឿងរារាំងមិនសល់ គ្រឿងបិទបាំង គ្រឿងចង គ្រឿងចូលទៅ ជិតសៅហ្មង គ្រឿងដេកត្រាំ គ្រឿងស្អាតដំណើរ តណ្ហាដូចជារលី ការប្រាថ្នាផ្សេងៗ ឬសគល់នៃ ទុក្ខ ហេតុនៃទុក្ខ ហេតុជាដៃនៃកើតនៃទុក្ខ អន្ទាក់នៃមារ នុយនៃមារ អារម្មណ៍នៃមារ ស្ទឹងគឺ តណ្ហា បណ្តាញគឺតណ្ហា ខ្មោះគឺតណ្ហា សមុទ្រគឺតណ្ហា ការសំឡឹងរំពៃ សេចក្តីជាប់ចំពាក់ ជាអកុសលមូល នេះហៅថា អភិជ្ឈាកាយគន្លះ។

[២៣៨] បណ្តាគន្លះទាំងនោះ ព្យាបាទកាយគន្លះ តើដូចម្តេច។ គំនុំកើតឡើងថា ជន ឯណោះ បានប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជាប្រយោជន៍ដល់អញ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ កំពុង ប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជាប្រយោជន៍ដល់អញ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ នឹងប្រព្រឹត្តនូវកម្ម មិនជាប្រយោជន៍ដល់អញ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ បានប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជា ប្រយោជន៍ដល់បុគ្គលជាទីស្រឡាញ់ ជាទីពេញចិត្តនៃអញ។ បើ ជនឯណោះ កំពុងប្រព្រឹត្តនូវ កម្មមិនជាប្រយោជន៍។ បើ ជនឯណោះ នឹងប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជាប្រយោជន៍ គំនុំកើតឡើង

ថា ជនឯណោះ បានប្រព្រឹត្តនូវកម្មជាប្រយោជន៍ដល់បុគ្គលមិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទី
ពេញចិត្តនៃអញ។ បើ ជនឯណោះ កំពុងប្រព្រឹត្តនូវកម្មជាប្រយោជន៍។ បើ ជនឯណោះ នឹង
ប្រព្រឹត្តនូវកម្មជាប្រយោជន៍ ឬក៏ គំនុំកើតឡើងក្នុងហេតុមិនគួរ និងការគុំកូននៃចិត្ត ការ
គុំកូនតប សេចក្តីថ្កោលថ្កាក់ ការខឹងតប ការខឹងញ័រ ការក្រោធខ្លាំង ការក្រោធញ័រ ការ
ប្រទូស្ត ការប្រទូស្តតប ការប្រទូស្តគ្រប់យ៉ាង ការខូចចិត្ត ការប្រទូស្តនៃចិត្ត ការក្រែកក្រោធ
ការខឹង ភាពនៃចិត្តខឹង សេចក្តីប្រទូស្ត អាការប្រទូស្ត ភាពនៃចិត្តប្រទូស្ត ការព្យាបាទ អាការ
ព្យាបាទ ភាពនៃចិត្តព្យាបាទ ការខឹង ការខឹងតប ភាពនៃចិត្តភាច ការខឹង ការតូចចិត្តណា
ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា ព្យាបាទកាយគន្លុះ។

[២៣៩] បណ្តាគន្លុះទាំងនោះ សីលព្វតបរាមាសកាយគន្លុះ តើដូចម្តេច។ ពួក
សមណព្រាហ្មណ៍ខាងក្រៅសាសនានេះ ប្រកាន់ថា សេចក្តីបរិសុទ្ធិដោយសីល បរិសុទ្ធិដោយវិធាន
បរិសុទ្ធិដោយសីល និងវិធាន ទាំងទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ ព្រៃញាតស្យាតគឺទិដ្ឋិ ផ្លូវន្ទាយគឺទិដ្ឋិ ចម្រុង
គឺទិដ្ឋិ ការយល់ឆ្លងគឺទិដ្ឋិ ការទាក់ទិនគឺទិដ្ឋិ ការក្នុងកាន់ ការប្រកាន់ ការប្រកាន់ខ្ជាប់ ការ
ស្នាបអង្កេល ផ្លូវអាក្រក់ ផ្លូវខុស ធម្មជាតិដែលខុស លទ្ធិដូចជាកំពង់ សេចក្តីប្រកាន់ក្នុង
ការស្វែងរកខុសណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា សីលព្វតបរាមាសកាយគន្លុះ។

[២៤០] បណ្តាគន្លុះទាំងនោះ ឥទ្ធិសច្ចាភិវេសកាយគន្លុះ តើដូចម្តេច។ ការប្រកាន់ថា
លោកទៀង ការយល់នេះពិត ការយល់ដទៃជាមោឃៈក្តី ថាលោកមិនទៀង ការយល់នេះពិត
ការយល់ដទៃជាមោឃៈក្តី ថាលោកមានទីបំផុត ការយល់នេះពិត ការយល់ដទៃជាមោឃៈក្តី ថា
លោកមិនមានទីបំផុត ការយល់នេះពិត ការយល់ដទៃជាមោឃៈក្តី ថាជីវិតនោះ គឺសរីរៈនោះ
ការយល់នេះពិត ការយល់ដទៃជាមោឃៈក្តី ថាជីវិតដទៃ សរីរៈដទៃ ការយល់នេះពិត ការយល់
ដទៃជាមោឃៈក្តី ថាសត្វស្លាប់ទៅកើតទៀត ការយល់នេះពិត ការយល់ដទៃជាមោឃៈក្តី ថា
សត្វស្លាប់ទៅមិនកើតទៀត ការយល់នេះពិត ការយល់ដទៃជាមោឃៈក្តី ថាសត្វស្លាប់ទៅកើត
ទៀតក៏មាន មិនកើតទៀតក៏មាន ការយល់នេះពិត ការយល់ដទៃជាមោឃៈក្តី ថាសត្វស្លាប់
ទៅកើតទៀតក៏មិនមែន មិនកើតទៀតក៏មិនមែន ការយល់នេះពិត ការយល់ដទៃជាមោឃៈ
ក្តី និងទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ ព្រៃញាតស្យាតគឺទិដ្ឋិ ផ្លូវន្ទាយគឺទិដ្ឋិ ចម្រុងគឺទិដ្ឋិ ការយល់ឆ្លងគឺទិដ្ឋិ ការ
ទាក់ទិនគឺទិដ្ឋិ ការក្នុងកាន់ ការប្រកាន់ ការប្រកាន់ខ្ជាប់ ការស្នាបអង្កេល ផ្លូវអាក្រក់
ផ្លូវខុស ភាពនៃចិត្តខុស លទ្ធិដូចជាកំពង់ សេចក្តីប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរកខុស ណា ដែល
មានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា ឥទ្ធិសច្ចាភិវេសកាយគន្លុះ មួយទៀត មិច្ឆាទិដ្ឋិទាំងអស់ ក៏
ហៅថា ឥទ្ធិសច្ចាភិវេសកាយគន្លុះដែរ រៀបរយសីលព្វតបរាមាសកាយគន្លុះចេញ។

នេះពួកធម៌ជាគន្លុះ។

[២៤១] ពួកធម៌មិនមែនគន្លុះ តើដូចម្តេច។ វៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដ៏សេសសល់ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ វេទនាខន្ធយហេ វិញ្ញាណក្ខន្ធរូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនមែនគន្លុះ។

[២៤២] ពួកធម៌ដែលគន្លុះគប្បីដោតក្រុង តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ រូបក្ខន្ធយហេ វិញ្ញាណក្ខន្ធនេះពួកធម៌ដែលគន្លុះគប្បីដោតក្រុង។ ពួកធម៌ដែលគន្លុះមិនគប្បីដោតក្រុង តើដូចម្តេច។ មគ្គជាអបរិយាបន្នៈផង ផលនៃមគ្គផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌ដែលគន្លុះមិនគប្បីដោតក្រុង។

[២៤៣] ពួកធម៌ប្រកបដោយគន្លុះ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រកបដោយធម៌ទាំងនោះ វេទនាខន្ធយហេ វិញ្ញាណក្ខន្ធនេះពួកធម៌ប្រកបដោយគន្លុះ។ ពួកធម៌ប្រាសចាកគន្លុះ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រាសចាកធម៌ទាំងនោះ វេទនាខន្ធយហេ វិញ្ញាណក្ខន្ធរូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌ប្រាសចាកគន្លុះ។

[២៤៤] ពួកធម៌ជាគន្លុះផង ដែលគន្លុះគប្បីដោតក្រុងផង តើដូចម្តេច។ គន្លុះទាំងនោះ ឯង ជាគន្លុះផង ដែលគន្លុះគប្បីដោតក្រុងផង។ ពួកធម៌ដែលគន្លុះគប្បីដោតក្រុង តែមិនមែនគន្លុះ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ដែលគន្លុះគប្បីដោតក្រុង ដោយធម៌ទាំងនោះ វៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដ៏សេសសល់ ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងរូបក្ខន្ធយហេ វិញ្ញាណក្ខន្ធនេះពួកធម៌ដែលគន្លុះគប្បីដោតក្រុង តែមិនមែនគន្លុះ។

[២៤៥] ពួកធម៌ជាគន្លុះផង ប្រកបដោយគន្លុះផង តើដូចម្តេច។ សីលព្វតបរាមាសកាយគន្លុះ ជាគន្លុះផង ប្រកបដោយគន្លុះផង ដោយអភិជ្ឈាកាយគន្លុះ អភិជ្ឈាកាយគន្លុះ ជាគន្លុះផង ប្រកបដោយគន្លុះផង ដោយសីលព្វតបរាមាសកាយគន្លុះ ឥទ្ធិសច្ចាភិវិវេសកាយគន្លុះ ជាគន្លុះផង ប្រកបដោយគន្លុះផង ដោយអភិជ្ឈាកាយគន្លុះ អភិជ្ឈាកាយគន្លុះ ជាគន្លុះផង ប្រកបដោយគន្លុះផង ដោយឥទ្ធិសច្ចាភិវិវេសកាយគន្លុះ នេះពួកធម៌ជាគន្លុះផង ប្រកបដោយគន្លុះផង។ ពួកធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយគន្លុះ តែមិនមែនគន្លុះ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រកបដោយធម៌ទាំងនោះ វៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ និងវេទនាខន្ធយហេ វិញ្ញាណក្ខន្ធនេះពួកធម៌ គ្រាន់តែប្រកបដោយគន្លុះ តែមិនមែនគន្លុះ។

[២៤៦] ពួកធម៌ប្រាសចាកគន្លុះ តែគន្លុះគប្បីដោតក្រុង តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រាសចាកធម៌ទាំងនោះ ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងរូបក្ខន្ធយហេ វិញ្ញាណក្ខន្ធនេះពួកធម៌ប្រាសចាកគន្លុះ តែ

គន្លឹះគប្បីដោតក្រុង។ ពួកធម៌ប្រាសចាកគន្លឹះ តែគន្លឹះមិនគប្បីដោតក្រុង តើដូចម្តេច។ មគ្គ
ជាអបរិយាបន្នៈផង ផលនៃមគ្គផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌ប្រាសចាកគន្លឹះ តែគន្លឹះ
មិនគប្បីដោតក្រុង។

[២៤៧] ពួកធម៌ជាឱបៈ (ធម៌ញ៉ាំងសត្វឲ្យលង់ក្នុងវដ្តៈ) តើដូចម្តេច។ បេ។ ពួកធម៌ជា
យោគៈ (ធម៌ប្រកបសត្វទុកក្នុងវដ្តៈ) តើដូចម្តេច។ បេ។

[២៤៨] ពួកធម៌ជានិរវណៈ (ធម៌ជារនាំង) តើដូចម្តេច។ និរវណៈ ៦ គឺកាមច្ចន្ទនិរវណៈ
ព្យាបាទនិរវណៈ ចិនមិទ្ធនិរវណៈ ឧទ្ធចក្កច្ចនិរវណៈ វិចិកិច្ឆានិរវណៈ អវិជ្ជានិរវណៈ។

[២៤៩] បណ្តានិរវណៈទាំងនោះ កាមច្ចន្ទនិរវណៈ តើដូចម្តេច។ សេចក្តីប្រាថ្នាចំពោះ
កាម សេចក្តីត្រេកអរចំពោះកាម សេចក្តីវិភាយចំពោះកាម សេចក្តីអន្ទះសាចំពោះកាម
សេចក្តីស្រឡាញ់ចំពោះកាម សេចក្តីរោលរាលចំពោះកាម សេចក្តីជ្រុលជ្រប់ចំពោះកាម សេចក្តី
ងប់ចិត្តចំពោះកាម ក្នុងកាមទាំងឡាយណា នេះហៅថា កាមច្ចន្ទនិរវណៈ។

[២៥០] បណ្តានិរវណៈទាំងនោះ ព្យាបាទនិរវណៈ តើដូចម្តេច។ គំនុំកើតឡើងថា ជន
ឯណោះ បានប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជាប្រយោជន៍ដល់អញ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ កំពុង
ប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជាប្រយោជន៍ដល់អញ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ នឹងប្រព្រឹត្តនូវកម្ម
មិនជាប្រយោជន៍ដល់អញ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ បានប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជា
ប្រយោជន៍ដល់បុគ្គលជាទីស្រឡាញ់ ជាទីពេញចិត្តនៃអញ។ បេ។ ជនឯណោះ កំពុងប្រព្រឹត្តនូវ
កម្មមិនជាប្រយោជន៍។ បេ។ ជនឯណោះ នឹងប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជាប្រយោជន៍ គំនុំកើតឡើង
ថា ជនឯណោះ បានប្រព្រឹត្តនូវកម្មជាប្រយោជន៍ ដល់បុគ្គលមិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទី
ពេញចិត្តនៃអញ។ បេ។ ជនឯណោះ កំពុងប្រព្រឹត្តនូវកម្មជាប្រយោជន៍។ បេ។ ជនឯណោះ នឹង
ប្រព្រឹត្តនូវកម្មជាប្រយោជន៍ ឬក៏ គំនុំកើតឡើងក្នុងហេតុមិនគួរ និងការគុំក្នុងនៃចិត្ត ការ
គុំក្នុងតប សេចក្តីថ្លាំងថ្លាក់ ការខឹងតប ការខឹងញ័រ ការក្រោធខ្លាំង ការក្រោធញ័រ ការ
ប្រទូស្ត ការប្រទូស្តតប ការប្រទូស្តគ្រប់យ៉ាង ការខូចនៃចិត្ត ការប្រទូស្តនៃចិត្ត ការក្រោធ ការ
ខឹង ភាពនៃចិត្តខឹង សេចក្តីប្រទូស្ត អាការប្រទូស្ត ភាពនៃចិត្តប្រទូស្ត ការព្យាបាទ អាការ
ព្យាបាទ ភាពនៃចិត្តព្យាបាទ ការខឹង ការខឹងតប ភាពនៃចិត្តភាច ការខឹង ការតូចចិត្តណា
ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា ព្យាបាទនិរវណៈ។

[២៥១] បណ្តានិរវណៈទាំងនោះ ចិនមិទ្ធនិរវណៈ តើដូចម្តេច។ ចិនៈ (សេចក្តីផុញទ្រាន់)
ក៏មាន មិទ្ធនៈ (សេចក្តីដោកដក់) ក៏មាន។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ចិនៈ តើដូចម្តេច។ ភាពមិន
ណ្តាសវៃ ភាពមិនគួរដល់ការងារ ការជ្រប់នៅ ការសម្ងំនៅ សេចក្តីរញ្ជា អាការរញ្ជា ភាពរញ្ជា
សេចក្តីផុញទ្រាន់ ការផុញទ្រាន់ ភាពផុញទ្រាន់ណា នៃចិត្ត នេះហៅថា ចិនៈ។ បណ្តាធម៌

ទាំងនោះ មិទ្ធៈ តើដូចម្តេច។ ភាពមិនឈ្លាសវៃ ភាពមិនគួរដល់ការងារ ការជ្រប់ ការស្រពោន ការងងឹតឈ្លប់ខាងក្នុង ការដោកដក់ ការសុបសៅ អាការយឺតភ្លឺៗ សេចក្តីសុបសៅ អាការ សុបសៅ ភាពសុបសៅណៃកាយ នេះហៅថា មិទ្ធៈ។ នេះចិនៈ នេះមិទ្ធៈ ដោយប្រការដូច្នោះ ឯង។ នេះហៅថា ចិនមិទ្ធនិរវណៈ។

[២៥២] បណ្តានិរវណៈទាំងនោះ ឧទ្ធចក្កច្នៈនិរវណៈ តើដូចម្តេច។ ឧទ្ធច្នៈ (ការអណ្តែត អណ្តូង) ក៏មាន កុក្កច្នៈ (ការនឹករង្វៀស) ក៏មាន។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ឧទ្ធច្នៈ តើដូចម្តេច។ ការអណ្តែតអណ្តូង ការមិនស្ងប់ម្យ៉ាង ការរាយមាយ ការភ័ន្តភាំងណៃចិត្ត នេះហៅថា ឧទ្ធច្នៈ។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ កុក្កច្នៈ តើដូចម្តេច។ ការសំគាល់ថាគួរក្នុងរបស់មិនគួរ សំគាល់ ថាមិនគួរក្នុងរបស់គួរ សំគាល់ថាជាទោសក្នុងរបស់មិនមែនជាទោស សំគាល់ថាមិនជាទោស ក្នុងរបស់ជាទោស និងសេចក្តីរង្វៀស អាការរង្វៀស ភាពនៃចិត្តរង្វៀស ការក្តៅក្រហាយចិត្ត ការរសេមរសាមចិត្តណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា កុក្កច្នៈ។ នេះឧទ្ធច្នៈ នេះកុក្ក ច្នៈ ដោយប្រការដូច្នោះឯង។ នេះហៅថា ឧទ្ធចក្កច្នៈនិរវណៈ។

[២៥៣] បណ្តានិរវណៈទាំងនោះ វិចិត្តានិរវណៈ តើដូចម្តេច។ បុគ្គលឡើងឆ្ងល់ សង្ស័យ ចំពោះព្រះសាស្តា ឡើងឆ្ងល់សង្ស័យចំពោះព្រះធម៌ ឡើងឆ្ងល់សង្ស័យចំពោះព្រះសង្ឃ ឡើងឆ្ងល់សង្ស័យចំពោះសិក្ខា ឡើងឆ្ងល់សង្ស័យចំពោះខន្ធជាចំណែកខាងដើម ឡើងឆ្ងល់ សង្ស័យចំពោះខន្ធជាចំណែកខាងចុង ឡើងឆ្ងល់សង្ស័យចំពោះខន្ធទាំងចំណែកខាងដើម ទាំងចំណែកខាងចុង ឡើងឆ្ងល់សង្ស័យចំពោះពួកធម៌ ដែលកើតឡើងព្រោះអាស្រ័យបច្ច័យ នោះៗ និងសេចក្តីសង្ស័យ អាការសង្ស័យ ភាពនៃចិត្តសង្ស័យ ការយល់ឆ្គង ការសង្ស័យ ការ បែកចិត្តជាចំពោះពិរ ការចែកជាផ្លូវពិរ ការឡើងឆ្ងល់ ការប្រកាន់យកចំណែកដ៏ច្រើន ការ សាញ់ប្រដាញ ការសាន់វាន់ចិត្ត ការប្រកាន់មិនដាច់ស្រេច ភាពនៃចិត្តវិង្សស ការរសេមរសាម នៃចិត្តណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា វិចិត្តានិរវណៈ។

[២៥៤] បណ្តានិរវណៈទាំងនោះ អវិជ្ជានិរវណៈ តើដូចម្តេច។ ការមិនដឹងក្នុងទុក្ខ មិនដឹងក្នុងហេតុឲ្យកើតទុក្ខ មិនដឹងក្នុងការរលត់ទុក្ខ មិនដឹងក្នុងបដិបទាជាដំណើរ ទៅកាន់ទិវលត់ទុក្ខ មិនដឹងក្នុងខន្ធជាចំណែកខាងដើម មិនដឹងក្នុងខន្ធជាចំណែកខាង ចុង មិនដឹងក្នុងខន្ធជាចំណែកខាងដើម ទាំងចំណែកខាងចុង មិនដឹងក្នុងពួកធម៌ដែល កើតព្រោះអាស្រ័យបច្ច័យនោះៗ និងការមិនដឹង ការមិនឃើញ ការមិនត្រាស់ដឹង ការមិន ភ្ញាក់រលឹក ការមិនត្រាស់ដឹងព្រម ការមិនចាក់ផ្គុំ ការមិនបានដោតក្រុងទុក ការមិន ចុះចិត្តស្ងប់ មិនរំពឹងមើល ការមិនពិចារណា អំពើមិនជាក់ច្បាស់ ការយល់ខុស ភាពនៃ សេចក្តីល្ងង់ ការមិនដឹងខ្លួន ការរង្វេង រង្វេងជ្រប់ ការភ្លេចភ្លាំង អវិជ្ជា អន្តរាគមន៍អវិជ្ជា ការ

ប្រកបគឺអវិជ្ជា អនុស័យគឺអវិជ្ជា ការស្តាប់ដំណើរគឺអវិជ្ជា គន្លឹះគឺអវិជ្ជា ការរង្វេង ជាអកុសល មូលណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា អវិជ្ជានិរវណៈ។

នេះពួកធម៌ជានិរវណៈ។

[២៥៥] ពួកធម៌មិនមែននិរវណៈ តើដូចម្តេច។ វៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដ៏ សេសសល់ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ វេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធរូបទាំងអស់និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនមែននិរវណៈ។

[២៥៦] ពួកធម៌ជាប្រយោជន៍ដល់និរវណៈ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ រូបក្ខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ជាប្រយោជន៍ដល់និរវណៈ។ ពួកធម៌មិនជាប្រយោជន៍ដល់និរវណៈ តើដូចម្តេច។ មគ្គជាអបរិយាបន្នៈផង ផលនៃមគ្គផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌មិនជាប្រយោជន៍ ដល់និរវណៈ។

[២៥៧] ពួកធម៌ប្រកបដោយនិរវណៈ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណាប្រកបដោយធម៌ ទាំងនោះ និងវេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយនិរវណៈ។ ពួកធម៌ ប្រាសចាកនិរវណៈ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រាសចាកធម៌ទាំងនោះ វេទនាខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធរូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌ប្រាសចាកនិរវណៈ។

[២៥៨] ពួកធម៌ជានិរវណៈផង ជាប្រយោជន៍ដល់និរវណៈផង តើដូចម្តេច។ និរវណៈ ទាំងនោះឯង ហៅថានិរវណៈផង ជាប្រយោជន៍ដល់និរវណៈផង។ ពួកធម៌ជាប្រយោជន៍ដល់និរវណៈ តែមិនមែនជានិរវណៈ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ជាប្រយោជន៍ដល់និរវណៈ ដោយធម៌ ទាំងនោះ វៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដ៏សេសសល់ ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ រូបក្ខន្ធយបេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ ជាប្រយោជន៍ដល់និរវណៈ តែមិនមែនជានិរវណៈ។

[២៥៩] ពួកធម៌ជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង តើដូចម្តេច។ កាមច្ចន្ធនិរវណៈ ជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយអវិជ្ជានិរវណៈ អវិជ្ជានិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយកាមច្ចន្ធនិរវណៈ ព្យាបាទនិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយ និរវណៈផង ដោយអវិជ្ជានិរវណៈ អវិជ្ជានិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយ ព្យាបាទនិរវណៈ ចិនមិទ្ធនិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយអវិជ្ជានិរវណៈ អវិជ្ជានិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយចិនមិទ្ធនិរវណៈ ឧទ្ធច្ចនិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយអវិជ្ជានិរវណៈ អវិជ្ជានិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយឧទ្ធច្ចនិរវណៈ កុក្កច្ចនិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈ

ផង ដោយអវិជ្ជានិរវណៈ អវិជ្ជានិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយកុក្កច្ចនិរវណៈ វិចិកិច្ចានិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយអវិជ្ជានិរវណៈ អវិជ្ជានិរវណៈ ជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយវិចិកិច្ចានិរវណៈ កាមច្ចន្តនិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយឧទ្ធច្ចនិរវណៈ ឧទ្ធច្ចនិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈ ផង ដោយកាមច្ចន្តនិរវណៈ ព្យាបាទនិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយ ឧទ្ធច្ចនិរវណៈ ឧទ្ធច្ចនិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយព្យាបាទនិរវណៈ ចិនមិទ្ធិនិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយឧទ្ធច្ចនិរវណៈ ឧទ្ធច្ចនិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយចិនមិទ្ធិនិរវណៈ កុក្កច្ចនិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយឧទ្ធច្ចនិរវណៈ ឧទ្ធច្ចនិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈ ផង ដោយកុក្កច្ចនិរវណៈ វិចិកិច្ចានិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយឧទ្ធច្ច និរវណៈ ឧទ្ធច្ចនិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយវិចិកិច្ចានិរវណៈ អវិជ្ជានិរវ ណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយឧទ្ធច្ចនិរវណៈ ឧទ្ធច្ចនិរវណៈជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈផង ដោយអវិជ្ជានិរវណៈ នេះពួកធម៌ជានិរវណៈផង ប្រកបដោយនិរវណៈ ផង។ ពួកធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយនិរវណៈ តែមិនមែនជានិរវណៈ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រកបដោយធម៌ទាំងនោះ រៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ វេទនាខន្ធ។ បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួក ធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយនិរវណៈ តែមិនមែនជានិរវណៈ។

[២៦០] ពួកធម៌ប្រាសចាកនិរវណៈ តែជាប្រយោជន៍ដល់និរវណៈ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ ណា ប្រាសចាកធម៌ទាំងនោះ ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងរូបក្ខន្ធ។ បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ប្រាសចាកនិរវណៈ តែជាប្រយោជន៍ដល់និរវណៈ។ ពួកធម៌ប្រាសចាកនិរវណៈផង មិនជាប្រយោជន៍ដល់និរវណៈ ផង តើដូចម្តេច។ មគ្គ ជាអបរិយាបន្តៈផង ផលនៃមគ្គផង អសង្កតទុក្ខផង នេះពួកធម៌ ប្រាសចាកនិរវណៈផង មិនជាប្រយោជន៍ដល់និរវណៈផង។

[២៦១] ពួកធម៌ជាបរាមាសៈ តើដូចម្តេច។ ទិដ្ឋិបរាមាសៈ។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ទិដ្ឋិបរា មាសៈ តើដូចម្តេច។ (ការយល់ឃើញ) ថា លោកទៀងក្តី ថាលោកមិនទៀងក្តី ថាលោកមានទី បំផុតក្តី ថាលោកមិនមានទីបំផុតក្តី ថាជីវិតនោះ គឺសរិរៈនោះក្តី ថាជីវិតដទៃ សរិរៈដទៃក្តី ថា សត្វស្លាប់ទៅកើតទៀតក្តី ថាសត្វស្លាប់ទៅមិនកើតទៀតក្តី ថាសត្វស្លាប់ទៅកើតទៀតក្តី មាន មិនកើតទៀតក្តីមានក្តី ថាសត្វស្លាប់ទៅកើតទៀត ក៏មិនមែន មិនកើតទៀតក្តី មិនមែនក្តី និងទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ ព្រៃញាតស្លាតគឺទិដ្ឋិ ផ្លូវឆ្ងាយគឺទិដ្ឋិ ចម្រូងគឺទិដ្ឋិ ការយល់ ឆ្ងោងគឺទិដ្ឋិ ការជាប់ចំពាក់គឺទិដ្ឋិ ការក្នុងកាន់ ការប្រកាន់ ការប្រកាន់ខ្ជាប់ ការស្លាប់អង្កែល

ផ្លូវអាក្រក់ ផ្លូវខុស ភាពនៃចិត្តខុស លទ្ធិដូចជាកំពង់ សេចក្តីប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរកខុស
ណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា ទិដ្ឋិបរាមាសៈ។ សូម្បីមិច្ឆាទិដ្ឋិទាំងអស់ ក៏ហៅថា
ទិដ្ឋិបរាមាសៈដែរ។ នេះពួកធម៌ជាបរាមាសៈ។ ពួកធម៌មិនមែនជាបរាមាសៈ តើដូចម្តេច។
រៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដ៏សេសសល់ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជា
កាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ វេទនាខន្ធ។បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ រូបទាំងអស់ និង
អសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនមែនជាបរាមាសៈ។

[២៦២] ពួកធម៌ដែលបរាមាសៈស្នាបអង្កែល តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ
ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ រូបក្ខន្ធ។បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ
នេះពួកធម៌ដែលបរាមាសៈស្នាបអង្កែល។ ពួកធម៌ដែលបរាមាសៈមិនស្នាបអង្កែល តើ
ដូចម្តេច។ មគ្គជាអបរិយាបន្នៈផង ផលនៃមគ្គផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌ដែលបរា
មាសៈមិនស្នាបអង្កែល។

[២៦៣] ពួកធម៌ដែលប្រកបដោយបរាមាសៈ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណាប្រកបដោយ
ធម៌ទាំងនោះ និងវេទនាខន្ធ។បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ដែលប្រកបដោយបរាមាសៈ។ ពួក
ធម៌ដែលប្រាសចាកបរាមាសៈ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រាសចាកធម៌ទាំងនោះ
វេទនាខន្ធ។បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ រូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌ដែលប្រាសចាកបរា
មាសៈ។

[២៦៤] ពួកធម៌ជាបរាមាសៈផង ដែលបរាមាសៈស្នាបអង្កែលផង តើដូចម្តេច។ បរាមា
សៈនោះឯង ជាបរាមាសៈផង ដែលបរាមាសៈស្នាបអង្កែលផង។ ពួកធម៌គ្រាន់តែបរាមាសៈ
ស្នាបអង្កែល តែមិនមែនជាបរាមាសៈ តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណាដែលបរាមាសៈស្នាបអង្កែល
ដោយធម៌ទាំងនោះ រៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដ៏សេសសល់ ប្រកបដោយអាសវៈ
ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងរូបក្ខន្ធ។បេ។
វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌គ្រាន់តែបរាមាសៈស្នាបអង្កែល តែមិនមែនជាបរាមាសៈ។

[២៦៥] ពួកធម៌ប្រាសចាកបរាមាសៈ តែបរាមាសៈស្នាបអង្កែល តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌
ណា ប្រាសចាកធម៌ទាំងនោះ ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត
ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ រូបក្ខន្ធ។បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ប្រាសចាកបរាមាសៈ តែ
បរាមាសៈស្នាបអង្កែល។ ពួកធម៌ប្រាសចាកបរាមាសៈផង បរាមាសៈមិនស្នាបអង្កែលផង តើ
ដូចម្តេច។ មគ្គជាអបរិយាបន្នៈផង ផលនៃមគ្គផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌ប្រាសចាក
បរាមាសៈផង បរាមាសៈមិនស្នាបអង្កែលផង។

[២៦៦] ពួកធម៌ប្រកបដោយអារម្មណ៍ តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយអារម្មណ៍។ ពួកធម៌មិនមែនជាអារម្មណ៍ តើដូចម្តេច។ រូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនមែនជាអារម្មណ៍។

[២៦៧] ពួកធម៌ជាចិត្ត តើដូចម្តេច។ ចក្ខុវិញ្ញាណ សោតវិញ្ញាណ ឃានវិញ្ញាណ ជិវ្ហាវិញ្ញាណ កាយវិញ្ញាណ មនោធាតុ មនោវិញ្ញាណធាតុ នេះពួកធម៌ជាចិត្ត។ ពួកធម៌មិនមែនជាចិត្ត តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ រូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនមែនជាចិត្ត។

[២៦៨] ពួកធម៌ជាចេតសិក តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារខន្ធ នេះពួកធម៌ជាចេតសិក។ ពួកធម៌មិនមែនជាចេតសិក តើដូចម្តេច។ ចិត្តផង រូបទាំងអស់ផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌មិនមែនជាចេតសិក។

[២៦៩] ពួកធម៌ប្រកបដោយចិត្ត តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារខន្ធ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយចិត្ត។ ពួកធម៌ប្រាសចាកចិត្ត តើដូចម្តេច។ រូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌ប្រាសចាកចិត្ត។ ចិត្ត គេមិនគប្បីពោលថា ប្រកបដោយចិត្តផង ថាប្រាសចាកចិត្តផងទេ។

[២៧០] ពួកធម៌ច្រឡកច្រឡំដោយចិត្ត តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារខន្ធ នេះពួកធម៌ច្រឡកច្រឡំដោយចិត្ត។ ពួកធម៌មិនច្រឡកច្រឡំដោយចិត្ត តើដូចម្តេច។ រូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនច្រឡកច្រឡំដោយចិត្ត។ ចិត្ត គេមិនគប្បីពោលថា ច្រឡកច្រឡំដោយចិត្តផង ថាមិនច្រឡកច្រឡំដោយចិត្តផងទេ។

[២៧១] ពួកធម៌តាំងឡើងដោយចិត្ត តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ កាយវិញ្ញត្តិ (ការកម្រើកកាយ) វចីវិញ្ញត្តិ (ការកម្រើកវាចា) ឬក៏ រូបដទៃណា គឺរូបកើតអំពីចិត្ត មានចិត្តជាហេតុ មានចិត្តជាសមុដ្ឋាន រូបាយតនៈ សទ្ធាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ជោដ្ឋញាយតនៈ អាកាសធាតុ អាបោធាតុ រូបស្សលហុតា (ភាពនៃរូបស្រាល) រូបស្សមុទុតា (ភាពនៃរូបទន់) រូបស្សកម្មញ្ញតា (ភាពនៃរូបគួរដល់ការងារ) រូបស្សឧបចយៈ (ការសន្សំនៃរូប) រូបស្សសន្តតិ (ដំណនៃរូប) កពទ្ធិង្ការាហារ នេះពួកធម៌ដែលតាំងឡើងដោយចិត្ត។ ពួកធម៌មិនតាំងឡើងដោយចិត្ត តើដូចម្តេច។ ចិត្តផង រូបដ៏សេសផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌មិនតាំងឡើងដោយចិត្ត។

[២៧២] ពួកធម៌កើតជាមួយនឹងចិត្ត តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ កាយវិញ្ញត្តិ វចីវិញ្ញត្តិ នេះពួកធម៌កើតជាមួយនឹងចិត្ត។ ពួកធម៌មិនកើតជាមួយនឹងចិត្ត តើដូចម្តេច។ ចិត្តផង រូបដ៏សេសផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌មិនកើតជាមួយនឹងចិត្ត។

[២៧៣] ពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅតាមចិត្ត តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ កាយវិញ្ញត្តិ វេទិវិញ្ញត្តិ នេះពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅតាមចិត្ត។ ពួកធម៌មិនប្រព្រឹត្តទៅតាមចិត្ត តើដូចម្តេច។ ចិត្តផង រូបដ៏សេសផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌មិនប្រព្រឹត្តទៅតាមចិត្ត។

[២៧៤] ពួកធម៌ច្រឡកច្រឡំ ទាំងតាំងឡើងដោយចិត្ត តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ច្រឡកច្រឡំ ទាំងតាំងឡើងដោយចិត្ត។ ពួកធម៌មិនច្រឡកច្រឡំ មិនតាំងឡើងដោយចិត្ត តើដូចម្តេច។ ចិត្តផង រូបទាំងអស់ផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌មិនច្រឡកច្រឡំ មិនតាំងឡើងដោយចិត្ត។

[២៧៥] ពួកធម៌ច្រឡកច្រឡំ ទាំងតាំងឡើង ទាំងកើតជាមួយនឹងចិត្ត តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ច្រឡកច្រឡំ ទាំងតាំងឡើង ទាំងកើតជាមួយនឹងចិត្ត។ ពួកធម៌មិនច្រឡកច្រឡំ មិនតាំងឡើង មិនកើតជាមួយនឹងចិត្ត តើដូចម្តេច។ ចិត្តផង រូបទាំងអស់ផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌មិនច្រឡកច្រឡំ មិនតាំងឡើង មិនកើតជាមួយនឹងចិត្ត។

[២៧៦] ពួកធម៌ច្រឡកច្រឡំ ទាំងតាំងឡើង ទាំងប្រព្រឹត្តទៅតាមចិត្ត តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ វិញ្ញាណខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ច្រឡកច្រឡំ ទាំងតាំងឡើង ទាំងប្រព្រឹត្តទៅតាមចិត្ត។ ពួកធម៌មិនច្រឡកច្រឡំ មិនតាំងឡើង មិនប្រព្រឹត្តទៅតាមចិត្ត តើដូចម្តេច។ ចិត្តផង រូបទាំងអស់ផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌មិនច្រឡកច្រឡំ មិនតាំងឡើង មិនប្រព្រឹត្តទៅតាមចិត្ត។

[២៧៧] ពួកធម៌ជាខាងក្នុង តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ មនាយតនៈ នេះពួកធម៌ជាខាងក្នុង។ ពួកធម៌ជាខាងក្រៅ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ ហេ។ ធម្មាយតនៈ នេះពួកធម៌ជាខាងក្រៅ។

[២៧៨] ពួកធម៌ជាឧបាទា (ឧបាទារូប) តើដូចម្តេច។ ចក្ខុយតនៈ។ ហេ។ កពទ្ធិង្គារាហារ នេះពួកធម៌ជាឧបាទា។ ពួកធម៌មិនមែនជាឧបាទា តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ វិញ្ញាណក្ខន្ធ មហាភូតរូបទាំង ៤ និងអសង្ខតធាតុ នេះធម៌មិនមែនជាឧបាទា។

[២៧៩] ពួកធម៌ជាឧបាទិន្នៈ (ធម៌មានកម្មប្រកបដោយកិលេស មានតណ្ហាជាដើម កាន់យកហើយ) តើដូចម្តេច។ វិបាក ប្រកបដោយអាសវៈ របស់ពួកធម៌ជាកុសល និងអកុសល ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ វេទនាខន្ធ។ ហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ និងរូបដែលជាកម្មស្ស កតក្តា នេះពួកធម៌ជាឧបាទិន្នៈ។ ពួកធម៌ជាអនុបាទិន្នៈ (ធម៌មិនមានកម្មប្រកបដោយកិលេស មានតណ្ហាជាដើម កាន់យកហើយ) តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកុសល និងអកុសល ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ វេទនាខន្ធ។ ហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ឬពួក

ធម៌ជាកិរិយា ដែលមិនមែនជាកុសល មិនមែនជាអកុសល មិនមែនជាកម្មវិបាក រូបដែល មិនមែនជាកម្មស្សកតក្តា មគ្គ ជាអបរិយាបន្នៈ ផលនៃមគ្គ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌ ជាអនុបាទិន្នៈ។

[២៨០] ពួកធម៌ ជាឧបាទាន (សេចក្តីប្រកាន់មាំ) តើដូចម្តេច។ ឧបាទាន ៤ គឺ កាមុបាទាន ទិដ្ឋុបាទាន សីលព្វតុបាទាន អត្តវាទុបាទាន។

[២៨១] បណ្តាឧបាទានទាំងនោះ កាមុបាទាន តើដូចម្តេច។ សេចក្តីប្រាថ្នាចំពោះកាម ការត្រេកអរចំពោះកាម ការរីករាយចំពោះកាម ការអន្ទះសាច់ពោះកាម សេចក្តីស្រឡាញ់ ចំពោះកាម ការរោលរាលចំពោះកាម ការជ្រុលជ្រប់ចំពោះកាម ការងុលងប់ចំពោះកាម ណា ក្នុងកាមទាំងឡាយ នេះហៅថា កាមុបាទាន។

[២៨២] បណ្តាឧបាទានទាំងនោះ ទិដ្ឋុបាទាន តើដូចម្តេច។ ការយល់ថា ទានដែលបាន ឲ្យហើយមិនមានផល ឬជាធំមិនមានផល ឬជាតូចមិនមានផល ផលវិបាកនៃកម្មដែល បុគ្គលធ្វើល្អ ឬធ្វើអាក្រក់មិនមាន លោកនេះមិនមាន លោកខាងមុខមិនមាន មាតា មិន មានគុណ បិតាមិនមានគុណ ពួកសត្វជាឱបបាតិកៈមិនមាន ពួកសមណព្រាហ្មណ៍ក្នុងលោក ជាអ្នកប្រព្រឹត្តល្អ ប្រតិបត្តិល្អ ធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់នូវលោកនេះ និងលោកខាងមុខ ដោយប្រាជ្ញាដ៏ ឧត្តមដោយខ្លួនឯង ហើយសំដែងប្រាប់បាន ក៏មិនមាន និងទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ ព្រៃញាតស្យាត គឺទិដ្ឋិ ផ្លូវន្ទាយគឺទិដ្ឋិ ចម្រូងគឺទិដ្ឋិ ការយល់ឆ្លែងគឺទិដ្ឋិ ការជាប់ចំពាក់គឺទិដ្ឋិ ការក្អួចកាន់ ការប្រកាន់ ការប្រកាន់ខ្ជាប់ ការស្លាប់អង្កេល ផ្លូវអាក្រក់ ផ្លូវខុស ភាពនៃចិត្តខុស លទ្ធិ ដូចជាកំពង់ សេចក្តីប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរកខុសណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា ទិដ្ឋុបាទាន។ លើកលែងតែសីលព្វតុបាទាន និងអត្តវាទុបាទានចេញ សូម្បីមិច្ឆាទិដ្ឋិទាំងអស់ ក៏ហៅថា ទិដ្ឋុបាទានដែរ។

[២៨៣] បណ្តាឧបាទានទាំងនោះ សីលព្វតុបាទាន តើដូចម្តេច។ ពួកសមណព្រាហ្មណ៍ ខាងក្រៅ អំពីសាសនានេះ (ប្រកាន់ថា) សេចក្តីបរិសុទ្ធិដោយសីល បរិសុទ្ធិដោយវ័ត បរិសុទ្ធិ ដោយសីល និងវ័ត និងទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ ព្រៃញាតស្យាតគឺទិដ្ឋិ ផ្លូវន្ទាយគឺទិដ្ឋិ ចម្រូងគឺទិដ្ឋិ ការយល់ឆ្លែងគឺទិដ្ឋិ ការជាប់ចំពាក់គឺទិដ្ឋិ ការក្អួចកាន់ ការប្រកាន់ ការប្រកាន់ខ្ជាប់ ការ ស្លាប់អង្កេល ផ្លូវអាក្រក់ ផ្លូវខុស ភាពនៃចិត្តខុស លទ្ធិដូចជាកំពង់ សេចក្តីប្រកាន់ក្នុង ការស្វែងរកខុសណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា សីលព្វតុបាទាន។

[២៨៤] បណ្តាឧបាទានទាំងនោះ អត្តវាទុបាទាន តើដូចម្តេច។ បុថុជ្ជន ជាអ្នកមិន ចេះដឹង ក្នុងលោកនេះ មិនធ្លាប់ឃើញពួកព្រះអរិយៈ មិនល្អាសវៃក្នុងអរិយធម៌ មិនទូន្មាន ខ្លួន ក្នុងអរិយធម៌ មិនធ្លាប់ឃើញពួកសប្បុរស មិនល្អាសវៃក្នុងសប្បុរសធម៌ មិនទូន្មានខ្លួន

ក្នុងសប្បុរសធម៌ រមែងយល់ឃើញរូបថាជាខ្លួន ឃើញខ្លួនថាមានរូបខ្លះ ឃើញរូបថាមានក្នុង
ខ្លួនខ្លះ ឃើញខ្លួនថាមានក្នុងរូបខ្លះ ឃើញវេទនាថាជាខ្លួន ឃើញខ្លួនថាមានវេទនាខ្លះ ឃើញ
វេទនាថាមានក្នុងខ្លួនខ្លះ ឃើញខ្លួនថាមានក្នុងវេទនាខ្លះ ឃើញសញ្ញាថាជាខ្លួន ឃើញខ្លួនថា
មានសញ្ញាខ្លះ ឃើញសញ្ញាថាមានក្នុងខ្លួនខ្លះ ឃើញខ្លួនថាមានក្នុងសញ្ញាខ្លះ ឃើញសង្ខារថាជា
ខ្លួន ឃើញខ្លួនថាមានសង្ខារខ្លះ ឃើញសង្ខារថាមានក្នុងខ្លួនខ្លះ ឃើញខ្លួនថាមានក្នុងសង្ខារ
ខ្លះ ឃើញវិញ្ញាណថាជាខ្លួន ឃើញខ្លួនថាមានវិញ្ញាណខ្លះ ឃើញវិញ្ញាណថាមានក្នុងខ្លួនខ្លះ ឃើញ
ខ្លួនថាមានក្នុងវិញ្ញាណខ្លះ និងទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ ព្រៃញាតស្យាតគឺទិដ្ឋិ ផ្លូវនាយគឺទិដ្ឋិ ចម្រុងគឺ
ទិដ្ឋិ ការយល់ឆ្លងគឺទិដ្ឋិ ការជាប់ចំពាក់គឺទិដ្ឋិ ការក្នុងកាន់ ការប្រកាន់ ការប្រកាន់ខ្ជាប់ ការ
ស្តាប់អង្គុល ផ្លូវអាក្រក់ ផ្លូវខុស ភាពនៃចិត្តខុស លទ្ធិដូចជាក់ពង្ស សេចក្តីប្រកាន់ក្នុង
ការស្វែងរកខុសណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា អត្តវាទុបាទាន។

នេះពួកធម៌ជាឧបាទាន។

[២៨៥] ពួកធម៌មិនមែនជាឧបាទាន តើដូចម្តេច។ វៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌
ដ៏សេសសល់ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ
វេទនាខន្ធហើ វិញ្ញាណក្ខន្ធ រូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនមែនជា
ឧបាទាន។

[២៨៦] ពួកធម៌ជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ
ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងរូបក្ខន្ធហើ
វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន។ ពួកធម៌មិនជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន
តើដូចម្តេច។ មគ្គ ជាអបរិយាបន្នៈផង ផលនៃមគ្គផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌មិនជា
ប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន។

[២៨៧] ពួកធម៌ប្រកបដោយឧបាទាន តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រកបដោយធម៌
ទាំងនោះ វេទនាខន្ធហើ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយឧបាទាន។ ពួកធម៌
ប្រាសចាកឧបាទាន តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រាសចាកធម៌ទាំងនោះ វេទនាខន្ធហើ
វិញ្ញាណក្ខន្ធ រូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌ប្រាសចាកឧបាទាន។

[២៨៨] ពួកធម៌ជាឧបាទានផង ជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទានផង តើដូចម្តេច។
ឧបាទានទាំងនោះផង ជាឧបាទានផង ជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទានផង។ ពួកធម៌គ្រាន់តែ
ជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន តែមិនមែនជាឧបាទាន តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណាជាប្រយោជន៍
ដល់ឧបាទាន ដោយធម៌ទាំងនោះ វៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដ៏សេសសល់
ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ

រូបក្នុងរូប។ វិញ្ញាណក្នុងនេះពួកធម៌គ្រាន់តែជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន តែមិនមែនជាឧបាទាន។

[២៨៩] ពួកធម៌ជាឧបាទានផង ប្រកបដោយឧបាទានផង តើដូចម្តេច។ ទិដ្ឋបាទានជាឧបាទានផង ប្រកបដោយឧបាទានផង ដោយកាមុបាទាន កាមុបាទានជាឧបាទានផង ប្រកបដោយឧបាទានផង ដោយទិដ្ឋបាទាន សីលព្វតុបាទានជាឧបាទានផង ប្រកបដោយឧបាទានផង ដោយកាមុបាទាន កាមុបាទានជាឧបាទានផង ប្រកបដោយឧបាទានផង ដោយសីលព្វតុបាទាន អត្តវាទុបាទានជាឧបាទានផង ប្រកបដោយឧបាទានផង ដោយកាមុបាទាន កាមុបាទានជាឧបាទានផង ប្រកបដោយឧបាទានផង ដោយអត្តវាទុបាទាននេះពួកធម៌ជាឧបាទានផង ប្រកបដោយឧបាទានផង។ ពួកធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយឧបាទាន តែមិនមែនជាឧបាទាន តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រកបដោយធម៌ទាំងនោះ រៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ និងវេទនាខន្ធរូប។ វិញ្ញាណក្នុងនេះពួកធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយឧបាទាន តែមិនមែនជាឧបាទាន។

[២៩០] ពួកធម៌ប្រាសចាកឧបាទាន តែជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រាសចាកធម៌ទាំងនោះ ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងរូបក្នុងរូប។ វិញ្ញាណក្នុងនេះពួកធម៌ប្រាសចាកឧបាទាន តែជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន។ ពួកធម៌ប្រាសចាកឧបាទានមិនជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទានផង តើដូចម្តេច។ មគ្គ ជាអបរិយាបន្នៈផង ផលនៃមគ្គផង អសង្កតធាតុផង នេះពួកធម៌ប្រាសចាកឧបាទានផង មិនជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទានផង។

[២៩១] ពួកធម៌ជាភិលេល (គ្រឿងសៅហ្មង) តើដូចម្តេច។ ភិលេសវត្ថុ ១០ គឺ លោភៈ ទោសៈ មោហៈ មានៈ ទិដ្ឋិ វិចិកិច្ឆា ចិនៈ ឧទ្ធច្នៈ អហិរិកៈ អនោត្តប្បៈ។

[២៩២] បណ្តាភិលេសវត្ថុទាំងនោះ លោភៈ តើដូចម្តេច។ តម្រេក ការត្រេកអរខ្លាំង ការជាប់ចំពាក់ក្នុងអារម្មណ៍ ការស្រីបស្រាល ការរីករាយ ការរីករាយខ្លាំង តម្រេកខ្លាំងនៃចិត្តសេចក្តីប្រាថ្នា ការជ្រុលជ្រប់ ការងុលងប់ចិត្ត ការពាក់ព័ន្ធ ការរូបរិត ការជាប់ចំពាក់ ការលិចចុះ ធម្មជាតិវិនាសក្ខតក្នុងភព មាយា ធម្មជាតិបង្កើតសត្វ ការញ្ចៀងសត្វឲ្យប្រកបដោយទុក្ខ ធម៌ជាតិចាកស្រះសត្វទុក បណ្តាញ ការបង្ហូរទៅ ការផ្សាយទៅកាន់អារម្មណ៍ផ្សេងៗ ចំណងចងសត្វទុក ការផ្សាយទៅកាន់អារម្មណ៍ ធម្មជាតិញ្ចៀងសត្វឲ្យចំរើន ធម្មជាតិជាគម្រប់ពីរ ការតាំងចិត្តទុក ធម្មជាតិវិនាសក្ខតទៅកាន់ភព ធម្មជាតិដូចជាព្រៃ ដូចព្រៃញាតស្លាត ការមូលមិត្ត សេចក្តីស្រឡាញ់ ការអាណោះអាណ័យដៅពង្សកទៅ សេចក្តីប៉ុនប៉ង អាការប៉ុនប៉ង ភាពនៃចិត្តប៉ុនប៉ង ការប៉ុនប៉ងរូប ប៉ុនប៉ងសំឡេង ប៉ុនប៉ងក្លិន

ប៉ុនប៉ងរល ប៉ុនប៉ងផ្សព្វ ប៉ុនប៉ងលាភ ប៉ុនប៉ងទ្រព្យ ប៉ុនប៉ងបុត្រ ប៉ុនប៉ងជីវិត ធម្មជាតិ ឆ្លែឆ្លា ឆ្លែឆ្លាជ្រុល ឆ្លែឆ្លាខ្លាំង សេចក្តីឆ្លែឆ្លា អាការឆ្លែឆ្លា ភាពនៃចិត្តឆ្លែឆ្លា ការរុលរុយ អាការប្រព្រឹត្តរុលរុយ ភាពនៃចិត្តរុលរុយ ការញាប់ញ័រ ការចង់បានឲ្យសម្រេចប្រយោជន៍ ការត្រេកអរខុសគន្លងធម៌ ការលោភហួសកំណត់ ការត្រេកត្រអាល ការចង់បានមិនឈប់ សេចក្តីប្រាថ្នា សេចក្តីស្រឡាញ់ សេចក្តីប្រាថ្នាព្រម សេចក្តីប្រាថ្នាក្នុងកាម ប្រាថ្នាភព ប្រាថ្នា ប្រាសចាកភព ប្រាថ្នាក្នុងរូបភព ប្រាថ្នាក្នុងអរូបភព ប្រាថ្នាក្នុងនិរោធ ប្រាថ្នារូប ប្រាថ្នា សំឡេង ប្រាថ្នាក្លិន ប្រាថ្នារស ប្រាថ្នាផ្សព្វ ប្រាថ្នាធម៌ កិលេសដូចជាជំនន់ គ្រឿងប្រកប គ្រឿងចងក្រង គ្រឿងប្រកាន់មាំ គ្រឿងរារាំងទូទៅ គ្រឿងរារាំងមិនសល់ គ្រឿងបិទបាំង គ្រឿងចង គ្រឿងចូលទៅជិតសៅហ្មង គ្រឿងស្នាក់ដំណើរ តណ្ហាដូចជាវស្សិ ប្រាថ្នាផ្សេងៗ ឬសគល់នៃទុក្ខ ហេតុនៃទុក្ខ ហេតុជាដែនកើតនៃទុក្ខ អន្ទាក់នៃមារ នុយនៃមារ អារម្មណ៍នៃ មារ ស្ទឹងគឺតណ្ហា បណ្តាញគឺតណ្ហា ខ្លោះគឺតណ្ហា សមុទ្រគឺតណ្ហា ការសំឡឹងរំពៃ សេចក្តីជាប់ ចំពាក់ ជាអកុសលមូល ណ នេះហៅថា លោភៈ។

[២៩៣] បណ្តាកិលេសវត្តទាំងនោះ ទោសៈ តើដូចម្តេច។ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ បានប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជាប្រយោជន៍ដល់អញ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ កំពុងប្រព្រឹត្តនូវ កម្មមិនជាប្រយោជន៍ដល់អញ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ នឹងប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជា ប្រយោជន៍ដល់អញ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ បានប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជាប្រយោជន៍ ដល់ បុគ្គលជាទីស្រឡាញ់ ជាទីពេញចិត្តនៃអញ។ បើ កំពុងប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជាប្រយោជន៍។ បើ នឹងប្រព្រឹត្តនូវកម្មមិនជាប្រយោជន៍ គំនុំកើតឡើងថា ជនឯណោះ បានប្រព្រឹត្តនូវកម្មជា ប្រយោជន៍ ដល់បុគ្គលមិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីពេញចិត្តនៃអញ។ បើ កំពុងប្រព្រឹត្តនូវកម្ម ជាប្រយោជន៍។ បើ នឹងប្រព្រឹត្តនូវកម្មជាប្រយោជន៍ ឬគំនុំកើតឡើង ក្នុងហេតុមិនគួរ និង ការគុំកូននៃចិត្ត ការគុំកូនតប សេចក្តីផ្តាំផ្តាច់ ការខឹងតប ការខឹងញ័រ ការក្រោធខ្លាំង ការក្រោធញ័រ ការប្រទូស្ត ការប្រទូស្តតប ការប្រទូស្តគ្រប់យ៉ាង ការខូចនៃចិត្ត ការប្រទូស្តនៃ ចិត្ត ការក្រោធ ការខឹង ភាពនៃចិត្តខឹង សេចក្តីប្រទូស្ត អាការប្រទូស្ត ភាពនៃចិត្តប្រទូស្ត សេចក្តីវិនាស អាការវិនាស ភាពនៃចិត្តវិនាស ការខឹង ការខឹងតប ភាពនៃចិត្តកាច ការ ខឹង ការភូចចិត្តណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា ទោសៈ។

[២៩៤] បណ្តាកិលេសវត្តទាំងនោះ មោហៈ តើដូចម្តេច។ ការមិនដឹងច្បាស់ក្នុងទុក្ខ មិនដឹងច្បាស់ក្នុងទុក្ខសមុទ័យ មិនដឹងច្បាស់ក្នុងទុក្ខនិរោធ មិនដឹងច្បាស់ក្នុងទុក្ខនិរោធ គាមិនីបនិបទា មិនដឹងច្បាស់ក្នុងខន្ធជាចំណែកខាងដើម មិនដឹងច្បាស់ក្នុងខន្ធជា ចំណែកខាងចុង មិនដឹងច្បាស់ក្នុងខន្ធទាំងជាចំណែកខាងដើម និងខាងចុង មិនដឹង

ច្បាស់ក្នុងពួកធម៌ដែលកើតឡើងព្រោះអាស្រ័យបច្ច័យនោះៗ និងការមិនដឹងច្បាស់ ការមិនឃើញ ការមិនត្រាស់ដឹង ការមិនភ្ញាក់រលឹក ការមិនត្រាស់ដឹងព្រម ការមិនចាក់ធ្លុះ ការមិនបានដោតក្រុងទុក ការមិនចុះចិត្តស៊ប់ ការមិនរំពឹងមើល ការមិនបានពិចារណា អំពើមិនជាក់ច្បាស់ ការយល់បានដោយក្រ ភាពនៃសេចក្តីល្ងង់ ការមិនដឹងខ្លួន ការរង្វេង ការរង្វេងជ្រប់ ការភ្លេចភ្លាំង អវិជ្ជា ជំនន់គឺអវិជ្ជា ការប្រកបគឺអវិជ្ជា អនុស័យគឺអវិជ្ជា ការស្តាប់ដំណើរគឺអវិជ្ជា គន្លឹះគឺអវិជ្ជា ការរង្វេង ជាអកុសលមូលណា ដែលមានសភាពបែបនេះនេះហៅថា មោហៈ។

[២៩៥] បណ្តាកិលេសវត្តទាំងនោះ មានៈ តើដូចម្តេច។ សេចក្តីប្រកាន់ថា អញប្រសើរ (ជាងគេ) ប្រកាន់ថា អញស្មើ (នឹងគេ) ប្រកាន់ថា អញថោកទាប (ជាងគេ) សេចក្តីប្រកាន់ អាការប្រកាន់ ភាពនៃចិត្តប្រកាន់ ការលើកខ្លួន ការប៉ោងឡើង អាការដូចទង់ជ័យ ការតំកើង ភាពនៃចិត្តប្រាថ្នាដូចដងទង់ណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា មានៈ។

[២៩៦] បណ្តាកិលេសវត្តទាំងនោះ ទិដ្ឋិ តើដូចម្តេច។ (ការយល់) ថា លោកទៀងក្តី ថា លោកមិនទៀងក្តី ថា លោកមានទីបំផុតក្តី ថា លោកមិនមានទីបំផុតក្តី ថា ជីវិតនោះគឺសរិរៈ នោះក្តី ថា ជីវិតដទៃ សរិរៈដទៃក្តី ថា សត្វស្លាប់ទៅកើតទៀតក្តី ថា សត្វស្លាប់ទៅមិនកើតទៀតក្តី ថា សត្វស្លាប់ទៅកើតទៀតក៏មាន មិនកើតទៀតក៏មានក្តី ថា សត្វស្លាប់ទៅកើតទៀតក៏មិនមែន មិនកើតទៀតក៏មិនមែនក្តី ទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ ព្រៃស្ងាតគឺទិដ្ឋិ ផ្លូវឆ្ងាយគឺទិដ្ឋិ ចម្រូងគឺទិដ្ឋិ ការយល់រង្វេងគឺទិដ្ឋិ ការជាប់ចំពាក់គឺទិដ្ឋិ ការក្នុងកាន់ ការប្រកាន់ ការប្រកាន់ខ្ជាប់ ការស្លាប់អង្កែល ផ្លូវអាក្រក់ ផ្លូវខុស ភាពនៃចិត្តខុស លទ្ធិដូចជាក់ពង សេចក្តីប្រកាន់ ក្នុងការស្វែងរកខុសណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា ទិដ្ឋិ។ សូម្បីមិច្ឆាទិដ្ឋិទាំងអស់ក៏ហៅថា ទិដ្ឋិដែរ។

[២៩៧] បណ្តាកិលេសវត្តទាំងនោះ វិចិកិច្ចា តើដូចម្តេច។ បុគ្គលដើរឆ្ងល់សង្ស័យ ចំពោះព្រះសាស្តា ដើរឆ្ងល់សង្ស័យចំពោះព្រះធម៌ ដើរឆ្ងល់សង្ស័យចំពោះព្រះសង្ឃ ដើរឆ្ងល់សង្ស័យចំពោះសិក្ខា ដើរឆ្ងល់សង្ស័យចំពោះខន្ធជាចំណែកខាងដើម ដើរឆ្ងល់សង្ស័យចំពោះខន្ធជាចំណែកខាងចុង ដើរឆ្ងល់សង្ស័យចំពោះខន្ធទាំងជាចំណែកខាងដើម និងខាងចុង ដើរឆ្ងល់សង្ស័យចំពោះធម៌ដែលកើតឡើងព្រោះអាស្រ័យបច្ច័យនោះៗ និងសេចក្តីដើរឆ្ងល់ អាការដើរឆ្ងល់ ភាពនៃសេចក្តីដើរឆ្ងល់ ការយល់ស្នាក់ស្ទើរ ការសង្ស័យ ការបែកចិត្តជាចំពាមពីរ ការបែកជាផ្លូវពីរ ការកន្លះៗ ការប្រកាន់យកចំណែកដ៏ច្រើន ការសាញប្រដាញ ការសាន់វាន់ចិត្ត ការប្រកាន់មិនដាច់ស្រេច ភាពនៃចិត្តវិងរូស ការរសេមរសាម នៃចិត្តណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា វិចិកិច្ចា។

[២៩៨] បណ្តាកិលេសវត្តទាំងនោះ ចិនៈ តើដូចម្តេច។ ភាពនៃចិត្តមិនស្រួល មិនគួរដល់ ការងារ ការជ្រប់នៅ ការសម្ងំនៅ សេចក្តីរញ្ជា អាការរញ្ជា ភាពនៃចិត្តរញ្ជា សេចក្តីធុញទ្រាន់ អាការធុញទ្រាន់ ភាពនៃចិត្តធុញទ្រាន់ណា នេះហៅថា ចិនៈ។

[២៩៩] បណ្តាកិលេសវត្តទាំងនោះ ឧទ្ធច្ចៈ តើដូចម្តេច។ ភាពនៃចិត្តរវើរវាយ ការមិន ស្ងប់រម្ងាប់ ការរាយមាយនៃចិត្ត ការភ័ន្តភាំងនៃចិត្តណា នេះហៅថា ឧទ្ធច្ចៈ។

[៣០០] បណ្តាកិលេសវត្តទាំងនោះ អហិរិកៈ តើដូចម្តេច។ ត្រង់ដែលបុគ្គលមិនខ្មាស ដោយអំពើដែលគួរខ្មាស មិនខ្មាសដោយការភប់ប្រសប់នូវអកុសលធម៌ដ៏លាមក នេះហៅថា អហិរិកៈ។

[៣០១] បណ្តាកិលេសវត្តទាំងនោះ អនោត្តប្បៈ តើដូចម្តេច។ ត្រង់ដែលបុគ្គលមិន តក់ស្លុត ដោយអំពើដែលគួរតក់ស្លុត មិនតក់ស្លុតដោយការភប់ប្រសប់នូវអកុសលធម៌ដ៏ លាមក នេះហៅថា អនោត្តប្បៈ។

នេះពួកធម៌ជាកិលេស។

[៣០២] ពួកធម៌មិនមែនកិលេស តើដូចម្តេច។ រៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដ៏ សេសសល់ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ វេទនាខន្ធហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធរូបទាំងអស់ និងអសង្កតធាតុ នេះពួកធម៌មិនមែនកិលេស។

[៣០៣] ពួកធម៌គួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងរូបក្ខន្ធហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌គួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង។ ពួកធម៌មិនគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង តើ ដូចម្តេច។ មគ្គជាអរិយាបន្នៈផង ផលនៃមគ្គផង អសង្កតធាតុផង នេះពួកធម៌មិនគួរដល់ សេចក្តីសៅហ្មង។

[៣០៤] ពួកធម៌ដែលសៅហ្មង តើដូចម្តេច។ អកុសលមូល ៣ យ៉ាង គឺ លោភៈ ទោសៈ មោហៈ ទាំងពួកកិលេសដែលតាំងនៅជាមួយនឹងអកុសលមូល មានលោភៈជាដើមនោះ វេទនាខន្ធហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយអកុសលមូល មានលោភៈជាដើមនោះ និង កាយកម្ម វចីកម្ម មនោកម្ម ដែលតាំងឡើងអំពីកុសលមូល មានលោភៈជាដើមនោះ នេះពួក ធម៌ដែលសៅហ្មង។ ពួកធម៌ដែលមិនសៅហ្មង តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ជាកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ វេទនាខន្ធហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធរូបទាំងអស់ និង អសង្កតធាតុ នេះពួកធម៌ដែលមិនសៅហ្មង។

[៣០៥] ពួកធម៌ប្រកបដោយកិលេស តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណាប្រកបដោយធម៌ ទាំងនោះ និងវេទនាខន្ធហេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយកិលេស។ ពួកធម៌

កិលេសផង ដោយវិចិត្រិក្ខុ ចិនៈជាកិលេសផង ប្រកបដោយកិលេសផង ដោយអនោត្តប្បៈ អនោត្តប្បៈ ជាកិលេសផង ប្រកបដោយកិលេសផង ដោយចិនៈ ឧទ្ធច្ចៈជាកិលេសផង ប្រកបដោយកិលេសផង ដោយអនោត្តប្បៈ អនោត្តប្បៈជាកិលេសផង ប្រកបដោយកិលេស ផង ដោយឧទ្ធច្ចៈ អហិរិកៈជាកិលេសផង ប្រកបដោយកិលេសផង ដោយអនោត្តប្បៈ អនោត្ត ប្បៈជាកិលេសផង ប្រកបដោយកិលេសផង ដោយអហិរិកៈ នេះពួកធម៌ជាកិលេសផង ប្រកបដោយកិលេសផង។ ពួកធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយកិលេស តែមិនមែនជាកិលេស តើ ដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណា ប្រកបដោយធម៌ទាំងនោះ វៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ វេទនាខន្ធ។ ហេ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយកិលេស តែមិនមែនជាកិលេស។

[៣០៩] ពួកធម៌ប្រាសចាកកិលេស តែគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ ណា ប្រាសចាកធម៌ទាំងនោះ ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកុសល និងអព្យាក្រឹត ជា កាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងរូបក្ខន្ធ។ ហេ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ប្រាសចាកកិលេស តែ គួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង។ ពួកធម៌ប្រាសចាកកិលេសផង មិនគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មងផង តើ ដូចម្តេច។ មគ្គជាអបរិយាបន្នៈផង ផលនៃមគ្គផង អសង្កតធាតុផង នេះពួកធម៌ប្រាសចាក កិលេសផង មិនគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មងផង។

[៣១០] ពួកធម៌គួរលះដោយទស្សនៈ (សោតាបត្តិមគ្គ) តើដូចម្តេច។ សញ្ញាជនៈ ៣ គឺ សក្កាយទិដ្ឋិ វិចិត្រិក្ខុ និងសីលព្វតបរាមាសៈ។

[៣១១] បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ សក្កាយទិដ្ឋិ តើដូចម្តេច។ បុគ្គលក្នុងលោកនេះ ជា អ្នកមិនចេះដឹង មិនឃើញពួកព្រះអរិយៈ មិនឈ្លាសវៃក្នុងអរិយធម៌ មិនបានទូន្មានខ្លួនក្នុង អរិយធម៌ មិនបានឃើញពួកសប្បុរស មិនឈ្លាសវៃក្នុងសប្បុរសធម៌ មិនបានទូន្មានខ្លួនក្នុង សប្បុរសធម៌ រមែងយល់ឃើញរូបថាជាខ្លួន ឃើញខ្លួនថាមានរូបខ្លះ ឃើញរូបថាមានក្នុងខ្លួន ខ្លះ ឃើញខ្លួនថាមានក្នុងរូបខ្លះ ឃើញវេទនា។ ហេ សញ្ញា។ ហេ សង្ខារ។ ហេ ឃើញវិញ្ញាណថាជា ខ្លួន ឃើញខ្លួនថាមានវិញ្ញាណខ្លះ ឃើញវិញ្ញាណថាមានក្នុងខ្លួនខ្លះ ឃើញខ្លួនថាមានក្នុងវិញ្ញាណ ខ្លះ ទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ។ ហេ សេចក្តីប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរកខុសណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា សក្កាយទិដ្ឋិ។

[៣១២] បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ វិចិត្រិក្ខុ តើដូចម្តេច។ បុគ្គលដៀងឆ្ងល់សង្ស័យ ចំពោះព្រះសាស្តា។ ហេ ភាពនៃចិត្តរឹងរូស ការរសេមរសាមនៃចិត្ត នេះហៅថា វិចិត្រិក្ខុ។

[៣១៣] បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ សីលព្វតបរាមាសៈ តើដូចម្តេច។ ពួក សមណព្រាហ្មណ៍ ខាងក្រៅអំពីសាសនានេះ (យល់ឃើញ) ថា សេចក្តីបរិសុទ្ធិដោយសីល បរិសុទ្ធិ

ដោយរឹត បរិសុទ្ធិដោយសីល និងរឹត ទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ។ បេ។ សេចក្តីប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរក ខុសណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា សីលព្វគបរាមាស។

[៣១៤] សញ្ញាជនៈ ៣ នេះ ទាំងពួកកិលេសដែលតាំងនៅជាមួយនឹងសញ្ញាជនៈនោះ វេទនាខន្ធ។ បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយសញ្ញាជនៈនោះ កាយកម្ម វចីកម្ម មនោកម្ម ដែលតាំងឡើងអំពីសញ្ញាជនៈនោះ នេះពួកធម៌គួរលះដោយទស្សនៈ។ ពួកធម៌មិនគួរលះ ដោយទស្សនៈ តើដូចម្តេច។ វៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដ៏សេសសល់ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ វេទនាខន្ធ។ បេ។ វិញ្ញាណ ក្ខន្ធ រូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនគួរលះដោយទស្សនៈ។

[៣១៥] ពួកធម៌គួរលះដោយភាវនា តើដូចម្តេច។ លោភៈ ទោសៈ មោហៈ ដ៏សេសសល់ ទាំងពួកកិលេស ដែលតាំងនៅជាមួយនឹងកិលេស មានលោភៈជាដើមនោះ វេទនាខន្ធ។ បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយកិលេស មានលោភៈជាដើមនោះ កាយកម្ម វចីកម្ម មនោកម្ម ដែលតាំងឡើងអំពីកិលេស មានលោភៈជាដើមនោះ នេះពួកធម៌គួរលះដោយភាវនា។ ពួក ធម៌មិនគួរលះដោយភាវនា តើដូចម្តេច។ វៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដ៏សេសសល់ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ វេទនាខន្ធ។ បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ រូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មិនគួរលះដោយភាវនា។

[៣១៦] ពួកធម៌មានហេតុគួរលះដោយទស្សនៈ តើដូចម្តេច។ សញ្ញាជនៈ ៣ គឺ សក្កាយ ទិដ្ឋិ វិចិក្ខា និងសីលព្វគបរាមាស។

[៣១៧] បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ សក្កាយទិដ្ឋិ តើដូចម្តេច។ បុថុជ្ជនក្នុងលោកនេះ ជា អ្នកមិនចេះដឹង មិនបានឃើញពួកព្រះអរិយៈ មិនឈ្លាសវៃក្នុងអរិយធម៌ មិនបានទូន្មាន ខ្លួនក្នុងអរិយធម៌ មិនបានឃើញពួកសប្បុរស មិនឈ្លាសវៃក្នុងសប្បុរសធម៌ មិនបានទូន្មាន ខ្លួនក្នុងសប្បុរសធម៌ រមែងយល់ឃើញរូបថាជាខ្លួន ឃើញខ្លួនថាមានរូបខ្លះ ឃើញរូបថាមាន ក្នុងខ្លួនខ្លះ ឃើញខ្លួនថាមានក្នុងរូបខ្លះ (ឃើញ) វេទនា។ បេ។ សញ្ញា។ បេ។ សង្ខារ។ បេ។ ឃើញ វិញ្ញាណថាជាខ្លួន ឃើញខ្លួនថាមានវិញ្ញាណខ្លះ ឃើញវិញ្ញាណថាមានក្នុងខ្លួនខ្លះ ឃើញខ្លួនថា មានក្នុងវិញ្ញាណខ្លះ ទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ។ បេ។ ការប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរកខុសណា ដែលមាន សភាពបែបនេះ នេះហៅថា សក្កាយទិដ្ឋិ។

[៣១៨] បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ វិចិក្ខា តើដូចម្តេច។ បុគ្គលឆៀងឆ្ងល់សង្ស័យ ចំពោះព្រះសាស្តា។ បេ។ ភាពនៃសេចក្តីវិងរូស ការរសេមរសាមនៃចិក្ខុ នេះហៅថា វិចិក្ខា។

[៣១៩] បណ្តាសញ្ញាជនៈទាំងនោះ សីលព្វគបរាមាសៈ តើដូចម្តេច។ ពួក សមណព្រាហ្មណ៍ ខាងក្រៅអំពីសាសនានេះ (យល់ឃើញ) ថា សេចក្តីបរិសុទ្ធិដោយសីល បរិសុទ្ធិ

ដោយរឹត បរិសុទ្ធិដោយសីល និងរឹត និងទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ។ បេ។ ការប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរក ខុសណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា សីលព្វតបរាមាស។

[៣២០] សញ្ញាជនៈ ៣ នេះ និងពួកកិលេសដែលតាំងនៅជាមួយនឹងសញ្ញាជនៈនោះ វេទនាខន្ធ។ បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយសញ្ញាជនៈនោះ កាយកម្ម វចីកម្ម មនោកម្ម ដែលតាំងឡើងអំពីសញ្ញាជនៈនោះ នេះពួកធម៌មានហេតុគួរលះដោយទស្សនៈ។ សញ្ញាជនៈ ៣ គឺ សក្កាយទិដ្ឋិ វិចីកិច្ចា និងសីលព្វតបរាមាសៈ នេះពួកធម៌គួរលះដោយទស្សនៈ។ លោភៈ ទោសៈ មោហៈ ដែលតាំងនៅជាមួយនឹងសញ្ញាជនៈនោះ នេះពួកធម៌មានហេតុគួរលះដោយ ទស្សនៈ។ ទាំងពួកកិលេសដែលតាំងនៅជាមួយនឹងកិលេស មានលោភៈជាដើមនោះ វេទនាខន្ធ។ បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយកិលេសមានលោភៈជាដើមនោះ កាយកម្ម វចីកម្ម មនោកម្ម ដែលតាំងឡើងអំពីកិលេសមានលោភៈជាដើមនោះ នេះពួកធម៌មានហេតុ គួរលះដោយទស្សនៈ។ ពួកធម៌មានហេតុមិនគួរលះដោយទស្សនៈ តើដូចម្តេច។ វៀរតែធម៌ ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដ៏សេសសល់ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ វេទនាខន្ធ។ បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ រូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួក ធម៌មានហេតុមិនគួរលះដោយទស្សនៈ។

[៣២១] ពួកធម៌មានហេតុគួរលះដោយភាវនា តើដូចម្តេច។ លោភៈ ទោសៈ មោហៈ ដ៏ សេសសល់ នេះពួកធម៌មានហេតុគួរលះដោយភាវនា។ ទាំងពួកកិលេសដែលតាំងនៅ ជាមួយនឹងកិលេសមានលោភៈជាដើមនោះ វេទនាខន្ធ។ បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយ កិលេស មានលោភៈជាដើមនោះ កាយកម្ម វចីកម្ម មនោកម្ម ដែលតាំងឡើងអំពីកិលេស មានលោភៈជាដើមនោះ នេះពួកធម៌មានហេតុគួរលះដោយភាវនា ។ ពួកធម៌មានហេតុមិន គួរលះដោយភាវនា តើដូចម្តេច។ វៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដ៏សេសសល់ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ វេទនាខន្ធ។ បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ រូបទាំងអស់ និងអសង្ខតធាតុ នេះពួកធម៌មានហេតុមិនគួរលះដោយភាវនា។

[៣២២] ពួកធម៌ប្រកបដោយវិតក្កៈ តើដូចម្តេច។ វៀរតែវិតក្កៈ ក្នុងសវិតក្កភូមិ ជា កាមាវចរ រូបាវចរ អបរិយាបន្នៈចេញ វេទនាខន្ធ។ បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយវិតក្កៈ នោះ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយវិតក្កៈ។ ពួកធម៌មិនមានវិតក្កៈ តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ។ បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ក្នុងអវិតក្កភូមិ ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ និងវិតក្កៈផង រូប ទាំងអស់ផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌មិនមានវិតក្កៈ។

[៣២៣] ពួកធម៌ប្រកបដោយវិចារៈ (ការពិចារណា) តើដូចម្តេច។ វៀរតែវិចារៈ ក្នុងសវិ ចារភូមិ ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អបរិយាបន្នៈចេញ វេទនាខន្ធ។ បេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែល

ប្រកបដោយវិចារៈនោះ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយវិចារៈ ពួកធម៌មិនមានវិចារៈ តើដូចម្តេច។
វេទនាខន្ធៗហើ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ក្នុងអវិចារភូមិ ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ
និងវិចារៈផង រូបទាំងអស់ផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌មិនមានវិចារៈ។

[៣២៤] ពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងបីតិ តើដូចម្តេច។ វៀរតែបីតិ ក្នុងសប្បីតិភូមិ
ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អបរិយាបន្នៈចេញ វេទនាខន្ធៗហើ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយបីតិ
នោះ នេះពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងបីតិ។ ពួកធម៌មិនព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងបីតិ តើ
ដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធៗហើ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ក្នុងអប្បីតិភូមិ ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អប
រិយាបន្នៈ និងបីតិផង រូបទាំងអស់ផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌មិនប្រព្រឹត្តទៅ
ជាមួយនឹងបីតិ។

[៣២៥] ពួកធម៌ប្រកបដោយបីតិ តើដូចម្តេច។ វៀរតែបីតិ ក្នុងបីតិភូមិ ជាកាមាវចរ
រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈចេញ វេទនាខន្ធៗហើ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែលប្រកបដោយបីតិនោះ
នេះពួកធម៌ប្រកបដោយបីតិ។ ពួកធម៌មិនប្រកបដោយបីតិ តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធៗហើ
វិញ្ញាណក្ខន្ធ ក្នុងទីមិនមែនជាបីតិភូមិ ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ និងបីតិ
ផង រូបទាំងអស់ផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌មិនប្រកបដោយបីតិ។

[៣២៦] ពួកធម៌ប្រកបដោយសុខៈ តើដូចម្តេច។ វៀរតែសុខៈ ក្នុងសុខភូមិ ជា
កាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈចេញ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ វិញ្ញាណក្ខន្ធ
ប្រកបដោយសុខៈនោះ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយសុខៈ។ ពួកធម៌មិនប្រកបដោយសុខៈ តើ
ដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធៗហើ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ក្នុងទីមិនមែនជាសុខភូមិ ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អ
រូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ និងសុខៈផង រូបទាំងអស់ផង អសង្ខតធាតុផង នេះពួកធម៌មិន
ប្រកបដោយសុខៈ។

[៣២៧] ពួកធម៌ប្រកបដោយឧបេក្ខា តើដូចម្តេច។ វៀរតែឧបេក្ខាក្នុងឧបេក្ខាភូមិ ជា
កាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈចេញ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ដែល
ប្រកបដោយឧបេក្ខានោះ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយឧបេក្ខា។ ពួកធម៌មិនប្រកបដោយ
ឧបេក្ខា តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធៗហើ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ក្នុងទីមិនមែនជាឧបេក្ខាភូមិ ជា
កាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ និងឧបេក្ខាផង រូបទាំងអស់ផង អសង្ខតធាតុ
ផង នេះពួកធម៌មិនប្រកបដោយឧបេក្ខា។

[៣២៨] ពួកធម៌ជាកាមាវចរ តើដូចម្តេច។ ខាងក្រោម កំណត់យកអវិចិនរក
ជាទីបំផុតខាងលើ កំណត់យកបរិនិម្មិតរសវត្តិទេវលោកជាទីបំផុត ទិណដែលមានក្នុង
ចន្លោះនេះ ខន្ធ ធាតុ អាយតនៈ រូប វេទនា សញ្ញា សង្ខារ វិញ្ញាណ ដែលក្រាច់ចុះក្នុងទីនុ៎ះ

រាប់បញ្ចូលក្នុងទីនុំ: នេះពួកធម៌ជាកាមាវចរ។ ពួកធម៌មិនមែនជាកាមាវចរ តើដូចម្តេច។ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្ន: នេះពួកធម៌មិនមែនជាកាមាវចរ។

[៣២៩] ពួកធម៌ជារូបាវចរ តើដូចម្តេច។ ខាងក្រោម កំណត់យកព្រហ្មលោក ជាទីបំផុត ខាងលើ កំណត់យកអកនិដ្ឋទេវលោកជាទីបំផុត ទីណាដែលមានក្នុងចន្លោះនេះ ធម៌គឺចិត្តនិងចេតសិក ដែលត្រាច់ចុះក្នុងទីនុំ: រាប់បញ្ចូលក្នុងទីនុំ: នៃបុគ្គលអ្នកចូល (កាន់សមាបត្តិ) ឬបុគ្គលដែលកើតហើយ ឬក៏បុគ្គលអ្នកនៅជាសុខក្នុងបច្ចុប្បន្ន នេះពួកធម៌ជារូបាវចរ។ ពួកធម៌មិនមែនជារូបាវចរ តើដូចម្តេច។ កាមាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្ន: នេះពួកធម៌មិនមែនជារូបាវចរ។

[៣៣០] ពួកធម៌ ជារូបាវចរ តើដូចម្តេច។ ខាងក្រោម កំណត់យកពួកទេវតា ដែលកើតក្នុងអាកាសានញាយតនភពជាទីបំផុត ខាងលើ កំណត់យកទេវតាដែលកើតក្នុងនេវសញ្ញានាសញ្ញាយតនភពជាទីបំផុត ទីណាដែលមានក្នុងចន្លោះនេះ ធម៌គឺចិត្ត និងចេតសិក ត្រាច់ចុះក្នុងទីនុំ: រាប់បញ្ចូលក្នុងទីនុំ: នៃបុគ្គលអ្នកចូល (កាន់សមាបត្តិ) ឬបុគ្គលដែលទៅកើតហើយ ឬក៏បុគ្គលអ្នកនៅជាសុខក្នុងបច្ចុប្បន្ន នេះពួកធម៌ជារូបាវចរ។ ពួកធម៌មិនមែនជារូបាវចរ: តើដូចម្តេច។ កាមាវចរ រូបាវចរ អបរិយាបន្ន: នេះពួកធម៌មិនមែនជារូបាវចរ។

[៣៣១] ពួកធម៌ជាបរិយាបន្ន: តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវ: ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងរូបក្ខន្ធហោ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ជាបរិយាបន្ន:។ ពួកធម៌ជាអបរិយាបន្ន: តើដូចម្តេច។ មគ្គផង ផលនៃមគ្គផង អសង្កតធាតុផង នេះពួកធម៌ជាអបរិយាបន្ន:។

[៣៣២] ពួកធម៌ជានិយ្យានិក: (ធម៌នាំសត្វឱ្យរួចចាកវដ្ត:) តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្ន: នេះពួកធម៌ជានិយ្យានិក:។ ពួកធម៌ជាអនិយ្យានិក: តើដូចម្តេច។ វៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដ៏សេសសល់ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្ន: វេទនាខន្ធហោ វិញ្ញាណក្ខន្ធ រូបទាំងអស់ និងអសង្កតធាតុ នេះពួកធម៌ជាអនិយ្យានិក:។

[៣៣៣] ពួកធម៌ជានិយត: (ទៀង) តើដូចម្តេច។ អានន្តរិកកម្ម ៥ និយតមិច្ឆាទិដ្ឋិ និងមគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្ន: នេះពួកធម៌ជានិយត:។ ពួកធម៌ជាអនិយត: តើដូចម្តេច។ វៀរតែធម៌ទាំងនោះចេញ ពួកធម៌ដ៏សេសសល់ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្ន: វេទនាខន្ធហោ វិញ្ញាណក្ខន្ធ រូបទាំងអស់ និងអសង្កតធាតុ នេះពួកធម៌ជាអនិយត: ។

[៣៣៤] ពួកធម៌ប្រកបដោយឧត្តរ (ការរើឡើងនូវខ្លួន) តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ និងរូបក្ខន្ធវេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយឧត្តរ។ ពួកធម៌មិនមែនជាឧត្តរៈ តើដូចម្តេច។ មគ្គជាអបរិយាបន្នៈផង ផលនៃមគ្គផង អសង្កតធាតុផង នេះពួកធម៌មិនមែនជាឧត្តរ។

[៣៣៥] ពួកធម៌ប្រកបដោយរណៈ (សឹកសត្រូវ) តើដូចម្តេច។ អកុសលមូល ៣ គឺលោភៈ ទោសៈ និងមោហៈ ទាំងពួកកិលេសដែលតាំងនៅជាមួយនឹងអកុសលមូលនោះ វេទនាខន្ធវេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ ប្រកបដោយអកុសលមូលនោះ កាយកម្ម វចីកម្ម មនោកម្ម ដែលតាំងឡើងអំពីអកុសលមូលនោះ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយរណៈ ពួកធម៌មិនមែនជារណៈ (មិនជាសឹកសត្រូវ) តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ជាកុសល និងអព្យាក្រឹត ជាកាមាវចរ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្នៈ វេទនាខន្ធវេ។ វិញ្ញាណក្ខន្ធ រូបទាំងអស់ និងអសង្កតធាតុ នេះពួកធម៌មិនមែនជារណៈ។

[៣៣៦] ពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងចំណែកនៃវិជ្ជា តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ប្រកបដោយវិជ្ជានេះពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងចំណែកវិជ្ជា។ ពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងចំណែកនៃវិជ្ជា តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ប្រកបដោយអវិជ្ជា នេះពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងចំណែកនៃអវិជ្ជា ។

[៣៣៧] ពួកធម៌ប្រៀបដូចផ្លែកបន្ទោរ តើដូចម្តេច។ បញ្ញា ក្នុងអរិយមគ្គ ៣ ខាងក្រោម នេះពួកធម៌ប្រៀបដូចផ្លែកបន្ទោរ។ ពួកធម៌ប្រៀបដូចពេជ្រ តើដូចម្តេច។ បញ្ញាក្នុងអរហត្តមគ្គខាងលើ នេះពួកធម៌ប្រៀបដូចពេជ្រ។

[៣៣៨] ពួកធម៌ពាល តើដូចម្តេច។ អហិរិកៈ និងអនោត្តប្បៈ នេះពួកធម៌ពាល សូម្បីអកុសលធម៌ទាំងអស់ ក៏ជាពួកធម៌ពាលដែរ។ ពួកធម៌បណ្ឌិត តើដូចម្តេច។ ហិរិ និងឱត្តប្បៈ នេះពួកធម៌បណ្ឌិត សូម្បីកុសលធម៌ទាំងអស់ ក៏ជាពួកធម៌បណ្ឌិតដែរ។

[៣៣៩] ពួកធម៌ខ្មៅ តើដូចម្តេច។ អហិរិកៈ និងអនោត្តប្បៈ នេះពួកធម៌ខ្មៅ សូម្បីអកុសលធម៌ទាំងអស់ ក៏ជាពួកធម៌ខ្មៅដែរ។ ធម៌ស តើដូចម្តេច។ ហិរិ និងឱត្តប្បៈ នេះពួកធម៌ស សូម្បីកុសលធម៌ទាំងអស់ ក៏ជាពួកធម៌សដែរ។

[៣៤០] ពួកធម៌ដុតកំដៅ តើដូចម្តេច។ កាយទុច្ចរិត វចីទុច្ចរិត មនោទុច្ចរិត នេះពួកធម៌ដុតកំដៅ សូម្បីអកុសលធម៌ទាំងអស់ ក៏ជាពួកធម៌ដុតកំដៅដែរ។ ពួកធម៌មិនដុតកំដៅ តើដូចម្តេច។ កាយសុចរិត វចីសុចរិត មនោសុចរិត នេះពួកធម៌មិនដុតកំដៅ សូម្បីកុសលធម៌ទាំងអស់ ក៏ជាពួកធម៌មិនដុតកំដៅដែរ។

[៣៤១] ពួកធម៌ជាអធិវចនៈ (ឈ្មោះ) តើដូចម្តេច។ ការរាប់ ការដឹងដោយប្រពៃ ការតាំងទុក ការនិយាយឈ្មោះ ការធ្វើនូវឈ្មោះ ការតំកល់ទុកនូវឈ្មោះ លំនាំពាក្យពោល ព្យញ្ជនៈ ការនិយាយចំឈ្មោះណា នៃពួកធម៌នោះៗ នេះពួកធម៌ជាអធិវចនៈ។ ឯពួកធម៌ទាំងអស់ ក៏ជាគន្លងនៃអធិវចនៈដែរ។

[៣៤២] ពួកធម៌ជានិរុត្តិ (ពាក្យពោល) តើដូចម្តេច។ ការរាប់ ការដឹងដោយប្រពៃ ការតាំងទុក ការនិយាយឈ្មោះ ការធ្វើនូវឈ្មោះ ការតំកល់ទុកនូវឈ្មោះ លំនាំពាក្យពោល ព្យញ្ជនៈ ការនិយាយចំឈ្មោះណា នៃពួកធម៌នោះៗ នេះពួកធម៌ជានិរុត្តិ។ ឯពួកធម៌ទាំងអស់ ក៏ជាគន្លងនៃនិរុត្តិដែរ។

[៣៤៣] ពួកធម៌ជាបញ្ញត្តិ តើដូចម្តេច។ ការរាប់ ការដឹងដោយប្រពៃ ការតាំងទុក ការនិយាយឈ្មោះ ការធ្វើនូវឈ្មោះ ការតំកល់ទុកនូវឈ្មោះ លំនាំពាក្យពោល ព្យញ្ជនៈ ការនិយាយចំឈ្មោះណា នៃពួកធម៌នោះៗ នេះពួកធម៌ជាបញ្ញត្តិ។ ពួកធម៌ទាំងអស់ ក៏ជាគន្លងនៃបញ្ញត្តិដែរ។

[៣៤៤] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ នាម តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារខន្ធ វិញ្ញាណក្ខន្ធ និងអសង្ខតធាតុ នេះហៅថា នាម។ បណ្តាលធម៌ទាំងនោះ រូប តើដូចម្តេច។ មហាភូតរូប ៤ និងរូបដែលអាស្រ័យមហាភូតរូបទាំងបួន ៤ នេះហៅថា រូប។

[៣៤៥] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ អវិជ្ជា តើដូចម្តេច។ ការមិនដឹង ការមិនឃើញ។ បេយ្យា គន្លឹះ គឺអវិជ្ជា សេចក្តីរង្វេង ជាអកុសលមូលណា នេះហៅថាអវិជ្ជា។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ភវតណ្ហា តើដូចម្តេច។ ការប្រាថ្នាក្នុងភព។ បេយ្យា ការចុះចិត្តស៊ប់ក្នុងភព ចំពោះភព ទាំងឡាយណា នេះហៅថា ភវតណ្ហា។

[៣៤៦] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ភវទិដ្ឋិ (ការយល់ឃើញថាសត្វកើតទៀត) តើដូចម្តេច។ (សេចក្តីយល់) ថា ខ្លួនក្តី លោកក្តី នឹងកើតមាន និងទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ។ បេយ្យា សេចក្តីប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរកខុសណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា ភវទិដ្ឋិ។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ វិភវទិដ្ឋិ (សេចក្តីយល់ឃើញថាសត្វមិនកើតទៀត) តើដូចម្តេច។ (សេចក្តីយល់) ថា ខ្លួនក្តី លោកក្តី នឹងមិនកើតមាន និងទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ។ បេយ្យា សេចក្តីប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរកខុសណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា វិភវទិដ្ឋិ។

[៣៤៧] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ សស្សតទិដ្ឋិ (សេចក្តីយល់ថាខ្លួន និងលោកទៀង) តើដូចម្តេច។ (សេចក្តីយល់) ថា ខ្លួនក្តី លោកក្តី ទៀងទាត់ និងទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ។ បេយ្យា សេចក្តីប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរកខុសណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា សស្សតទិដ្ឋិ។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ឧច្ឆេទទិដ្ឋិ (សេចក្តីយល់ថាសត្វសូន្យមិនកើតទៀត) តើដូចម្តេច។ (សេចក្តី

យល់) ថា ខ្លួនក្តី លោកក្តី ដាច់ស្ងាត់ និងទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ។ បើ សេចក្តីប្រកាន់ក្នុង ការស្វែងរកខុសណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា ឧច្ឆេទទិដ្ឋិ។

[៣៤៨] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ អន្តរាទិដ្ឋិ (សេចក្តីយល់ថាលោកមានទីបំផុត) តើ ដូចម្តេច។ (សេចក្តីយល់) ថា ខ្លួនក្តី លោកក្តី មានទីបំផុត និងទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ។ បើ សេចក្តី ប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរកខុសណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា អន្តរាទិដ្ឋិ។ បណ្តាធម៌ ទាំងនោះ អន្តរាទិដ្ឋិ តើដូចម្តេច។ (សេចក្តីយល់) ថា ខ្លួនក្តី លោកក្តី មិនមានទីបំផុត និង ទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ។ បើ សេចក្តីប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរកខុសណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះ ហៅថា អន្តរាទិដ្ឋិ។

[៣៤៩] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ បុព្វន្តានុទិដ្ឋិ (សេចក្តីយល់តាមចំណែកនៃខន្ធខាងដើម) តើដូចម្តេច។ ទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ។ បើ សេចក្តីប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរកខុសណា កើតឡើង ព្រោះ ប្រារព្ធនូវខន្ធដាច់ណែកខាងដើម នេះហៅថា បុព្វន្តានុទិដ្ឋិ។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ អបរន្តានុ ទិដ្ឋិ តើដូចម្តេច។ ទិដ្ឋិ ដំណើរគឺទិដ្ឋិ។ បើ សេចក្តីប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរកខុសណា កើតឡើង ព្រោះប្រារព្ធនូវខន្ធដាច់ណែកខាងចុង នេះហៅថា អបរន្តានុទិដ្ឋិ។

[៣៥០] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ អហិរិកៈ តើដូចម្តេច។ ត្រង់ដែលបុគ្គលមិនខ្មាសដោយ អំពើដែលគួរខ្មាស មិនខ្មាសដោយការជួបប្រទះ នូវធម៌ជាអកុសលដ៏លាមក នេះហៅថា អហិរិកៈ។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ អនោត្តប្បៈ តើដូចម្តេច។ ត្រង់ដែលបុគ្គលមិនក្តៅក្រហាយ ដោយអំពើដែលគួរក្តៅក្រហាយ មិនក្តៅក្រហាយដោយការជួបប្រទះនូវធម៌ជាអកុសលដ៏ លាមក នេះហៅថា អនោត្តប្បៈ ។

[៣៥១] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ហិរិ តើដូចម្តេច។ ត្រង់ដែលបុគ្គលខ្មាសដោយអំពើដែលគួរ ខ្មាស ខ្មាសដោយការជួបប្រទះនូវធម៌ ជាអកុសលដ៏លាមក នេះហៅថា ហិរិ។ បណ្តាធម៌ ទាំងនោះ ឱត្តប្បៈ តើដូចម្តេច។ ត្រង់ដែលបុគ្គលក្តៅក្រហាយដោយអំពើដែលគួរក្តៅក្រហាយ ក្តៅក្រហាយដោយការជួបប្រទះនូវធម៌ជាអកុសលដ៏លាមក នេះហៅថា ឱត្តប្បៈ។

[៣៥២] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ភាពនៃបុគ្គលដែលគេប្រដៅក្រ តើដូចម្តេច។ សេចក្តី ប្រដៅក្រ ការស្តីថាក្រ ភាពនៃបុគ្គលដែលគេប្រដៅក្រ ភាពនៃបុគ្គលប្រកាន់យកខាងខុស ភាពនៃបុគ្គលត្រេកអរក្នុងធម៌ជាសត្រូវ ការមិនអើពើ ភាពនៃបុគ្គលមិនយកចិត្តទុកដាក់ ភាពនៃបុគ្គលមិនគោរព ភាពនៃបុគ្គលមិនទទួលស្តាប់បង្គាប់ ចំពោះសហធម្មិកជន ដែលស្តី ប្រដៅ នេះហៅថា ភាពនៃបុគ្គលដែលគេប្រដៅក្រ។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ភាពនៃបុគ្គលមាន មិត្រអាក្រក់ តើដូចម្តេច។ ពួកបុគ្គលណា ជាអ្នកមិនមានសទ្ធា ទ្រស្តសីល ចេះដឹងតិច ជា មនុស្សកំណាញ់ គ្មានប្រាជ្ញា ការសេព ការជិតដិតនឹងគ្នា ការត្រូវគំនិតគ្នា ការគប់រកគ្នា ការ

ស្របគំនិតគ្នា សេចក្តីស្រឡាញ់គ្នា ការជិតស្និទ្ធនឹងគ្នា ភាពនៃបុគ្គលមូលមិត្រនឹងគ្នា ណា នៃ បុគ្គលទាំងនោះ នេះហៅថា ភាពនៃបុគ្គលមានមិត្រអាក្រក់។

[៣៥៣] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ភាពនៃបុគ្គលដែលគេប្រដៅងាយ តើដូចម្តេច។ ការប្រ ដៅងាយ ការស្តីថាងាយ ភាពនៃបុគ្គលដែលគេប្រដៅងាយ ភាពនៃបុគ្គលមិនកាន់យកខាង ខុស ភាពនៃបុគ្គលមិនត្រេកអរ ចំពោះធម៌ជាសត្រូវ សេចក្តីអើពើ ភាពនៃបុគ្គលយកចិត្ត ទុកដាក់ ភាពនៃបុគ្គលប្រកបដោយសេចក្តីគោរព ភាពនៃបុគ្គលប្រកបដោយការទទួល ស្តាប់បង្គាប់ ចំពោះសហធម៌ក្នុងនៃស្តីប្រដៅ នេះហៅថា ភាពនៃបុគ្គលប្រដៅងាយ។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ភាពនៃបុគ្គលមានមិត្រល្អ តើដូចម្តេច។ បុគ្គលណា ជាអ្នកមានសទ្ធា មានសីល ចេះដឹងច្រើន មានចាតៈ មានប្រាជ្ញា ការសេព ការជិតស្និទ្ធនឹងគ្នា ការ ត្រូវគំនិតគ្នា ការគប់រកគ្នា ការស្របគំនិតគ្នា សេចក្តីស្រឡាញ់គ្នា ការជិតស្និទ្ធនឹងគ្នា ភាពនៃ បុគ្គលមូលមិត្រនឹងគ្នាណានៃបុគ្គលទាំងនោះ នេះហៅថា ភាពនៃបុគ្គលមានមិត្រល្អ។

[៣៥៤] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ សេចក្តីឈ្លាសក្នុងអាបត្តិ តើដូចម្តេច។ ពួកអាបត្តិមាន កងនៃអាបត្តិ ៥ ក្តី ពួកអាបត្តិមានកងនៃអាបត្តិ ៧ ក្តី សេចក្តីឈ្លាសក្នុងអាបត្តិ ការដឹង ច្បាស់ ការយល់ច្បាស់។ បើ ការមិនរង្វេង ការពិចារណាធម៌ ការយល់ត្រូវណា ចំពោះអាបត្តិ ទាំងនោះ នេះហៅថា សេចក្តីឈ្លាសក្នុងអាបត្តិ។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ភាពនៃបុគ្គលអ្នកឈ្លាស ក្នុងការចេញចាកអាបត្តិ តើដូចម្តេច។ សេចក្តីឈ្លាសក្នុងការចេញចាកអាបត្តិទាំងនោះ ការ ដឹងច្បាស់ ការយល់ច្បាស់។ បើ ការមិនរង្វេង ការពិចារណាធម៌ ការយល់ត្រូវណា នេះហៅថា សេចក្តីឈ្លាសក្នុងការចេញចាកអាបត្តិ។

[៣៥៥] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ សេចក្តីឈ្លាសក្នុងសមាបត្តិ តើដូចម្តេច។ សមាបត្តិ ប្រកបដោយវិតក្កៈ និងវិចារៈក៏មាន សមាបត្តិមិនមានវិតក្កៈ មានត្រឹមតែវិចារៈក៏មាន សមាបត្តិមិនមានវិតក្កៈ ទាំងមិនមានវិចារៈក៏មាន សេចក្តីឈ្លាសក្នុងសមាបត្តិ ការដឹង ច្បាស់ ការយល់ច្បាស់។ បើ ការមិនរង្វេង ការពិចារណាធម៌ ការយល់ត្រូវណា ចំពោះសមាបត្តិ ទាំងនោះ នេះហៅថា សេចក្តីឈ្លាសក្នុងសមាបត្តិ។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ សេចក្តីឈ្លាសក្នុងការ ចេញចាកសមាបត្តិ តើដូចម្តេច។ សេចក្តីឈ្លាសក្នុងការចេញចាកសមាបត្តិទាំងនោះ ការដឹង ច្បាស់ ការយល់ច្បាស់។ បើ ការមិនរង្វេង ការពិចារណាធម៌ ការយល់ត្រូវណា នេះហៅថា សេចក្តីឈ្លាសក្នុងការចេញចាកសមាបត្តិ។

[៣៥៦] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ សេចក្តីឈ្លាសក្នុងធាតុ តើដូចម្តេច។ ធាតុ ១៨ គឺ ចក្ខុ ធាតុ រូបធាតុ ចក្ខុវិញ្ញាណធាតុ សោតធាតុ សទ្ធាធាតុ សោតវិញ្ញាណធាតុ ឃានធាតុ គន្ធាតុ ឃានវិញ្ញាណធាតុ ជិវ្ហាធាតុ រសធាតុ ជិវ្ហាវិញ្ញាណធាតុ កាយធាតុ ផោដ្ឋព្វធាតុ កាយវិញ្ញាណធាតុ

មនោធាតុ ធម្មធាតុ មនោវិញ្ញាណធាតុ សេចក្តីឈ្លាសក្នុងធាតុ ការដឹងច្បាស់ ការយល់ច្បាស់។
ហើយ ការមិនរង្វេង ការពិចារណាធម៌ ការយល់ត្រូវណា ចំពោះធាតុទាំងនោះ នេះហៅថា
សេចក្តីឈ្លាសក្នុងធាតុ។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ សេចក្តីឈ្លាសក្នុងការធ្វើទុកក្នុងចិត្ត តើ
ដូចម្តេច។ សេចក្តីឈ្លាសក្នុងការធ្វើទុកក្នុងចិត្ត ការដឹងច្បាស់ ការយល់ច្បាស់។ហើយ ការមិន
រង្វេង ការពិចារណាធម៌ ការយល់ត្រូវណា ចំពោះធាតុទាំងនោះ នេះហៅថា សេចក្តីឈ្លាសក្នុង
ការធ្វើទុកក្នុងចិត្ត។

[៣៥៧] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ សេចក្តីឈ្លាសក្នុងអាយតនៈ តើដូចម្តេច។ អាយតនៈ ១២
គឺ ចក្ខុយតនៈ រូបាយតនៈ សោតាយតនៈ សឡាយតនៈ ឃានាយតនៈ គន្ធាយតនៈ
ជិវ្ហាយតនៈ រសាយតនៈ កាយាយតនៈ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ មនាយតនៈ ធម្មាយតនៈ សេចក្តី
ឈ្លាសក្នុងអាយតនៈ ការដឹងច្បាស់ ការយល់ច្បាស់។ហើយ ការមិនរង្វេង ការពិចារណាធម៌
ការយល់ត្រូវណា ចំពោះអាយតនៈទាំងនោះ នេះហៅថា សេចក្តីឈ្លាសក្នុងអាយតនៈ។ បណ្តា
ធម៌ទាំងនោះ សេចក្តីឈ្លាសក្នុងបដិច្ចសមុប្បាទ តើដូចម្តេច។ សង្ខារកើតឡើង ព្រោះអវិជ្ជាជា
បច្ច័យ វិញ្ញាណកើតឡើង ព្រោះសង្ខារជាបច្ច័យ នាមរូបកើតឡើង ព្រោះវិញ្ញាណជាបច្ច័យ ស
ឡាយតនៈកើតឡើង ព្រោះនាមរូបជាបច្ច័យ ផស្សៈកើតឡើង ព្រោះសឡាយតនៈជាបច្ច័យ
វេទនាកើតឡើង ព្រោះផស្សៈជាបច្ច័យ តណ្ហាកើតឡើង ព្រោះវេទនាជាបច្ច័យ ឧបាទាន
កើតឡើង ព្រោះតណ្ហាជាបច្ច័យ ភពកើតឡើង ព្រោះឧបាទាន ជាបច្ច័យ ជាតិកើតឡើង
ព្រោះភពជាបច្ច័យ ជរាមរណៈកើតឡើង ព្រោះជាតិជាបច្ច័យ សេចក្តីសោក ខ្សឹកខ្សួល ទុក្ខ
ទោមនស្ស និងសេចក្តីចង្អៀតចង្អល់ចិត្ត ក៏កើតឡើងព្រម ការកើតឡើងនៃកងទុក្ខ
ទាំងអស់នេះ រមែងមានដោយអាការយ៉ាងនេះ ការដឹងច្បាស់ ការយល់ច្បាស់។ហើយ ការមិន
រង្វេង ការពិចារណាធម៌ ការយល់ត្រូវណា ចំពោះបដិច្ចសមុប្បាទធម៌នោះ នេះហៅថា សេចក្តី
ឈ្លាសក្នុងបដិច្ចសមុប្បាទ។

[៣៥៨] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ សេចក្តីឈ្លាសក្នុងឋានៈ (ហេតុ) តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌
ណាៗ ជាហេតុ ជាបច្ច័យនៃពួកធម៌ណាៗ ពួកធម៌នោះៗ ឈ្មោះឋានៈ ព្រោះអាស្រ័យនូវហេតុប្ប
ច្ច័យនោះៗ ការដឹងច្បាស់ ការយល់ច្បាស់។ហើយ ការមិនរង្វេង ការពិចារណាធម៌ការយល់ត្រូវណា
ចំពោះធម៌ទាំងនោះ នេះហៅថា សេចក្តីឈ្លាសក្នុងឋានៈ។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ សេចក្តីឈ្លាស
ក្នុងអដ្ឋានៈ (មិនមែនជាហេតុ) តើដូចម្តេច។ ពួកធម៌ណាៗ មិនមែនជាហេតុ មិនមែនជា
បច្ច័យនៃពួកធម៌ណាៗ ពួកធម៌នោះៗ ឈ្មោះថា អដ្ឋានៈ ព្រោះអាស្រ័យនូវហេតុប្បច្ច័យនោះៗ
ការដឹងច្បាស់ ការយល់ច្បាស់។ហើយ ការមិនរង្វេង ការពិចារណាធម៌ ការយល់ត្រូវណា ចំពោះ
ធម៌ទាំងនោះ នេះហៅថា សេចក្តីឈ្លាសក្នុងអដ្ឋានៈ។

[៣៥៩] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ភាពត្រង់ តើដូចម្តេច។ ភាពនៃអាការត្រង់ ការមិនឆ្កែងឆ្កៃ ការមិនរៀបរយ ការមិនកោងកាចណា នេះហៅថា ភាពត្រង់។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ភាពទន់ភ្លន់ តើដូចម្តេច។ ភាពនៃអាការទន់ភ្លន់ ដំណើរទន់ភ្លន់ ការមិនវិង្សស ការមិនក្រអឺតក្រអោង ការមានចិត្តរាបទាបណា នេះហៅថា ភាពទន់ភ្លន់។

[៣៦០] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ សេចក្តីអត់សង្កត់ តើដូចម្តេច។ សេចក្តីអត់ធន់ ភាពអត់ធ្មត់ ការអត់សង្កត់ ភាពមិនកាច មិនព្រហ័ន ភាពនៃចិត្តវិករាយណា នេះហៅថា សេចក្តីអត់សង្កត់។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ សេចក្តីស្ងួត តើដូចម្តេច។ ការមិនប្រព្រឹត្តិល្មើសកាយ ការមិនប្រព្រឹត្តិល្មើសវាចា ការមិនប្រព្រឹត្តិល្មើសកាយ និងវាចា ណា នេះហៅថា សេចក្តីស្ងួត។ សូម្បីការសង្រួមក្នុងសីលទាំងអស់ ក៏ហៅថា សេចក្តីស្ងួតដែរ។

[៣៦១] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ សេចក្តីរាក់ទាក់ តើដូចម្តេច។ វាចាណា ជាវាចាពកកន្តល ពុកស្អុយ វាចាមិនជាទីពេញចិត្តអ្នកដទៃ ជាវាចាដាលវាលដល់អ្នកដទៃ ជាសំដីជិតការក្រោធ មិនប្រព្រឹត្តទៅដើម្បីសមាធិ បុគ្គលក៏លះបង់នូវវាចាបែបនោះចេញ វាចាណាមិនជាទោស ជាវាចាសុខដល់ត្រចៀក ជាទីស្រឡាញ់ ជាទីពេញចិត្ត ជាវាចានៃអ្នកក្រុង ជាទីត្រេកអរនៃជនច្រើន ជាទីពេញចិត្តនៃជនច្រើន បុគ្គលក៏ជាអ្នកនិយាយចំពោះ វាចាបែបនោះ បានដល់ការពោលពាក្យពិរោះ ការពោលពាក្យផ្សេង ការពោលពាក្យមិនទ្រគោះ នេះហៅថាសេចក្តីរាក់ទាក់ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ការទទួលរាក់ទាក់ តើដូចម្តេច។ ការទទួលរាក់ទាក់មាន ២ យ៉ាង គឺ ការទទួលរាក់ទាក់ ដោយអមិសៈ ១ ការទទួលរាក់ទាក់ដោយធម៌ ១ បុគ្គលខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ជាអ្នកទទួលរាក់ទាក់ ដោយការទទួលរាក់ទាក់ដោយអមិសៈ ឬដោយការទទួលរាក់ទាក់ដោយធម៌ នេះហៅថា ការទទួលរាក់ទាក់។

[៣៦២] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ការមិនរក្សាទ្វារក្នុងឥន្ទ្រិយ តើដូចម្តេច។ បុគ្គលខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ឃើញរូបដោយចក្ខុហើយ ជាអ្នកកាន់យកនូវនិមិត្ត កាន់យកនូវអនុព្យញ្ជនៈ អភិជ្ជា និងទោមនស្ស ជាអកុសលធម៌ដ៏លាមក គប្បីគ្របសង្កត់នូវបុគ្គលដែលមិនសង្រួមចក្ខុន្ទ្រិយនុ៎ះ ព្រោះហេតុមិនសង្រួមនូវចក្ខុន្ទ្រិយណា ក៏មិនប្រតិបត្តិដើម្បីសង្រួមនូវចក្ខុន្ទ្រិយនោះ មិនរក្សានូវចក្ខុន្ទ្រិយ មិនដល់នូវការសង្រួមក្នុងចក្ខុន្ទ្រិយ ពួសំឡេងដោយត្រចៀក។ បេ។ ជុំក្តិនដោយច្រមុះ។ បេ។ លិទ្ធក្នក្សដោយអណ្តាត។ បេ។ ពាល់ត្រូវជោដ្ឋព្វដោយកាយ។ បេ។ ដឹងច្បាស់នូវធម្មារម្មណ៍ដោយចិត្តហើយ ជាអ្នកកាន់យកនូវនិមិត្ត កាន់យកនូវអនុព្យញ្ជនៈ អភិជ្ជា និងទោមនស្ស ជាអកុសលធម៌ដ៏លាមក គប្បីគ្របសង្កត់នូវបុគ្គលដែលមិនសង្រួមមនិទ្រិយនុ៎ះ ព្រោះហេតុមិនសង្រួមនូវមនិទ្រិយណា ក៏មិនប្រតិបត្តិដើម្បីសង្រួមនូវមនិទ្រិយនោះ មិនរក្សានូវមនិទ្រិយ មិនដល់នូវការសង្រួមក្នុងមនិទ្រិយ និងសេចក្តីមិនគ្រប់គ្រង

អាការមិនគ្រប់គ្រង ការមិនរក្សា ការមិនសង្គមនូវឥន្ទ្រិយទាំង ៦ នេះណា នេះហៅថា ការមិនរក្សាទ្វារក្នុងឥន្ទ្រិយ។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ការមិនដឹងប្រមាណក្នុងភោជន តើដូចម្តេច។ បុគ្គលខ្លះ ក្នុងលោកនេះ មិនបានពិចារណាដោយឧបាយប្រាជ្ញា ហើយបរិភោគអាហារ ដើម្បីលេង ដើម្បីស្រវឹង ដើម្បីប្រដាប់ ដើម្បីស្តិតស្តង លេចក្តីមិនសន្តោស ការមិនដឹងប្រមាណ ការមិនពិចារណាក្នុងភោជននោះណា នេះហៅថា ការមិនដឹងប្រមាណក្នុងភោជន។

[៣៦៣] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ការរក្សាទ្វារក្នុងឥន្ទ្រិយ តើដូចម្តេច។ បុគ្គលខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ឃើញរូបដោយចក្ខុហើយ ជាអ្នកមិនកាន់យកនូវនិមិត្ត មិនកាន់យកនូវអនុព្យញ្ជនៈ អភិជ្ឈា និងទោមនស្ស ជាអកុសលធម៌ដ៏លាមក គប្បីគ្របសង្កត់នូវបុគ្គល ដែលមិនសង្គមចក្ខុឥន្ទ្រិយនុ៎ះ ព្រោះហេតុមិនសង្គមនូវចក្ខុឥន្ទ្រិយណា ក៏ប្រតិបត្តិដើម្បីសង្គមនូវចក្ខុឥន្ទ្រិយនោះ រក្សានូវចក្ខុឥន្ទ្រិយ ដល់នូវការសង្គមក្នុងចក្ខុឥន្ទ្រិយ ព្រលឹងដោយត្រចៀក។ បេ។ ផុតនិយម ច្រមុះ។ បេ។ លិទ្ធក្បរសដោយអណ្តាត។ បេ។ ពាល់ត្រូវផោដ្ឋព្វដោយកាយ។ បេ។ ដឹងធម្មារម្មណ៍ ដោយចិត្ត ហើយជាអ្នកមិនកាន់យកនូវនិមិត្ត មិនកាន់យកនូវអនុព្យញ្ជនៈ អភិជ្ឈា និងទោមនស្ស ជាអកុសលធម៌ដ៏លាមក គប្បីគ្របសង្កត់នូវបុគ្គលដែលមិនសង្គមមនិឥន្ទ្រិយនុ៎ះ ព្រោះហេតុមិនសង្គមនូវមនិឥន្ទ្រិយណា ក៏ប្រតិបត្តិដើម្បីសង្គមនូវមនិឥន្ទ្រិយនោះ រក្សានូវមនិឥន្ទ្រិយ ដល់នូវការសង្គមក្នុងមនិឥន្ទ្រិយ និងលេចក្តីគ្រប់គ្រង អាការគ្រប់គ្រង ការរក្សា ការសង្គមនូវឥន្ទ្រិយទាំង ៦ នេះណា នេះហៅថា ការរក្សាទ្វារក្នុងឥន្ទ្រិយ។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ការដឹងប្រមាណក្នុងភោជន តើដូចម្តេច។ បុគ្គលខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ពិចារណាដោយឧបាយប្រាជ្ញា ហើយទើបបរិភោគនូវអាហារ មិនមែនដើម្បីលេង មិនមែនដើម្បីស្រវឹង មិនមែនដើម្បីប្រដាប់ មិនមែនដើម្បីស្តិតស្តង គឺបរិភោគដើម្បីតាំងនៅនៃកាយនេះ ដើម្បីញ៉ាំង អត្តភាពឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីកំចាត់បង់នូវលេចក្តីលំបាក ដើម្បីអនុគ្រោះនូវព្រហ្មចរិយធម៌ តែប៉ុណ្ណោះ អាត្មាអញនឹងកំចាត់បង់នូវវេទនាចាស់ផង នឹងមិនឲ្យវេទនាថ្មីកើតឡើងបានផង ការប្រព្រឹត្តិទៅនៃឥរិយាបថក្តី ការមិនមានទោសក្តី ការនៅជាសុខសប្បាយក្តី នឹងមានដល់អញ លេចក្តីសន្តោស ការដឹងប្រមាណ ការពិចារណាដូច្នោះ ក្នុងភោជននោះ ណា នេះហៅថា ការដឹងប្រមាណក្នុងភោជន។

[៣៦៤] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ការភ្លេចស្មារតី តើដូចម្តេច។ ការគ្មានស្មារតី ការនឹកមិនឃើញ ការភ្លេចស្មារតី ការមិនមានស្មារតី ការមិនរលឹក ការមិនបានចាំទុក ការភ្លេចភ្លាំង និងការរង្វេងណា នេះហៅថា ការភ្លេចស្មារតី។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ លេចក្តីមិនដឹងខ្លួន តើដូចម្តេច។ ការមិនដឹង ការមិនឃើញ។ បេ។ គន្លឹះគឺអវិជ្ជា លេចក្តីរង្វេង ជាអកុសលមូលណា នេះហៅថា លេចក្តីមិនដឹងខ្លួន។

[៣៦៥] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ស្មារតី តើដូចម្តេច។ ការមានស្មារតី ការនឹកឃើញ ការនឹករលឹក ស្មារតី សេចក្តីរលឹក ការចាំទុក ការមិនភ្លេចភ្លាំង ការមិនរង្វេង សតិ (ការរលឹក) ឥន្ទ្រិយគឺសតិ ពលៈគឺសតិ ការនឹកត្រូវណា នេះហៅថា ស្មារតី។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ សេចក្តីដឹងខ្លួន តើដូចម្តេច។ ប្រាជ្ញា ការដឹងច្បាស់។ បើ ការមិនរង្វេង ការពិចារណាធម៌ ការយល់ត្រូវណា នេះហៅថា សេចក្តីដឹងខ្លួន។

[៣៦៦] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ កំឡាំងគឺការពិចារណា តើដូចម្តេច។ ប្រាជ្ញា ការដឹងច្បាស់។ បើ ការមិនរង្វេង ការពិចារណាធម៌ ការយល់ត្រូវណា នេះហៅថា កំឡាំងគឺការពិចារណា។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ កំឡាំងគឺភាវនា តើដូចម្តេច។ ការគប់រក ការអប់រំ ការធ្វើឲ្យច្រើននូវពួកកុសលធម៌ណា នេះហៅថា កំឡាំងគឺភាវនា សូម្បីពោជ្ឈង្គទាំង ៧ ក៏ហៅថា កំឡាំងគឺភាវនាដែរ។

[៣៦៧] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ សមថៈ (សភាពរម្ងាប់ធម៌ជាសត្រូវ) តើដូចម្តេច។ ការបិតនៅនៃចិត្ត។ បើ ការកំលាំងចិត្តត្រូវណា នេះហៅថា សមថៈ។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ វិបស្សនា (ធម្មជាតិឃើញដោយអាការផ្សេងៗ) តើដូចម្តេច។ ប្រាជ្ញា ការដឹងច្បាស់។ បើ ការមិនរង្វេង ការពិចារណា សេចក្តីយល់ត្រូវណា នេះហៅថា វិបស្សនា។

[៣៦៨] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ និមិត្តគឺសមថៈ តើដូចម្តេច។ ការបិតនៅនៃចិត្ត។ បើ ការកំលាំងចិត្តត្រូវណា នេះហៅថា និមិត្តគឺសមថៈ។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ និមិត្តគឺការផ្តងឡើង តើដូចម្តេច។ ការប្រារព្ធព្យាយាម ប្រកបដោយចិត្ត។ បើ ព្យាយាមត្រូវណា នេះហៅថា និមិត្តគឺការផ្តងឡើង។

[៣៦៩] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ការផ្តងឡើង តើដូចម្តេច។ ការប្រារព្ធព្យាយាម ប្រកបដោយចិត្ត។ បើ ព្យាយាមត្រូវណា នេះហៅថា ការផ្តងឡើង។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ការមិនរាយមាយ តើដូចម្តេច។ ការបិតនៅនៃចិត្ត។ បើ ការកំលាំងចិត្តត្រូវណា នេះហៅថា ការមិនរាយមាយ។

[៣៧០] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ វិបត្តិនៃសីល តើដូចម្តេច។ ការប្រព្រឹត្តិល្មើសប្រកបដោយកាយ ការប្រព្រឹត្តិល្មើសប្រកបដោយវាចា ការប្រព្រឹត្តិល្មើសប្រកបដោយកាយ និងវាចាណា នេះហៅថា វិបត្តិនៃសីល សូម្បីទ្រុស្តសីលទាំងអស់ ក៏ហៅថា វិបត្តិនៃសីលដែរ។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ វិបត្តិនៃទិដ្ឋិ តើដូចម្តេច។ (សេចក្តីយល់ឃើញ) ថា ទានដែលគេឲ្យហើយ មិនមានផល ឬជាជំរំមិនមានផល ឬជាតូចមិនមានផល ផលវិបាកនៃកម្មដែលគេធ្វើល្អ ធ្វើអាក្រក់មិនមាន លោកនេះមិនមាន លោកខាងមុខមិនមាន មាតាមិនមានគុណ បិតាមិនមានគុណ ពួកសត្វជាឱបបាតិកៈកំណើតមិនមាន ពួកសមណព្រាហ្មណ៍ក្នុងលោក អ្នក

ប្រព្រឹត្តល្អ ប្រតិបត្តិត្រឹមត្រូវ ដែលធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់នូវលោកនេះ និងលោកខាងមុខ ដោយ ប្រាជ្ញាដ៏ឧត្តមដោយខ្លួនឯង ហើយសំដែងបាន ក៏មិនមាន និងទិដ្ឋិ ដំណើរកិច្ចទិដ្ឋិ។ ហេ រសេចក្តីប្រកាន់ក្នុងការស្វែងរកខុសណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះហៅថា វិបត្តិនៃទិដ្ឋិ សូម្បីមិច្ឆាទិដ្ឋិទាំងអស់ ក៏ហៅថា វិបត្តិនៃទិដ្ឋិដែរ។

[៣៧១] បណ្តាធម៌ទាំងអស់ ការបរិបូណ៌ដោយសីល តើដូចម្តេច។ ការមិនប្រព្រឹត្តិល្មើស ប្រកបដោយកាយ ការមិនប្រព្រឹត្តិល្មើសប្រកបដោយវាចា ការមិនប្រព្រឹត្តិល្មើសប្រកបដោយ កាយ និងវាចា នេះហៅថា ការបរិបូណ៌ដោយសីល សូម្បីការសង្គមក្នុងសីលទាំងអស់ ក៏ហៅថា ការបរិបូណ៌ដោយសីលដែរ។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ការបរិបូណ៌ដោយទិដ្ឋិ តើដូចម្តេច។ (សេចក្តី យល់ឃើញ) ថា ទានដែលគេឲ្យហើយ មានផល បូជាធំមានផល បូជាតូចមានផល ផលនៃ វិបាកនៃកម្មដែលគេធ្វើល្អ និងធ្វើអាក្រក់មាន លោកនេះមាន លោកខាងមុខមាន មាតា មានគុណ បិតាមានគុណ ពួកសត្វជាឱបបាតិកៈកំណើត មាន ពួកសមណព្រាហ្មណ៍ក្នុងលោក ជាអ្នកប្រព្រឹត្តល្អ ប្រតិបត្តិត្រឹមត្រូវ ដែលធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់នូវលោកនេះ និងលោកខាងមុខ ដោយប្រាជ្ញាដ៏ឧត្តមដោយខ្លួនឯង ហើយសំដែងបាន មាន និងប្រាជ្ញា ការដឹងច្បាស់។ ហេ រសេចក្តីមិនរង្វេង ការពិចារណាធម៌ សេចក្តីយល់ត្រូវណា ដែលមានសភាពបែបនេះ នេះ ហៅថា ការបរិបូណ៌ដោយទិដ្ឋិ សូម្បីសម្មាទិដ្ឋិទាំងអស់ ក៏ហៅថា ការបរិបូណ៌ដោយ ទិដ្ឋិដែរ។

[៣៧២] បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ការបរិសុទ្ធិនៃសីល តើដូចម្តេច។ ការមិនប្រព្រឹត្តិល្មើស ប្រកបដោយកាយ ការមិនប្រព្រឹត្តិល្មើសប្រកបដោយវាចា ការមិនប្រព្រឹត្តិល្មើសដោយកាយ និងវាចា នេះហៅថា ការបរិសុទ្ធិនៃសីល សូម្បីការសង្គមក្នុងសីលទាំងអស់ ក៏ហៅថា ការ បរិសុទ្ធិនៃសីលដែរ។ បណ្តាធម៌ទាំងនោះ ការបរិសុទ្ធិនៃទិដ្ឋិ តើដូចម្តេច។ កម្មស្សកតញ្ញាណ (ការដឹងច្បាស់កម្មជារបស់ខ្លួន) សច្ចានុលោមិកញ្ញាណ (ការដឹងច្បាស់ អនុលោមតាមសច្ចៈ ៤) ការដឹងច្បាស់ របស់បុគ្គលអ្នកព្រមព្រៀងដោយមគ្គ ការដឹងច្បាស់របស់បុគ្គលអ្នក ព្រមព្រៀងដោយផល (នេះហៅថា ការបរិសុទ្ធិនៃទិដ្ឋិ)។

[៣៧៣] ពាក្យថា ការបរិសុទ្ធិនៃទិដ្ឋិ បានដល់ប្រាជ្ញា ការដឹងច្បាស់។ ហេ រសេចក្តីមិន រង្វេង ការពិចារណាធម៌ ការឃើញត្រូវ។ ពាក្យថា សេចក្តីព្យាយាមនៃបុគ្គល ដែលមានទិដ្ឋិ សមគួរ បានដល់សេចក្តីប្រាជ្ញាព្យាយាមប្រកបដោយចិត្ត។ ហេ ការព្យាយាមត្រូវ។

[៣៧៤] ពាក្យថា សង្វេគ បានដល់ជាតិភ័យ ជរាភ័យ ព្យាធិភ័យ មរណភ័យ។ ពាក្យថា ទី ដែលគួរសង្វេគ បានដល់ ជាតិ ជរា ព្យាធិ មរណៈ។ ពាក្យថា សេចក្តីព្យាយាម ដោយឧបាយ ប្រាជ្ញា នៃបុគ្គលដែលមានសង្វេគ សេចក្តីថា ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ញ៉ាំងសេចក្តីប៉ុនប៉ងឲ្យ កើត ប្រឹងប្រែង ប្រាជ្ញាព្យាយាម ផ្តង់ចិត្តទុក តាំងព្យាយាម ដើម្បីញ៉ាំងអកុសលធម៌ដ៏លាមក

ដែលមិនទាន់កើត មិនឲ្យកើត ញ៉ាំងសេចក្តីប៉ុនប៉ងឲ្យកើត ប្រឹងប្រែង ប្រារព្ធព្យាយាម ផ្តង ផ្តងចិត្តទុក តាំងព្យាយាម ដើម្បីលះបង់អកុសលធម៌ដ៏លាមកដែលកើតហើយ ញ៉ាំងសេចក្តី ប៉ុនប៉ងឲ្យកើត ប្រឹងប្រែង ប្រារព្ធព្យាយាម ផ្តងចិត្តទុក តាំងព្យាយាម ដើម្បីញ៉ាំង កុសលធម៌ ដែលមិនទាន់កើត ឲ្យកើតឡើង ញ៉ាំងសេចក្តីប៉ុនប៉ងឲ្យកើត ប្រឹងប្រែង ប្រារព្ធ ព្យាយាម ផ្តងចិត្តទុក តាំងព្យាយាម ដើម្បីបិទនៅ ដើម្បីមិនវិនាស ដើម្បីចម្រើនក្រៃលែង ដើម្បីធំ ទូលាយ ដើម្បីចម្រើន ដើម្បីបរិបូណ៌ឡើង នៃកុសលធម៌ដែលកើតហើយ។

[៣៧៥] ពាក្យថា សេចក្តីមិនសន្តោសក្នុងកុសលធម៌ បានដល់សេចក្តីប្រាថ្នាក្រៃលែង នៃបុគ្គលអ្នកមិនត្រេកអរក្នុងការចំរើននូវកុសលធម៌។ ពាក្យថា សេចក្តីមិនបន្ទូបន្ទយក្នុង ព្យាយាម បានដល់ការធ្វើដោយគោរព ការធ្វើរឿយៗ ការធ្វើមិនឈប់ ការប្រព្រឹត្តិមិនរួញ ការមិនដាក់ចោលនូវសេចក្តីប៉ុនប៉ង ការមិនដាក់ចោលនូវធុរៈ ការសេព ការអប់រំ ការធ្វើឲ្យ រឿយៗ ក្នុងការចំរើននូវកុសលធម៌។

[៣៧៦] ពាក្យថា វិជ្ជា បានដល់វិជ្ជា ៣ គឺ បុព្វេនិវាសានុស្សតិញ្ញាណវិជ្ជា ១ សត្តាន់ចុតុប បាតញ្ញាណវិជ្ជា ១ អាសវក្ខយញ្ញាណវិជ្ជា ១។ ពាក្យថា វិមុត្តិ បានដល់វិមុត្តិ ២ គឺ ការរួចស្រឡះនៃ ចិត្ត ១ ព្រះនិព្វាន ១។

[៣៧៧] ពាក្យថា សេចក្តីដឹងក្នុងធម៌ជាគ្រឿងអស់ទៅនៃកិលេស បានដល់សេចក្តីដឹង នៃបុគ្គល ដែលព្រមព្រៀងដោយមគ្គ។ ពាក្យថា សេចក្តីដឹងក្នុងធម៌ដែលធ្វើកិលេសមិនឲ្យ កើតឡើងទៀត បានដល់សេចក្តីដឹងនៃបុគ្គលដែលព្រមព្រៀងដោយផល។

ចប់ និក្ខេបកំណូរ
អត្ថន្ទារកំណូរ

[៣៧៨] ពួកធម៌ជាកុសល តើដូចម្តេច។ កុសលក្នុងភូមិ ៤ នេះពួកធម៌ជាកុសល។ ពួក ធម៌ជាអកុសល តើដូចម្តេច។ អកុសលចិត្តប្បាទ (ការកើតនៃចិត្តជាអកុសល) ១២ នេះពួក ធម៌ជាអកុសល។ ពួកធម៌ជាអព្យាក្រឹត តើដូចម្តេច។ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹត ក្នុង ភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌ជាអព្យាក្រឹត។

[៣៧៩] ពួកធម៌ដែលប្រកបដោយសុខវេទនា តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ប្រកបដោយ សោមនស្ស ៤ ខាងកាមាវចរកុសល ចិត្តប្បាទ ៤ ខាងអកុសល ចិត្តប្បាទ ៥ ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង នៃកាមាវចរកុសល រូបាវចរតិកចតុក្កដ្ឋាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង លោកុត្តរតិកចតុក្កដ្ឋាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង រៀរតែសុខវេទនា ដែលកើតឡើងក្នុងទីនោះចេញ នេះពួកធម៌ដែលប្រកបដោយសុខវេទនា។ ពួកធម៌ដែល ប្រកបដោយទុក្ខវេទនា តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ប្រកបដោយទោមនស្ស ២ និងកាយវិញ្ញាណ

ប្រកបដោយទុក្ខ វៀរតែទុក្ខវេទនា ដែលកើតឡើងក្នុងទីនុះចេញ នេះពួកធម៌ដែល
ប្រកបដោយទុក្ខវេទនា។ ពួកធម៌ប្រកបដោយវេទនា មិនជាទុក្ខមិនជាសុខ តើដូចម្តេច។ ចិ
ត្តប្បាទ ប្រកបដោយឧបេក្ខា ៤ ខាងកាមាវចរកុសល ចិត្តប្បាទ ៦ ខាងអកុសល ចិត្តប្បាទ
១០ ខាងវិបាកនៃកាមាវចរកុសល ចិត្តប្បាទ ៦ ខាងវិបាកនៃអកុសល ចិត្តប្បាទ ៦ ខាង
កិរិយា ចតុត្ថជ្ជាន ជារូបារាម ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង អរូបជ្ជាន ៤
ខាងអកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង ចតុត្ថជ្ជាន ជាលោកុត្តរៈ ខាងកុសលផង
ខាងវិបាកផង វៀរតែវេទនាមិនជាទុក្ខមិនជាសុខ ដែលកើតឡើងក្នុងទីនោះចេញ នេះពួក
ធម៌ដែលប្រកបដោយវេទនា មិនជាទុក្ខមិនជាសុខ។ វេទនា ៣ ផង រូបផង និព្វានផង នេះ
ពួកធម៌ ដែលមិនគប្បីពោលថា ប្រកបដោយសុខវេទនាផង ថាប្រកបដោយទុក្ខវេទនាផង
ថាប្រកបដោយវេទនាមិនជាទុក្ខ មិនជាសុខផងទេ។

[៣៨០] ពួកធម៌ជាវិបាក តើដូចម្តេច។ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ នេះពួកធម៌ជាវិបាក។ ពួក
ធម៌មានវិបាកជាធម៌ ជាប្រក្រតីតើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសល ក្នុងភូមិ ៤ នេះពួក
ធម៌មានវិបាកធម៌ជាប្រក្រតី។ ពួកធម៌មិនមែនវិបាក ទាំងមិនមែនជាធម៌មានវិបាក
ជាប្រក្រតី តើដូចម្តេច។ កិរិយា និងអព្យាក្រឹត ក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌
មិនមែនជាវិបាក ទាំងមិនមែនជាធម៌មានវិបាកជាប្រក្រតី។

[៣៨១] ពួកធម៌មានកម្មប្រកបដោយកិលេស មានតណ្ហាជាដើម កាន់យកហើយ ទាំង
ជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន តើដូចម្តេច។ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ និងរូបដែលជាកម្មស្សកតត្តា
នេះពួកធម៌មានកម្មប្រកបដោយកិលេស មានតណ្ហាជាដើមកាន់យកហើយ ទាំងជា
ប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន។ ពួកធម៌មិនមានកម្មប្រកបដោយកិលេស មានតណ្ហាជាដើមកាន់
យកហើយ តែជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសលក្នុងភូមិ ៣
កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបដែលមិនមែនជាកម្មស្សកតត្តា នេះពួកធម៌មិន
មានកម្មប្រកបដោយកិលេស មានតណ្ហាជាដើមកាន់យកហើយ តែជាប្រយោជន៍ដល់
ឧបាទាន។ ពួកធម៌មិនមានកម្មប្រកបដោយកិលេស មានតណ្ហាជាដើមកាន់យកហើយ ទាំង
មិនជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤
ផង និព្វានផង នេះពួកធម៌មិនមានកម្មប្រកបដោយកិលេស មានតណ្ហាជាដើម កាន់យក
ហើយ ទាំងមិនជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន។

[៣៨២] ពួកធម៌ដែលសៅហ្មង ទាំងគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង តើដូចម្តេច។ អកុសលចិត្ត
ប្បាទ ១២ នេះពួកធម៌ដែលសៅហ្មង ទាំងគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង។ ពួកធម៌ដែលមិនសៅហ្មង
តែគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង តើដូចម្តេច។ កុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយានិង

អព្យាក្រឹត ក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ដែលមិនសៅហ្មង តែគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង។ ពួកធម៌ដែលមិនសៅហ្មង ទាំងមិនគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះពួកធម៌ដែលមិនសៅហ្មង ទាំងមិនគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង។

[៣៨៣] ពួកធម៌ប្រកបដោយវិតក្កៈ ទាំងប្រកបដោយវិចារៈ តើដូចម្តេច។ កាមាវចរកុសល និងអកុសល ចិត្តប្បាទ ១១ ខាងវិបាកនៃកាមាវចរកុសល ចិត្តប្បាទ ២ ខាងវិបាកនៃអកុសល ចិត្តប្បាទ ១១ ខាងកិរិយា បឋមជ្ឈានជាវុចារវចរ ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង បឋមជ្ឈានជាលោកុត្តរៈ ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង វៀរតែវិតក្កៈ វិចារៈ ដែលកើតឡើងក្នុងទីនោះចេញ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយវិតក្កៈ ទាំងប្រកបដោយវិចារៈ។ ពួកធម៌មិនមានវិតក្កៈ មានត្រឹមតែវិចារៈ តើដូចម្តេច។ ទុតិយជ្ឈាន ក្នុងវុចារវចរបញ្ចកន័យ ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង ទុតិយជ្ឈាន ក្នុងលោកុត្តរបញ្ចកន័យ ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង វៀរតែវិចារៈដែលកើតឡើងក្នុងទីនោះចេញ នេះពួកធម៌មិនមានវិតក្កៈ មានត្រឹមតែវិចារៈ។ ពួកធម៌មិនមានវិតក្កៈ ទាំងមិនមានវិចារៈ តើដូចម្តេច។ បញ្ចវិញ្ញាណ ២ វុចារវចរតិកតិកជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង អរូបជ្ឈាន ៤ ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង លោកុត្តរតិកតិកជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង វិចារៈដែលកើតក្នុងទុតិយជ្ឈាន ជាបញ្ចកន័យផង រូបផង និព្វានផង នេះពួកធម៌មិនមានវិតក្កៈ ទាំងមិនមានវិចារៈ។ វិចារៈដែលកើតជាមួយនឹងវិតក្កៈ មិនត្រូវពោលថា ប្រកបដោយវិតក្កៈ ទាំងប្រកបដោយវិចារៈផង ថាមិនមានវិតក្កៈ មានត្រឹមវិចារៈផង ថាមិនមានវិតក្កៈ ទាំងមិនមានវិចារៈផងទេ។

[៣៨៤] ពួកធម៌ប្រកបដោយបិតិ តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ប្រកបដោយសោមនស្ស ៤ ខាងកាមាវចរកុសល ចិត្តប្បាទ ៤ ខាងអកុសល ចិត្តប្បាទ ៥ ខាងវិបាកនៃកាមាវចរកុសល ចិត្តប្បាទ ៥ ខាងកិរិយា វុចារវចរទុកតិកជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង លោកុត្តរទុកជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង វៀរតែបិតិ ដែលកើតឡើងក្នុងទីនោះចេញ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយបិតិ។ ពួកធម៌ប្រកបដោយសុខៈ តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ប្រកបដោយសោមនស្ស ៤ ខាងកាមាវចរកុសល ចិត្តប្បាទ ៤ ខាងអកុសល ចិត្តប្បាទ ៦ ខាងវិបាកនៃកាមាវចរកុសល ចិត្តប្បាទ ៥ ខាងកិរិយា វុចារវចរតិកចតុក្កជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង លោកុត្តរតិកចតុក្កជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង វៀរតែសុខៈដែលកើតឡើងក្នុងទីនោះចេញ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយសុខៈ។ ពួកធម៌ប្រកបដោយឧបេក្ខា តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ប្រកបដោយឧបេក្ខា ៤ ខាងកាមាវចរកុសល

ចិត្តប្បាទ ៦ ខាងអកុសល ចិត្តប្បាទ ១០ ខាងវិបាក នៃកាមាវចរកុសល ចិត្តប្បាទ ៦ ខាង វិបាកនៃអកុសល ចិត្តប្បាទ ៦ ខាងកិរិយា ចតុត្ថជ្ជាន ជាប្រការចរ ខាងកុសលផង ខាង វិបាកផង ខាងកិរិយាផង អរូបជ្ជាន ៤ ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង ចតុត្ថជ្ជាន ជាលោកុត្តរៈ ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង វៀរតែឧបេក្ខា ដែលកើតឡើង ក្នុង ទីនុះចេញ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយឧបេក្ខា បីតិ មិនប្រកបដោយបីតិ ប្រកបតែដោយសុខៈ មិនប្រកបដោយឧបេក្ខាទេ សុខៈ មិនប្រកបដោយសុខៈ ប្រកបដោយបីតិ មិនប្រកបដោយ ឧបេក្ខា ក៏មាន មិនគប្បីពោលថា ប្រកបដោយបីតិក៏មាន។ ចិត្តប្បាទ ២ ប្រកបដោយ ទោមនស្ស កាយវិញ្ញាណប្រកបដោយទុក្ខ និងឧបេក្ខាវេទនាផង រូបផង និព្វានផង នេះពួក ធម៌មិនត្រូវពោលថា ប្រកបដោយបីតិផង ថាប្រកបដោយសុខៈផង ថាប្រកបដោយឧបេក្ខា ផងឡើយ។

[៣៨៥] ពួកធម៌ត្រូវលះដោយទស្សនៈ (សោតាបត្តិមគ្គ) តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រកបដោយទិដ្ឋិ និងចិត្តប្បាទប្រកបដោយវិចិកិច្ចា នេះពួកធម៌ដែលត្រូវលះដោយទស្សនៈ។ ពួកធម៌ត្រូវលះដោយភាវនា តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទប្រកបដោយឧទ្ធច្នៈ នេះពួកធម៌ត្រូវ លះ ដោយភាវនា។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រាសចាកទិដ្ឋិ តែប្រកបដោយលោភៈ និងចិត្តប្បាទ ២ ប្រកបដោយទោមនស្ស នេះពួកធម៌ត្រូវលះដោយទស្សនៈ ក៏មាន ត្រូវលះដោយភាវនាក៏មាន។ ពួកធម៌ដែលមិនត្រូវលះដោយទស្សនៈ ទាំងមិនត្រូវលះដោយភាវនា តើដូចម្តេច។ កុសលក្នុង ភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹត ក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌មិន ត្រូវលះដោយទស្សនៈ ទាំងមិនត្រូវលះដោយភាវនា។

[៣៨៦] ពួកធម៌មានហេតុត្រូវលះដោយទស្សនៈ តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រកបដោយទិដ្ឋិ និងចិត្តប្បាទប្រកបដោយវិចិកិច្ចា វៀរតែមោហៈដែលកើតឡើងក្នុងទីនុះ ចេញ នេះពួកធម៌មានហេតុត្រូវលះដោយទស្សនៈ។ ពួកធម៌មានហេតុត្រូវលះដោយភាវនា តើ ដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទប្រកបដោយឧទ្ធច្នៈ វៀរតែមោហៈ ដែលកើតឡើងក្នុងទីនុះចេញ នេះពួក ធម៌មានហេតុត្រូវលះដោយភាវនា។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រាសចាកទិដ្ឋិ តែប្រកបដោយលោភៈ និង ចិត្តប្បាទ ២ ប្រកបដោយទោមនស្ស នេះពួកធម៌មានហេតុត្រូវលះដោយទស្សនៈក៏មាន មានហេតុត្រូវលះដោយភាវនាក៏មាន។ ពួកធម៌មានហេតុមិនត្រូវលះដោយទស្សនៈ ទាំងមិន ត្រូវលះដោយភាវនា តើដូចម្តេច។ មោហៈប្រកបដោយវិចិកិច្ចា មោហៈប្រកបដោយ ឧទ្ធច្នៈ កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹត ក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួក ធម៌ មានហេតុមិនត្រូវលះដោយទស្សនៈ ទាំងមិនត្រូវលះដោយភាវនា។

[៣៨៧] ពួកធម៌ដល់នូវការសន្សំកពូនឡើង តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសល ក្នុង ភូមិ ៣ នេះពួកធម៌ដល់នូវការសន្សំកពូនឡើង។ ពួកធម៌មិនដល់នូវការសន្សំកពូនឡើង តើ ដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈ នេះពួកធម៌មិនដល់នូវការសន្សំកពូនឡើង។ ពួកធម៌ មិនមែនដល់នូវការសន្សំកពូនឡើង ទាំងមិនមែនមិនដល់នូវការសន្សំកពូនឡើង តើ ដូចម្តេច។ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹត ក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌ មិនមែនដល់នូវការសន្សំកពូនឡើង ទាំងមិនមែនមិនដល់នូវការសន្សំកពូនឡើង។

[៣៨៨] ពួកធម៌ជារបស់សេក្ខបុគ្គល តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញ ផល ៣ ខាងក្រោមផង នេះពួកធម៌ជារបស់សេក្ខបុគ្គល។ ពួកធម៌ជារបស់អសេក្ខបុគ្គល តើ ដូចម្តេច។ អរហត្តផលខាងលើ នេះពួកធម៌ជារបស់អសេក្ខបុគ្គល ពួកធម៌មិនមែនជារបស់ សេក្ខបុគ្គល ទាំងមិនមែនជារបស់អសេក្ខបុគ្គល តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌មិនមែន ជារបស់សេក្ខបុគ្គល ទាំងមិនមែនជារបស់អសេក្ខបុគ្គល។

[៣៨៩] ពួកធម៌មានសភាពតូចឆ្មារ តើដូចម្តេច។ កាមាវចរកុសល និងអកុសល វិបាក ទាំងអស់នៃកាមាវចរ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតជាកាមាវចរ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ មានសភាពតូចឆ្មារ ពួកធម៌ដល់នូវសភាពធំ តើដូចម្តេច។ រូបាវចរ អរូបាវចរ កុសល និង អព្យាក្រឹត នេះពួកធម៌ដល់នូវសភាពធំ។ ពួកធម៌ប្រមាណមិនបាន តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជា អបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះពួកធម៌ប្រមាណមិនបាន។

[៣៩០] ពួកធម៌មានអារម្មណ៍តូចឆ្មារ តើដូចម្តេច។ វិបាកទាំងអស់នៃកាមាវចរ កិរិយា មនោធាតុ និងមនោវិញ្ញាណធាតុ ជាកិរិយាហេតុកៈ ប្រកបដោយសោមនស្ស នេះពួកធម៌ មានអារម្មណ៍តូចឆ្មារ។ ពួកធម៌មានអារម្មណ៍ដល់នូវសភាពធំ តើដូចម្តេច។ វិញ្ញាណញ្ចា យតនៈ និងនេវសញ្ញានាសញ្ញាយតនៈ នេះពួកធម៌មានអារម្មណ៍ដល់នូវសភាពធំ។ ពួកធម៌ មានអារម្មណ៍ប្រមាណមិនបាន តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង នេះពួកធម៌មានអារម្មណ៍ប្រមាណមិនបាន។ ចិត្តប្បាទ ៤ ជាញ្ញាណវិប្បយុត្តខាងកាមាវចរ កុសល ចិត្តប្បាទ ៤ ជាញ្ញាណវិប្បយុត្តខាងកិរិយា និងអកុសលទាំងអស់ នេះពួកធម៌មាន អារម្មណ៍តូចឆ្មារក៏មាន មានអារម្មណ៍ដល់នូវសភាពធំ តែមិនមែនមានអារម្មណ៍ប្រមាណ មិនបានទេ ក៏មាន មិនគប្បីពោលថា មានអារម្មណ៍តូចឆ្មារផង ថាមានអារម្មណ៍ដល់នូវ សភាពធំផងក៏មាន។ ចិត្តប្បាទ ៤ ជាញ្ញាណសម្បយុត្ត ខាងកាមាវចរកុសល ចិត្តប្បាទ ៤ ជា ញ្ញាណសម្បយុត្តខាងកិរិយា រូបាវចរចតុត្ថជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងកិរិយាផង និង មនោវិញ្ញាណធាតុ ជាកិរិយា ហេតុកៈ ប្រកបដោយឧបេក្ខា នេះពួកធម៌មានអារម្មណ៍តូចឆ្មារ

ក៏មាន មានអារម្មណ៍ដល់នូវសភាពធំក៏មាន មានអារម្មណ៍ប្រមាណមិនបានក៏មាន មិនគប្បី
ពោលថា មានអារម្មណ៍តូចឆ្មារផង ថាមានអារម្មណ៍ដល់នូវសភាពធំផង ថាមានអារម្មណ៍
ប្រមាណមិនបានផងក៏មាន។ រូបាវចរតិកចតុក្កជ្ជាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាង
កិរិយាផង វិបាកនៃចតុក្កជ្ជាន អាកាសានញ្ជាយតនៈ អភិញ្ញញ្ជាយតនៈ នេះពួកធម៌មិន
គប្បីពោលថា មានអារម្មណ៍តូចឆ្មារផង ថាមានអារម្មណ៍ដល់នូវសភាពធំផង ថាមាន
អារម្មណ៍ប្រមាណមិនបានផងឡើយ។ ឯរូប និងនិព្វាន មិនមែនមានអារម្មណ៍ទេ។

[៣៩១] ពួកធម៌ដ៏ថោកទាប តើដូចម្តេច។ អកុសលចិត្តប្បាទ ១២ នេះពួកធម៌ដ៏
ថោកទាប។ ពួកធម៌ជាកណ្តាល តើដូចម្តេច។ កុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា
និងអព្យាក្រឹត ក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ជាកណ្តាល។ ពួកធម៌ដ៏ឧត្តម តើ
ដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះពួកធម៌ដ៏ឧត្តម។

[៣៩២] ពួកធម៌មានសភាពខុស និងទៀង តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រកបដោយ
ទិដ្ឋិ ចិត្តប្បាទ ២ ប្រកបដោយទោមនស្ស នេះពួកធម៌មានសភាពខុស និងទៀងក៏មាន មិន
ទៀងក៏មាន ពួកធម៌មានសភាពត្រូវ និងទៀង តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈ នេះ
ពួកធម៌ មានសភាពត្រូវ និងទៀង។ ពួកធម៌មិនទៀង តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រាសចាក
ទិដ្ឋិ តែប្រកបដោយលោភៈ ចិត្តប្បាទប្រកបដោយវិចិកិច្ចា ចិត្តប្បាទប្រកបដោយឧទ្ធច្នៈ
កុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹត ក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះ
ពួកធម៌មិនទៀង។

[៣៩៣] ពួកធម៌មានមគ្គជាអារម្មណ៍ តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៤ ជាញ្ញាណសម្បយុត្ត
ខាងកាមាវចរកុសល ចិត្តប្បាទ ៤ ជាញ្ញាណសម្បយុត្ត ខាងកិរិយា នេះពួកធម៌មានមគ្គជា
អារម្មណ៍ តែមិនមែនមានមគ្គជាហេតុក៏មាន មានមគ្គជាអធិបតីក៏មាន មិនគប្បីពោលថា
មានមគ្គជាអារម្មណ៍ផង ថាមានមគ្គជាអធិបតីផងក៏មាន។ អរិយមគ្គ ៤ មិនមែនមានមគ្គ
ជាអារម្មណ៍ តែមានមគ្គជាហេតុ មានមគ្គជាអធិបតីក៏មាន មិនគប្បីពោលថា មានមគ្គជា
អធិបតីក៏មាន។ រូបាវចរចតុក្កជ្ជាន ខាងកុសលផង ខាងកិរិយាផង និងមនោវិញ្ញាណធាតុ
ជាកិរិយាហេតុកៈ ប្រកបដោយឧបេក្ខា នេះពួកធម៌មានមគ្គជាអារម្មណ៍ តែមិនមែនមាន
មគ្គជាហេតុ មិនមែនមានមគ្គជាអធិបតីក៏មាន មិនគប្បីពោលថា មានមគ្គជាអារម្មណ៍ក៏
មាន។ ចិត្តប្បាទ ៤ ជាញ្ញាណវិប្បយុត្តខាងកាមាវចរកុសល អកុសលទាំងអស់ វិបាកទាំងអស់
នៃកាមាវចរ ចិត្តប្បាទ ៦ ខាងកិរិយា រូបាវចរតិកចតុក្កជ្ជាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង
ខាងកិរិយាផង វិបាកនៃចតុក្កជ្ជាន អរូបជ្ជាន ៤ ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាង
កិរិយាផង និងសាមញ្ញផល ៤ នេះពួកធម៌មិនគប្បីពោលថា មានមគ្គជាអារម្មណ៍ផង ថា

មានមគ្គជាហេតុផង ថាមានមគ្គជាអធិបតីផងឡើយ។ ឯរូប និងនិព្វាន មិនមែនមាន អារម្មណ៍ទេ។

[៣៩៤] ពួកធម៌ដែលកើតឡើងហើយ តើដូចម្តេច។ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ និងរូបជាកម្មស្ស កតត្តា នេះពួកធម៌ដែលកើតឡើងហើយក៏មាន ដែលប្រុងនឹងកើតឡើង តែមិនគប្បីពោល ថា មិនទាន់កើតឡើងក៏មាន។ កុសល និងអកុសលក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបដែលមិនមែនជាកម្មស្សកតត្តា នេះពួកធម៌កើតឡើងហើយក៏មាន មិនទាន់ កើតឡើង តែមិនគប្បីពោលថា ប្រុងនឹងកើតឡើងហើយ ក៏មាន។ ឯនិព្វាន មិនគប្បីពោល ថា កើតឡើងហើយផង ថាមិនទាន់កើតឡើងផង ថាប្រុងនឹងកើតឡើងផងឡើយ។

[៣៩៥] វៀរតែនិព្វានចេញ ពួកធម៌ទាំងអស់ ជាអតីតក៏មាន ជាអនាគតក៏មាន ជា បច្ចុប្បន្នក៏មាន។ ឯនិព្វាន មិនគប្បីពោលថា ជាអតីតផង ថាជាអនាគតផង ថាជា បច្ចុប្បន្នផងឡើយ។

[៣៩៦] ពួកធម៌មានអារម្មណ៍ជាអតីត តើដូចម្តេច។ វិញ្ញាណញាយតនៈ និងនេវសញ្ញា នាសញ្ញាយតនៈ នេះពួកធម៌មានអារម្មណ៍ជាអតីត។ ពួកធម៌អស់ការប្រកប មានអារម្មណ៍ជា អនាគត មិនមានទេ។ ពួកធម៌មានអារម្មណ៍ជាបច្ចុប្បន្ន។ តើដូចម្តេច។ បញ្ចវិញ្ញាណ ២ និង មនោធាតុ ៣ នេះពួកធម៌មានអារម្មណ៍ជាបច្ចុប្បន្ន។ ចិត្តប្បាទ ១០ ខាងវិបាកនៃកាមាវចរ កុសល មនោវិញ្ញាណធាតុ ប្រកបដោយឧបេក្ខា ខាងវិបាកនៃអកុសល និងមនោវិញ្ញាណធាតុ ជាកិរិយាហេតុកៈ ប្រកបដោយសោមនស្ស នេះពួកធម៌មានអារម្មណ៍ជាអតីតក៏មាន មាន អារម្មណ៍ជាអនាគតក៏មាន មានអារម្មណ៍ជាបច្ចុប្បន្នក៏មាន។ កាមាវចរកុសល អកុសល និង ចិត្តប្បាទ ៩ ខាងកិរិយា រូបាវចរចតុត្ថជ្ជាន ខាងកុសលផង ខាងកិរិយាផង នេះពួកធម៌ មានអារម្មណ៍ជាអតីតក៏មាន មានអារម្មណ៍ជាអនាគតក៏មាន មានអារម្មណ៍ជាបច្ចុប្បន្នក៏ មាន មិនគប្បីពោលថា មានអារម្មណ៍ជាអតីតផង ថាមានអារម្មណ៍ជាអនាគតផង ថាមាន អារម្មណ៍ជាបច្ចុប្បន្នផងក៏មាន។ រូបាវចរតិកចតុត្ថជ្ជាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង វិបាកនៃចតុត្ថជ្ជាន អាកាសានញាយតនៈ អាកិញ្ញញាយតនៈ មគ្គ ៤ ជាអប រិយាបន្តៈ និងសាមញ្ញផល ៤ នេះពួកធម៌មិនគប្បីពោលថា មានអារម្មណ៍ជាអតីតផង ថា មានអារម្មណ៍ជាអនាគតផង ថាមានអារម្មណ៍ជាបច្ចុប្បន្នផងឡើយ។ ឯរូប និងនិព្វាន មិនមែនមានអារម្មណ៍ទេ។

[៣៩៧] វៀរលែងតែរូប ដែលមិនជាប់ដោយឥន្ទ្រិយ និងនិព្វានចេញ ពួកធម៌ទាំងអស់ ជាខាងក្នុងក៏មាន ជាខាងក្រៅក៏មាន ជាខាងក្នុង និងខាងក្រៅក៏មាន។ ឯរូបដែលមិន ជាប់ដោយឥន្ទ្រិយ និងនិព្វាន ទុកជាខាងក្រៅ។

[៣៩៨] ពួកធម៌មានអារម្មណ៍ខាងក្នុង តើដូចម្តេច។ វិញ្ញាណញាយតនៈ និងនេវសញ្ញា នាសញ្ញាយតនៈ នេះពួកធម៌មានអារម្មណ៍ខាងក្នុង។ ពួកធម៌មានអារម្មណ៍ខាងក្រៅ តើ ដូចម្តេច។ រូបាវចរតិកចតុក្កជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង វិបាកនៃ ចតុក្កជ្ឈាន អាកាសានញាយតនៈ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈ និងសាមញ្ញផល ៤ នេះពួកធម៌ មានអារម្មណ៍ខាងក្រៅ។ វៀរតែរូបចេញ ពួកធម៌ជាកុសល អកុសល និងអព្យាក្រឹត ជា កាមាវចរទាំងអស់ រូបាវចរចតុក្កជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងកិរិយាផង នេះពួកធម៌មាន អារម្មណ៍ខាងក្នុងក៏មាន មានអារម្មណ៍ខាងក្រៅក៏មាន មានអារម្មណ៍ខាងក្នុង និងខាងក្រៅ ក៏មាន អាកិញ្ញញាយតនៈ មិនគប្បីពោលថា មានអារម្មណ៍ខាងក្នុងផង ថាមានអារម្មណ៍ ខាងក្រៅផង ថា មានអារម្មណ៍ខាងក្នុង និងខាងក្រៅផងឡើយ។ ឯរូប និងនិព្វាន មិនមែនមានអារម្មណ៍ទេ។

[៣៩៩] ពួកធម៌ប្រកបដោយការឃើញ ទាំងប្រកបដោយការប៉ះពាល់ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយការឃើញ ទាំងប្រកបដោយការប៉ះពាល់។ ពួកធម៌ មិន ប្រកបដោយការឃើញ តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ ហេ។ ផោដ្ឋព្វា យតនៈ នេះពួកធម៌មិនប្រកបដោយការឃើញ តែប្រកបដោយការប៉ះពាល់។ ពួកធម៌មិន ប្រកបដោយការឃើញ ទាំងមិនប្រកបដោយការប៉ះពាល់ តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសល ក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូបជាអនិទស្សនៈ ជាអប្បដិយៈ ដែលរាប់បញ្ចូលក្នុងធម្មាយតនៈ និងនិព្វាន នេះពួកធម៌មិនប្រកបដោយការឃើញ ទាំងមិន ប្រកបដោយការប៉ះពាល់។

ចប់ពួកតិកៈ ។

[៤០០] ពួកធម៌ជាហេតុ តើដូចម្តេច។ កុសលហេតុ ៣ អកុសលហេតុ ៣ អព្យាកតហេតុ ៣ អលោភៈ ជាកុសលហេតុ អទោសៈជាកុសលហេតុ កើតឡើងក្នុងកុសលក្នុងភូមិ ៤ អមោហៈជាកុសលហេតុ ក៏កើតឡើងក្នុងកុសលក្នុងភូមិ ៤ ដែរ វៀរតែចិត្តប្បាទ ៤ ជាញ្ញាណ វិប្បយុត្ត ខាងកាមាវចរកុសលចេញ លោភៈកើតឡើងក្នុងចិត្តប្បាទ ៨ ប្រកបដោយលោភៈ ៦ ទោសៈ កើតឡើងក្នុងចិត្តប្បាទ ២ ប្រកបដោយទោមនស្ស មោហៈ កើតឡើងក្នុងអកុសល ទាំងអស់ អលោភៈជាវិបាកហេតុ អទោសៈ ជាវិបាកហេតុ កើតឡើងក្នុងវិបាកក្នុងភូមិ ៤ វៀរតែចិត្តប្បាទ ជាអហេតុកៈ ខាងវិបាកនៃកាមាវចរចេញ អមោហៈ ជាវិបាកហេតុ កើតឡើងក្នុងវិបាកក្នុងភូមិ ៤ វៀរតែចិត្តប្បាទ ជាអហេតុកៈ ខាងវិបាកនៃកាមាវចរ និង វៀរតែចិត្តប្បាទ ៤ ជាញ្ញាណវិប្បយុត្តចេញ អលោភៈ ជាកិរិយាហេតុ អទោសៈជាកិរិយាហេតុ កើតឡើងក្នុងកិរិយាក្នុងភូមិ ៣ វៀរតែចិត្តប្បាទជាអហេតុកៈ ខាងកាមាវចរកិរិយាចេញ

អមោហៈ ជាភិរិយាហេតុ កើតឡើងក្នុងភិរិយាក្នុងភូមិ ៣ វៀរតែចិត្តប្បាទជាអហេតុកៈ ខាង កាមាវចរភិរិយា និងវៀរតែចិត្តប្បាទ ៤ ជាញាណវិប្បយុត្តចេញ នេះពួកធម៌ជាហេតុ។ ពួកធម៌ មិនមែនជាហេតុ តើដូចម្តេច។ វៀរតែពួកហេតុចេញ កុសល និងអកុសល ក្នុងភូមិ ៤ វិបាក ក្នុងភូមិ ៤ ភិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌មិនមែនជាហេតុ។

[៤០១] ពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ តើដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពីនេះ វៀរតែ មោហៈ ប្រកបដោយវិចិត្រិកិច្ចា ប្រកបដោយឧទ្ធច្នៈចេញ កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ វៀរតែចិត្តប្បាទជាអហេតុកៈ ខាងវិបាក នៃកាមាវចរចេញ ភិរិយា និងអព្យាក្រឹត ក្នុងភូមិ ៣ វៀរតែចិត្តប្បាទ ជាអហេតុកៈ ខាងកាមាវចរភិរិយាចេញ នេះពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹង ហេតុ។ ពួកធម៌មិនប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ តើដូចម្តេច។ មោហៈប្រកបដោយវិចិត្រិកិច្ចា មោហៈប្រកបដោយឧទ្ធច្នៈ បញ្ចវិញ្ញាណ ២ មនោធាតុ ៣ មនោវិញ្ញាណធាតុ ជាអហេតុកៈ ៥ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌មិនប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ។

[៤០២] ពួកធម៌ប្រកបដោយហេតុ តើដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពីនេះ វៀរតែមោហៈ ប្រកបដោយវិចិត្រិកិច្ចា ប្រកបដោយឧទ្ធច្នៈចេញ កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ វៀរតែចិត្ត ប្បាទជាអហេតុកៈខាងវិបាកនៃកាមាវចរចេញ ភិរិយា និងអព្យាក្រឹត ក្នុងភូមិ ៣ វៀរតែចិត្ត ប្បាទជាអហេតុកៈ ខាងកាមាវចរភិរិយាចេញ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយហេតុ។ ពួកធម៌ ប្រាសចាកហេតុ តើដូចម្តេច។ មោហៈប្រកបដោយវិចិត្រិកិច្ចា មោហៈប្រកបដោយឧទ្ធច្នៈ បញ្ច វិញ្ញាណ ២ មនោធាតុ ៣ មនោវិញ្ញាណធាតុជាអហេតុកៈ ៥ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌ ប្រាសចាកហេតុ។

[៤០៣] ពួកធម៌ជាហេតុផង ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុផង តើដូចម្តេច។ ហេតុ ២ ឬ ៣ កើតឡើងជាមួយគ្នាក្នុងធម៌ណា នេះពួកធម៌ជាហេតុផង ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ ផង។ ពួកធម៌គ្រាន់តែប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ តែមិនមែនជាហេតុ តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ វៀរតែចិត្តប្បាទជាអហេតុកៈខាងវិបាកនៃ កាមាវចរចេញ ភិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ វៀរតែចិត្តប្បាទជាអហេតុកៈ ខាងកាមាវចរ ភិរិយាចេញ វៀរតែពួកហេតុដែលកើតឡើងក្នុងទីនុះចេញ នេះពួកធម៌គ្រាន់តែប្រព្រឹត្តទៅ ជាមួយនឹងហេតុ តែមិនមែនជាហេតុ។ ពួកធម៌មិនមានហេតុ មិនគប្បីពោលថា ជាហេតុផង ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុផង ថា គ្រាន់តែប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ តែមិនមែនជាហេតុ ផងឡើយ។

[៤០៤] ពួកធម៌ជាហេតុផង ប្រកបដោយហេតុផង តើដូចម្តេច។ ហេតុ ២ ឬ ៣ កើតឡើងជាមួយគ្នាក្នុងធម៌ណា នេះពួកធម៌ជាហេតុផង ប្រកបដោយហេតុផង។ ពួកធម៌

គ្រាន់តែប្រកបដោយហេតុ តែមិនមែនជាហេតុ តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសល ក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ វៀរតែចិត្តប្បាទជាអហេតុកៈខាងវិបាកនៃកាមាវចរចេញ កិរិយា និង អព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ វៀរតែចិត្តប្បាទជាអហេតុកៈ ខាងកាមាវចរកិរិយាចេញ វៀរតែពួក ហេតុដែលកើតឡើងក្នុងទីនុះចេញ នេះពួកធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយហេតុ តែមិនមែន ជាហេតុ។ ពួកធម៌ប្រាសចាកហេតុ មិនគប្បីពោលថា ជាហេតុផង ប្រកបដោយហេតុផង ថា គ្រាន់តែប្រកបដោយហេតុ តែមិនមែនជាហេតុផងឡើយ។

[៤០៥] ពួកធម៌មិនមែនជាហេតុ តែប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ វៀរតែចិត្តប្បាទជាអហេតុកៈ ខាងវិបាកនៃ កាមាវចរចេញ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ វៀរតែចិត្តប្បាទជាអហេតុកៈ ខាងកាមាវចរ កិរិយាចេញ វៀរតែពួកហេតុ ដែលកើតឡើងក្នុងទីនុះចេញ នេះពួកធម៌មិនមែនជាហេតុ តែ ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ។ ពួកធម៌មិនមែនជាហេតុផង មិនប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុ ផង តើដូចម្តេច។ បញ្ចវិញ្ញាណ ២ មនោធាតុ ៣ មនោវិញ្ញាណធាតុជាអហេតុកៈ ៥ រូប និង និព្វាន នេះពួកធម៌មិនមែនជាហេតុផង មិនប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុផង។ ពួកធម៌ ជាហេតុ មិនគប្បីពោលថា មិនមែនជាហេតុ តែប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុផង ថា មិនមែន ជាហេតុ មិនប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងហេតុកៈផងឡើយ។

[៤០៦] ពួកធម៌ប្រកបដោយបច្ច័យ តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយ បច្ច័យ។ ពួកធម៌មិនមានបច្ច័យ តើដូចម្តេច។ និព្វាន នេះពួកធម៌មិនមានបច្ច័យ។

[៤០៧] ពួកធម៌មានបច្ច័យតាក់តែង តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌មានបច្ច័យ តាក់តែង។ ពួកធម៌មិនមានបច្ច័យតាក់តែង តើដូចម្តេច។ និព្វាន នេះពួកធម៌មិនមាន បច្ច័យតាក់តែង។

[៤០៨] ពួកធម៌ប្រកបដោយការឃើញ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ នេះពួកធម៌ប្រកប ដោយការឃើញ។ ពួកធម៌មិនប្រកបដោយការឃើញ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ ផោដ្ឋព្វា យតនៈ កុសល និងអកុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹត ក្នុងភូមិ ៣ រូបដែលជាអនិទស្សនៈ ជាអប្បដិយៈ រាប់បញ្ចូលក្នុងធម្មាយតនៈ និងនិព្វាន នេះពួកធម៌មិន ប្រកបដោយការឃើញ។

[៤០៩] ពួកធម៌ប្រកបដោយការប៉ះពាល់ តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ ផោដ្ឋព្វា យតនៈ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយការប៉ះពាល់។ ពួកធម៌មិនប្រកបដោយការប៉ះពាល់ តើ

ដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសល ក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូបដែលជាអនិទស្សនៈ ជាអប្បដិយៈ រាប់បញ្ចូលក្នុងធម្មាយតនៈ និងនិព្វាន នេះពួកធម៌ មិនប្រកបដោយការប៉ះពាល់។

[៤១០] ពួកធម៌មានរូប តើដូចម្តេច។ មហាភូតរូប ៤ ផង រូបអាស្រ័យនូវមហាភូតរូប ៤ ផង នេះពួកធម៌មានរូប។ ពួកធម៌មិនមានរូប តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងនិព្វាន នេះពួកធម៌មិនមានរូប។

[៤១១] ពួកធម៌ជាលោកិយ តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុង ភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ជាលោកិយ។ ពួកធម៌ ជាលោកុត្តរ តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះ ពួកធម៌ជាលោកុត្តរ។

[៤១២] ពួកធម៌ទាំងអស់ គប្បីដឹងច្បាស់ដោយវិញ្ញាណនីមួយ មិនគប្បីដឹងច្បាស់ដោយ វិញ្ញាណនីមួយ។

[៤១៣] ពួកធម៌ជាអាសវៈ តើដូចម្តេច។ អាសវៈ ៤ គឺ កាមាសវៈ ភវាសវៈ ទិដ្ឋាសវៈ អវិជ្ជា សវៈ ឯកាមាសវៈ តែងកើតក្នុងចិត្តប្បាទ ៨ ដែលប្រកបដោយលោភៈ ភវាសវៈ តែងកើតក្នុង ចិត្តប្បាទ ៤ ដែលប្រាសចាកទិដ្ឋិ តែប្រកបដោយលោភៈ ទិដ្ឋាសវៈ តែងកើតក្នុងចិត្តប្បាទ ៤ ដែលប្រកបដោយទិដ្ឋិ អវិជ្ជាសវៈ តែងកើតក្នុងអកុសលទាំងអស់ នេះពួកធម៌ជាអាសវៈ។ ពួកធម៌មិនមែនជាអាសវៈ តើដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពីនេះ វៀរតែអាសវៈចេញ កុសលក្នុង ភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌ មិនមែនជាអាសវៈ។

[៤១៤] ពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈ តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសលក្នុង ភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈ។ ពួកធម៌មិនប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈ តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះពួកធម៌មិនប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹង អាសវៈ។

[៤១៥] ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ២ ប្រកបដោយទោមនស្ស អកុសលក្រៅពីនេះ វៀរតែមោហៈដែលកើតឡើងក្នុងទីនុ៎ះ ទាំងវៀរតែមោហៈប្រកបដោយ វិចិកិត្តា ប្រកបដោយឧទ្ធច្នៈចេញ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ។ ពួកធម៌ប្រាសចាក អាសវៈ តើដូចម្តេច។ មោហៈដែលកើតក្នុងចិត្តប្បាទ ២ ប្រកបដោយទោមនស្ស មោហៈ

ប្រកបដោយវិចិត្រភាព មោហៈប្រកបដោយឧទ្ធច្ចៈ កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌ប្រាសចាកអាសវៈ។

[៤១៦] ពួកធម៌ជាអាសវៈផង ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈផង តើដូចម្តេច។ អាសវៈ ទាំងនោះឯង ជាអាសវៈផង ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈផង។ ពួកធម៌គ្រាន់តែប្រព្រឹត្តទៅ ជាមួយនឹងអាសវៈ តែមិនមែនជាអាសវៈ តើដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពីនេះ វៀរតែអាសវៈ ចេញ កុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌គ្រាន់តែប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈ តែមិនមែនជាអាសវៈ។ ពួកធម៌មិន ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈ មិនគប្បីពោលថា ជាអាសវៈផង ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈ ផង ថា គ្រាន់តែប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈ តែមិនមែនជាអាសវៈផងឡើយ។

[៤១៧] ពួកធម៌ជាអាសវៈផង ប្រកបដោយអាសវៈផង តើដូចម្តេច។ អាសវៈ ២ ឬ ៣ កើតឡើងជាមួយគ្នាក្នុងធម៌ណា នេះពួកធម៌ជាអាសវៈផង ប្រកបដោយអាសវៈផង។ ពួក ធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយអាសវៈ តែមិនមែនជាអាសវៈ តើដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពីនេះ វៀរតែអាសវៈចេញ នេះពួកធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយអាសវៈ តែមិនមែនជាអាសវៈ។ ពួកធម៌ ប្រាសចាកអាសវៈ មិនគប្បីពោលថា ជាអាសវៈផង ប្រកបដោយអាសវៈផង ថា គ្រាន់តែ ប្រកបដោយអាសវៈ តែមិនមែនជាអាសវៈផងឡើយ។

[៤១៨] ពួកធម៌ប្រាសចាកអាសវៈ តែប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈ តើដូចម្តេច។ មោហៈ កើតឡើងក្នុងចិត្តប្លាទ ២ ប្រកបដោយទោមនស្ស មោហៈប្រកបដោយវិចិត្រភាព មោហៈប្រកបដោយឧទ្ធច្ចៈ កុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុង ភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ប្រាសចាកអាសវៈ តែប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈ។ ពួកធម៌ប្រាសចាកអាសវៈផង មិនប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈផង តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជា អបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះពួកធម៌ប្រាសចាកអាសវៈផង មិន ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈផង។ ពួកធម៌ប្រកបដោយអាសវៈ មិនគប្បីពោលថា ប្រាសចាក អាសវៈ តែប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងអាសវៈផង ថា ប្រាសចាកអាសវៈផង មិនប្រព្រឹត្តទៅ ជាមួយនឹងអាសវៈផងឡើយ។

[៤១៩] ពួកធម៌ជាសញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ សញ្ញាជនៈ ១០ យ៉ាង គឺ កាមរាគ សញ្ញាជនៈ បដិយសញ្ញាជនៈ មានសញ្ញាជនៈ ទិដ្ឋិសញ្ញាជនៈ វិចិត្រភាពសញ្ញាជនៈ សីលពូក បរាមាសសញ្ញាជនៈ ភវរាគសញ្ញាជនៈ ឥស្សាសញ្ញាជនៈ មច្ឆរិយសញ្ញាជនៈ អវិជ្ជាសញ្ញាជនៈ ឯកាមរាគសញ្ញាជនៈ តែងកើតក្នុងចិត្តប្លាទ ៨ ដែលប្រកបដោយលោភៈ បដិយសញ្ញាជនៈ តែងកើតក្នុងចិត្តប្លាទ ២ ដែលប្រកបដោយទោមនស្ស មានសញ្ញាជនៈ តែងកើតក្នុងចិត្ត

ប្បទ ៤ ដែលប្រកបដោយលោកៈ ទិដ្ឋិសញ្ញាជនៈ តែងកើតក្នុងចិត្តប្បទ ៤ ដែលប្រកបដោយទិដ្ឋិ វិចិត្តសញ្ញាជនៈ តែងកើតក្នុងចិត្តប្បទ ដែលប្រកបដោយ វិចិត្ត សីលព្វគបរាមាសសញ្ញាជនៈ តែងកើតក្នុងចិត្តប្បទ ៤ ដែលប្រកបដោយទិដ្ឋិ ភវ រាគសញ្ញាជនៈ តែងកើតក្នុងចិត្តប្បទ ៤ ដែលប្រកបដោយលោកៈ ឥស្សា សញ្ញាជនៈ និងមច្ឆរិយសញ្ញាជនៈ តែងកើតក្នុងចិត្តប្បទ ២ ដែលប្រកបដោយទោមនស្ស អវិជ្ជាសញ្ញាជនៈ តែងកើតក្នុងអកុសលទាំងអស់ នេះពួកធម៌ជាសញ្ញាជនៈ។ ពួកធម៌ មិនមែនជាសញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពីនេះ វៀរតែសញ្ញាជនៈចេញ កុសលក្នុង ភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌ មិនមែនជាសញ្ញាជនៈ។

[៤២០] ពួកធម៌ជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសល ក្នុង ភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ជា ប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ។ ពួកធម៌មិនមែនជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះពួកធម៌មិនមែនជាប្រយោជន៍ ដល់សញ្ញាជនៈ។

[៤២១] ពួកធម៌ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពីនេះ វៀរតែ មោហៈប្រកបដោយឧទ្ធច្នៈចេញ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈ។ ពួកធម៌ប្រកបដោយ សញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ មោហៈប្រកបដោយឧទ្ធច្នៈ កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈ។

[៤២២] ពួកធម៌ជាសញ្ញាជនៈផង ជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈផង តើដូចម្តេច។ សញ្ញាជនៈទាំងនោះឯង ជាសញ្ញាជនៈផង ជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈផង។ ពួកធម៌ គ្រាន់តែជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ តែមិនមែនជាសញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ អកុសល ក្រៅពីនេះ វៀរតែសញ្ញាជនៈចេញ កុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹត ក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌គ្រាន់តែជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ តែមិនមែន ជាសញ្ញាជនៈ។ ពួកធម៌មិនមែនជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ មិនគប្បីពោលថា ជា សញ្ញាជនៈផង ជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈផង ថា គ្រាន់តែជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ តែមិនមែនជាសញ្ញាជនៈផងឡើយ។

[៤២៣] ពួកធម៌ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង តើដូចម្តេច។ សញ្ញាជនៈ ២ ឬ ៣ កើតក្នុងទីជាមួយគ្នា ក្នុងធម៌ណា នេះពួកធម៌ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង។ ពួកធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយសញ្ញាជនៈ តែមិនមែនជា

សញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពីនេះ វៀរតែពួកសញ្ញាជនៈចេញ នេះពួកធម៌ គ្រាន់តែប្រកបដោយសញ្ញាជនៈ តែមិនមែនជាសញ្ញាជនៈ។ ពួកធម៌ប្រាសចាកសញ្ញាជនៈ មិនគប្បីពោលថា ជាសញ្ញាជនៈផង ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈផង ថា គ្រាន់តែប្រកបដោយ សញ្ញាជនៈ តែមិនមែនជាសញ្ញាជនៈផងឡើយ។

[៤២៤] ពួកធម៌ប្រាសចាកសញ្ញាជនៈ តែជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ តើដូចម្តេច។ មោហៈប្រកបដោយឧទ្ធច្ចៈ កុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹត ក្នុង ភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ប្រាសចាកសញ្ញាជនៈ តែជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈ។ ពួកធម៌ប្រាសចាកសញ្ញាជនៈផង មិនជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈផង តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះពួកធម៌ប្រាសចាកសញ្ញាជនៈផង មិនជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈផង។ ពួកធម៌ប្រកបដោយសញ្ញាជនៈ មិនគប្បីពោលថា ប្រាសចាកសញ្ញាជនៈ តែជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈផង ថាប្រាសចាកសញ្ញាជនៈផង មិនជាប្រយោជន៍ដល់សញ្ញាជនៈផងឡើយ។

[៤២៥] ពួកធម៌ជាគន្លុះ (ធម៌ដោតក្រុងសត្វទុកក្នុងវដ្តៈ) តើដូចម្តេច។ គន្លុះ ៤ គឺ អភិជ្ឈាកាយគន្លុះ ព្យាបាទកាយគន្លុះ សីលព្វតបរាមាសកាយគន្លុះ ឥទ្ធិសច្ចាភិវិសេស កាយគន្លុះ ឯអភិជ្ឈាកាយគន្លុះ តែងកើតក្នុងចិត្តប្បាទ ៤ ដែលប្រកបដោយលោភៈ ព្យាបាទ កាយគន្លុះ តែងកើតក្នុងចិត្តប្បាទ ២ ដែលប្រកបដោយទោមនស្ស សីលព្វតបរាមាស កាយគន្លុះ និងឥទ្ធិសច្ចាភិវិសេសកាយគន្លុះ តែងកើតក្នុងចិត្តប្បាទ ៤ ដែលប្រកបដោយទិដ្ឋិ នេះពួកធម៌ជាគន្លុះ។ ពួកធម៌មិនមែនជាគន្លុះ តើដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពីនេះ វៀរតែពួក គន្លុះចេញ កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និង និព្វាន នេះពួកធម៌មិនមែនជាគន្លុះ។

[៤២៦] ពួកធម៌ដែលគន្លុះគប្បីដោតក្រុង តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ដែល គន្លុះគប្បីដោតក្រុង។ ពួកធម៌ដែលគន្លុះមិនគប្បីដោតក្រុង តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយា បន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះពួកធម៌ដែលគន្លុះមិនគប្បីដោតក្រុង។

[៤២៧] ពួកធម៌ប្រកបដោយគន្លុះ តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រកបដោយទិដ្ឋិ ចិត្តប្បា ទ ៤ ប្រាសចាកទិដ្ឋិ តែប្រកបដោយលោភៈ វៀរតែលោភៈដែលកើតឡើងក្នុងទីនុះចេញ ចិត្ត ប្បាទ ២ ប្រកបដោយទោមនស្ស វៀរតែបដិយៈដែលកើតឡើងក្នុងទីនុះចេញ នេះពួកធម៌ ប្រកបដោយគន្លុះ។ ពួកធម៌ប្រាសចាកគន្លុះ តើដូចម្តេច។ លោភៈកើតក្នុងចិត្តប្បាទ ៤ ដែល ប្រាសចាកទិដ្ឋិ តែប្រកបដោយលោភៈ បដិយៈកើតក្នុងចិត្តប្បាទ ២ ប្រកបដោយទោមនស្ស

ចិត្តប្បាទប្រកបដោយវិចិត្រចិត្ត ចិត្តប្បាទប្រកបដោយឧទ្ធច្ចៈ កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុង ភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌ប្រាសចាកគន្លុះ។

[៤២៨] ពួកធម៌ជាគន្លុះផង ដែលគន្លុះគប្បីដោតក្រុងផង តើដូចម្តេច។ គន្លុះ ទាំងនោះឯង ជាគន្លុះផង ដែលគន្លុះគប្បីដោតក្រុងផង។ ពួកធម៌ដែលគន្លុះគប្បីដោតក្រុង តែមិនមែនជាគន្លុះ តើដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពីនេះ រៀបតែពួកគន្លុះចេញ កុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ដែល គន្លុះគប្បីដោតក្រុង តែមិនមែនជាគន្លុះ។ ពួកធម៌ដែលគន្លុះមិនគប្បីដោតក្រុង មិនគប្បី ពោលថា ជាគន្លុះផង ដែលគន្លុះគប្បីដោតក្រុងផង ថា គន្លុះគប្បីដោតក្រុង តែមិនមែនជា គន្លុះផងឡើយ។

[៤២៩] ពួកធម៌ជាគន្លុះផង ប្រកបដោយគន្លុះផង តើដូចម្តេច។ ទិដ្ឋិ និងលោភៈ កើតឡើងក្នុងទិដ្ឋិមួយគ្នា ក្នុងធម៌ណា នេះពួកធម៌ជាគន្លុះផង ប្រកបដោយគន្លុះផង។ ពួក ធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយគន្លុះ តែមិនមែនជាគន្លុះ តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រកបដោយ លោភៈ ចិត្តប្បាទ ២ ប្រកបដោយទោមនស្ស រៀបតែពួកគន្លុះដែលកើតឡើងក្នុងទិដ្ឋិចេញ នេះពួកធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយគន្លុះ តែមិនមែនជាគន្លុះ។ ពួកធម៌ប្រាសចាកគន្លុះ មិន គប្បីពោលថា ជាគន្លុះផង ប្រកបដោយគន្លុះផង ថាគ្រាន់តែប្រកបដោយគន្លុះ តែមិនមែន ជាគន្លុះផងឡើយ។

[៤៣០] ពួកធម៌ប្រាសចាកគន្លុះ តែគន្លុះគប្បីដោតក្រុង តើដូចម្តេច។ លោភៈកើតក្នុង ចិត្តប្បាទ ៤ ដែលប្រាសចាកទិដ្ឋិ តែប្រកបដោយលោភៈ បដិមៈកើតក្នុងចិត្តប្បាទ ២ ដែល ប្រកបដោយទោមនស្ស ចិត្តប្បាទប្រកបដោយវិចិត្រចិត្ត ចិត្តប្បាទប្រកបដោយឧទ្ធច្ចៈ កុសល ក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ ប្រាសចាកគន្លុះ តែគន្លុះគប្បីដោតក្រុង។ ពួកធម៌ប្រាសចាកគន្លុះផង ដែលគន្លុះមិនគប្បី ដោតក្រុងផង តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះ ពួកធម៌ប្រាសចាកគន្លុះផង ដែលគន្លុះមិនគប្បីដោតក្រុងផង។ ពួកធម៌ប្រកបដោយគន្លុះ មិនគប្បីពោលថា ប្រាសចាកគន្លុះ តែគន្លុះគប្បីដោតក្រុងផង ថា ប្រាសចាកគន្លុះផង ដែល គន្លុះមិនគប្បីដោតក្រុងផងឡើយ។

[៤៣១] ពួកធម៌ជាឱយៈ (ធម៌ញ្ញៀងសត្វឲ្យលង់នៅក្នុងវដ្តៈ) តើដូចម្តេច។ បេ។ ពួកធម៌ ជាយោគៈ (ធម៌ញ្ញៀងសត្វឲ្យជាប់នៅក្នុងវដ្តៈ) តើដូចម្តេច។ បេ។ ពួកធម៌ជានិរវណៈ (ធម៌រារាំង ចិត្តសត្វ) តើដូចម្តេច។ និរវណៈ ៦ គឺ កាមច្ចន្ទនិរវណៈ ព្យាបាទនិរវណៈ ថិនមិទ្ធនិរវណៈ ឧទ្ធច្ច កុក្កច្ចនិរវណៈ វិចិត្រចិត្តនិរវណៈ អវិជ្ជានិរវណៈ កាមច្ចន្ទនិរវណៈ កើតក្នុងចិត្តប្បាទ ៤ ដែល

ប្រកបដោយលោក: ព្យាបាទនីវរណៈ កើតក្នុងចិត្តប្បាទ ២ ដែលប្រកបដោយទោមនស្ស
ចិនមិទ្ធនីវរណៈ កើតក្នុងអកុសលជាសសង្ខារិកៈ ឧទ្ធច្ចនីវរណៈ កើតក្នុងចិត្តប្បាទ ដែល
ប្រកបដោយឧទ្ធច្ចៈ កុក្កច្ចនីវរណៈ កើតក្នុងចិត្តប្បាទ ២ ដែលប្រកបដោយទោមនស្ស
វិចិត្តនីវរណៈ កើតក្នុងចិត្តប្បាទ ដែលប្រកបដោយវិចិត្តា អវិជ្ជានីវរណៈ កើតក្នុង
អកុសលទាំងអស់ នេះពួកធម៌ជានីវរណៈ។ ពួកធម៌មិនមែនជានីវរណៈ តើដូចម្តេច។
អកុសលក្រៅពីនេះ វៀរតែពួកនីវរណៈចេញ កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និង
អព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌មិនមែនជានីវរណៈ។

[៤៣២] ពួកធម៌ជាប្រយោជន៍ដល់នីវរណៈ តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសលក្នុងភូមិ
៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ជា
ប្រយោជន៍ដល់នីវរណៈ។ ពួកធម៌មិនជាប្រយោជន៍ដល់នីវរណៈ តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអប
វិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះពួកធម៌មិនជាប្រយោជន៍ដល់នីវរណៈ។

[៤៣៣] ពួកធម៌ប្រកបដោយនីវរណៈ តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ជាអកុសល ១២ នេះពួក
ធម៌ប្រកបដោយនីវរណៈ។ ពួកធម៌ប្រាសចាកនីវរណៈ តើដូចម្តេច។ កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាក
ក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌ប្រាសចាកនីវរណៈ។

[៤៣៤] ពួកធម៌ជានីវរណៈផង ជាប្រយោជន៍ដល់នីវរណៈផង តើដូចម្តេច។ នីវរណៈ
ទាំងនោះឯង ជានីវរណៈផង ជាប្រយោជន៍ដល់នីវរណៈផង ពួកធម៌គ្រាន់តែជាប្រយោជន៍
ដល់នីវរណៈ តែមិនមែនជានីវរណៈ តើដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពីនេះ វៀរតែពួកនីវរណៈចេញ
កុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះ
ពួកធម៌គ្រាន់តែជាប្រយោជន៍ដល់នីវរណៈ តែមិនមែនជានីវរណៈ។ ពួកធម៌មិនជាប្រយោជន៍
ដល់នីវរណៈ មិនគប្បីពោលថា ជានីវរណៈផង ជាប្រយោជន៍ដល់នីវរណៈផង ថាគ្រាន់តែជា
ប្រយោជន៍ដល់នីវរណៈ តែមិនមែនជានីវរណៈផងឡើយ។

[៤៣៥] ពួកធម៌ជានីវរណៈផង ប្រកបដោយនីវរណៈផង តើដូចម្តេច។ នីវរណៈ ២ ឬ ៣
កើតក្នុងទីជាមួយគ្នា ក្នុងធម៌ណា នេះពួកធម៌ជានីវរណៈផង ប្រកបដោយនីវរណៈផង។ ពួក
ធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយនីវរណៈ តែមិនមែនជានីវរណៈ តើដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពីនេះ
វៀរតែពួកនីវរណៈចេញ នេះពួកធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយនីវរណៈ តែមិនមែនជានីវរណៈ។
ពួកធម៌ប្រាសចាកនីវរណៈ មិនគប្បីពោលថា ជានីវរណៈផង ប្រកបដោយនីវរណៈផង ថា
គ្រាន់តែប្រកបដោយនីវរណៈ តែមិនមែនជានីវរណៈផងឡើយ។

[៤៣៦] ពួកធម៌ប្រាសចាកនីវរណៈ តែជាប្រយោជន៍ដល់នីវរណៈ តើដូចម្តេច។ កុសល
ក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌

ប្រាសចាកនីវរណៈ តែជាប្រយោជន៍ដល់នីវរណៈ។ ពួកធម៌ប្រាសចាកនីវរណៈផង មិនជា
ប្រយោជន៍ដល់នីវរណៈផង តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង
និព្វានផង នេះពួកធម៌ប្រាសចាកនីវរណៈផង មិនជាប្រយោជន៍ដល់នីវរណៈផង។ ពួកធម៌
ប្រកបដោយនីវរណៈ មិនគប្បីពោលថា ប្រាសចាកនីវរណៈ តែជាប្រយោជន៍ដល់នីវរណៈផង
ថា ប្រាសចាកនីវរណៈផង មិនជាប្រយោជន៍ដល់នីវរណៈផងឡើយ។

[៤៣៧] ពួកធម៌ជាបរាមាសៈ (ប្រកាន់ខុស) តើដូចម្តេច។ ទិដ្ឋិបរាមាសៈ តែងកើតក្នុង
ចិត្តប្បាទ ៤ ដែលប្រកបដោយទិដ្ឋិ នេះពួកធម៌ជាបរាមាសៈ។ ពួកធម៌មិនមែនជាបរាមាសៈ
តើដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពីនេះ វៀរតែបរាមាសៈចេញ កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤
កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌មិនមែនជាបរាមាសៈ។

[៤៣៨] ពួកធម៌ដែលបរាមាសៈស្នាបអង្កែល តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសល ក្នុង
ភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹត ក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌
ដែលបរាមាសៈស្នាបអង្កែល។ ពួកធម៌ដែលបរាមាសៈមិនស្នាបអង្កែល តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤
ជាអបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះពួកធម៌ដែលបរាមាសៈមិនបាន
ស្នាបអង្កែល។

[៤៣៩] ពួកធម៌ប្រកបដោយបរាមាសៈ តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រកបដោយទិដ្ឋិ
វៀរតែបរាមាសៈដែលកើតឡើងក្នុងទីនុំចេញ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយបរាមាសៈ។ ពួកធម៌
ប្រាសចាកបរាមាសៈ តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រាសចាកទិដ្ឋិ តែប្រកបដោយលោកៈ ចិត្ត
ប្បាទ ២ ប្រកបដោយទោមនស្ស ចិត្តប្បាទប្រកបដោយវិចិត្រិកិច្ចា ចិត្តប្បាទប្រកបដោយ
ឧទ្ធច្ចៈ កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន
នេះពួកធម៌ប្រាសចាកបរាមាសៈ។ បរាមាសៈ មិនគប្បីពោលថា ប្រកបដោយបរាមាសៈផង
ថា ប្រាសចាកបរាមាសៈផងឡើយ។

[៤៤០] ពួកធម៌ជាបរាមាសៈផង ដែលបរាមាសៈស្នាបអង្កែលផង តើដូចម្តេច។ បរាមា
សៈនោះឯង ជាបរាមាសៈផង ដែលបរាមាសៈស្នាបអង្កែលផង។ ពួកធម៌គ្រាន់តែបរាមាសៈ
ស្នាបអង្កែល តែមិនមែនជាបរាមាសៈ តើដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពីនេះ វៀរតែបរាមាសៈ
ចេញ កុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់
នេះពួកធម៌គ្រាន់តែបរាមាសៈស្នាបអង្កែល តែមិនមែនជាបរាមាសៈ។ ពួកធម៌ដែលបរាមា
សៈមិនបានស្នាបអង្កែល មិនគប្បីពោលថា ជាបរាមាសៈផង ដែលបរាមាសៈស្នាបអង្កែលផង
ថា គ្រាន់តែបរាមាសៈស្នាបអង្កែល តែមិនមែនជាបរាមាសៈផងឡើយ។

[៤៤១] ពួកធម៌ប្រាសចាកបរាមាសៈ តែបរាមាសៈស្នាបអង្កែល តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រាសចាកទិដ្ឋិ តែប្រកបដោយលោភៈ ចិត្តប្បាទ ២ ប្រកបដោយទោមនស្ស ចិត្តប្បាទ ប្រកបដោយវិចិត្តា ចិត្តប្បាទប្រកបដោយឧទ្ធច្ចៈ កុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ប្រាសចាកបរាមាសៈ តែបរាមាសៈស្នាបអង្កែល។ ពួកធម៌ប្រាសចាកបរាមាសៈផង ដែលបរាមាសៈមិនបានស្នាបអង្កែល ផង តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះពួកធម៌ ប្រាសចាកបរាមាសៈផង ដែលបរាមាសៈមិនបានស្នាបអង្កែលផង។ ពួកធម៌ជាបរាមាសៈផង ប្រកបដោយបរាមាសៈផង មិនគប្បីពោលថា ប្រាសចាកបរាមាសៈ តែបរាមាសៈស្នាបអង្កែល ផង ថា ប្រាសចាកបរាមាសៈផង ដែលបរាមាសៈមិនបានស្នាបអង្កែលផងឡើយ។

[៤៤២] ពួកធម៌ប្រកបដោយអារម្មណ៍ តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយអារម្មណ៍។ ពួកធម៌មិនមានអារម្មណ៍ តើដូចម្តេច។ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌មិនមានអារម្មណ៍។

[៤៤៣] ពួកធម៌ជាចិត្ត តើដូចម្តេច។ ចក្ខុវិញ្ញាណ សោតវិញ្ញាណ ឃានវិញ្ញាណ ជីវ្ហាវិញ្ញាណ កាយវិញ្ញាណ មនោធាតុ មនោវិញ្ញាណធាតុ នេះពួកធម៌ជាចិត្ត។ ពួកធម៌មិនមែនជាចិត្ត តើ ដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌មិនមែនជាចិត្ត។

[៤៤៤] ពួកធម៌ជាចេតសិក តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ នេះពួក ធម៌ជាចេតសិក។ ពួកធម៌មិនមែនជាចេតសិក តើដូចម្តេច។ ចិត្តផង រូបផង និព្វានផង នេះពួកធម៌មិនមែនជាចេតសិក។

[៤៤៥] ពួកធម៌ប្រកបដោយចិត្ត តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ នេះ ពួកធម៌ប្រកបដោយចិត្ត។ ពួកធម៌ប្រាសចាកចិត្ត តើដូចម្តេច។ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌ ប្រាសចាកចិត្ត។ ចិត្ត មិនគប្បីពោលថា ប្រកបដោយចិត្តផង ថាប្រាសចាកចិត្តផងឡើយ។

[៤៤៦] ពួកធម៌ច្រឡកច្រឡំដោយចិត្ត តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ច្រឡកច្រឡំដោយចិត្ត ពួកធម៌មិនច្រឡកច្រឡំដោយចិត្ត តើដូចម្តេច។ រូប និង និព្វាន នេះពួកធម៌មិនច្រឡកច្រឡំដោយចិត្ត។ ចិត្ត មិនគប្បីពោលថា ច្រឡកច្រឡំ ដោយចិត្តផង ថា មិនច្រឡកច្រឡំដោយចិត្តផងឡើយ។

[៤៤៧] ពួកធម៌តាំងឡើងដោយចិត្ត តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ កាយវិញ្ញត្តិ វចីវិញ្ញត្តិ ឬរូបដទៃណាមួយ គឺរូបកើតអំពីចិត្ត មានចិត្តជាហេតុ តាំងឡើង ដោយចិត្ត រូបាយតនៈ សទ្ធាយតនៈ គន្ធាយតនៈ រសាយតនៈ ផោដ្ឋព្វាយតនៈ អាកាសធាតុ អាបោធាតុ ភាពនៃរូបស្រាល ភាពនៃរូបទន់ភ្លន់ ភាពនៃរូបគួរដល់ការងារ ការចំរើននៃរូប

ការកើតតៗ នៃរូប អាហារដែលធ្វើជាពុទ្ធកត នេះពួកធម៌តាំងឡើងដោយចិត្ត។ ពួកធម៌មិនតាំងឡើងដោយចិត្ត តើដូចម្តេច។ ចិត្តផង រូបក្រៅពីនេះផង និព្វានផង នេះពួកធម៌មិនតាំងឡើងដោយចិត្ត។

[៤៤៨] ពួកធម៌កើតជាមួយនឹងចិត្ត តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធកាយវិញ្ញត្តិ វចីវិញ្ញត្តិ នេះពួកធម៌កើតជាមួយនឹងចិត្ត។ ពួកធម៌មិនកើតជាមួយនឹងចិត្ត តើដូចម្តេច។ ចិត្តផង រូបក្រៅពីនេះផង និព្វានផង នេះពួកធម៌មិនកើតជាមួយនឹងចិត្ត។

[៤៤៩] ពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅតាមចិត្ត តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធកាយវិញ្ញត្តិ វចីវិញ្ញត្តិ នេះពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅតាមចិត្ត។ ពួកធម៌មិនប្រព្រឹត្តទៅតាមចិត្ត តើដូចម្តេច។ ចិត្តផង រូបក្រៅពីនេះផង និព្វានផង នេះពួកធម៌មិនប្រព្រឹត្តទៅតាមចិត្ត។

[៤៥០] ពួកធម៌ច្រឡកច្រឡំ ទាំងតាំងឡើងដោយចិត្ត តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ច្រឡកច្រឡំ ទាំងតាំងឡើងដោយចិត្ត។ ពួកធម៌មិនច្រឡកច្រឡំមិនតាំងឡើងដោយចិត្ត តើដូចម្តេច។ ចិត្តផង រូបផង និព្វានផង នេះពួកធម៌មិនច្រឡកច្រឡំ មិនតាំងឡើងដោយចិត្ត។

[៤៥១] ពួកធម៌ច្រឡកច្រឡំ ទាំងតាំងឡើង ទាំងកើតជាមួយនឹងចិត្ត តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ច្រឡកច្រឡំ ទាំងតាំងឡើង ទាំងកើតជាមួយនឹងចិត្ត។ ពួកធម៌មិនច្រឡកច្រឡំ មិនតាំងឡើង មិនកើតជាមួយនឹងចិត្ត តើដូចម្តេច។ ចិត្ត ផង រូបផង និព្វានផង នេះពួកធម៌មិនច្រឡកច្រឡំ មិនតាំងឡើង មិនកើតជាមួយនឹងចិត្ត។

[៤៥២] ពួកធម៌ច្រឡកច្រឡំ ទាំងតាំងឡើង ទាំងប្រព្រឹត្តទៅតាមចិត្ត តើដូចម្តេច។ វេទនាខន្ធ សញ្ញាខន្ធ សង្ខារក្ខន្ធ នេះពួកធម៌ច្រឡកច្រឡំ ទាំងតាំងឡើង ទាំងប្រព្រឹត្តទៅតាមចិត្ត។ ពួកធម៌មិនច្រឡកច្រឡំ មិនតាំងឡើង មិនប្រព្រឹត្តទៅតាមចិត្ត តើដូចម្តេច។ ចិត្តផង រូបផង និព្វានផង នេះពួកធម៌មិនច្រឡកច្រឡំ មិនតាំងឡើង មិនប្រព្រឹត្តទៅតាមចិត្ត។

[៤៥៣] ពួកធម៌ជាខាងក្នុង តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ មនាយតនៈ នេះពួកធម៌ជាខាងក្នុង។ ពួកធម៌ជាខាងក្រៅ តើដូចម្តេច។ រូបាយតនៈ។ បេ។ ធម្មាយតនៈ នេះពួកធម៌ជាខាងក្រៅ។

[៤៥៤] ពួកធម៌ជាឧបាទា (ឧបាទារូប) តើដូចម្តេច។ ចក្ខាយតនៈ។ បេ។ កពទ្ធិដ្ឋាហារ នេះពួកធម៌ជាឧបាទា។ ពួកធម៌មិនមែនជាឧបាទា តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសលក្នុង

ភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ មហាភូតរូប ៤ និងនិព្វាន នេះ ពួកធម៌មិនមែនជាឧបាទាន។

[៤៥៥] ពួកធម៌មានកម្មប្រកបដោយកិលេស មានតណ្ហាជាដើម កាន់យកហើយ តើ ដូចម្តេច។ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ និងរូបដែលជាកម្មស្សកតត្តា នេះពួកធម៌មានកម្មប្រកបដោយ កិលេស មានតណ្ហាជាដើមកាន់យកហើយ។ ពួកធម៌មិនមានកម្មប្រកបដោយកិលេស មាន តណ្ហាជាដើមកាន់យកហើយ តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសលក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និង អព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបដែលមិនមែនជាកម្មស្សកតត្តាផង មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះពួកធម៌មិនមានកម្មប្រកបដោយកិលេស មានតណ្ហា ជាដើមកាន់យកហើយ។

[៤៥៦] ពួកធម៌ជាឧបាទាន (សេចក្តីប្រកាន់មាំ) តើដូចម្តេច។ ឧបាទាន ៤ គឺ កាមុបាទាន ទិដ្ឋុបាទាន សីលព្វតុបាទាន អត្តរាទុបាទាន ឯកាមុបាទាន តែងកើតក្នុងចិត្ត ប្បាទ ៨ ដែលប្រកបដោយលោភៈ ទិដ្ឋុបាទាន សីលព្វតុបាទាន និងអត្តរាទុបាទាន តែង កើតក្នុងចិត្តប្បាទ ៤ ដែលប្រកបដោយទិដ្ឋិ នេះពួកធម៌ជាឧបាទាន។ ពួកធម៌មិនមែនជា ឧបាទាន តើដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពីនេះ វៀរតែឧបាទានចេញ កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាក ក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌មិនមែនជា ឧបាទាន។

[៤៥៧] ពួកធម៌ជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសល ក្នុង ភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ជា ប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន។ ពួកធម៌មិនជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជា អបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះពួកធម៌មិនជាប្រយោជន៍ដល់ ឧបាទាន។

[៤៥៨] ពួកធម៌ប្រកបដោយឧបាទាន តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រកបដោយទិដ្ឋិ ទាំងប្រកបដោយលោភៈ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រាសចាកទិដ្ឋិ តែប្រកបដោយលោភៈ វៀរតែលោភៈ ដែលកើតឡើងក្នុងទីនុះចេញ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយឧបាទាន។ ពួកធម៌ប្រាសចាក ឧបាទាន តើដូចម្តេច។ លោភៈ កើតក្នុងចិត្តប្បាទ ៤ ប្រាសចាកទិដ្ឋិ តែប្រកបដោយលោភៈ ចិត្តប្បាទ ២ ប្រកបដោយទោមនស្ស ចិត្តប្បាទប្រកបដោយវិចិកិច្ចា ចិត្តប្បាទប្រកបដោយ ឧទ្ធច្ចៈ កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និង និព្វាន នេះពួកធម៌ប្រាសចាកឧបាទាន។

[៤៥៩] ពួកធម៌ជាឧបាទានផង ជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទានផង តើដូចម្តេច។ ឧបាទានទាំងនោះឯង ជាឧបាទានផង ជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទានផង ពួកធម៌គ្រាន់តែជា ប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន តែមិនមែនជាឧបាទាន តើដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពីនេះ រៀរតែ ឧបាទានចេញ កុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹត ក្នុងភូមិ ៣ និង រូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌គ្រាន់តែជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន តែមិនមែនជាឧបាទាន។ ពួក ធម៌មិនជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន មិនគប្បីពោលថា ជាឧបាទានផង ជាប្រយោជន៍ដល់ ឧបាទានផង ថាគ្រាន់តែជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន តែមិនមែនជាឧបាទានផងឡើយ។

[៤៦០] ពួកធម៌ជាឧបាទានផង ប្រកបដោយឧបាទានផង តើដូចម្តេច។ ទិដ្ឋិ និង លោកៈ កើតក្នុងទីជាមួយគ្នា ក្នុងពួកធម៌ណា នេះពួកធម៌ជាឧបាទានផង ប្រកបដោយ ឧបាទានផង។ ពួកធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយឧបាទាន តែមិនមែនជាឧបាទាន តើ ដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៨ ប្រកបដោយលោកៈ រៀរតែឧបាទានដែលកើតក្នុងទីនុះចេញ នេះពួក ធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយឧបាទាន តែមិនមែនជាឧបាទាន ពួកធម៌ប្រាសចាកឧបាទាន មិនគប្បីពោលថាជាឧបាទានផង ប្រកបដោយឧបាទានផង ថា គ្រាន់តែប្រកបដោយ ឧបាទាន តែមិនមែនជាឧបាទានផងឡើយ ។

[៤៦១] ពួកធម៌ប្រាសចាកឧបាទាន តែជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន តើដូចម្តេច។ លោកៈ កើតក្នុងចិត្តប្បាទ ៤ ប្រាសចាកទិដ្ឋិ តែប្រកបដោយលោកៈ ចិត្តប្បាទ ២ ប្រកបដោយ ទោមនស្ស ចិត្តប្បាទប្រកបដោយវិចិត្រិកិច្ចា ចិត្តប្បាទប្រកបដោយឧទ្ធច្ចៈ កុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ប្រាសចាក ឧបាទាន តែជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទាន។ ពួកធម៌ប្រាសចាកឧបាទានផង មិនជា ប្រយោជន៍ដល់ឧបាទានផង តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះពួកធម៌ប្រាសចាកឧបាទានផង មិនជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទានផង។ ពួក ធម៌ប្រកបដោយឧបាទាន មិនគប្បីពោលថា ប្រាសចាកឧបាទាន តែជាប្រយោជន៍ដល់ ឧបាទានផង ថា ប្រាសចាកឧបាទានផង មិនជាប្រយោជន៍ដល់ឧបាទានផងឡើយ។

[៤៦២] ពួកធម៌ជាភិលេស តើដូចម្តេច។ ភិលេសវត្ថុ ១០ គឺលោកៈ ទោសៈ មោហៈ មានៈ ទិដ្ឋិ វិចិត្រិកិច្ចា ចិនៈ ឧទ្ធច្ចៈ អហិរិកៈ អនោត្តប្បៈ ឯលោកៈ កើតក្នុងចិត្តប្បាទ ៨ ដែល ប្រកបដោយលោកៈ ទោសៈ កើតក្នុងចិត្តប្បាទ ២ ដែលប្រកបដោយទោមនស្ស មោហៈ កើត ក្នុងអកុសលទាំងអស់ មានៈ កើតក្នុងចិត្តប្បាទ ៤ ដែលប្រាសចាកទិដ្ឋិ តែប្រកបដោយ លោកៈ ទិដ្ឋិ កើតក្នុងចិត្តប្បាទ ៤ ដែលប្រកបដោយទិដ្ឋិ វិចិត្រិកិច្ចា កើតក្នុងចិត្តប្បាទដែល ប្រកបដោយវិចិត្រិកិច្ចា ចិនៈ កើតក្នុងអកុសល ជាសសង្ខារិក ឧទ្ធច្ចៈ អហិរិកៈ និងអនោត្តប្បៈ

កើតក្នុងអកុសលទាំងអស់ នេះពួកធម៌ជាគិលេស។ ពួកធម៌មិនមែនជាគិលេស តើ ដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពីនេះ រៀនតែពួកគិលេសចេញ កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌មិនមែនជាគិលេស។

[៤៦៣] ពួកធម៌គួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌គួរដល់ សេចក្តីសៅហ្មង។ ពួកធម៌មិនគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈ ផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះពួកធម៌មិនគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង។

[៤៦៤] ពួកធម៌ដែលសៅហ្មងហើយ តើដូចម្តេច។ អកុសលចិត្តប្បាទ ១២ នេះពួកធម៌ ដែលសៅហ្មងហើយ។ ពួកធម៌ដែលមិនសៅហ្មងហើយ តើដូចម្តេច។ កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាក ក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌ដែលមិនសៅហ្មង ហើយ។

[៤៦៥] ពួកធម៌ប្រកបដោយគិលេស តើដូចម្តេច។ អកុសលចិត្តប្បាទ ១២ នេះពួកធម៌ ប្រកបដោយគិលេស។ ពួកធម៌ប្រាសចាកគិលេស តើដូចម្តេច។ កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុង ភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌ប្រាសចាកគិលេស។

[៤៦៦] ពួកធម៌ជាគិលេសផង គួរដល់សេចក្តីសៅហ្មងផង តើដូចម្តេច។ គិលេស ទាំងនោះឯង ជាគិលេសផង គួរដល់សេចក្តីសៅហ្មងផង។ ពួកធម៌គ្រាន់តែគួរដល់សេចក្តី សៅហ្មង តែមិនមែនជាគិលេស តើដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពីនេះ រៀនតែគិលេសចេញ កុសល ក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ គ្រាន់តែគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង តែមិនមែនជាគិលេស។ ពួកធម៌មិនគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង មិនគប្បីពោលថា ជាគិលេសផង គួរដល់សេចក្តីសៅហ្មងផង ថាគ្រាន់តែគួរដល់សេចក្តី សៅហ្មង តែមិនមែនជាគិលេសផងឡើយ។

[៤៦៧] ពួកធម៌ជាគិលេសផង សៅហ្មងហើយផង តើដូចម្តេច។ គិលេសទាំងនោះឯង ជាគិលេសផង សៅហ្មងហើយផង។ ពួកធម៌គ្រាន់តែសៅហ្មងហើយ តែមិនមែនជាគិលេស តើ ដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពីនេះ រៀនតែគិលេសចេញ នេះពួកធម៌គ្រាន់តែសៅហ្មងហើយ តែ មិនមែនជាគិលេស។ ពួកធម៌ដែលមិនសៅហ្មងហើយ មិនគប្បីពោលថា ជាគិលេសផង សៅហ្មងហើយផង ថាគ្រាន់តែសៅហ្មងហើយ តែមិនមែនជាគិលេសផងឡើយ។

[៤៦៨] ពួកធម៌ជាគិលេសផង ប្រកបដោយគិលេសផង តើដូចម្តេច។ ពួកគិលេស ២ ឬ ៣ កើតក្នុងទីជាមួយគ្នា ក្នុងធម៌ណា នេះពួកធម៌ជាគិលេសផង ប្រកបដោយគិលេសផង។ ពួកធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយគិលេស តែមិនមែនជាគិលេស តើដូចម្តេច។ អកុសលក្រៅពី

នេះ រៀបតែកិលេសចេញ នេះពួកធម៌គ្រាន់តែប្រកបដោយកិលេស តែមិនមែនជាកិលេស។ ពួកធម៌ប្រាសចាកកិលេស មិនគប្បីពោលថា ជាកិលេសផង ប្រកបដោយកិលេសផង ថា គ្រាន់តែប្រកបដោយកិលេស តែមិនមែនជាកិលេសផងឡើយ។

[៤៦៩] ពួកធម៌ប្រាសចាកកិលេស តែគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង តើដូចម្តេច។ កុសលក្នុង ភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ ប្រាសចាកកិលេស តែគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មង។ ពួកធម៌ប្រាសចាកកិលេសផង មិនគួរដល់ សេចក្តីសៅហ្មងផង តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះពួកធម៌ប្រាសចាកកិលេសផង មិនគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មងផង។ ពួកធម៌ប្រកបដោយ កិលេស មិនគប្បីពោលថា ប្រាសចាកកិលេស តែគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មងផង ថា ប្រាសចាក កិលេសផង មិនគួរដល់សេចក្តីសៅហ្មងផងឡើយ។

[៤៧០] ពួកធម៌គួរលះដោយទស្សនៈ តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រកបដោយទិដ្ឋិ ចិត្ត ប្បាទ ប្រកបដោយវិចិត្តិក្ខា នេះពួកធម៌គួរលះដោយទស្សនៈ។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រាសចាកទិដ្ឋិ តែ ប្រកបដោយលោភៈ ចិត្តប្បាទ ២ ប្រកបដោយទោមនស្ស នេះពួកធម៌គួរលះដោយទស្សនៈ ក៏ មាន មិនគួរលះដោយទស្សនៈ ក៏មាន។ ពួកធម៌មិនគួរលះដោយទស្សនៈ តើដូចម្តេច។ ចិត្ត ប្បាទ ប្រកបដោយឧទ្ធច្ចៈ កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌មិនគួរលះដោយទស្សនៈ។

[៤៧១] ពួកធម៌គួរលះដោយភាវនា តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទប្រកបដោយឧទ្ធច្ចៈ នេះ ពួកធម៌គួរលះដោយភាវនា។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រាសចាកទិដ្ឋិ តែប្រកបដោយលោភៈ ចិត្តប្បាទ ២ ប្រកបដោយទោមនស្ស នេះពួកធម៌គួរលះដោយភាវនាក៏មាន មិនគួរលះដោយភាវនាក៏ មាន។ ពួកធម៌មិនគួរលះដោយភាវនា តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រកបដោយទិដ្ឋិ ចិត្តប្បាទ ប្រកបដោយវិចិត្តិក្ខា កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌មិនគួរលះដោយភាវនា។

[៤៧២] ពួកធម៌មានហេតុគួរលះដោយទស្សនៈ តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រកបដោយ ទិដ្ឋិ ចិត្តប្បាទ ប្រកបដោយវិចិត្តិក្ខា រៀបតែមោហៈ ដែលកើតឡើងក្នុងទីនុំចេញ នេះពួកធម៌ មានហេតុគួរលះដោយទស្សនៈ។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រាសចាកទិដ្ឋិ តែប្រកបដោយលោភៈ ចិត្តប្បាទ ២ ប្រកបដោយទោមនស្ស នេះពួកធម៌មានហេតុគួរលះដោយទស្សនៈក៏មាន មានហេតុមិន គួរលះដោយទស្សនៈក៏មាន។ ពួកធម៌មានហេតុមិនគួរលះដោយទស្សនៈ តើដូចម្តេច។ មោហៈ ប្រកបដោយវិចិត្តិក្ខា ចិត្តប្បាទ ប្រកបដោយឧទ្ធច្ចៈ កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤

កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌មានហេតុមិនគួរលះដោយ
ទស្សនៈ។

[៤៧៣] ពួកធម៌មានហេតុគួរលះដោយភាវនា តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទប្រកបដោយ
ឧទ្ធច្ចៈ វៀរតែមោហៈ ដែលកើតឡើងក្នុងទីនុំចេញ នេះពួកធម៌មានហេតុគួរលះដោយ
ភាវនា។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រាសចាកទិដ្ឋិ តែប្រកបដោយលោភៈ ចិត្តប្បាទ ២ ប្រកបដោយ
ទោមនស្ស នេះពួកធម៌មានហេតុគួរលះដោយភាវនាក៏មាន មានហេតុមិនគួរលះដោយ
ភាវនាក៏មាន។ ពួកធម៌មានហេតុមិនគួរលះដោយភាវនា តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៤
ប្រកបដោយទិដ្ឋិ ចិត្តប្បាទប្រកបដោយវិចិត្តិក្ខា មោហៈ ប្រកបដោយឧទ្ធច្ចៈ កុសលក្នុងភូមិ
៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌មានហេតុ
មិនគួរលះដោយភាវនា។

[៤៧៤] ពួកធម៌ប្រកបដោយវិតក្កៈ តើដូចម្តេច។ កាមាវចរកុសល និងអកុសល ចិត្ត
ប្បាទ ១១ ខាងវិបាកនៃកាមាវចរកុសល ចិត្តប្បាទ ២ ខាងវិបាកនៃអកុសល ចិត្តប្បាទ ១១
ខាងកិរិយា រូបាវចរធម៌បឋមជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង លោកុត្តរ
បឋមជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង វៀរតែវិតក្កៈ ដែលកើតក្នុងទីនុំចេញ នេះពួក
ធម៌ប្រកបដោយវិតក្កៈ។ ពួកធម៌មិនមានវិតក្កៈ តើដូចម្តេច។ បញ្ចវិញ្ញាណ ២ រូបាវចរតិក
ចតុក្កជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង អារុប្បជ្ឈាន ៤ ខាងកុសលផង
ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង លោកុត្តរតិកចតុក្កជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង
វិតក្កៈផង រូបផង និព្វានផង នេះពួកធម៌មិនមានវិតក្កៈ។

[៤៧៥] ពួកធម៌ប្រកបដោយវិចារៈ តើដូចម្តេច។ កាមាវចរកុសល និងអកុសល ចិត្ត
ប្បាទ ១១ ខាងវិបាកនៃកាមាវចរកុសល ចិត្តប្បាទ ២ ខាងវិបាកនៃអកុសល ចិត្តប្បាទ
១១ខាងកិរិយា រូបាវចរឯកទុក្ខជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង
លោកុត្តរឯកទុក្ខជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង វៀរតែវិចារៈដែលកើតឡើងក្នុងទីនុំ
ចេញ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយវិចារៈ។ ពួកធម៌មិនមានវិចារៈ តើដូចម្តេច។ បញ្ចវិញ្ញាណ ២
រូបាវចរតិកតិកជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង អារុប្បជ្ឈាន ៤ ខាង
កុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង លោកុត្តរតិកតិកជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាង
វិបាកផង វិចារៈផង រូបផង និព្វានផង នេះពួកធម៌មិនមានវិចារៈ។

[៤៧៦] ពួកធម៌ប្រព្រឹត្តទៅជាមួយនឹងបីតិ តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រកបដោយ
សោមនស្ស ខាងកាមាវចរកុសល ចិត្តប្បាទ ៤ ខាងអកុសល ចិត្តប្បាទ ៥ ខាងវិបាកនៃ
កាមាវចរកុសល ចិត្តប្បាទ ៥ ខាងកិរិយា រូបាវចរទុកតិកជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាក

ចិត្តប្បាទ ៦ ខាងវិបាកនៃអកុសល ចិត្តប្បាទ ៦ ខាងកិរិយា រូបាវចរចតុក្កជ្ឈាន ខាងកុសល ផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង អារុប្បជ្ឈាន ៤ ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាង កិរិយាផង លោកុត្តរចតុក្កជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង រៀបតែឧបេក្ខាដែល កើតឡើងក្នុងទីនុះចេញ នេះពួកធម៌ប្រកបដោយឧបេក្ខា។ ពួកធម៌មិនប្រកបដោយ ឧបេក្ខា តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រកបដោយសោមនស្ស ខាងកាមាវចរកុសល ចិត្តប្បាទ ៦ ខាងអកុសល ចិត្តប្បាទ ៦ ខាងវិបាកនៃកាមាវចរកុសល ចិត្តប្បាទ ១ ខាងវិបាកនៃ អកុសល ចិត្តប្បាទ ៥ ខាងកិរិយា រូបាវចរតិកចតុក្កជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង លោកុត្តរតិកចតុក្កជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង ឧបេក្ខាផង រូបផង និព្វានផង នេះពួកធម៌មិនប្រកបដោយឧបេក្ខា។

[៤៨០] ពួកធម៌ជាកាមាវចរ តើដូចម្តេច។ កាមាវចរកុសល និងអកុសល វិបាកនៃ កាមាវចរទាំងអស់ កាមាវចរកិរិយា និងអព្យាក្រឹត និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ជា កាមាវចរ។ ពួកធម៌មិនមែនជាកាមាវចរ តើដូចម្តេច។ រូបាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្តៈ នេះ ពួកធម៌មិនមែនជាកាមាវចរ។

[៤៨១] ពួកធម៌ជារូបាវចរ តើដូចម្តេច។ រូបាវចរចតុក្កបញ្ចកជ្ឈាន ខាងកុសលផង ខាងវិបាកផង ខាងកិរិយាផង នេះពួកធម៌ជារូបាវចរ។ ពួកធម៌មិនមែនជារូបាវចរ តើ ដូចម្តេច។ កាមាវចរ អរូបាវចរ អបរិយាបន្តៈ នេះពួកធម៌មិនមែនជារូបាវចរ។

[៤៨២] ពួកធម៌ជាអរូបាវចរ តើដូចម្តេច។ អារុប្បជ្ឈាន ៤ ខាងកុសលផង ខាងវិបាក ផង ខាងកិរិយាផង នេះពួកធម៌ជាអរូបាវចរ។ ពួកធម៌មិនមែនជាអរូបាវចរ តើដូចម្តេច។ កាមាវចរ រូបាវចរ អបរិយាបន្តៈ នេះពួកធម៌មិនមែនជាអរូបាវចរ។

[៤៨៣] ពួកធម៌ជាបរិយាបន្តៈ តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាក ក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះពួកធម៌ជាបរិយាបន្តៈ។ ពួកធម៌ជាអបរិយាបន្តៈ តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្តៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះពួកធម៌ជាអបរិយាបន្តៈ។

[៤៨៤] ពួកធម៌ជានិយ្យានិកៈ (ធម៌ជាគ្រឿងនាំសត្វចេញចាករដ្ឋៈ) តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្តៈ នេះពួកធម៌ជានិយ្យានិកៈ។ ពួកធម៌ជាអនិយ្យានិកៈ តើដូចម្តេច។ កុសល និងអកុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌ជាអនិយ្យានិកៈ។

[៤៨៥] ពួកធម៌ទៀង តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រកបដោយទិដ្ឋិ ចិត្តប្បាទ ២ ប្រកបដោយទោមនស្ស នេះពួកធម៌ទៀងក៏មាន មិនទៀងក៏មាន មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្តៈ

នេះពួកធម៌ទៀង។ ពួកធម៌មិនទៀង តើដូចម្តេច។ ចិត្តប្បាទ ៤ ប្រាសចាកទិដ្ឋិ តែ ប្រកបដោយលោភៈ ចិត្តប្បាទ ប្រកបដោយវិចិត្រិក្ខា ចិត្តប្បាទប្រកបដោយឧទ្ធច្ចៈ កុសលក្នុង ភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌មិន ទៀង។

[៤៨៦] ពួកធម៌ប្រកបដោយឧត្តរៈ (ការរើឡើងនូវខ្លួន) តើដូចម្តេច។ កុសល និង អកុសលក្នុងភូមិ ៣ វិបាកក្នុងភូមិ ៣ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ និងរូបទាំងអស់ នេះ ពួកធម៌ប្រកបដោយឧត្តរៈ។ ពួកធម៌ជាអនុត្តរៈ តើដូចម្តេច។ មគ្គ ៤ ជាអបរិយាបន្នៈផង សាមញ្ញផល ៤ ផង និព្វានផង នេះពួកធម៌ជាអនុត្តរៈ។

[៤៨៧] ពួកធម៌ប្រកបដោយរណៈ តើដូចម្តេច។ អកុសលចិត្តប្បាទ ១២ នេះពួកធម៌ ប្រកបដោយរណៈ។ ពួកធម៌មិនមែនជារណៈ តើដូចម្តេច។ កុសលក្នុងភូមិ ៤ វិបាកក្នុងភូមិ ៤ កិរិយា និងអព្យាក្រឹតក្នុងភូមិ ៣ រូប និងនិព្វាន នេះពួកធម៌មិនមែនជារណៈ។

ចប់ ធម្មសង្កណិប្បករណៈ។

ចប់ ភាគ៧៩។